
IZ SLABE STARE V (USPESNO?
NOVO

družbe. V starem podjetju sicer še teče proiz-FIRMO S

Starega ljutomerskega Tehnostroja zdaj ta
ko rekoč ni več. Tako je konec lanskega leta 
odločil delavski svet podjetja in predlagal ste
čaj ter ustanovitev nove firme kot delniške

, vendar ne bo več dolgo, saj bodo pro
grame, ki imajo na tržišču prihodnost, prenesli
v novo firmo, ostale pa opustili.

(Nadaljevanje na J, strani)

Foto: J. G.
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SE EN DAN..

in za šolarje se bo končalo prvo polletje. Prišle 
so torej zimske počitnice. Po novem šolskem 
koledarju jih bodo imeli tokrat samo en teden, 
Potem pa spet s polno paro naprej do 27. apri- 
ia, ko bodo prve spomladanske počitnice. AH 
je tako bolje kot v minulih letih, je še prezgo
daj ugotavljati. Kot številne druge preskuse v 
šolstvu bo treba prestati tudi tega. Če bi pov
prašali šolarje, bi prav gotovo rekli, da bi imeli
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J®1- (042) 811 685, podjetje za proiz- 
odnjo in prodajo:

stropni nosilci
stropna polnila

h 'n ostali gradbeni material 
®lovni čas od 7. do 16. ure.

v *e,° ug°dne cene • dobava takoj • 
Cje količine dostavimo na dom brez

plačno

Kakšna postaja, takšno 
mesto! Pod tem naslovom 
boste lahko prebrali zapis, 
hitre akcije 16. januarja 
1991, od 6. do 9. ure. Re
portažo o urejenosti po
murskih avtobusriih postaj

najdete na 11. strani.

radi počitnice večkrat in daljše. Mi pa jim želi
mo, da bi jim zima prinesla vsaj sneg, da bi se 
lahko smučali, sankali, kepali... Šolarjem 
osemletke v Fokovcih, kjer je nastal tale pos
netek, pa tudi želimo, da bi dobili vsaj boljše 
učilnice, če se že ne morejo žogati v majhnem 
telovadnem prostoru, ki ga imajo. Sicer pa 
smo se o njihovih problemih in prizadevanjih 
obširneje ražpisali na 4« strani.

Za mline na Muri - iz 
republiške blagajne?

Kljub dolgoveznemu celodnevnemu besedovanju na sobotni seji 
predsedstva Zelenih Slovenije v Ljubljani so pomurski ekologi — sodeč 
po besedah njihovega prvaka prof. Štefana Smeja — le nekaj iztržili. 
Namreč: dobro besedo za projekt mlinov na Muri z obljubo, da bo za to 
nekaj malega kanilo iz republiške blagajne. »Je edini otipljiv projekt na 
Slovenskem, ki poganja korenine iz alternative,« je bilo rečeno. Hkrati 
novica: v energetskem scenariju, ki predpostavlja ničelno rast energije, 
ni predvideno energetsko izkoriščanje reke Mure. Tako minister za 
energetiko dr. Miha Tomšič. In spet priložnost za pomurske Zelene: 
plavajoče murske elektrarne, o čemer so nekje v Murski Soboti celo na
črti. Morda bomo kaj več slišali na jutrišnjem Ekološkem forumu, ki se 
bo začel ob 18.00 v soboškem hotelu Zvezda.

B.Ž.

Januar
26. januarja bo dolžina 

dneva 9 ur 26 minut
31. januarja bo dolžina 

dneva 9 ur in 40 minut
30. januarja bo luna v 

znamenju ščipa

Vestnikov koledar

24. januar, četrtek, FRANČI
ŠEK
25. januar, petek, PAVEL
26. januar, sobota, ROBERT
27. januar, nedelja, SERGEJ
MA^anUar Ponecieljek, TO-

29. januar, torek, VALERIJ
30' januar, sreda, MARTINA

I
zguba delovnega mesta je gotovo najtežji udarec za ■ 
slehernega delavca. Žal je takšnih, ki ostajajo brez 
dela, tudi v Pomurju vsak dan več. Stečaji postajajo g 
vsakdanjost in tudi v takšnih okoljih, kjer so še do ■ 
včeraj ugotavljali, da teče poslovanje bolj ali manj nemo- f 

teno, postajajo ljudje zaskrbljeni za svojo usodo. Razmere 2 
so namreč takšne, da lahko že vsak najmanjši spodrsljaj | 
pripelje do katastrofalnih posledic, in zaposleni se tega do- I 
bro zavedajo.

V Pomurju je tačas v stečajnih postopkih nekaj veli
kih podjetij, tudi takšnih, ki so bila še pred nedavnim nosi
lec razvoja deja vnosti v posameznih občinah, delavci iz teh

Delo namesto:
denarja

I podjetij pa so se kar čez noč znašli na spiskih brezposelnih tL 
pri skupnostih za zaposlovanje. V večini teh podjetij pravi- f 

| jo, da je stečaj zanje najboljša rešitev, saj iz njih nastajajo z 
Inove firme, ki naj bi začele poslovati na zdravih temeljih, z ® 

dobrimi in obetavnimi programi ter z realnim številom za- |
1 poslenih. Takšna odločitev je za podjetja morda res naju-

I
streznejša, to pa gotovo ne velja za delavce, ki ostanejo * 
brez zaposlitve. Pa so morda za to sami najmanj krivi, saj § 
so leta in leta pridno in pošteno delali, odločitve, ki so pri-

8
 vedle do sedanjega stanja, pa so sprejemali drugi. In prav « 

ti drugi bodo posledice še najmanj čutili, saj se bodo ali so | 
| se že kako znašli in brez dela gotovo ne bodo ostali. Tudi Z 
J sedanji podatki o iskalcih zaposlitev namreč kažejo, da je ■ 
I med njimi največ takšnih z nižjo stopnjo strokovne izo- I 

| brazbe.

Res da tisti, ki ostanejo brez dela, niso prepuščeni sami 
sebi, saj naj bi zanje poskrbeli z ustreznimi socialnimi pro
grami, vendar se tudi na tem področju pravice vedno bolj 
krčijo. In če se bo tako nadaljevalo, se bodo še bolj, saj bo 
vedno manj tistih, ki bodo za to ustvarjali sredstva. Pa si 
ljudje pravzaprav teh sredstev niti ne želijo, saj je velika 
večina takšnih, ki ne želijo postopati in dobivati denar za 
nedelo. Človek, ki je na vrhuncu svojih moči, ki je navajen 
delati, si želi delo in si z njim zagotavljati svojo socialno 
varnost, socialno pomoč pa prepustiti le tistim, ki si je sa
mi niso sposobni zagotoviti. Le delo nam bo zagotavljalo 
tudi zadovoljstvo, in to nam mora biti vodilo pri vseh 
aktivnostih za reševanje hudih gospodarskih težav.

Ludvik Kovač I

NI RAZPRTIJ MED 
EVANGELIČANI IN 

KATOLIČANI
Tako bi se dalo najkrajše povzeti plod srečanja predstavnikov 

evangeličanske verske skupnosti in Slovenskih krščanskih demokra
tov občine Murska Sobota pred nedavnim v Murski Soboti. Navzoč 
je bil tudi glavni tajnik SKD Slovenije g. Reberc. Povod za skupni 
razgovor: različna pisanja v Vestiku o tej problematiki in kasnejše 
razprave v soboškem občinskem parlamentu. Rečeno je bilo, da se 
mora tradicionalno dobro sodelovanje med obema verskima skupno- 
stima nadaljevati in še poglabljati — brez razlik in razprtij.

Novo podjetje PAN - AGRA
Usoda soboške Panonije je tako rekoč zapečatena. Zadnji sana

cijski program v republiki ni dobil zelene luči in tudi ne potrebnih 
sredstev za realizacijo, zato je prevladalo mnenje, da gre Panonija v 
stečaj, iz dela sedanjega podjetja pa se ustanovi nova firma. S takš
nim predlogom so seznanili tudi zaposlene na zboru delavcev sredi 
minulega tedna, vendar je treba resnici na ljubo zapisati, da navdu
šenja za to ni bilo, saj je pred večino zaposlenih zdaj negotova usoda. 
V novi firmi, ki so jo poimenovali PAN-AGRA, kovinska industrija, 
družba z omejeno odgovornostjo, bo v prvi etapi dobilo zaposlitev le 
190 delavcev, v tem trenutku pa še ni znano, kdo bo dobil delo v novi 
firmi.

(Več na zadnji strani)

stran

Po prehodnem kratkotraj
nem poslabšanju v četrtek 
bo ob koncu tedna zopet 
suho in hladno.

Če Pavel Spreobrnjenec po 
kopnem primaha (25. januar), Ju
rij po snegu prijaha.

Lepo in jasno Pavla spreobrnje
nje je rodovitnega leta znamenje. VREME



aktualno po svetu

Iz Beograda piše

V poplavah vesti o političnih 
prevarah ob volitvah in na
sploh ob čemerkoli, kar se do
gaja dandanes, smo občani 
povsem zanemarili dogajanja 
v gospodarstvu, zlasti pa pri 
denarju: zato je bilo preseneče
nje odkritje Anteja Markoviča 
o vdoru v denarni sistem Jugo
slavije. Z neizpolnjevanjem ob
veznosti republik do federacije 
le-ta brez priliva dogovorjene
ga denarja za proračun in dru
ge oblike financiranja skupnih 
zadev ne more vec normalno 
funkcionirati.

Izkušeni državljani, zlasti ti
sti, ki so preživeli več režimov, 
so takoj zasumili, da je za tem 
nekaj mnogi težjega. Sinočnji 
pogovor ljudi iz Narodne ban
ke Jugoslavije (Gaspari, Mar
kovič) na neodvisni televiziji 
studia B je bil prava streznitev 
glede dejanskega stanja v Ju
goslaviji. Moža sta namreč ob
vestila gledalce (žal vidijo pro
gram le v Beogradu), da so v 
Srbiji povsem samovoljno segli 
v primarno emisijo in si prisvo
jili levji delež denarja, s kate
rim razpolaga samo NBJ. ne 
pa tudi republiške NB.

Gre za 18,5 milijarde dinar
jev, ki nimajo pokritja v obvez
nicah, to pa je več kot polovica 
dovoljene primarne emisije za 
vse dejavnike Jugoslavije.

To spominja na abaičevske 
čase atokacije sredstev, kar je 
sprožilo kazenski pregon av
torjev takšne asocialne filozo
fije gospodarjenja, ki ga ne 
priznava niti kapitalistična za
konodaja, zato lahko pričaku
jemo kazenski pregon prizade
tih guvernerjev NB (ni še zna
no, ali je mogoče okriviti za 
kaj podobnega guvernerje dru
gih republik oziroma ljudi iz 
njihovih narodnih bank), lah
ko pa pričakujemo tudi odsto
pe odgovornih ljudi v NBJ, ker 
niso pravočasno zasledili te 
mahinacije.

Zdaj je že povsem jasno, da 
tudi Narodna banka ni ustre
zno organizirana in daji je po
trebna mnogo strožja Kontrola 
— ne samo znotraj narodne 
banke, temveč v bankah na
sploh.

Vse to me spominja na že 
davno izjavo Janka Smoleta, 
da politikom nikakor ne sme

(A)socialnost
mo zaupati denarja, ker ga ne
usmiljeno trošijo za svoje dne
vne potrebe in ambicije.

V tem primeru gre za isto: 
denarja je zmanjkalo za oseb
ne dohodke, za pokojnine, za 
kritje političnih obljub, nemara 
pa tudi za sanacije nerentabil
nih in kdo ve kaj še iz preteklo
sti, kar je potrebno tako ali 
drugače pokriti, preden pride 
do razčiščevanja računov na
sploh, ne samo pri lastnih vo- 
lilcih. Če pa pojemo več, kot pa 
pridelamo, potem nam noben 
papirnati program stranke ali 
reforme ne pomaga več. pa naj 
se še tako zatekamo k zvija
čam, ki so desetletja zagota
vljale obstanek oblasti, kakrš
nakoli je pač kdaj bila.

Ta finančni in drugi škan
dali. ki jih bomo še doživljali, 
nam bodo vsak dan bolj raz
krivali skrivnosti hranjenja iz 
istega kotla, ki naj bi prehranil 
vse, ne glede na to, koliko kdo 
zajema iz njega.

Polagoma bomo zvedeli, 
kdo je za kaj kriv, kajti ta de
narna poteza je realno takoj
šnja izključitev ene republike v 
državo polne samostojnosti, 
brez vsakršnih formalnoprav
nih, ustavotvornih, plebiscitar
nih ali podobnih peripetij. Kdo 
ima denar, ima oblast, ali: 
»moj« denar je moja volja! Pri 
tem ni pomembno, ali si denar 
prisvojiš, ker ga namreč nihče 
ne daje pod lupo, da bi ugoto
vil, atije pravi ali ne, kot to de
lajo banke, ki na založene 
vrednosti dajejo posojila, ne 
da bi raziskovale poreklo imo- 
vine, kakor tudi ne sprašujejo, 
od kod devize človeku, ki jih 
vlaga.

Na nekajpa le opozarja tudi 
ta denarniška afera: vse načr
tovanje v denarni politiki za 
prihodnje oziroma sedanje leto 
zastaja, dokler to vprašanje ne 
bo rešeno. Kako dolgo pa bo 
trajalo reševanje teh zagat in 
kako bo pretihotapljeni denar 
vrnjen, saj vrnjen mora biti, pa 
ni mogoče predvideti.

Torej je tudi to šlo med pra
vila ravnanja politike: zavlače
vanje je najboljši način negaci
je. Zavlačevanje pa je veliko 
tudi z nenehnim podaljševa
njem mandata zborom skup
ščine SFRJ, ki podaljšuje ob
stanek Jugoslavije, kakršna je, 
in daje privid stanja, kakršno 
je bito, čeprav že dolgo ni nič 
tako, kot je bilo.

Viktor Širec

NOVI OBRAZI ZALIVSKE VOJNE'— Vojaki ameriškega sedmega korpusa v oblekah m 
maskah za zaščito pred kemijskim orožjem čakajo v bunkerju na morebitni napad iraških sil. 
(Telefoto: Reuter)..

Prejšnji teden so na avstrijski 
televiziji začeli širiti panična spo
ročila, da je v Jugoslaviji možen 
vojaški puč. Ti glasovi so temelji
li na ukazu predsedstva SFRJ o 
oddaji orožja in razformiranju 
nevojaških enot. Res je, da je ta 
ukaz napisan v presplošnem jezi
ku in bi se lahko nanašal na kar
koli, kljub temu pa so dodatna 
pojasnila dokaj jasna. V prispev
ku ORF-a so povedali, da je na 
avstrijskem Štajerskem pripra
vljenih precej taborišč za spre
jem beguncev iz Slovenije. Val 
beguncev naj bi začel prihajati v 
Avstrijo v soboto, 19. januarja.

Deželni svetovalec, dr. Her
bert Knapp, ki je pri štajerski

Papež avgusta
Na Madžarskem so objavili podrobni program 

obiska papeža Janeza Pavla II. V drugi polovici 
decembra je tudi sprejel šestčlansko delegacijo 
madžarskih katoliških škofov (med njimi je bil tu
di sombotelski škof dr. Konkoly), na katerem so se 
do podrobnosti dogovorili o programu obiska.

Papež bo prispel v Budimpešto z letalom v pe
tek, 16. avgusta, po uradnem sprejemu bo dopoto
val v Esztergom, kjer bo imel popoldan mašo pred 
tamkajšnjo baziliko, zvečer pa se bo srečal v Parla
mentu s predsednikom Republike Madžarske in 
člani vlade. V soboto, 17. avgusta, bo imel dopold
ne mašo na pečujskem letališču, popoldne pa bo v 
Budimpešti sprejel predstavnike kulture in znano
sti, nato pa diplomatski zbor. V nedeljo, 18. avgu
sta, bo dopoldne v kraju Mariapocs grškokatoli- 
ška maša, popoldne pa v Debrecenu ekumenska 
molitev s predstavniki bratskih verskih skupnosti v 
tamkajšnji reformatski katedrali, zvečer pa bo v

na Madžarskem
Budimpešti sprejel predstavnike madžarske židov
ske verske skupnosti.

Papež Janez Pavel II. bo dopotoval v Sombotel, 
v ponedeljek, 19. avgusta, kjer bo imel ob 10. uri 
sv. mašo na tamkajšnjem letališču, kamor pričaku
jejo tudi vernike iz sosednje Avstrije, Hrvaške in 
Slovenije, še prav posebej pa iz Pomurja. Papež je 
na pogovoru s škofi povedal, da bo te vernike po
zdravil v njihovem maternem jeziku. Popoldne se 
bo v Budimpešti srečal s semeniščniki, nato pa še z 
mladino.

20. avgusta, v torek, na dan kralja sv. Stefana se 
bo zjutraj v budimpaštanski baziliki sv. Štefana 
srečal z bolnimi in ostarelimi, nato pa bo odšel s 
procesijo sv. Desnice na Trg herojev, kjer bo sve
čana maša. Popoldne bo predsedoval seji madžar
ske škofovske konference, nato pa odpotoval z le
tališča Ferihegv.

J. V.

Usoda še ni zapečatena
Burni dogodki v političnem in gospodarskem življenju pri nas so te

ma tradicionalnih analiz in komentarjev različnih držav in.njihovih dr
žavnikov. Marsikje namreč opozarjajo na zanimanje in hkrati na zaskr
bljenost mednarodnih političnih in finančnih krogov za usodo Jugoslavi
je. Kar zadeva tujino, je res to, da je le-ta vedno igrala na dve ali tri kar
te, čeprav je bila vedno pripravljena odobriti denarno pomoč.

Kot je poudaril italijanski zu
nanji minister De Michelis, uso
da naše države še ni zapečatena. 
Takšen pogled je izraz ustaljenih 
zahodnih stališč do Jugoslavije, 
katere celovitost jih posebej skr
bi. Zahoda, ki se ima za čuvaja 
demokracije in človekovih pra
vic, je torej strah,pred svobodo
miselnimi težnjami posameznih 
narodov v Jugoslaviji. Pri tem jih 
komajda kaj zanima tako prvin
ski izraz demokratične volje na
roda, kot je plebiscit. Tako slo
venski plebiscit De Michelis od
pravi s pojasnilom, da se zaveda, 
da je med tistimi, ki so glasovali 
za, tudi precej takih, ki želijo 
momentalno secesijo. Prepričan 
pa je, da je veliko tistih, ki bi 
preprosto želeli, da okrepijo slo
venske pozicije v medrepubliških 
pogovorih.

Zahod postavlja enotnost Ju
goslavije na prvo mesto, saj se 
boji, da bi bile spremembe meja 
na jugoslovanskem ozemlju stra
šno rušilno znamenje; in to ne 
samo za Sovjetsko zvezo. De 
Michelisovo govorjenje je pač 
odsev razmišljanja v zahodnoev
ropskih središčih. V teh državah 
imajo liberalno begunsko zako
nodajo in se bojijo, da se večje

AVSTRIJCE JE STRAH
vladi odgovoren za begunska 
vprašanja, je povedal, da ima 
Avstrija in seveda tudi Štajerska 
tako imenovane begunske načr
te. Ti so pripravljeni že 20 let in 
v zadnjih letih so jih tudi poso
dobili. V njih je predvideno, da 
bi lahko takoj usposobili 
300—500 sprejemnih centrov za 
begunce, če bi se v katerikoli od 
sosednjih držav, torej tudi v Slo
veniji oz. Jugoslaviji, karkoli 
zgodilo. Ti centri so v skoraj vsa
kem večjem kraju, gre pa za telo
vadnice, osnovne šole in druge 
večje krajevne prostore, ki bi jih 
lahko preuredili v sprejemne 
centre za begunce. Ker bi prvi 
stik z begunci vzpostavile obmej
ne enote žandarmerije in carine, 

število ljudi z Vzhoda, med njimi 
tudi iz Jugoslavije, pojavi pred 
tamkajšnjimi socialnimi blagaj
nami.

Razdvojitev Jugoslavije, spod
bude k razrušitvi Sovjetske zvez 
in drugih vzhodnoevropskih dr
žav je splošna logika, ki prevla
duje na evropskem Zahodu. To
da, koliko ima ta logika opraviti 
s srednjeevropskim narodom, ki 
se je z redko absolutno večino 
odločil za samostojno in neodvi
sno državo, ki mu jo vse do da
nes odrekajo? Pred očmi je treba 
imeti dejstvo, da se vsak narod 
bori predvsem za svoje interese, 
ki ga zanimajo le v povezavi s 
svojimi notranjimi zadevami.

Slovenski politiki navsezadnje 
poznajo tudi pravila igre medna
rodne skupnosti. Tako Slovenija, 
denimo, ne zahteva samostojno
sti in neodvisnosti še za Hrvaško, 
Litvo, Armenijo, Ukrajino ali 
Kurdistan. Ali italijanski zunanji 
minister res misli, da ima Slove
nija tako mednarodno moč, da 
bi lahko povzročila razpad gi
gantske Sovjetske zveze? Tako 
namreč De Michelis na svojevr
sten način piha v isti rog s sogo
vorniki v Beogradu, kjer nekateri 
verjamejo, da je prav Slovenija 

ti verjetno ne bi bili sposobni ob
vladovati begunskega vala, zato 
sta v pripravljenosti tudi dve 
enoti vojske. Le-ti bi pomagali 
obmejnim carinskim službam pri 
usmerjanju in prevozu beguncev 
v sprejemne centre.

Škratka — na avstrijskem Šta
jerskem so pripravljeni za vsak 
primer. To je še en dokaz, kako 
ocenjujejo, stanje v Jugoslaviji. 
Žal takšna ocena za nas ni ravno 
spodbudna in bi že v interesu od
nosa tujine od nas morali naše 
notranje razprtije čimprej umiriti 
in jih odpraviti. Šele takrat bomo 
na sprejmne centre za begunce 
lahko gledali z drugačnimi očmi.

Dušan Loparnik

kriva za dogodke na Kosovu. 
Slovenska zunanja politika bo 
imela torej precejšnjo nalogo, 
kar zadeva razbijanje zahodnih 
predsodkov glede neodvisne Slo
venije.

Vstopite v Evropo enotni v 
enotni državi! To priporočajo 
De Michelis in njemu podobni 
politiki. Mar bodo ti gospodje 
Zahoda tudi Norveški in Islandi
ji svetovali, da se združita z Dan
sko, od katere sta se v preteklosti

JUGOSLOVANSKI PREBLISKI

Nemara bi bilo plodno, če bi pravočasno opozorili na to, da lah
ko Avstrija pošlje kreditno pomoč samo neki sorazmerno demokrati
čni državi, ki ne tepta več človekovih pravic.

(Kurier—Dunaj)

Če bo Jugoslavija postala konfederacija, bo Srbija zahtevala od 
sosednjih republik ozemlja, da bi združila vseh 8,5 milijona Srbov v 
eni sami državi. To bo verjetno pospešilo odcepitveno razpoloženje v 
republikah, na primer v Sloveniji.

(New York Times)

Čedalje jasneje je, da hrvaške oblasti niso pripravljene podpreti 
tistih teženj v slovenski politiki, ki zagovarjajo — na osnovi izida ple
biscita — odcepitev Slovenije.

(Danas — Zagreb) globus

VOJNA V ZALIVU
To, česar se je ves miroljubni svet najbolj bal, se je žal zgodilo. Ob 

1. uri po jugoslovanskem času se je 17. januarja začela zalivska vojna z 
množičnim in natančnim bombardiranjem več kot tisoč ciljev v Iraku s 
strani ZDA in njenih zavezniških sil. Sledil je spopad kopenskih sil na 
meji med Irakom in Kuvajtom, zatem pa še drugi val letalskih napadov 
na iraške cilje. S tem se je začela vojna, ki rpora, kot je dejal ameriški 
predsednik Bush, pripomoči k osvoboditvi Kuvajta in uničenju močnega 
iraškega vojaškega arzenala. Kot je poročal Reuter, je bil odpor Irača
nov minimalen, zavezniška letala pa so v triurnem naletu zdesetkala ira
ško letalstvo in uničila večino kemičnega in biološkega orožja, raket in 
jedrskih naprav. Iraški predsednik Sadam Husein je po bagdadskem ra
diu ameriškemu predsedniku Bushu sporočil, da Irak ne bo pokleknil, 
ampak bo nadaljeval sveto vojno proti vojaški operaciji Puščavski vihar.

Napad na Izrael — Huseinova 
zanka

Čeprav so vsi čakali na izbruh 
zalivske vojne, pa je novica o le
talskem napadu na Irak v svetu 
izzvala globoko vznemirjenost in 
zaskrbljenost. Tudi v več ameri
ških mestih so izbruhnile demon
stracije. Palestinska osvobodilna 
organizacija pa je pozvala Arab
ce, muslimane in vse sile, ki se 
zavzemajo za mir, naj se uprejo 
ameriško-evropski agresiji proti 
Iraku.

Vojna v Zalivu pa je z nočnim 
napadom Iraka na Izrael dobila 
nove razsežnosti. Hkrati je Irak 
drugi dan zalivske vojne napadel 
z raketami tudi Saudsko Arabijo, 
vendar je bil napad pravi čas od
bit. Nekateri menijo, da je iraški 
predsednik Sadam Husein z že 
drugim raketnim napadom na Iz-' 
rael nastavil zanko, v katero naj 
bi se zapletla koalicija sil, ki ga 
skuša prisiliti k vdaji in umiku iz 
Kuvajta. Medtem pa so ameriška 
in britanska vojaška letala usme
rila svoj napad na premične 
ploščadi za izstreljevanje iraških 
raket na Izrael, ki se mora zava
rovati pred nadaljnjimi napadi.

KOLIKO JE ŽRTEV?
Podatki o žrtvah in škodi so si 

zelo nasprotujoči. Tako radio 
Bagdad trdi, da je iraška protile
talska obramba od začetka vojne 
v Zalivu sestrelila več kot sto le
tal mednarodnih zavezniških sil. 
Podatki zaveznikov pa so popol
noma drugačni. Na podlagi nji
hovih trditev naj bi bili v voja
ških operacijah izgubili le 8 letal, 
in sicer 4 ameriška, 2 britanski 
ter po eno kuvajtsko in italijan
sko letalo. V napadih na Irak če
dalje bolj neposredno sodeluje 
tudi Turčija, kjer so oporišča 
pakta NATO. S tem se odpira še 
druga fronta v sklepnih operaci
jah kopenskih sil. Grožnje s tero
rističnimi akcijami in maščeva
njem zaradi napada na Irak so 
povečale napetost v številnih dr
žavah in jih prisilile k sprejetju 
izrednih varnostnih ukrepov.

V žarišču 
dogodkov

mirno odcepili, preden bosta za
prosili za vstop v Evropsko skup
nost? Nelogičnost! Za to so na
mreč odvečne vsakršne primerja
ve, na katere nekateri vztrajno 
pristajajo. Preteklo leto nas je za
vezalo z dogodkom stoletja, če 
ne več. Rekli smo DA. Predvsem 
zaradi gospodarjenja v novih 
okvirih, zlasti pa na osnovi čistih 
računov. Ali še kaj, bo pokazala 
prihodnost. Tudi njo moramo še
le ustvariti. Za nas in prihodnje 
rodove!

To, da zalivska vojna ne bo 
kratkotrajna in brez žrtev, se je 
potrdilo v praksi. Po drugi strani 
pa je uradni Washington zadovo
ljen s potekom vojaških operacij 
v Zalivu. Omenjajo, da so dose
gli veliko strateških ciljev, med 
drugim tudi tiste, ki se nanašajo 
na sistem iraške protiletalske 
obrambe. Medtem pa zavezniško 
letalstvo nadaljuje z napadi, ki 
so usmerjeni na utrjena oporišča 
iraških elitnih čet.

SLABO RAVNANJE Z UJE
TNIKI

Vojna v Zalivu se iz dneva v dan 
zaostruje in čedalje bolj dobiva obli
ko najostrejšega scenarija, ki za svet 
ne pomeni nič dobrega. Do sklepa re
dakcije v ponedeljek dopoldne smo 
dobili podatke, daje v nedeljo ponoči 
Irak z raketami dvakrat napadel 
Savdsko Arabijo, vendar so se zavez
niki uspešno postavili po robu. Zara
di cenzure natančni podatki niso zna
ni. Po drugi strani pa je imelo dose
danje zavezniško bombardiranje Bag
dada precejšnjo rušilno moč, saj se 
infrastrukturni objekti čedalje bolj 
spreminjajo v ruševine, čutiti je po
manjkanje vode in elektrike ter benci
na. Hkrati so ZDA ostro protestirale 
zaradi slabega iraškega ravnanja z 
vojnimi ujetniki.

globus
LISBONA — Dosedanji portugal

ski predsednik Mario Soares je na 
predsedniških volitvah zanesljivo 
zmagal — osdvojil je rekordnih 70 
odstotkov glasov in tako bo še pet let 
na čelu Portugalske.

PRAGA — Državljanski forum, 
najvplivnejši politični dejavnik v 
ČSFR, je naposled prestopil Rubi
kon: tudi formalno je postal politična 
stranka, in to stranka desnice.

MOSKVA — Novi sovjetski premi
er je postal 54-letni Valentin Pavlov, 
ki je na tem položaju zamenjal obole
lega Nikolaj Rižkova. Kot doktor 
ekonomskih ved je bil Pavlov leta 
1989. imenovan za sovjetskega finan
čnega ministra. Aleksander Besmer- 
tnik pa je postal namesto Ševardnad- 
zeja nov zunanji minister.

TIRANA —- Obisk grškega premie
ra Micotakisa v Albaniji je bil prvi to
vrstni obisk na tako visoki ravni. Med 
drugim se je pogovarjal o perečem 
problemu albanskih beguncev v Grči
ji in z voditelji opozicijskih strank.

PARIZ — Podpredsednik kitajske 
vlafle Jiahua se je med obiskom V 
Franciji dogovoril o nadaljnji krepitvi 
gospodarskega sodelovanja .Gre za 
prvi obisk po »pekinški pomladi« in 
gospodarskih sankcijah evropskih dr
žav.

TAlin — V estonski prestolnici je 
bilo množično zborovanje proti seda
njim oblastem. Demonstranti so zah
tevali ustanovitev nove vlade, ki bo 
ustrezala nacionalni sestavi republi' 
ke, kjer je skoraj 40 odstotkov ruske
ga prebivalstva.

VVASHINGTON - ZDA bodo ob
novile diplomatske odnose z Albani
jo, kjer bodo prve svobodne in demo
kratične volitve, ki so bile sprva napo
vedane za 10. februar, preložili na 3 L 
marec, kar je bila zahteva opozicije.

BONN — Oblikovana je prva vla
da Združene Nemčije. V primerjavi Z 
dosedanjo zahodnonemško vlado 
večjih sprememb ni. Helmuta Kohla 
so že četrtič izvolili za kanclerja, zu
nanji minister pa je ostal Genscher.

Stran 2
VESTNIK, 24. JANUAR 1991



aktualno doma

F
ebruarja bo začel delo
vati nov sindikat, ki bo 
nadomestil občinske 
svete in druge oblike organizi

ranosti — Sedež v Murski So
boti, drugje sindikalne pisarne 
— Poklicna pravna pomoč

Podobno kot drugje v Slove
niji bo tudi v Pomurju območni 
sindikat nadomestil dosedanje 
občinske svete Zveze svobod
nih sindikatov, medobčinski 
svet in druge oblike sindikal
nega organiziranja. Njegov os
novni namen je v tesnejšem po
vezovanju članstva iz osnovnih 
organizacij ZSSS, sodelovanje 
in pomoč pri sklepanju kole
ktivnih pogodb ter nadzor nad 
njihovim izvajanjem. Poleg te
ga bo zagotavljal brezplačno 
pravno pomoč sindikalnim za
upnikom in OO ZSSS, sred
stva iz solidarnostnih skladov, 
uveljavljanje interesa sindika
ta do lokalne samouprave in 
brezplačno sindikalno izobra
ževanje, predvsem sindikalnih 
zaupnikov. V ta okvir sodi tudi 
organiziranje in strokovna po
moč pri stavkah, ugodnosti pri 
organiziranih dopustih in leto
vanjih, organiziranje sindikal
nih športnih iger, razne ugod-

Tudi v
Pomurju

območni

sindikat
nosti pri delavski hranilnici, ki 
Je že ustanovljena, in druge 
aktivnosti, izhajajoč iz progra
ma območnega sindikata.

Kot smo zvedeli, bodo Ob
močni sindikat Pomurja urad- 
n° ustanovili že februarja, saj 
v°di iniciativni odbor vrsto 
aktivnosti. Sedež območnega 
sindikata naj bi bil v Murski 
Soboti, v občinskih središčih 
Gornja Radgona, Lendava in 
Ljutomer pa hi namesto zdajš
njih občinskih svetov Zveze 
svobodnih sindikatov delovale 
sindikalne pisarne. V njih ho 
sleherni član te organizacije 
iahko oh vsakem času dobil in
formacijo in pomoč pri reševa
nju delavskih pravic in proble
mov. P ta namen bodo profe- 
stonalizirali službo pravne po
moči, ki naj bi prispevala k od
pravljanju marsikaterih težav, 
na katere naletijo delavci pri 
uveljavljanju pravic iz delovne
ga razmerja.

Tako bi Območni sindikat 
Pomurja sestavljali vsi sindi
kati dejavnosti in tiste osnovne 
organizacije Zveze svobodnih 
sindikatov, ki se ne povezujejo 
v katero od dejavnosti tega 
sindikata. Na ta način bi zajeli 
Približno 28 tisoč članov, kar je 
okrog 7Q odstotkov vseh zapo
slenih v Pomurju. Računajo, 
ua bodo z novo organizira
nostjo dosegli večjo racionali-. 
Zacijo in učinkovitost, kakor 
,udi pocenitev stroškov delova
nja po teritorialnem načelu. V 
‘zhodiščih za novo organizira
nost predvidevajo tudi zmanj
šanje števila poklicnih sindi
kalnih delavcev, zlasti pri ad
ministrativnih delih.

In še finančno plat nove or- 
Saniziranosti, kar je zajeto v 
sprejetem pravilniku o ftnanci- 
ranju in finančno-tehničnem 
Poslovanju Zveze svobodnih 
smdikatov Slovenije, je gotovo 
zanimivo omeniti. Tudi v pri- 
odnje ho članarina znašala 
• 6 odstotka od neto osebnih 
°nodkov zaposlenih, pri če- 

mer ho 45 odstotkov zbrane 
Ganarine ostalo sindikatu 
Podjetja. Preostalih 55 odsto- 
kov pa bo 0(j j februarja šlo 

na žiroračun občinske organi- 
ocije sindikata. Od skupnega 

'neska ho 60 odstotkov dobil 
močni sindikat. 30 odsto- 
°v bo šlo za potrebe sindika- 

dejavnosti, 10 pa za repu- 
'ski svet Zveze svobodnih 

mdikatov Sloveni/e.

Milan Jerše

SAZU o štajerskih Slovencih Iz slabe stare v
PORAVNAVANJE DOLGA

Sobotni večer (19. prosinca) na srečanju najožjega vodstva Kulturnega društva 7. 
člen za avstrijsko Štajersko z akademikom dr. Antonom Vratušo in prof. dr. Mirkom 
Križmanom v mariborskem Orlu — Slovenska akademija znanosti in umetnosti bi rada 
interdisciplinarno obdelala tudi štajerski del slovenske manjšine v Avstriji

»Prva naša publikacija se na
naša na Slovence na avstrijskem 
Koroškem in v Italiji, druga je iz
šla julija lani kot 'predmet raz
prave na posebnem znanstvenem 
simpoziju v Ljubljani, 30. in 31. 
marca 1989, tretja, ki jo zdaj pri
pravljamo in bo izšla pri vojvo
dinski akademiji, bo govorila o 
Slovencih, Hrvatih in Srbih na 
Madžarskem, četrta bo zadevala 
gradiščanske Hrvate v Avstriji in 
jo bodo izdali pri Jugoslovanski 
akademiji znanosti in umetnosti 
v Zagrebu. Po tem načrtujemo, 
da bi počasi obdelali vse manjši
ne jugoslovanskih narodov v so
sednjih državah,« je na srečanju 
pojasnil predsednik Medakade- 
mijskega odbora za proučevanje 
narodnih manjšin in narodnosti 
pri SAZU dr. Vratuša. Gre za 
strogo znanstven pristop, brez 
političnih primesi, je bilo nekaj
krat poudarjeno, na kar so se 
predstavniki štajerskih Sloven
cev naklonjeno odzvali. (Navzo

či: predsednica društva mag. An- 
drea Zemljič, dr. Wolfgang 
Gombocz, Rupert Vreči in dr. 
Christian Storm.)

Iz večurnega pogovora sta dr. 
Vratuša in prof. dr. Križman — 
navzoč je bil tudi znan gornje- 
radgonski kulturnik in pomurski 
politik Milan Nekrep — izlušči
la, da gre sicer za majhno, a iz
redno delavno skupino dvojezi
čnih štajerskih razumnikov v Av
striji, ki jim je treba pomagati in 
se zanje zanimati. »To je enosta
vno naš dolg do štajerskih Slo
vencev, saj so njihove pravice 
omenjene in zaščitene s 7. čle
nom državne pogodbe z Avstri
jo,« smo razumeli vzgib za sreča
nje. Pri tem je treba omeniti — 
kot bistveno osnovo za nadaljnje 
proučevanje na terenu — knjigo 
prof. dr. Križmana Jezik kot so
cialni in nacionalni pojav (Pri
merjalno z jezikovnimi odnosi v 
Radgonskem kotu), ki je po lan
skem izidu vzbudila izjemno za
nimanje tako v strokovni kot si

ceršnji javnosti ne le pri nas, am
pak tudi v Avstriji, Nemčiji in 
drugje. »Slovenci na avstrijskem 
Štajerskem so bili doslej žal pre
malo upoštevani tako z avstrijske 
kot z naše strani, zato smo — 
vsaj pri jezikovnih raziskavah — 
opravljali na mariborski univerzi 
pionirsko delo. Moje socialno- 
lingvistične raziskave in delo 
dialektologinje kolegice Zinke 
Zorko so ne samo začetek, am
pak že zelo široka znanstvena 
analiza. Omenim naj še geografe, 
ki so prav tako analizirali razme
re v Radgonskem kotu,« je menil 
prof. dr. Križman. Skratka, gre 
za interdisciplinarni pristop, ki 
naj bi kar se da celovito osvetlil 
življenje in delo dvojezičnega 
prebivalstva v okrajih Radgona z 
okolico (Radkersburg Umge- 
bung, Lipnica/Leibnitz in 
Deutschlandsberg, in srečanje je 
bilo neke vrste vstop v znanstve
noraziskovalno obdelavo.

Branko Žunec

Ne hiteti z denacionalizacijo
To je na pogovoru v Crenšovcih poudaril podpredsednik Slovenske kmečke zveze-Ljud- 
ske stranke Marjan Podobnik — Predsednik Ivan Oman pa je za več tržnega reda in 
boljšo izrabo zemljišč

Ivan Oman, predsednik Slo
venske kmečke zveze-Ljudske 
stranke in član predsedstva Re
publike Slovenije, in Marjan Po
dobnik, vodja poslanskega kluba 
in podpredsednik slovenske 
kmečke stranke, sta bila v petek 
na delovnem obisku v Pomurju. 
Dopoldne sta se najprej udeleži
la zaprtega sestanka stranke na 
Tišini, kjer so govorili predvsem 
o položaju in kadrovskih zade
vah pomurske kmečke stranke. 
Ob navzočnosti predstavnikov 
vseh štirih pomurskih podružnic 
so se dogovorili o nujnosti tes
nejšega sodelovanja in povezo
vanja na medobčinski ravni.

Na pogovoru v Crenšovcih, ki 
ga je pripravila podružnica 
kmečke stranke iz Lendave, pa 
so največ pozornosti namenili 
aktualnim kmetijskim vpraša
njem in problemom.

Marjan Podobnik je predstavil 
idejo stranke, po kateri bi name
sto moratorija lastnino zaščitili s 
podržavljanjem vseh zemljišč v

družbeni lasti. Menil je, da z de
nacionalizacijo ne bi smeli prehi
tevati zadev, dokler ne bo prišlo 
do lastninjenja. Podobno je tudi 
z zakonom o zadrugah, kjer še ni 
dovolj natančno urejeno vrača
nje zadružnega premoženja, 
medtem ko se z Zelenimi že do
govarjajo o odpravi moratorija 
za hidromelioracije. Prav o polo
žaju kmetijstva in urejanju zako
nodaje pa so' se, kot je povedal, 
pogovarjali ,s predsednikom re
publiške vlade Lojzetom Peterle
tom in kmetijskim ministrom Jo
žetom Ostercem. Zahtevali so, da 
se proračun Slovenije ne zmanj
ša, vsaj na račun kmetijstva ne.

Kot je pokazala razprava, so 
kmetje nezadovoljni z novo po
kojninsko politiko, ki jim prina
ša v posameznih pogledih celo 
slabše možnosti kot doslej. Od 
450 do 600 dinarjev, kolikor vna
šajo zdajšnje kmečke pokojnine, 
je resnično sramoten znesek, 
smo slišali, zato zahtevajo, da se 
po hitrem postopku naredi po

pravek tega zakona. Pri tem pa 
se zavzemajo za t.i. državne po
kojnine, ki bi vsem državljanom 
zagotavljale vsaj osnovno pokoj
nino. Tudi Ivan Oman se je zav
zel za dosledno uveljavitev tržne
ga reda pri prodaji najpomemb
nejših kmetijskih proizvodov, če
prav ne gre prezreti težavnega 
položaja, ko je nelikvidnost po
stala že splošen pojav. Zdi pa se 
mu, da je zahteva kmetov po 
80-odstotnem pokritju kakulativ- 
nih stroškov upravičena, pri če
mer ne bi smelo biti nobenih raz
lik pri stimuliranju celotne kme
tijske proizvodnje. Zato pa mo
ramo, kto je poudaril Ivan 
Oman, v vsej Sloveniji narediti 
več za temeljito obdelavo zem
ljišč, saj bi na opuščenih kmetij
skih površinah lahko zaposlili 
veliko ljudi, zlasti mladih. Za to 
se zavzemajo tudi v radgosnki 
občini, kar je pokazal pogovor z 
uglednima gostoma v Vidmu ob 
Ščavnici.

Milan Jerše

O smrad predragi ti domači!

Svinjska »vojna živcev« ob severni meji
O smrad predragi ti domači, ki 

s farm, kafilerije in gnojnic duha 
nam dvigaš! — bi najbrž vzklik
nil še vedno neodkrit pesniški ta
lent iz obmurskih ekoloških lo
gov Silvester Vohljač, ko bi mo
ral dan za dnem prenašati prašič
jo »smrdiihlo« ne le v Podgradu 
pri Gornji Radgoni, marveč tudi 
v Nemščaku—Jezerih, Cvenu pri 
Ljutomeru in drugje po Sloveni
ji. Vseh velikih družbenih praši- 
čerejskih farm je osem. In »če je 
pred leti tedanji predsednik IS 
SR Slovenije (Zemljarič — op. 
B. Ž.) ob odprtju največje slo
venske farme prašičev v Nemšča- 
ku pri Murski Soboti rekel, da je 
takšna farma model za razvoj re
je prašičev pri nas, potem javne
ga ugovora ni moglo biti,« je za
pisano v predzadnji Sobotni pri
logi Dela. Pa je bil menda že g. 
Šinigoj, prejšnji slovenski premi
er, za razselitev svinjskega mega- 
polisa ob severni meji, ki letno 
»sfabricira« 30 tisoč pitancev in

ki ne gre na jetra zgolj prebival
stvu na tej, ampak zlasti na oni 
strani državne meje; celo tako 
zelo jim gre v nos, da so dežel- 
ne/štajerske in zvezne oblasti v 
Gradcu in na Dunaju že pred leti 
in potem kar naprej uradno pro
testirale pri naših oblastnikih. In 
so se potem nategovali, prepriče
vali, rotili, češ Slovenci, bodite 
vendar pametni, če hočete v Ev
ropo, taka smrdeča prtljaga ne 
more z vami. Evropski standardi 
ne dopuščajo tolikšnih/takih 
obremenitev okolja, marveč nor
mativno terjajo vzrejo na manj
ših, družinskih ali modelnih, 
usmerjenih kmečkih gospodar
stvih. Terjajo drugačen sistem 
vzreje, ki temelji na lastni, doma 
pridelani krmi, na ekološko spre
jemljivejšem načinu pridelovanja 
hrane, približanem naravnem 
kroženju hranil. Mimogrede: če 
pogledamo v gradivo Problema
tika varstva vodovodnega siste
ma Segovci—Podgrad, ki ga je

Devize za pripomočke 
in zdravila iz tujine

Ko banke nimajo deviz za vzorec, ko jih ni tudi za tiste, ki so si jih privar
čevali, pa jih nekateri bolniki morajo imeti za življenje, za nakup ortopedskih 
priprav, pripomočkov, zdravil ali za zdravljenje na tujem. Zvezni izvršni svet je 
pomislil na to ob omejitvi prodaje deviz ter med izjeme uvrstil tudi bolnike, 
oziroma dovoljuje, da banke prodajajo devize zaradi zdravstvenih razlogov.

Dovoljenje za nakup deviz izda republiški ali pokrajinski organ Republi
škega sekretariata za zdravstveno in socialno varstvo, in sicer na podlagi mne
nja pristojnega konzilija zdravnikov ter računa oziroma predračuna zdravila 
ali pripomočka. Bolnik dobi povrjeno dinarsko protivrednost na svoji območni 
zdravstveni enoti.

Če gre za nakup registriranega zdravila na tujem, mora uporabnik prav 
tako plačati soudeležbo, kar mu odštejejo od povrnjenjenega denarja. Ce pa 
gre za neregistrirana zdravila, ki so pri nas na tako imenovani vmesni listi, pa 
uporabnik prav tako plača polovico vrednosti predpisane količine zdravih V 
strošek nakupa zdravil pa se všteva tudi provizija, ki jo bolnik mora plačati 
banki.

novembra lani dala na svetlo 
Uprava za inšpekcijske službe 
pomurskih občin v Murski Sobo
ti (inšp. Jože Fras), med drugim 
najdemo: »Septembra je bila 
prekoračena dovoljena količina 
nitratov (prvič!) tudi v zajetju 
Podgrad. Sicer pa v različnih 
vodnjakih na območju Segovci — 
Stogovci ugotavljamo povišanje 
nitratov in amoniaka. Kombina
cija teh dveh dušičnih spojin ka
že na sveže onesnaženje. Ali je to 
posledica inkorporiranja gnojev
ke iz farmskih lagun?« _

Dr. Lojze Slavič z Živinorej- 
sko-veterinarskega zavoda v 
Murski Soboti kot šef t.i. razselit- 
venega projekta zatrjuje, da bi 
pri tehnologiji pitanja prašičev 
na nastilj potrebovali 12 tisoč 
stojišč ali 60 ustreznih kmetij, 
hkrati pa bi morali zagotoviti 
okrog 1200 hektarjev njivskih 
površin z načrtom kolobarjenja. 
Toda ko pogledaš finančno plat, 
se ti zvrti v glavi, saj bi samo za 
60 minifarm morali odšteti čez 
20 milijonov nemških mark. Pa 
se spomnimo, kaj so nam Avstrij
ci ponujali za časa g. Šinigoja: 
pri vlaganjih oz. pokrivanju stro
škov smo za delitev pol na pol, 
celo da nam dajo nepovratna 
sredstva. Zdaj g. Peterletu in pri
stojnim ministrom v okviru po
gajanj jugoslovansko-avstrijske 
mešane komisije niti slučajno ne 
ponujajo več kaj takega.

In tako se bodo očitno z 
(ne)razselitvijo svinjske farme v 
Podgradu pri Gornji Radgoni — 
da drugih ne navajamo — še in 
še nategovali; čeprav prašičem in 
nam vedno bolj popuščajo živci 
— ob izvirnem grehu, da te in so
rodne »smrdiihle« sploh nimajo 
potrebnih dovoljenj za obratova
nje- Branko Žunec
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(uspešno?) novo firmo
Starega ljutomerskega Tehnostroja zdaj tako rekoč ni več. Tako 

je konec lanskega leta odločil delavski svet podjetja, in predlagal ste
čaj ter ustanovitev nove firme kot delniške družbe. V starem podjetju 
sicer še teče proizvodnja, vendar ne bo več dolgo, saj bodo programe, 
ki imajo na tržišču prihodnost, prenesli v novo firmo, ostale pa opu
stili.

Pravzaprav segajo problemi v Tehnostroju že precej let nazaj, še 
v čase, ko je bila tudi v tej delovni organizaciji težnja po ekstenziv
nem zaposlovanju, ki pa seje že kaj kmalu začelo kazati kot zgrešeno. 
Več kot 700 zaposlenih — ko je bil Tehnostroj še enovita delovna or
ganizacija — je bilo za takšen obseg proizvodnje preveč, zato so že 
sredi osemdesetih let precej zmanjšali število zaposlenih in preusme
rili te v druge organizacije. Težav pa s tem še ni bilo konec, največje 
so nastale v lanskem letu, ko so se povsod v gospodarstvu začele raz
mere zaostrovati.

So se pa vsa leta v Tehnostroju srečevali še z enim tako rekoč ne
razrešljivim problemom, ki se je kot epidemija razpasel med delom 
zaposlenih. To so izostanki z dela zaradi bolniških dopustov, saj so se 
ti z devetih povečali kar na 24 odstotkov, pa čeprav zanje ni bilo pra
vih razlogov. V podjetju imajo dokaj dobro urejeno varstvo pri delu, 
poškodb tako rekoč ni in je zato vzroke potrebno iskati drugje. V pro
gramu aktivnosti so zapisali, daje takšne izostanke potrebno odpravi
ti ali znižati na upravičeno raven pa tudi sicer je potrebno število za
poslenih zmanjšati, saj za vse v tem trenutku ni možno zagotoviti de
la. Takšno zahtevo je postavila tudi republika, ki je eden od delničar
jev v novi delniški družbi, ki bo namesto sedanjih 187 zaposlila le 127 
proizvodnih delavcev, močno pa se bo znižalo tudi število režijskih 
delavcev. Teh je bilo v starem Tehnostroju kar 105, zdaj jih bo dovolj 
okrog 30.

Tehnostroj Moderna oprema bo tako zdaj delniška družba, ki so 
jo ustanovili republika, z nekaj manj kot desetodstotnim deležem, 
takšen delež naj bi imeli tudi delavci, dvaodstotni delež banka, preo
stalo pa je prenesen družbeni kapital starega Ehnostroja, ki naj bi v 
procesih lastninjenja prav tako prešel na delničarje. Prav tu pa je naj-

V delniški družbi Tehnostroj Sodobna oprema bodo med delničarji 
tudi delavci, ki bodo v novo firmo vložili povprečno po 300 ECU, tisti na 
odgovornih in vodilnih delovnih mestih pa od 2.000 do 5.000 ECU. Po 
predlogu delavskega sveta naj bi ta sredstva vplačali v dveh letih.

več hude krvi in kritik delavcev dosedanjega Tehnostroja, ki so s svo
jim prispevkom sodelovali v razvoju podjetja, mnogi pa bodo ostali 
praznih rok.

Tehnostroj Moderna oprema je od stare firme prevzel ime in 
znak ter del družbenega kapitala (brez programov, za katere menijo, 
da so bili zgrešeni), vrednost kapitala v novi delniški družbi pa znaša 
116 milijonov dinarjev. Če želijo biti uspešni in brez ponovnih težav, 
morajo, seveda posebno skrb nameniti razvoju ustreznih programov. 
Že leta 1986 so prešli na lastno proizvodnjo najbolj vitalnih elemen
tov, ki jih rabijo za lastne izdelke, posebno pozornost pa v zadnjem 
času namenjajo prilagajanju zahtevam ekologije. Program za zaščito 
okolja so osvojili in predstavili v lanskem letu, zdaj ga dopolnjujejo 
in že letos bi moral predstavljati 15 odstotkov celotne proizvodnje. 
Najpomembnejše pri tem je, da se ta program po kakovosti uspešno 
kosa s tujimi, podobno pa velja tudi za program prikolic in trosilni
kov hlevskega gnoja, ki so ga lani prilagodili zahtevam zahodnega tr
žišča. Menijo namreč, da je prihodnost le v izvozu in že zdaj dobro 
sodelujejo z avstrijskim partnerjem, ki ima dobro osvojeno tudi za- 
hodnonemško tržišče. Tečejo pa tudi razgovori za partnerstvo z za- 
hodnonemško firmo, ki jim bo zagotovila tudi sredstva za financira
nje te proizvodnje. Lani je Tehnostroj že prodal na zahodna tržišča 37 
odstotkov proizvodnje, v novi firmi pa bodo ta delež povečali na 70 
odstotkov. Zavedajo pa se, da bodo cilj dosegli le s kakovostjo, in 
pravijo, da se bo v okviru nove delniške družbe kakovost še izboljša
la, saj bodo delavci, ki bodo hkrati tudi delničarji, bolj zainteresirani 
za dobro delo. Seveda jih bo za to potrebno tudi dobro plačati in libe
ralizirati delovne razmere.

Bolj pa bi se morali pomurski kovinarji v prihodnje povezovati 
in skupno nastopati na tržišču. Ne gre zanemariti ideje o skupni bla
govni znamki, skupnih raziskavah tržišča in skupnem nastopu zlasti 
na tujih tržiščih, kar lahko bistveno prispeva k pocenitvi. Skupni na
stop na sejmih v Frankfurtu in St. Gallenu bo že prvi takšen preskus.

Ludvik Kovač

Plod tvornega sodelovanja
Sindikat firme Audi omogoča dopolnilno izobraževanje soboškim delav

cem _ Od 28. januarja do 9. februarja brezplačno izpopolnjevanje.

20-letno uspešno sodelovanje med sindikatom firme Audi v Ingolstad- 
tu, kjer je na začasnem delu v tujini veliko naših delavcev, in občinskim sve
tom Zveze svobodnih sindikatov v Murski Soboti je obrodilo nov sad. V 
tem nemškem mestu so se namreč odločili; da omogočijo dvotedensko brez
plačno dopolnilno izobraževanje v tovarni Audi trem delavcem iz soboške 
občine od 28. januarja do 9. februarja letos. To so: Drago Ritoper, diplomi
rani inženir strojništva, ki poučuje avtomahaniko na srednješolskem centru 
v Murski Soboti, od koder prihaja tudi Ernest Lepoša, visokokvalificirani 
mojster, ki poučuje praktični pouk avtomehanične stroke, in Karel Kovač, 
visokokvalificirani mojster specializant za generalno popravilo motorjev v 
soboškem Agroservisu.

M. J.

Presežni delavci na slabšem
Predloga republiških zakonov o zaposlovanju in zavarovanju za 

čas brezposelnosti ter o delovnih razmerjih prinašata neugodne reši
tve za presežne delavce, vendar tudi lendavski izvršni svet na zadnji 
seji ni našel druge rešitve, kot da ju podpre. Meni, da bo s prilagaja
njem zakonodaje pospešen proces preustroja gospodarstva. Po no
vem bodo presežni delavci.v breme delodajalcem le šest mesecev, pot
lej pa bodo prisiljeni pravice uveljavljati prek zavodov za zaposlova
nje. V lendavski občini je že zdaj v stečajnem postopku več večjih 
podjetij s kar 22 odstotki vseh zaposlenih, zato se izvršni svet zavze
ma za zagotovitev ustrezne socialne varnosti brezposelnih. V Lendavi 
namreč pričakujejo po sprejetju nove zakonodaje nov val stečajev in 
odpuščanj delavcev. Kritično bo zlasti v začetku.drugega polletja. 
Prave rešitve pa prinašajo samo novi programi in svež kapital, zato se 
bo izvršni svet ukvarjal predvsem z razvojem in iskanjem denarja.

ib
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Stefan Smej JAVNA TRIBUNA V KS SELO — FOKOVCI

Mati 
vojna

»Na začetku je bila oddaja 
in zaradi nje se zdaj dogaja 
vojna.«

(Anders).

Težko je verjeti, a vendar je res: 2 učilnici osno
vne šole v Fokovcih sta v nekdanjih svinjakih in šolski 
drvarnici! Če bi bilo to urejeno, kot je treba, zaradi te
ga seveda ne bi nihče dvigal prahu, toda prostori so te
sni, hladni in vlažni. Učenci morajo sedeti pri pouku 
obuti in v zimskih oblačilih, da jih ne bi zeblo. Eni od 
učiteljic, ki je dlje časa poučevala v teh učilnicah, so 
morali odstraniti ledvico, saj so neprestana vnetja za
radi mraza in vlage opravila svoje. Tudi otroci imajo 
težave zaradi pogostih prehladov. Kdor si to vsaj bežno 
ogleda, ga prav gotovo stisne pri srcu.

Ta vojna seveda ni nikakr
šen dodaten razlog, da bi mo
ral človek poglobljeno podvo
miti o svojem rodu. Nobenega 
dodatnega razloga za razoča
ranje ni. Nemogoče je namreč, 
da bi do te vojne ne prišlo. Po
mislite vendar, kakšno razoča
ranje bi zavladalo po svetu, če 
bi se v Zalivu sporazumeli in 
razšli brez vojne. Če bi svet 
ostal brez svoje velike televizij
ske gladiatorske igre. Kako 
razočarani pa bi šele bili televi
zijski komentatorji in velike te
levizijske mreže! Razočarani bi 
bili Rusi, ki bi morali, če se na 
to vojno ne bi pripravljalo in je 
slednjič ne bi bilo, s težiščem 
pozornosti svetovne javnosti 
na sebi mrcvariti Balte. Z voj
no v Zalivu opravljajo to bolj 
»fino«. Vendar pa so zdaj spet 
razočarani tisti, ki so svoje upe 
pri panevropski perestrojki — 
pri ponovnem vzpostavljanju 
demokracije in nacionalni 
emancipaciji — gradili na 
ZDA: Bush pa je na trati Bele 
hiše na vprašanje, kaj bodo 
naredile Združene države v od
govor na sovjetsko nasilje v Li
tvi, odgovoril, da je Gorbačova 
prosit, naj se odpove nasilju!

Predsednik velike Amerike, ki 
ne izpusti priložosti, da se ne 
bi samopoveličevala kot drža- 
va-varuh svetovne demokraci
je. predsednik države tistih, ki 
zaupajo v Boga, je prosil prve
ga človeka države, ki ji morajo 
tisti, ki jih je ta država v zadnji 
vojni porazila, pošiljati hrano, 
prosil, naj se odpove nasilju!

Kdo je pravzaprav tukaj naj
bolj pokvarjen in kdo bi tukaj 
še lahko bil razočaran ?

Bi bili razočarani tudi jugo
slovanski generali?

Vendar pustimo običajne po
litične implikacije vojne in jo v 
kratkem opazujmo na neobiča
jen način. — Vprašajmo se, 
kaj pomeni ta vojna za kultu- 
rologijo in antropologijo?

Pregovorni spol vojne v za
hodni civilizaciji je moški. Gr
ški filozof Heraklit je na pri
mer rekel: Vojna je oče vseh 
stvari. Husein pa je feminiziral 
boga vojne in iz njega naredil 
boginjo, kajti rekel je, po arab
sko širokoustno, da je to vojna 
vseh vojn, mati vojn. Za no- 
stradamovsko navdihnjene za
hodnjake pa je to vojna, ki naj 
prepreči, da bi se arabske ka
mele v resnici napajale iz Re
na. Nostradamosove prerokbe 
so seveda nekoliko problemati
čne, ker ni predvidel takojšnje
ga žalostnega konca puščav
skih ladij po pitju renske vode: 
zaradi onesnaženosti bi kame
le kmalu pocrkale. In ob nobe
ni evropski reki tja do Rena 
jim ne bi veliko bolj teknila. —

Nadaljnja antropološka zna
čilnost te vojne je. da so Ame
ričani v začetnem napadu ra
čunali na značilen strah Arab
cev, ki se jim je to že nekajkrat 
splačalo — od jerihonskih 
tromb naprej! —, v začetnih 
napadih silovito treskali. Men
da, kakor kaže zdaj, ko to pi
šem, brez večjega učinka. Zdi 
se tudi, da se ob tej vojni spet 
veliko moli. Husein je pogosto 
na kolenih, z obrazom proti 
Meki, in Bush se mu že ne bo 
vdal, kar se pobožnosti tiče.

Gotovo je tudi on molil, ko se 
je začel napad. Niti o (Gorba
čovu ne dvomim, da se čedalje 
pogosteje zateka k molitvi, saj 
je znano, da je njegova mati 
zelo pobožna. Navsezadnje pa. 
kaj nam ob vsem tem lahko še 
pomada ?!

Tudi >glavna< šolska stavba je 
nekaj posebnega. Letos bo stara 
že 119 let. Če bi bila to kakšna 
reprezentativna zgradba, ta sta
rost najbrž ne bi pomenila veli
ko. Toda to je le navadna šola iz 
opeke in lesa, najbrž brez grama 
betona. Zato je še čudno, da sto
ji. In domačini jo imajo kljub 
vsemu radi, čeprav so v njej le 3 
klasične učilnice in en telovadni 
prostor, ki je bil prvotno prav ta
ko navadna učilnica. O kakšnih 
kabinetih pa sploh ne razmišlja
jo, saj ni niti garderobe niti jedil
nice niti knjižnice niti večnamen
skega prostora. Vse se mora do
gajati in hraniti v učilnicah ali na 
ozkem hodniku.

ŠOLA MORA OSTATI

Kakšna usoda se obeta učen
cem in pedagoškim delavcem fo- 
kovske osemletke? Ali bodo na
posled tudi oni prišli na vrsto, da 
šolo obnovijo in prizidajo naj
nujnejše prostore? Ali bodo v 
Fokovcih ostali tudi brez zadru
žne trgovine? Ali bosta cesti Se
lo—-Čikečka vas in Fokovci — 
Gornji Moravci še dolgo v tako 
klavrnem stanju? Ta in še neka
tera druga vprašanja so bila tema 
javne tribune, ki jo je naše ured
ništvo pripravilo pretekli petek v 
Fokovcih. Na naše in najbrž še 
bolj na zadovoljstvo domačinov 
so se tribune udeležili skoraj vsi 
vabljeni gostje — predsednik Iz
vršnega sveta SO Murska Sobota 
Ivan Obal, in podpredsednica 
Brigita Bavčar, pedagoška sveto
valca OE Zavoda za šolstvo Re
publike Slovenije v Murski So
boti Tone Praček in Evgen Koša, 
tajnik občinske skupnosti za ce
ste Štefan Šeruga in vodja Te
meljne zadružne organizacije 
Martjanci Jožef Nemeš.

Kot je bilo pričakovati, je bilo 
najbolj vroče< zaradi šole. Razši
ril seje namreč glas, da bodo del 
učencev prešolali v Prosenjakov
ce (dvojezična osemletka), del pa 
v Bogojino. S tem bi odpadel 
problem fokovske stare šolske 
stavbe in učilnic v svinjakih. Že 
velikokrat pa jim je bilo oblju
bljeno, da bo prišel čas tudi za 
obnovo in dozidavo njihovih šol
skih prostorov. O tem je najprej 
spregovoril ravnatelj šole Karel 
Kučan:

»Prizadevanja, da bi se stanje 
na tej šoli popravilo, so že zelo 
staro. O tem sem že velikokrat 
govoril in želel bi, da se ne bi po
navljal stokrat, temveč da bi kdo 
naposled prisluhnil in da bi ta 
problem za vselej spravili z dnev
nega reda. Spomnim se, da so bi
li že leta 1962, ko sem prišel na 
to šolo, idealni neki načrti za do
zidavo šolskih prostorov. Ne 
vem, kje je bil potem vzrok, da je 
vse skupaj padlo v vodo. Leta 
1973 smo uspeli, da so uredili zu
nanjost zgradbe. Potem smo upa
li, da bomo enkrat' prišli v refe
rendumski program. Vrstili so se 
samoprispevek za samoprispev
kom, z našo šolo pa ni bilo nič.

BRIGITA BAVČAR: 
»Prosim vas, ne spreneve
dajmo se’ Če kdo neki do
kument podpiše, je zanj 
tudi odgovoren.«

IVAN OBAL: »Prvič sli
šim, da bi kdo govoril o 
zaprtju šole. Res pa je, da 
me skrbi, da ne bi bil ta 
prostor čez nekaj let pra
zen,«

MARJANA FISTER: 
»Sploh si nisem mogla mi
sliti, da obstajajo kje še 
tako slabe razmere za de
lo. Poučujem 4. razred in 
naša učilnica je v nekda
njih svinjakih.«

HELGA HARI: »Obisku
jem 8. razred. Bila sem že 
nekajkrat tudi v prosenja- 
kovski šoli in videla, kako 
je tam vse lepo.«

DANIJELA FICKO: 
»Pri pouku smo lahko v 
čevljih, ker bi nas drugače 
zeblo. Na avtobus pa mo
ramo čakati na ozkem 
hodniku ali zunaj.«

VOJKO KIJANEC: »V 
telovadnici se skoraj ne 
moremo gibati, kaj šele da 
bi se lahko žogali.«

ANICA HERNAH: »Na 
tej šoli poučujem že 30 let. 
Ves čas sem upala, da bo
do tudi za nas prišli boljši 
časi. Zdaj se govori o pre
šolanju. To se ne more in 
ne sme zgoditi.«

Doklej še učilnice tudi v svinjakih?

Naši ljudje pa so vedno glsovali 
za. Vedeli smo, da ne moremo 
biti prvi zaradi manjšega števila 
otrok, če pa bi se ozirali samo na 
prostorske razmere, bi morali bi
ti na vrsti že zdavnaj. Leta 1985 
je bilo dogovorjeno, da lahko 
končno računamo na sredstva iz 
združene amortizacije osnovnih 
šol v soboški občini in da naj se 
pripravljamo na začetek del. Ta
ko je bilo tudi dogovorjeno, da 
se izda naročilnica za izdelavo 
idejnih projektov, ki bi odgovori
li, koliko in kakšni prostori naj 
se dozidajo. Našo naročilnico pa 
je potem nekdo enostavno pre
klical. Ne vem, zakaj se je to zgo
dilo oziroma prišlo do spremem
be pri združevnaju amortizacij
skih sredstev ravno takrat, ko bi 
morali biti na vrsti mi. Sedaj se 
spet pripravljamo na novo refe
rendumsko obdobje, in, kot ka
že, naša šola spet ni v tem pro
gramu. Slišijo se celo govorice, 
da se bo šola ukinila, učenci pa 
se bodo prešolali. Čudi nas, ka
ko je lahko Zavod za šolstvo ta
ko spremenil svojo politiko ozi
roma svoj odnos do te šole. Leta 
1980 in že prej, ko so tekle pri
prave na zgraditev dvojezične os
novne šole v Prosenjakovcih, je 
bilo rečeno, da to v nobenem pri
meru ne more ogroziti prihodno
sti naše osemletke, ker slovenski 
otroci s tega območja ne morejo 
obiskovati dvojezične šole. Kako 
je mogoče sedaj naenkrat razmiš
ljati o prešolanju naših otrok v 
Prosenjakovce in Bogojino? In 
kako je mogoče, da je sedaj do
bila prednost šola v Rogašovcih? 
Saj nimam nič proti tamkajšnji 
šoli, tudi oni potrebujejo boljše 
prostore, vendar zakaj se nas 
spet hoče izpodriniti?« In kaj so 
k temu dodali nekateri domačini, 
starši otrok ter pedagoški delavci 
na šoli in gostje?

Oskar Makari: »Ne bi želel 
slišati niti besede, da bodo naše 
otroke prešolali v Prosenjakovce 
in Bogojino. Če je šola kljubova
la že 118 let, ne bomo dopustili, 
da bi jo sedaj zaprli.«

Olga Gujtman: »Kako naj 
uresničujemo zahtevo po kar 
najsodobnejšem pristopu pri 
pouku, če pa moramo imeti v 
enem razredu tako učila za glas
bo kot matematiko in računalni
štvo, tako da drug drugega meče
mo iz učilnice? Težko je najti tu
di prostor za dopolnilni in doda
tni pouk.«

BRIGITA BAVČAR: »Moram 
reči, da bi bile, če bi se o tem 
problemu pogovarjali v tisti učil
nici, ki je v nekdanjih svinjakih, 
mogoče nekatere besede, ki smo 
jih že slišali, odveč. Videli bi go
bo na steni in doživeli bi mraz. 
Po mojem so argumenti za uredi
tev fokovske šole zdaj — poleg 
opisanega stanja — ti, da je ta 
šola stara 118 let in da v tem ča
su ni bila primerno adaptirana. 
Po sedanji zakonodaji je brez so
glasja krajevne skupnosti in sve
ta šole zaenkrat ni mogoče za
preti.«

Tone Praček: »Če je kdo mo
ral neko stvar strokovno prouči
ti, potem je to stvar službe. Če pa 
je kdo sedaj te zadeve napačno 
razumel in razblinil v veter neke 
neugodne zadeve, potem je to 
malo neodgovorno. Prostor, v 
katerem smo, je improvizirana 
telovadnica. Po čisto svežih po
datkih v občini Murska Sobota 
je 24 odstotkov učencev, ki telo
vadijo v takih prostorih; nekaj 
pa je celo takih, ki so daleč bolj 
neprimerni, kot je ta. Vse, kar pa 
je drugega na tej šoli, je slabše 
od tega prostora. Zato je jasno, 
da smo tudi mi zato, da se pogo
varjamo, kako naj se to reši. Mi 
smo svoje mnenje podali na pod

Stara (velika) in >nova< (mala) šola, ki so jo uredili v nekdanjih svinjakih in drvarnici. Vse skupaj 
pa je precej klavrno. —

lagi zahteve ustanovitelja. Nihče 
ni napisal, naj se ta šola ukine, 
vsaj mi ne. Nasprotno, opozorili 
smo, da je treba nekaj narediti.

Osebno sem prvi zato, pa tudi po 
službeni dolžnosti, da se eno in 
drugo v občini reši, in to čim- 
prej.«

Ivan Obal: »Tudi jaz prvič sli
šim, da bi kdo govoril o zaprtju 
šole. Moram reči, ne da bi vam 
kaj obljubljal, da Republika Slo
venija, pa tudi ta nova oblast, ki 
jo predstavljam, gotovo ne bo 
dovolila, da bi zapirali šolo na 
skrajnem vzhodu slovenskega te
lesa. Temu nikdar, dokler bom 
vsaj predsednik izvršnega sveta, 
ne bom mogel pritrditi. Res pa 
je, da me strašno boli, oziroma 
sem zaskrbljen nad tem, kar je 
povedal ravnatelj, da do leta 
1997 ne moremo pričakovati v 
šoli več kot 115 otrok. To pa je 
problem, s katerim se srečujemo 
v izvršnem svetu, ko želimo s 
Projektom Goričko ustaviti ta 
proces odseljevanja ljudi. Skrbi 
me zato, da ta prostor ne bi bil 
prazen. Tega si v občini nikakor 
ne moremo dovoliti, kot tudi da 
ljudje ne bi imeli prihodnosti.
Ne bi tudi želel, da se nekdo, kot 
je Zavod za šolstvo, izgovarja, 
ker je to tista ustanova, ki bo mo
rala povedati, da po teh in teh 
kriterijih mora biti tu takšna in 
takšna šola. Res da v rokah ni
sem imel dokumenta, v katerem 
bi pisalo, da te šole tu na tem ob
močju ni. Res pa je, da sem imel 

v rokah dokument, v katerem je 
pisalo, da ima prednost šola v 
Rogašovcih, ker je tam 300 do 
400 učencev. Vendar ta doku
ment izvršnemu svetu še vedno 
ne rabi za to, da bi rekli, da tu 
šole ne bo. Torej, tega nismo re
kli in tudi ne bomo.«

Ludvik Kovač: »Mi ne zahte
vamo novogradnje, temveč da je 
treba šolo obnoviti in razširiti.
Ne dovolimo pa, da bi jo zaprli.
Bojim se le, da se ne bi zrušil 
kakšen lesen strop, da bi se to 
moralo zgoditi. Mislim tudi, da 
bi morali z referendumskim pro
gramom prej reševati osnovne 

prostore za pouk in šele potem 
telovadnice.«

Dragica Jakiša: »Zaradi mra
za in vlage v učilnici sem ostala 
brez ene ledvice. Kaj bo z našimi 
otroki?«

Oglasili so se še številni drugi 
in nemalo kritik je bilo na račun 
Zavoda za šolstvo, ki da je ven
darle podal tudi mnenje, naj bi 
se problematika OŠ Fokovci re
ševala v okviru mreže šol, in si
cer postopoma v povezavi z OŠ 
Bogojina in Prosenjakovci. Sta
lišče udeležencev javne tribune 
pa je bilo, da takšna rešitev ni 
sprejemljiva, temveč da je tudi v 
Fokovcih nujno treba nekaj po
storiti. Želja kolektiva in domači
nov je, da bi staro stavbo obnovi
li in prizidali manjkajoče učilni
ce, večnamenski prostor, knjižni
co, kotlovnico in garderobo. Vse
kakor pa naj te potrebe prouči 
stroka.

CESTI DA, LASTEN DE
LEŽ PA TEŽKO

Tudi cestna problematika je 
razvnela udeležence javne tribu
ne. Menili so, da bi bilo nujno 
potrebno posodobiti cesti Selo: 
Čikečka vas —Motvarjevci in Fo
kovci—Gornji Moravci, saj sta v 
dokaj klavrnem stanju, po njiju 
pa dokaj pogosto vozijo avtobusi 
(tudi šolski). Odgovor jih je sko
raj pomiril. Oba odseka sta na

mreč vključena v osnutek refe
rendumskega programa, ki je bil 
že objavljen. Česte so navedene 
po številkah in ne pomenijo, da 
je to tudi vrstni red. O tem bo 
potreben še poseben dogovor, 
oziroma bodo imeli prednost 
tam, kjer bodo prej zagotovili 
svoj delež, le-ta pa bo znašal od 
10 do 30 odstotkov od naložbene 
vrednosti. V KS Selo-Fokovci pa 
se bojijo, da tega deleža ne bodo 
zmogli, saj imajo premalo zapo
slenih, da bi se samoprispevkom 
zbralo dovolj denarja. Prav zdaj 
pa vlagajo precejšnja sredstva v 
širitev telefonije in zgraditev 
dveh mrliških vež.

Predsednik IS Ivan Obal je

okrog cestne problematike med 
drugim povedal, da je v občini 
Murska Sobota od 470 asfaltira
nih le okrog 270 kilometrov ob
činskih cest. Do konca novega 
srednjeročnega obdobja naj bi 
dobile vse asfaltno prevleko — 
ali v okviru referendumskega 
programa ali pa s pomočjo Pro
jekta Goričko. Referendum naj 
bi bil konec februarja ali v začet
ku marca, samoprispevek pa naj 
bi zbirali po 1,5-odstotni stopnji. 
Te dni se dogovarjajo tudi z re
publiškimi organi, kako bo s 
sredstvi za pospeševanje manj 
razvitih območij.

KOLIKO PONUDIŠ,
TOLIKO ZASLUŽIŠ

Na tem območju se morajo 
ljudje preživljati predvsem s 
kmetijstvom, vendar so dokaj ne
zadovoljni s pogoji. Prodajati 
morajo po nizkih cenah, kmetij
ski reprodukcijski material pa je 
vedno dražji. Zdaj jim grozi, da 
bo KZ Panonka zaprla kmetijsko 
trgovino v Fokovcih, češ da ni 
dovolj donosna. Trenutno je 
odprta 2-krat tedensko. Vodja 
TZO Martjanci Jožef Nemeš je 
povedal, da je to začasna rešitev. 
Kmetovalci pa so mu očitali, da 
je v trgovini preslaba ponudba in 
da se prodajalec ne trudi dovolj, 
da bi priskrbel stvari, ki jih po
trebujejo. Najbrž bo to kaj zale
glo, še bolj pa bi konkurenca. 
Morda se bo to tudi zgodilo_

Zapisal in fotografiral: 
JOŽE GRAJ
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komentarji, članki

-A rohlemi podeželja so 
specifični, zato jih je tako po
trebno tudi obravnavati. P pre
teklosti je bilo narejenih že ve
liko študij za razvoj podeželja, 
žal pa rezultatov skoraj ni. Za
kaj? Največkrat zato, ker smo 
imeli do razvoja podeželja naj
večkrat le analitični pristop, 
ugotavljali smo, kje so težave 
in kaj je narobe, pri tem pa se 
je tudi ustavilo. Ko bi bilo po
trebno probleme reševati, je 
vsa stvar obtičala in tako je 
ostalo le pri ugotovitvah. Če pa 
so že bile sprejete kakšne kon
kretne usmeritve, do njihove 
realizacije največkrat ni moglo 
priti, saj niso bile usklajene z 
globalnimi.

Težave na podeželju tako 
ostajajo, njihova posledica pa 
je. da zdaj že ena tretjina slo
venskega podeželja ostaja pra
zna, zmanjševanje poseljenosti

Z dejanji
povrnimo
zaupanje

Ludvik Kovač

se nadaljuje, podeželje pa 
ostaja še naprej pretežno odvi
sno od kmetijstva. V Evropski 
gospodarski skupnosti so že 
zdavnaj spoznali, da podeželje 
ne sme biti več sinonim za 
kmetijstvo, in do takšnega spo
znanja moramo priti tudi pri 
nas.

S tem da bomo podpirali 
razvoj kmetijstva, podeželja še 
ne bomo razvili, pač pa je tre
ba pristopiti k njegovemu ce- 
losnemu razvoju. Pri tem ima
mo v mislih predvsem potrebno 
infrastrukturo, ki jo podeželje 
samo ni sposobno razviti in so 
za to potrebne začetne družbe
ne spodbude. Tudi zdaj, ko je 
recesija v gospodarstvu čedalje 
močnejša in vedno več delav
cev ostaja brez zaposlitve, hi se 
slepili, če bi trdili, da se bodo 
ljudje začeli vračati na podeže
lje. V takšnih razmerah kot so 
zdaj na podeželju, še posebej, 
če je to slabo razvito, gotovo 
ne. Tja, kjer si morajo ljudje 
sami graditi ceste, vodovode,
lelefonijo in še marsikaj dru
gega. bo le težko privabiti tiste, 

so tudi zaradi teh razlogov 
nekoč ušli iz teh krajev.

Nova zakonodaja za spod
bujanje razvoja demografsko 
ogroženih območij v Sloveniji, 
k' je bila sprejeta konec lan
skega leta in zdaj že velja, je 
dobra osnova za to. da bomo 
Presekali z dosedanjo prakso, 
vendar bo pri tem potrebno tu
di sodelovanje ljudi, ki na teh 
območjih živijo. Prav slednje 
P® bo, kot kaže, največji pro
blem, saj so se z njim že srečali 
snovalci projekta Stara Gora, 
ki je nastal pred sprejemom 
omenjenega zakona. Da ljudje 
za novosti niso preveč zaintere
sirani, so gotovo določeni vzro
ki- Upali hi si trditi, da ljudje 
zanje niso navdušeni tudi zato, 
ker so bili v preteklosti že pre
večkrat ogoljufani in razočara
ni.

Podjetništvo s počasnimi koraki
Odkar je izšel Zakon o podjet

jih in so se tudi v lendavski obči
ni začeli usmerjati po pravilih 
tržnega gospodarjenja, je bilo 
ustanovljeno že 34 zasebnih pod
jetij, ki jim je bila izdana odloč
ba za začetek poslovanja po. 147. 
členu Zakona o podjetjih. To je 
sicer lepa številka, vendar pa — 
če seznam malo natančneje po
gledamo -— opazimo, da je pre
cejšnje število trgoviskih podje
tij. Lahko govorimo že kar o pra- 
zasičenosti tega območja s trgo
vinami, katerih ustanavljanje 
kljub temu ne pojenjuje. Opaziti 
pa je, da gre predvsem za majh
ne trgovinice, v majhnih prosto
rih, ki se hitro lahko preusmerijo 
v drugačno prodajo ali drugačen 
način poslovanja.

Druga zanimivost, ki bode v 
oči je, da ta nova podjetja zapo
slujejo razmeroma malo delav
cev. Zato tudi veselej, da bodo 
nova podjetja zaposlovala delav
ce, ki so ostali na cesti, potem, 
ko je njihovo podjetje šlo v ste
čaj, ni upravičeno.

V lendavskih občinskih orga
nih so nam povedali, da je v Za
konu o podjetjih še veliko neure
jenega. Nova podjetja bi jim si
cer morala poslati periodične 
obračune o svojem poslovanju, a 
jih pošilja le 17, torej polovica. 
Od teh 17 jih je kar 5 poslovalo z 
izgubo, kar dokazuje, da tudi za
sebna lastnina ne pomeni vna
prej uspešnega poslovanja, am
pak so potrebni obilo podjetni
škega znanja in normalne razme-

re na tržišču, ki omogočajo načr
tovanje dela in profita.

Tudi struktura ustanavljanja 
podjetij dokazuje, da v občini 
denar je, primanjkuje pa idej, 
kam bi ga vlagali. Ovira so tudi 
velike davčne obremenitve za za
poslene', ki naj bi jih zmanjašali z 
novo davčno zakonodajo, tako 
da bi bili podjetniki tudi bolj za
interesirani za razširitev proiz
vodnje.

Ob dejstvu, da nekaj novih 
podjetnikov v občini posluje z iz
gubo, pa je na drugi strani opazi
ti, da jih nekaj po svojih poslov
nih rezultatih izstopa iz povpreč-
ja. J. Gabor

Položaj učitelja v
novem šolskem zakonu

Manj napotnic za zdravilišča

Bolniki, ki so že itak prizadeti 
zaradi bolezni, se morajo v neka
terih primerih podrejati še (za 
njih) papirniškim nesmislom, kar 
pa spet čutijo na lastnih plečih. 
Bolniki, ki za zdravljenje ali po 
poškodbi potrebujejo še storitve 
fizikalne medicine ali fizioterapi
je, morajo, pa naj bo to iz zadnje 
vasi radgonske ali lendavske ob
čine, v soboško bolnišnico, če
prav imajo veliko bližje v nara
vno zdravilišče, kjer imajo prav 
tako dobro organizirano fiziote
rapevtsko dejavnost. Pa še čakal
ne dobe ni. Resda tudi v bolniš
nici zaenkrat ni preveč dolgega 
čakanja, (približno dva tedna), 
pa vendar je to za bolnika že lah
ko dosti. Štirje fizioterapevti in 
en maser ne zmorejo hitreje 
opraviti vsega dela za bolnike iz 
vsega Pomurja, pa tudi najbolje 
vedo za nezadovoljstvo bolni
kov, še posebno tistih, ki se mo
rajo voziti od daleč. Zakaj torej 
zdravniki ne dajejo napotnic za 
storitve fizikalne medicine in fi
zioterapije za naravna zdraviliš
ča?
Komu napotnico za zdravilišče?

Prejšnja leta — in še v prvem 
poletju letošnjega — so še pisali 
napotnice za ambulantne zdrav
stvene storitve v naravnih zdravi
liščih prav zaradi upoštevanja 
bližine le-teh, čeprav to ni bilo 
(in še vedno ni) dovoljeno oziro
ma upoštevano v Samouprav
nem sporazumu o uresničevanju 
zdravstvenega varstva iz leta 
1987. Ta (kljub zapustitvi samou
pravljanja) še vedno velja in nanj 
se v času pomanjkanja denarja 
za zdravstvo močno sklicujejo 
tudi v republiškem ministrstvu in 
zdravstveni upravi. Samoupravni

sporazum govori, da se medicin
ska rehabilitacija v zdraviliški 
dejavnosti lahko koristi, če je 
konzilij zdravnikov bolnišnične 
organizacije ugotovil potrebnost 
nadaljevanja zdravljenja z upo
rabo zdravilnega dejavnika, da je 
potrebnost ugotovil konzilij 
zdravnikov osnovne zdravstvene 
dejavnosti pri osebah, ki dalj ča
sa bolehajo za kronično degene
rativnimi obolenji, in še zlasti, če 
so bili zaradi bolezni v treh letih 
večkrat bolnišnično zdravljeni. 
Pravica pa gre tudi za oskrbo pri 
zdravstveno utemeljenem letova
nju otrok po ugotovitvi konzilija 
osnovne zdravstvene dejavnosti. 
Vendar tudi konziliji ne odločajo 
povsem prosto, ampak morajo 
upoštevati veljavne indikacije za 
zdravljenje v zdraviliščih, ki so 
bila sprejeta za Pomurje (uradne 
objave pomurskih občin iz leta 
1982). (O njih in zakaj se še ved
no upoštevajo regijska in ni eno
tnih za Slovenijo bi se lahko tudi 
vprašali.)
Napotnic ni, ker tudi denarja več 
ni

Območna enota za zdravstvo v 
Murski Soboti je konzilijem prve 
dni avgusta poslala dopis, da je 
odobrenega denarja z republi
škega proračuna za zdravljenje v 
naravnih zdraviliščih tako rekoč 
zmanjkalo, da so računi z zdravic 
lišč dosegli 9 milijonov in 397 ti
soč dinarjev, kar naj bi zadosto
valo za zdraviliško zdravljenje 
do konca leta.« Odslej se vse po
trebne ambulantne storitve s 
področja fizikalne medicine v 
skladu s sprejeto delitvijo dela in 
pete točke 11. člena sporazuma o 
uresničevanju zdravstvenega var
stva zagotavljajo zavarovancem

v okviru fizioterapije v bolnišni
čni dejavnosti. V naravnih zdra
viliščih pa se v skladu z že citira
nimi določbami sporazuma za
gotavljajo le storitve medicinske 
rehabilitacije ob nujnem nadalje
vanju bolnišničnega zdravljenja 
s pomočjo naravnega, zdravilne
ga sredstva.« Pravica zdraviliške
ga zdravljenja (stacionarnega) se 
torej ne črta, kot so si razlagali 
nekateri

Ali bo bolnik moral sprejeti ne
smisel?

Gotovo še nekaj časa, vendar 
zanj vedo tudi odgovorni na 
upravni službi za zdravstveno 
varstvo.

Denarja je torej zmanjkalo, 
delno zaradi ravnanja ljudi, ki so 
zaslutili, da morajo v začetku le
ta izkoristiti možnost, ker bo v 
drugem polletju verjetno zmanj
kalo denarja, ker so bile zdravili
ške storitve dražje od bolnišni
čnih in so si ob napotni storitvi 
večkrat zaračunali tudi druge, pa 
tudi, ker Pomurje od slovenske
ga zdravstvenega denarja dobi le 
nekaj več kot pet odstotkov. Pri 
napotnicah zdravniki in konziliji 
niso bili .radodarni, saj se je od 
šestinosemdesetega leta zniževa
lo število bolnikov, ki so koristili 
zdraviliške storitve, res pa, da so 
se cene povečale.

Odgovorni torej vedo za pro
blem in se bodo še letos pogo
varjali z naravnimi zdravilišči v 
Pomurju, da bi bolniki ponovno 
lahko prihajali k njim, seveda za 
določeno ceno in le za tiste stori
tve, za katere bodo dobili napo
tnico.

Zavestno ustvarjamo sistem ukrivljenih hrbtov po
kornih učiteljev po načelu: kadija tuži, kadija sudi

Ko od predlagalca novega Zakona o organizaciji in financiranju 
vzgoje in izobraževanja terjaš določena konkretna pojasnila, se izka
že, da je marsikaj nedorečenega, še več pa,prepuščeno drugim zako
nom, tako da te enkrat napotujejo k zakonu o delovnih razmerjih, 
drugič k starim šolskim zakonom (ki so le delno razveljavljeni), nato k 
zakonu o zavodih, pa h kolektivnim pogodbam, nakar se izkaže ne le 
to, da se večina tega šele pripravlja, pač pa da ne poznaš niti trenutno 
aktualnih variant teh zakonskih osnutkov, predlogov itd.

Eno pa je jasno. Učitelj v takšnem položaju, kakršnega začrtuje 
novi šolski zakon, še ni bil v zgodovini slovenskega šolstva. In kot 
smo slišali na različnih javnih obravnavah, predlagatelj prav takšen 
položaj ocenjuje za najpomembnejšo opredelitev, od katere ne odsto
pa.

Za kaj gre?
Ravnatelj šole ima poleg vseh drugih širokih pooblastil tudi pra

vico, da pripravi sistemizacijo delovnih mest šole (7. člen), ki vsebuje 
tudi pogoje za zasedbo delovnih mest (15. člen), imenuje predstojnike 
notranjih organizacijskih enot (14. člen), odloča o delu prek polnega 
delovnega časa (18. člen), prerazporeja delavce (19. člen), sklepa po
godbe o delu z zunanjimi izvajalci (19. člen) itd. Večinoma povsod so 
seveda dodani lepotni pristavki, da se mora držati zakonskih predpi
sov (ki se bodo spreminjali ali se spreminjajo), vendar je povsem očit
no, da si ravnatelj lahko prilagodi svoj zavod tako, kot se njemu sa
memu zdi najbolj pametno. Temu sta dodani tudi dve ključni poobla
stili :— da »odloča o pravicah, dolžnostih in ugovorih delavca iz delovne
ga razmerja« (7. člen),— ter »opravi izbiro med kandidati za zasedbo delovnega razmerja« 
(15. člen).Ravnatelj bo torej učitelja nastavljal, odpuščal, premeščal, ga di
sciplinsko kaznoval (kar vključuje tudi suspenz), odločal o njegovem 
napredovanju (kar predvideva predlog pravilnika o napredovanju), 
skratka, povsem suvereno bo delil pravico v svojem zavodu po načelu

Majda Horvat

ISKANJE PRAVNE SUVERENOSTI

Namere, ki jih ponuja nova 
zakonodaja, so vsekakor dobre 
in jih ne kaže zamuditi, vendar 
Pa se je snovanja kakršnih koli 
Projektov potrebno lotiti celo
stno in preudarno. Da ne bo- 
no ljudem obljubljali le besed. 
Pač pa naj dejanja potrjujejo 
dobre namene. Prevečkrat smo 

doslej že igrali z zaupanjem 
ljudi in tega si ne smemo več 
Privoščiti.

Daj mi kos kruha! Mi ga daš 
ti? Tudi nimaš. Pa ti? Tudi ne?' 
No, pa stopimo skupaj in (še en
krat) ustanovimo zvezo enakih 
— da ne bomo lačni. Ta šala bi 
lahko bila ruska, sojuzna; pa žal 
ni. Preveč namreč spominja na 
razmere v haši širši domovini, 
kjer smo prav tako zvezno več 
kot štirideset let delili vse. Naj
prej kruh, potem tovarne, kmalu 
za tem izgube, brez kritja natis
njene bankovce, pa inflacijo, 
dolgove . . . Zdaj, ko so mimo 
demokratične večstrankarske vo
litve, pa skušamo po zveznem 
ključu deliti še suverenost.

Katero suverenost? Tisto, ki je 
nimam jaz, ki je nimaš ti, niti on? 
Tisto, ki jo bomo imeli vsi, če 
ostanemo skupaj? Je mar čudno, 
če so se ljudje po vseh teh letih, 
ko so prav nič bratsko in prav 
nič na nas misleče razpadli vsi ti
sti sistemi, po katerih smo se 
zgledovali, končno naveličani 
deljenja tistega, česar ni. Hkrati 
so končno spoznali, da je treba 
za vsako delitev najprej nekaj

imeti. Pa naj bo to kruh, tovarne, 
kapital, trg, vojaki ali suverenost. 
Celo demokracije ni mogoče 
skupno deliti, če je ni.

Ostaja namreč nesporno dejstvo, 
da bo moral zdaj vsak seči v svoj žep. 
Če bo v njem premalo, mu bodo dru
gi pač morali dovoliti, da dobiček 
ustvari, kakor ve in zna — suvereno. 
Sele ko bomo imeli znova kaj deliti in 
prispevati v skupno dobro, se lahko 
ponovno srečamo. A da bi se izognili 
starim napakam, ki jih je složno za
grešil ves socialistični svet, ko je raz
mišljal le o pravični delitvi, ne pa tudi 
o ustvarjanju, bo tak sestanek mogoč 
le na povsem novih temeljih. Izhodiš
če bodo morali biti čisti računi.

Pa boste dejali, da smo pravzaprav 
(skoraj) taki, kot razvita Evropa. Ra
zlika med njimi in nami je le ta, da se 
oni združujejo, ker imajo kaj združiti, 
mi pa razpadamo, ker nimamo česa 
združiti. Zaostajamo pač. In zato smo 
že spet pri kruhu, kapitalu, suvereno
sti... Najprej jo moraš imeti, da bi se 
ji lahko v skupno dobro odrekel. Ča
si, ko naj bi vsi dobivali po svojih po
trebah, dajali pa le po svojih zmožno
stih, žal (še) ne bodo napočili, pa naj 
jih nekateri čakajo še tako bratsko in 
prazne Žaklje v snope vezajoč. Vsaj o 
tem bi si morali biti na jasnem, saj

smo zdaj vendar vsi demokratični. 
Demokracija pa je do zdaj najboljši 
znan način za politično primerjanje 
čistih računov. Z demokratičnimi vo
litvami smo v take račune privolili, s 
tem pa tudi vsakomur odprli možno
sti, da jih plača, kakor ve in zna. De
mokratično seveda, ne s kroglami.

Milan Jerše

iz podnaslova.Tolikšnih pooblastil nima en sam človek v nobenem sistemu. Ce
lo v vojski nima komandant takšnih kompetenc. Kjer je demokracija 
na oblasti, odločajo o teh ključnih vprašanjih sveti ali komisije. Tudi 
v zasebnih šolah o tem ne odloča sam ravnatelj, niti ne lastnik šole, 
ker bi bil zavod ob vsakršen ugled, če bi dopuščal takšne zlorabe, ka
kršne so možne, če je vse odvisno od enega samega človeka, od kate
rega so usodno odvisni vsi delavci ustanove. V državnih zavodih de
mokratičnih držav je to prepuščeno strokovni komisiji, ki jo imenuje 
ministrstvo, pri nas pa smo izumili res izvirno rešitev. Ni kaj, v vzgoji 
in izobraževanju bodo prosperirali le pokorni uslužbenci ravnatelja. 
In v takšen primež tako stisnjen visoko izobražen strokovnjak, ki je 
svoje znanje poprej dojtazal z diplomo, s strokovnim izpitom, katere
ga delo je povsem javno, tako pokorno ukrivljen učitelj naj vodi tak
šen proces, kot je vzgoja in izobraževanje mladih ljudi. Kako naj 
uresničuje vse, kar od njega zahtevajo sodobna strokovna spoznanja, . 
ki postavljajo kot imperativ predvsem humane človeške odnose? Ali 
ne bo naš vzgojitelj, učitelj, profesor najbolj podoben Jeprškemu uči
telju, Martinu Kačurju pa ne bo segal niti do gležnjev, kajti cesar je 
pred imenovanjem le upošteval mnenje določenih strokovnih krogov, 
ne pa glas enega samega človeka.

Značilneje, daje predlagatelj zakona predvideval drugostopen- 
ski organ, ki odloča o pritožbah učencev (9., 10., 11. člen), tudi star
šem dopušča vpliv na delo šole, le učitelj je v tolikšni meri vezan in 
podrejen izključno ravnatelju.

Seveda sega logika Gogoljevega Revizorja v predlogu zakona do
sledno na vsa področja: tudi ravnatelj je usodno vezan na ustanovite
lja, to je na organe oblasti, ki ga lahko na hitro odstavijo, vendar o 
njem le ne odloča en sam človek, pač pa demokratično izvoljen organ 
ali njegov pooblaščenec.

In tako je krog sklenjen. Hierarhična lestvica je skrbno izdelana 
in vsi so podrejeni predpostavljenemu in nadrejeni podrejenim. Na 
zadnjem klinu je učitelj, ki naj naloge šole dejansko izvaja, na kate
rem stoji in pade vsaka šola, kot nam lepo pripovedujejo predlagatelji 
zakona. Za vsask primer ima ta zadnji med zadnjimi nad seboj poleg 
ravnatelja še inšpekcijo, predstojnike, eksteriorno preverjanje znanja 
njegovih učencev, (ki pa jih sam ne sme prebirati), standarde in nor
mative (na katere nima vpliva in jih mimo njega sprejema oblast), pa 
še klube staršev, vzgojne posvetovalnice . . .

Ta vidik zakona in vprašanja v zvezi s položajem učitelja so bila 
predlagatelju predočen domala na vsakem regionalnem posvetu o os
nutku zakona, Sindikat vzgoje, izobraževanja in znanosti Slovenije jih 
je poleg drugih pripomb posredoval ministru osebno na svoji skupšči
ni 12. decembra, nato pa poslal ministrstvu tudi pisno, ko so bile stro
kovno obdelane s pomočjo strokovnih sodelavcev sindikata.

. Zaenkrat argumenti niso bili spodobiti, bomo videli, če bodo sli
šani in do kod segajo meje demokracije v demokratični družbi.

Zoltan JAN

V pokojninskem skladu zmanjkuje denarja
Ko bi upokojenci morali dobi

ti izplačano razliko pri pokojni
nah za november in december 
(18. januarja, glede na rast oseb
nih dohodkov v Sloveniji, dva
krat po sedem odstotkov), so se 

,-na Skupnosti pokojninskega in 
invalidskega zavarovanja oglasi
li, ker denarja ni. Že dlje časa so 
opozarjali, da lahko nastanejo 
velike težave, saj nekatera večja 
podjetja ne plačujejo redno pri
spevkov tudi za pokojninsko in

l

<0

»V lendavski občini je 17 tisoč hektarov obdelovalnih površin, ki so 
zelo kakovostne, saj okrog 86 odstotkov njivskih površin sodi v prvo kate
gorijo. Ker je vsak tretji hektar v družbeni lasti, pozivam poslance na bit
ko za pospcševalni-dinar. Za en hektar bi potrebovali 9 tisoč dinarjev, za
to je treba do denarja priti čim prej, saj se spomladanska setev hitro bli-
ža.« Miran Lavrin, kmetijski minister IS SO Lendava

»Če bog da, nismo zadnjič skupaj! Vem, daje polno problemov tudi med kmeti, s čimer niste zadvoljni, nezadovoljen pa sem tudi jaz. Čeprav 
nas pesti velika nelikvidnost, pa menim, da je zahteva po zagotavljanju 
ustreznih proračunskih sredstev za potrebe kmetijstva upravičena.«

Ivan Oman, predsednik SKZ—LS

ki
»Zelo pomembno je tudi informiranje kmečkih ljudi, saj se morajo nji

hove pobude ustrezno predstaviti v javnosti. Zato smo se odločili ustanoviti 
svoj časopis Slovenske brazde. S tem bodo kmetje seznanjeni z vsem, kar se 
dogaja v Kmečki zvezi —Ljudski stranki. Na splošno pa sem zadovoljen z 
delovanjem pomurskih poslancev v republiški skupščini.«

Marjan Podobnik, podpredsednik SKZ—LS

»V Pomurju smo se temeljito lotili aktivnosti pri ustanavljanju obmo- 
čneea sindikata. Tako smo proučili akt Zveze svobodnih sindikatov Sloveni
le o organiziranosti in pravilnik o njegovem financiranju. S tem ne bodo 
sredstva več toliko koncentrirana na republiški ravni.«

Janez Kovač, predsednik OS ZSSS Murska Sobota
Pripravil: Milan Jerše

invalidsko skupnost, za borčev
ske pokojnine in jim dolguje še 
federacija — skupaj je to čez mi
lijon dinarjev. Ob tem pa se je 
število upokojencev ob možnosti 
hitrejšega upokojevanja z doku
pom zavarovalne dobe povečalo.

Člani predsedstva skupnosti 
so se seveda, potem ko niso mo
gli dobiti premostitvenega poso
jila, najprej odločili, da izplačilo 
razlike preložijo, da bodo imeli 
vsaj dovolj denarja za redno iz
plačilo pokojnin ob koncu mese
ca, nato pa so se šli pogovarjat s 
slovensko vlado. Kako so se do
govorili in ali bo vlada izvrtala 
potrebni denar, še ni znano. Ne
kaj pa bo gotovo morala ukreni
ti, saj gre vendar za vprašanje to
likih upokojencev in končno za 
njihove pravice iz dela, da se bo 
zavzela za povišanje prispevne 
stopnje za pokojninski sklad, pa 
skorajda ne verjamemo.

Če bo vlada tokrat pomagala 
gasiti požar, pa se bo gotovo 
oglasila tudi takrat, ko se bo pri
pravljala nova pokojninska za

konodaja. Da bo Slovenija dobi
la novo zakonodajo tudi na tem 
področju, je znano, saj si pripra- 
vljalci zakona že ogledujejo in 
proučujejo različne zahodne po
kojninske sisteme. Kako si ga 
bodo zamislili za nas, je še ne
znanka, pričakovati pa je, da bo 
morala upoštevati hitro upokoje
vanje pri nas oziroma slabšanje 
razmerja med upokojenci in 
aktivnimi, zaposlenimi delavci.

Kako se bodo lotili tega vpraša
nja, lahko le ugibamo, morda z 
dodatnim ali predrugačenim si
stemom zavarovalništva, lahko 
pa tudi v povezavi s skrajševa
njem delovnega tedna in podalj
ševanjem delovne dobe. Morda 
pa si bodo umislili povsem tretjo 
rešitev.

Predvidevanja, ki so za jutri — 
danes in za upokojence pa je 
najpomembnejše, da dobijo pla
čilo, ki jim pripada.

mh
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^^^eprav si turizem pri nas 

kot pomembna gospodarska 
dejavnost le počasi utira pot, je 
v svetu že dolgo priznana kot 
»industrija števila I«.

ZAGATE IN USODE POMURSKIH MLEKARJEV

Preusmeritev v nove izdelke
Po rezultatih raziskav pri

znane svetovne agencije AME
RICAN EXPRESS se je lani v 
svetovnem turizmu obrnilo 
2000 milijard dolarjev. Poleg 
tega se v turizmu prepleta 80 
najrazličnejših gospodarskih 
in družbenih dejavnosti. Tudi 
države Evropske skupnosti da
jejo turizmu v prihodnosti velik 
pomen. V ta namen posame
zne države načrtno skrbijo za 
razvoj manj razvitih območij 
in vlagajo v pospeševanje turiz
ma ogromne vsote denarja. Z 
razvojem turizma želijo hkrati 
preustrojiti gospodarstvo in re
šiti problem čedalje večje brez
poselnosti.

Kljub vsem težavam in čr
nim napovedim turizem ne bo 
izumrl. Nasprotno — vedno 
več ljudi bo imelo možnost (čas 
in denar), da bo potovalo, po
čitnikovalo in obiskovalo zani
mive kraje. Vse več je tudi dr
žav, ki se ukvarjajo s turiz
mom, raziskujejo tržišča in 
vlagajo ogromna sredstva v re
klamo. Njihov cilj ni le prite
gniti tuje turiste, ampak tudi

Konec 
čevapčičev

v 
slovenskem 
turizmu

obdržati domače v letoviščih in 
zdraviliščih. Pri tem se ob po
moči medijev poslužujejo raz
nih sredstev, tudi nacionalno 
obarvanih in celo sovražnih in
formacij.

Jugoslavija in Slovenija si v 
letu 1990 nista ustvarili poseb
no lepe predstave o državi. 
Ovržena je še zadnja značil
nost, ki so jo v preteklosti šte
vilni gostje navajali kot vzrok 
svojega prihoda v Jugoslavijo: 
da je Jugoslavija najbolj var
na. ekološko čista in mirna tu
ristična država v Evropi. Po 
Kninskih barikadah na prome
tni cesti in streljanju tega nih
če več ne verjame. Tudi poceni 
dežela več nismo, saj so lani 
naši državljani ceneje letovali 
v drugih evropskih državah.

Kako in s čim bomo torej v 
prihodnje pritegnili tujce in do
mače goste, da se bodo odločili 
za naša turistična središča in 
naravne lepote?

Z dobro reklamo? In kdo bo 
zanjo poskrbel: Turistična zve
za Jugoslavije. Zvezni komite 
za turizem. Gospodarska zbor
nica Slovenije ali ustrezen re
publiški vladni organ? Sicer pa 
ni problem določiti tistega, ki 
bo skrbel za reklamo, problem 
je dobiti denar, saj nam propa
dajo tudi nekoč uspešna turi
stična podjetja.

Dežela na sončni strani Alp 
bo morala pohiteti, če noče, da 
jo bodo druge pustile preveč 
zadaj. Mogoče bomo imeli sa
mostojni in s kakovostnejšo 
ponudbo več možnosti, saj so v 
Evropi že mnogi slišali o Slo
veniji! Turistični delavci pa so 
kljub vsemu pesimisti: name
sto, da bi vlada takoj začela 
vlagati denar v turizem in uki
nila ekološko škodljive in ne
donosne dejavnosti, daje naj
več denarja iz proračuna še 
vedno za reševanje takšnih 
»slabo zapisanih« dejavnosti.

Tudi nenehne grožnje JLA, 
uperjene proti Sloveniji, niso 
pozitivna reklama za slovenski 
turizem. Osamosvojitev in zao
stritev političnih odnosov v Ju
goslaviji slovenskemu .turizmu 
doslej nista prinesli nič dobre
ga, kvečjemu je v naših hotelih 
manj gostov iz drugih republik.

Vsaj na nekaj pa lahko upa
mo: na jedilnikih bo manj če
vapčičev. pleskavic, ražnjičev, 
srbskih solat. . ,

Glede na položaj, v kakršnem je gospo
darstvo, so s poslovanjem v lanskem letu 
lahko še kar zadovoljni, pravijo v ljutomer
skem Mlekoprometu, kjer prve ocene kaže
jo, da čiste izgube ne bo, ne bodo pa seveda 
mogli pokriti vseh razlik v ceni njihovega 
kapitala. To pomeni, da revalorizacije ne 
bodo mogli opraviti v celoti, zaradi česar 
bo firma osiromašena. Žal pa gospodarski 
položaj tudi na začetku tega leta ni prav 
nič obetaven, in če se razmere ne bodo 
kmalu uredile, bodo tudi v Mlekoprometu 
zašli v resne težave.

Največji problem je gotovo težak li
kvidnostni položaj, za kar so krivi kupci, 
ki obveznosti ne poravnavajo pravoča
sno. Ker so pretežno usmerjeni v izdelavo 
sirov, je pot do prodaje in plačila dolga 
180 dni, pri nekaterih sirih, ki morajo zo
reti dalj časa, pa tudi do 270 dni, sami pa 
morajo v tem času poravnavati svoje te
koče obveznosti. Pri tem imajo v mislih 
predvsem pravočasno plačevanje prevze
tega mleka. Mleko so doslej uspeli plačati 
v 25 do 30 dneh po tem, ko so ga prevzeli, 
vendar se tudi tu že napovedujejo težave.

Dosedanje pravočasno plačevanje prevze
tega mleka je posledica ustrezne politike 
v preteklosti, ko so dohodek v prvi vrsti 
namenjali za pokrivanje obratnih sred
stev, vendar jim zdaj zmanjkuje že tudi ta 
rezerva, obveznosti do obresti pa so ved
no večji strošek.

Podatki o lanskoletnem odkupu sicer 
kažejo, da je bil ta manjši za okrog 7 od
stotkov, vendar je ob koncu leta spet za
čel naraščati, saj so kljub nespremenjeni 
ceni v zadnjih treh mesecih odkupili za 7 
odstotkov več mleka kot v enekem ob
dobju pred letom dni. To je po svoje tudi 
razumljivo, saj je reja krav molznic do
hodkovno še najbolj zanimiva, najpo
membnejše za kmete pa je, daje dohodek 
pri tem mesečni. Velja pa poudariti, da je 
rejcem, mlekarjem in državi uspelo najti 
tudi največ skupnega jezika, saj se del 
sredstev za pokrivanje razlik v ceni zago
tavlja tudi iz republiških sredstev. Ne mo
rejo pa se dogovoriti s trgovino, ki bi prav 
tako morala prispevati svoj delež v ceno
vni politiki.

Ob manjšem odkupu mleka v lanskem 
letu se je za približno enak odstotek 
zmanjšala tudi izdelava sirov, za toliko pa 
tudi zaposlenost, tako da se produktiv
nost ni zmanjšala. Imajo pa kljub temu še 
vedno okrog 10 odstotkov presežkov de
lavcev, katerim naj bi zagotovili delo z 
storitvami za druge slovenske mlekarne.
Kljub manjši proizvodnji pa so se pove
čale zaloge sirov, ki so bile ob koncu leta 
višje za dobrih 24 odstotkov, kar je 63 ton 
več kot običajno. Vendar tudi te zaloge še

niso kritične, v Mlekoprometu pa si priza
devajo, da bi povečali izvoz, ki je lani že 
predstavljal 11 odstotkov vse prodaje. 
Prav izvoz pa je največ prispeval, da se 
zaloge niso še bolj povečale in da ni pri
šlo do omejevanja pri odkupu mleka. Pre
cej pa so k temu prispevale tudi republi
ške izvozne spodbude, ki jih dobivajo do
kaj redno, povsem drugače pa je z zvezni
mi izvoznimi spodbudami.

V Mlekoprometu pa seveda ne skrivajo 
nejevolje zaradi težav, ki jih je povzročil 
nekontroliran uvoz mlečnih izdelkov v 
minulem letu. Še posebno skrbi, da uva
žamo izdelke, ki jih imamo še doma pre
več, hkrati pa še brez zaščitnih carin. Te 
bi morali uvesti tudi pri nas in s sredstvi, 
ki bi se tako zbrala, spodbujati domačo 
proizvodnjo. V Mlekoprometu pa opozar
jajo tudi na uvoz sirov, ki ne ustrezajo na
šim predpisom in se ne bi smeli pojaviti 
na policah v trgovinah, če bi jih izdelali 
naši mlekarji.

Kljub vsem tem težavam pa ljutomerski 
mlekarji upajo, da se bodo razmere začele 
urejati in jih ne bo doletela podobna uso
da kot mnoga druga pomurska podjetja. 
Zagotoviti socialno varnost vsem zaposle
nim in seveda tudi rejcem, ki oddajajo 
mleko, je njihova glavna preokupacija. 
Doslej jim je to uspevalo, le da bi bilo ta
ko tudi v prihodnje!

Razmere na tržišču terjajo tudi od po
murskih podjetij preusmeritev proizvodnje 
in uvajanje drugačnih programov. Žal v 
praksi ni tako, saj sredstev za naložbe pri
manjkuje, ni pa tudi ustreznih novih pro
gramov. So pa tudi redke izjeme in mednje 
gotovo sodijo Pomurske mlekarne iz Mur
ske Sobote, kjer namenjajo novim izdel
kom v zadnjem času posebno skrb. Že v 
lanskem letu so se opremili z novim stro
jem za embaliranje masla, ta naložba pa 
jih je stala blizu milijon nemških mark. Pri 
tem v bistvu ne gre za novo proizvodnjo, 
ker so z njo delno nadomestili dosedanjo 
papirnato embaliranje, saj so ti stroji izra
bljeni, maslo v novi embalaži pa je name
njeno predvsem za potrebe hotelskih in le
talskih organizacij, saj ga polnijo v 15- in 
250-gramsko embalažo. Z novim strojem 
pa tudi polnijo med, ki ga dajejo na tržišče 
v sodelovanju s Celjskimi mlekarnami, že 
kmalu, ko bodo dobili dodatno opremo, pa 
bodo s strojem polnili tudi skuto.

Najpomembnejša naložba, ki bo vpli
vala tudi na preusmeritev proizvodnje, pa 
bo tudi že kmalu uresničena. V Tovarni 
mlečnega prahu (poslej so to Pomurske 
mlekarne) so doslej dobršen del odku
pljenega mleka predelali v mleko v prahu 
in v maslo, vendar ugotavljajo, da se prav 
ta izdelka pojavljata kot presežek na tržiš
ču v Evropski gospodarski skupnosti in 
tudi v Pomurskih mlekarnah imajo zalo
ge. Zato načrtujejo, da bi 40 odstotkov 
odkupljenega mleka predelali v tekoče iz
delke z daljšim rokom trajanja. Tako bi 
polnili mleko in smetano, predvsem pa

bodo novo proizvodno linijo namenili 
polnjenju evaporiranega mleka ter čajev 
in sokov, s čimer bodo precej razširili pa
leto svojih izdelkov, ki se bodo na tržišču 
pojavili v litrski in četrtlitrski embalaži. 
Naložba v ta program jih bo stala 3 mili
jone nemških mark. Dobršen del so že ku
pili, manjka pa jim le sterilizacijska opre
ma, za katero morajo zbrati še okrog 900 
tisoč nemških mark.

Pravijo, da so tržišče že raziskali in 
ugotovili, da je ta naložba glede na potre
be gospodarsko najbolj upravičena, niso 
pa potrebne tudi večje adaptacije prosto
rov. Če bi se odločili za izdelavo sladole
dov, bi morali zgraditi tudi prostore, veli
ko pa investirati tudi v hladilniške zmo
gljivosti v tovarni in trgovinah. Po izraču
nih bi jih takšna naložba stala 65 odsto
tkov več kot sedanja. Nove izdelke bodo 
Pomurske mlekarne usmerile predvsem 
na tržišče severovzhodne Slovenije ter v 
Dalmacijo in delno na zagrebško tržišče, 
saj na teh trgih tovrstnih izdelkov še ved
no primanjkuje. Naj k temu še dodamo, 
da bodo z novo opremo polnili tudi pa
sterizirano mleko, ki ga zdaj prodajo 
okrog 8 tisoč litrov dnevno, obstojnost te
ga mleka, ki ga bodo polnili v sodobno 
papirnato posodo, pa se bo podaljšala na 
6 dni. Na račun novih izdelkov bodo 
zmanjšali izdelavo mleka v prahu, ki ga 
na jugoslovanskem tržišču sicer še pri
manjkuje, vendar pravijo, da se na to tr
žišče ne morejo več zanašati.

Prav zastoj v prodaji klasičnih izdelkov 
jih je vodil k usmeritvi v novo proizvod
njo, saj je bilo leto 1990 za Pomurske mle
karne najbolj neugodno doslej. Prodaja je 
močno padla, likvidnostne težave so se 
zaostrovale, zaloge mleka v prahu pa so v 
lanskih zadnjih treh mesecih narasle s 
650 na 1.100 ton. Na povečane zaloge je 
delno vplivala tudi večja predelava ob 
koncu leta, saj tudi v Pomurskih mlekar
nah ugotavljajo, da se je lani odkup mle
ka sicer zmanjšalo, v decembru pa so ga 
odkupili kar za 4,5 odstotka več kot pred 
letom dni. Kljub likvidnostnim težavam 
pa tovarna doslej še ni imela blokiranega 
žiroračuna, rejci pa so redno dobivali pla
čilo za oddano mleko. Te obveznosti so v 
tovarni vselej poravnali do 15. v nasled
njem mesecu, skupaj s premijo in kom
penzacijo, kar pa ni praksa drugih sloven
skih mlekarn. Kmetijske zadruge drugod 
plačujejo mleko okrog 20. v mesecu, kom
penzacijo in premijo pa šele takrat, ko jo 
same uveljavijo, medtem ko Pomurske 
mlekarne 27 odstotkov vrednosti izplača
nega mleka tako rekoč kreditirajo. V dru
gih slovenskih mlekarnah tudi razmišlja
jo, da bi mleko plačevali v dveh delih (ne
kateri to že delajo), v Pomurskih mlekar
nah pa pravijo, da bo zaenkrat vse tako 
kot doslej.

Ludvik Kovač

Bernarda B. Peček

Stran 6

V prostorih Kmetijske srednje šole v 
Rakičanu poteka trimesečni tečaj učenja 
pletenja izdelkov iz vrbovega šibja. Ude
leženci tečaja so iz vrst nezaposlenih, ki 
so bili prijavljeni na Zavodu za zaposlo-

Tečajnike učita dva izkušena pletilska 
mojstra iz Vzora, Džuro Gasparič in Ivo 
Mardžetko. Z delovnimi razmerami sta ze
lo zadovoljna, prav tako z učenci. Njuna 
naloga pa je, da jih naučita deset osnovnih 
izdelkov. Kot pravita, ti učni izdelki mora
jo biti dobri, kar je zagotovilo, da bodo ka
kovostni tudi vsi naslednji.

Vesna Papič iz Dobrovnika je mnenja, 
da učenje ni zaman in bo znanje lahko upo
rabila na kmetiji. Zadovoljna je s tečajem, 
za svoje delo pa dobi minimalni osebni do
hodek, malico in povrnjene potne stroške.

Milena Debelak iz Murske Sobote je z 
učenjem zelo zadovoljna in z delom misli 
nadaljevati, če bo organiziran odkup izdel
kov. Jože Gal iz Lendave pozitivno ocenju
je tečaj, vendar je mnenja, da mora biti od
kup organiziran. Pravi, da če bi delal samo 
zato, da bi delat, se namreč 'ne splača.

Če bi imel svoje šibje, bi se morda spla
čalo, spremeniti pa bi se morala tudi obrt
niška zakonodaja. Po mnenju Jožeta je le
ta za obrtnika preobremenjujoča, saj so 
prispevki preveliki.

vanje in je tudi prevzel financiranje teča
ja. Da je od ideje prišlo do dejanj, je po
skrbel Poding, podjetje za spodbujanje 
podjetništva pri Medobčinski gospodar
ski zbornici. Dogovorili so se s podjetjem 
Uzor iz Preloga pri Čakovcu, da priučijo 
tečajnike, potem pa se s posamezniki do
govorijo za kooperantsko sodelovanje. 
Medjimursko podjetje namreč ne more 
zadostiti povpraševanju po izdelkih iz vr
be, skoraj vse, kar naredijo, pa prodajo 
na tuje. To bi naj bilo za začetek, morda 
možnost za razvoj podjetništva, vsekakor 
pa dopolnilno delo na kmetiji. Delo je ta
ko, da se lahko opravlja doma in ne po

trebuje velikih investicijskih sredstev. To 
tudi ni navadno košararstvo in posamez
nik ima možnost kreativnega dela.

Za tako delo pa je potrebno pridelati 
kakovostno šibje. O tem se organizatorji 
tečaja že pogovarjajo z zadrugami, saj je, 
kot ugotavljajo, pridelek šib na manj do
bri zemlji lahko tako donosen, kot pride
lovanje pšenice.

Kmetijska šola je gostitelj tečajnikov, 
ponudila je učilnice ter pripravlja malice. 
Njen cilj pa je tudi, da bi podobno učenje 
ali ročne spretnosti uvedla kot fakultati
vni predmet za dijake nižjih stopenj.

vanje ter so prej opravili ustrezne teste. 
Prihajajo iz vseh pomurskih občin.

Ideja sama je z moravskega posveta o 
razvojnih možnostih ljudske obrti v Po
murju, na katerem sta sodelovala tudi re
publiški sekretariat za delo ter zavod za 
zaposlovanje. Ta namreč lahko financira 
tako imenovane projekte za samozaposlo

Kam je izginil 
napis

DISKONT?
Že pred nekaj meseci (v letu 1990) 

smo poročali, da bodo v Radencih v ne
kdanjem Petanjskem obratu odprli di
skontno trgovino. Na beli steni so se 
pojavili veliki napisi izdelkov Radenske 
ter z velikimi črkami napis DISKONT.

Pred kratkim je napis diskont izgi
nil. Pomeni to, da v opuščenih prosto
rih, v katerih so nekoč napolnili naj
več steklenic z mineralno vodo, ne bo 
prodajalne?

Vprašanje smo postavili tudi Bran
ku Ficku, ki je v Radenski odgovoren 
za prodajo na domačem trgu. Dejal 
je:

»Z diskontom smo želeli ubiti dve 
muhi na en mah — poskrbeti za po
trošnike in male podjetnike. S sled
njim bi v Boračevi rešili problem nala
ganja slatinskih zabojev, tako da bi 
lahko vse izdelke nalagali s pomočjo 
palet in viličarjev. Vendar smo videli, 
da oboje ne bo mogoče, tako zaradi 
prostora kot različnih dejavnosti. 
Odločili smo se, da bomo raje rešili 
problem slatinskih zabojev, klasične 
trgovine za potrošnike pa ne bomo 
imeli. To bo prodajni center za oskrbo 
prodaje na drobno in gostincev.«

Branko Ficko je odločno zanikal 
govorice, da so se morali odpovedati 
prodajalni (v kateri so menda želeli 
prodajati tudi druge pijače) zaradi 
grožnje trgovskih organizacij na tem 
območju.

»Ni bilo grožnje, ampak le razmiš
ljanje,« je trdil.

Prodajni center bo upravljala Ra
denska in ne kakšno drugo podjetje, 
prodajali pa bodo le domače izdelke. 
Otvoritev bo najkasneje 1. februarja.

bbp
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kmetijska panorama

DOLGOROČNI RAZVOJ GOVEDOREJE V POMURJU

Za ohranitev ustreznega ravnovesja
Razmere v živinoreji se v zadnjih letih močno zaostrujejo, to pa 

kljub vsemu ni oviralo pomurskih živinorejcev, da se ne bi lotili izde
lave študije o dolgoročnih razvojnih možnostih govedoreje v Pomur
ju. Ideja o takšni študiji je nastala že pred dvema letoma v kmetij
skih zadrugah, njeno izdelavo pa so sofinancirali občinski izvršni 
sveti in raziskovalne skupnosti. Študija je zdaj izdelana in minuli te
den so jo predstavili odgovornim za razvoj te dejavnosti v Pomurju.

Dobršen del študije temelji 
na pregledu stanja v preteklo
sti, na izkušnjah v letih 
1980—88 pa so zastavili tudi 
nadaljnji razvoj govedoreje v 
Pomurju. Žal pa manjka tisti 
del, ki bi govoril o gospodarno
sti prireje na določenih površi
nah, in temu bo potrebno v pri
hodnje nameniti še posebno 
pozornost. So se pa sestavljalci 
te študije zavedali, da govedo
reje ni možno razvijati glede na 
obstoječa kmetijska zemljišča, 
ne da bi pri tem upoštevali tudi 
razvoj prašičereje. Ta naj bi se 
razvijala predvsem na ravnin
skih območjih, hribovita pa bi 
se bolj usmerjala v govedorejo. 
Seveda pa je bilo potrebno raz
voj govedoreje v Pomurju po
staviti tudi v slovenski okvir, 
saj bi bil sicer razvoj nesmotrn. 
S sedanjim obsegom živinoreje 
Slovenija namreč že . pokriva 
domače potrebe, medtem ko to 
ne velja za pridelavo žit, zato 
so tudi pritiski, da bi v Pomur
ju razvijali predvsem poljedel
stvo.

Vendar sb razmere v Pomur
ju kljub vsemu drugačne, saj 
°h sedanji posestni sestavi in 
velikosti obstoječih kmetij s 
pridelavo žit ni možno zagoto
viti socialne varnosti kmetom 
■n je usmeritev v kombinirano 
proizvodnjo neizbežna. Nosilci 
razvoja govedoreje v Pomurju 
naj bi bile družinske kmetije, 

 Debelozrnate stročnice v kolobarju
Procesi koncentracije in specializacije v poljedelstvu se kažejo v 

manjševanju števila poljščin na posestvu, s tem v zvezi pa tudi z ved- 
v° večjim poenostavljanjem njivskega kolobarja, ki marsikje prehaja 

nionokulturo. V skrajnih razmerah je usmeritev v izključno tržno 
Po|jedelstvo, ko se živinoreja popolnoma izključuje. Ob teh procesih 
te P°J?vliajo novi problemi, ki ne zadevajo samo organizacije dela, 

triveč tudi biološko osnovo poljedeljstva, predvsem v zveži z rodo- 
s L^0 ta' 'n zdravstven'm stanjem posevkov, še zlasti na posestvih 

slabo razvito živinorejo ali brez nje.
ne $Pec>alizacija in koncentracija pridelave sta povzročili pomemb- 
nr,pPjemernbe v setveni sestavi družbenega in tudi zasebnega sektorja 
šev- e'stva- Zmanjšane so površine pšenice, krompirja in krmnih ko- 

>n. Povečujejo se površine koruze za zrnje in siliranje ter sladkorne 
ne^ - a ta način se zmanjšuje pridelovanje meliorativk, kot so krm- 
ski k ev'ne’ ne poznamo oziroma nismo pa uspeli uvesti v poljedel- 
rnik' °b?r zrnatih stročnic, ki so prav tako izrazite meliorativke. Pre- 
je 1 tOrej vodijo v zmanjšanje števila poljščin. V zadnjem času pa se 
. omenjeni kolobar vključila sladkorna pesa, ki ima sicer pomem- 
kot P°z’t'ven vpliv na intenzifikacijo kolobarja, vendar ne v celoti 

meliorativka, ker v tla ne vnaša organskih snovi.
šan' " na^^ talnih in podnebnih razmerah vse to nujno vodi k zmanj- 
dol^ r°d°vitn°sti tal, s tem v zvezi k stagnaciji pridelkov in postopno 

ocenim ekološkim problemom.
„ Razlog za zmanjšano rodovitnost tal je zmanjšanje vsebnosti or- 
vel’ e snov' v tleh, zbitost in zmanjšana godnost tal, povečana zaple- 

Jenost ter kasnitve pri izvedbi ukrepov, kar pa je vse posledica po
manjkljivega kolobarja.
j Da bi ublažili posledice oziroma izboljšali stanje, bi morali vklju- 
Ce v kolobar poleg neleguminoznih krmnih koševin zrnate stročni- 
p ’ Kl ^zdržujejo raven humusa, ob zaoravanju slame pa povečujejo in 

godenje tal. V naših razmerah imajo možnost v pridelo- 
oe, V! soja, bob in grah, izjemoma tudi lupina. Ob vedno večji ener- 
gu$ • ^r'z' 'n večanju cen mineralnih gnojil je pomembna lastnost le- 
st '?°.z> da v sožitnem odnosu vežejo dušik iz zraka. Pri krmnih 
slgd^-.n’cab je ta količina od 120 do 380 kg/ha, od katere izkoristi na
je t 'V P°sevek 30—40 %. Pomembna lastnost soje in krmnega graha

Um, da ju je dve leti možno pridelovati na istem mestu.
dra k račun tako sintetiziranega dušika je možna zmanjšana raba 

®! । mineralnih gnojil, stroški so nižji in z ekološkega vidika je
Prikemizacije pri pridelavi hrane. Povprečne potrebe po dušiku so 
na ,Oruzi okrog 180 kg/ha, pri pšenici podobno, pri sladkorni pesi 
P °krog HO kg/ha.
]ja> ^?radi izravnave krmnih obrokov pri reji živine so potrebni be- 
jih °Vlnski koncentrati. Ker jih ne pridelamo na lastnih površinah, 
krrJe Potrebno dokupiti. Z uvajanjem zrnatih stročnic bi pocenili 
kme^L obrok, seveda ob primerni dodelavi pridelanega zrnja. Za 

cke površine je ta trditev posebno pomembna.
ben \r'bclovanje zrnatih stročnic ima v svetu in Jugoslaviji pomem- 
kont'e' kolobarja. V Sloveniji, posebno v Pomurju, ki spada v sub- 

'mentalno podnebno območje, je pridelovanje le-teh na minimal

vendar je potrebno razvijati 
takšno govedorejo, ki bo ekolo
ško sprejemljiva in prijazna 
okolju. Podatki namreč kažejo, 
da je na nekaterih kmetijah 
zemlja že preobremenjena s 
številom glav velike živine, za
to bo potrebna ustrezna preraz
poreditev. Od treh glav velike 
živine na hektar, kolikor je re
dijo na nekaterih kmetijah, bo 
treba to število znižati na 1,7 
glave, pri čemer je upoštevana 
tudi prašičereja.

V letih 1980—88 se je obseg 
govedoreje v Pomurju zmanj
šal za okrog 16 odstotkov in tu
di v prihodnje ni računati na 
kakšno povečanje, saj to kaže 
tudi sedanja sestava pomurskih 
kmetij. Takih, ki redijo več kot 
15 glav govedi, je le 0,7 odstot
ka, medtem ko je kar 80 odsto
tkov takšnih kmetij, ki imajo 
od 1 do 4 krave. Tudi po posa
meznih občinah je položaj ra
zličen, študija pa predvideva, 
da bi govedorejo razvijali pred
vsem na hribovitih območjih, 
medtem ko bi ravninska usmer
jali v prašičerejo in poljedel
stvo.

Zaradi dobrega selekcijskega 
in rejskega dela nam je v Po
murju uspelo ohraniti kakovo
stno kombinirano pasmo gove
di in v tej smeri bodo tekla tudi 
nadaljnja prizadevanja. Samo 
mlečne pasme na kmetije ne 
sodijo, saj imamo v Sloveniji 
že zdaj presežke mleka in bo 
zato poudarek na prireji mesa, 

za kar imamo tudi v Pomurju 
dovolj predelovalnih zmoglji
vosti.

Omenjena študija temelji na 
takšnem obsegu govedoreje, za 
katero bo mogoče doma pride
lati vso osnovno krmo, seveda 
pa bo ob tem potrebno spreme
niti sedanjo setveno sestavo. 
Ta namreč ne bo zagotovila do
volj krme za načrtovano prire
jo, zato jo bo potrebno intenzi
virati in tudi temu je v študiji 
namenjena posebna pozornost. 
Ce bomo uresničili zastavljene 
cilje, bi s krmo, ki bi jo pridela
li na razpoložljivih površinah, 
lahko prehranili 25.600 krav, 
5000 plemenskih telic in nekaj 
manj kot 55.000 mladih pitanih 
govedi. Kljub načrtovanemu 
zmanjševanju števila krav pa bi 
se tržna količina mleka vseeno 
povečala, k temu pa naj bi pri
spevala predvsem večja mle
čnost, saj je genetska osnova za 
to zagotovljena, z ustreznim 
krmljenjem pa tudi uresničlji
va.

Kot smo že zapisali, pa tudi 
ta študija ne temelji le na raz
voju govedoreje na posamez
nih kmetijah, pač pa načrtuje 
kombinirano proizvodnjo, ki 
naj bi bila dohodkovno zanimi
va za posamezne kmetije. Tako 
naj bi kmetije na ravninskem 
območju 67 odstotkov svojega 
dohodka ustvarjale z živinore
jo, na. hribovitih območjih pa 
naj bi ta delež znašal 70 odstot
kov, pri čemer bosta govedore
ja in prašičereja udeleženi v 
enakih deležih. Takšne so torej 
možnosti, ki jih dajejo 
razpoložljive površine, kaj te 
tačas ponujajo, pa je seveda 
drugo vprašanje.

Ludvik Kovač

nih površinah. Poskusi v pridelovanju zrnatih stročnic, posebno soje, 
so dali v povojnih letih na tem območju sicer željene rezultate, vendar 
se zaradi nedosledne tehnologije in problemov v dodelavi v kolobarju 
niso obdržale. Zaradi ugodnih cen jih je bilo možno kupiti na svetov
nem tržišču.

Pridelovanje zrnatih stročnic je v Pomurju poznano, vendar ne 
razširjeno. V zadnjih letih seje nekajkrat poskušalo s pridelovanjem 
lupine za zeleno krmo, vendar se zaradi grenkega priokusa in slabe 
ješčnosti ni obnesla. Krmni bob so pridelovali na manjših površinah 
desnega brega Mure za krmljenje svinj in se je ohranil kot nesortni 
material na nepomembnih površinah do danes.

Kmetijski inštitut Slovenije je na selekcijski postaji v Beltincih 
nastavil v letu 1953 prve natančne sortne poskuse s tremi sortami soje 
in dosegel pridelek od 1,12 do 1,50 t/ha suhega zrnja. V istem letu je 
v poskusni pridelavi lupine dosežen pridelek 0,51 t/ha. V naslednjem 
letu je bilo preskušenih že 14 sort soje in so doseženi pridelki od 0,92 
do 2,8 t/ha. Vsebnost beljakovin pri preizkušenih sortah se je gibala 
okrog 32—40 %. V letu 1956 je Erjavec nadaljeval preskušanje sort in 
agrotehnike, v letu 1957 je celo prijavljena linija beltinci 531. V tem 
letu je bilo preskušanih še 20 sort, potem pa je bilo preskušanje v Bel
tincih končano. Zaradi težav pri spravilu in nizke ceneje bila pridela
va soje opuščena.

Na osnovi rezultatov poskusov drugje v Sloveniji in zaradi po
treb po koncentrirani beljakovinski krmi je v letih 1970—72 kmetijska 
zadruga Panonka — 'obrat za sodelovanje s kmeti uvozila iz Madžar
ske okrog 1.000 kg semena sorte szurkebarat.

V tem obdobju so jo pridelovali na približno 10 ha. Zaradi težav 
pri pridelovanju, spravilu in dodelavi je pridelava propadla. Glede na 
visoko ceno beljakovinskih koncentratov je strokovna služba Živino- 
rejsko-veterinarskega zavoda za Pomurje v Murski Soboti v letu 1981 
ponovno organizirala setev soje na 0,40 ha, ki se je v naslednjih letih 
povečevala: 1982 — 9,31 ha, 1983 — 77,85 ha in 1984 — 168,6 ha. 
Največjo površino sta zasejala KZ Panonka Murska Sobota — 90 ha 
in KK Radgona — 49 ha. Pridelek kmetov pri KZ Panonka je pokrm- 
Ijen, pridelek KK Radgona pa je prevzela sojarna v Beogradu. Zaradi 
tehnoloških napak, poleganja, problema žetve in dodelave je pridela
va v naslednjih letih opuščena.

Na osnovi rezultatov poskusov pri Kmetijski šoli Rakičan so na 
območju KZ Panonka v letu 1984 posejali 4 ha krmnega boba in na
slednje leto še 2 ha. V naslednjih letih ni več organizirane pridelave 
obravnavanih stročnic niti evidence o zasejanih ali početih površinah. 
V letu 1989 smo na 2 ha ponovno posejali jari krmni grah, vendar ne 
kot čisti posevek, pač pa v kombinaciji z ječmenom. Rezultati so 
spodbudni in delo kaže nadaljevati. Kmetijski inštitut Slovenija v na
tančnih poskusih stalno preskuša zrnate stročnice tudi v Rakičanu. 
Obseg vrst in sort se iz leta v leto spreminja, kljub temu pa lahko pri
demo na osnovi dosedanjih rezultatov do določenih ugptovitev.

Absolutno najvišji pridelek zrnja je dosežen pri krmnem bobu, to 
je 4- 5 t zrnja na ha. Istočasno je dosežen tudi najvišji pridelek belja
kovin. (Dalje prihodnjič)

Več 
doslednosti
Na eni od sej občinske vlade v 

Murski Soboti so pozornost na
menili poročilu o vzdrževanju 
melioracijskih objektov v letu 
1990. Po ugotovitvah kmetijske 
inšpektorice Irene Šinko, ki je 
pregledala opravljeno, so načrto
vano izvedli v KG Rakičan, ki 
vzdržuje 21 melioracijskih siste
mov na površini 1864 hektarov, 
medtem ko v KZ Panonka, ki je 
investitor za 4305 hektarov, tega 
niso opravili v šestih katastrskih 
občinah, in sicer v Moravskih 
Toplicah, Gorici, Hodošu, Kr- 
plivniku, Šalovcih in Peskovcih. 
Gre za blizu 780 hektarov nevz- 
drževanih melioracijskih siste
mov, dela pa naj bi začeli takoj, 
ko bo to možno. Sem štejejo koš
njo brežin melioracijskih jarkov, 
čiščenje mulja, prepustov in dre
naž, podrahljevanje in apnjenje. 
Najbolj čudno pa je bilo da je bi
lo dovolj sredstev, zato izvršni 
svet zahteva sklenitev pogodbe z 
izvajalci, kakor izhaja iz 9. člena 
občinskega odloka, da v prihod
nje ne bi prihajalo do podobnih 
zamud.

Člani soboškega izvršnega sve
ta so se tudi odločili za imenova
nje 9-članske komisije, sestavlje
ne iz predstavnikov družbenega 
in zasebnega kmetijstva, nepo
srednih kmetijskih proizvajalcev, 
KZ Panonke in ŽVZ-ja, ki naj bi 
dopolnila gradivo o razvojnih 
usmeritvah soboškega kmetij
stva, o čemer je bila dana pobu
da na skupnem zasedanju zbo
rov skupščine občine.

Obravnavali so tudi ugovor 
zoper odločbo o prerazporeditvi 
vodje krajevnega urada v Mač- 
kovcih Marte Horvat na podob
no delovno mesto v KU Bodon
ci. V okviru reorganizacije in ra
cionalizacije del v občinskih 
upravnih organih je tak predlog 
pripravil sekretariat za občo 
upravo, z njim pa je soglašala tu
di kadrovska komisija. Zato so 
ugovor zavrnili kot neutemeljen.

M. Jerše

I
Potrebna bo večja 

usklajenost
Da smo razvoju kmetijstva 

namenjali v preteklosti prema
lo pozornosti, najbolje potrjuje 
stanje, v kakršnem je ta panoga 
gospodarstva. Ne moremo si
cer trditi, da smo ga povsem 
zanemarili, vendar ga nikoli ni
smo obravnavali celosto, zato 
je tudi prihajalo do nihanj in 
občasnih kriz na določenih po
dročjih. Običajno smo reševali 
le konkretno problematiko, ki 
se je pojavljala- v posameznih 
dejavnostih, vse drugo pa puš
čali ob strani. Zato so bili tudi 
upravičeni očitki kmetov, da v 
kmetijstvu ne vidijo dolgoro
čnih razvojnih možnosti in se 
morajo pač ravnati po trenu
tnih razmerah, ki so vladale na 
tržišču. Odločali so se za proiz
vodnjo, ki je bila-dohodkovno 
najbolj zanimiva, zato se je do
gajalo, da je bilo nečesa na tr
žišču premalo, drugega preveč, 
že čez kakšno leto pa spet 
obratno. Namesto s spodbuja
njem domače proizvodnje smo 
v zadnjem času neurejene raz
mere na tržišču reševali z uvo
dom. s čimpr «mo domačemu

PO SLEDI NEKEGA PISMA

(Ne)upravičeno
razburjenje

Iz Markovec nam je pisal Jože Trplan. Sporočil je, da se velika 
večina kmetov, katerih zemljišča so prišla v zložbeni sklad, ne stri
nja z razdelitvijo. Šli smo po sledi pisma.

Najprej smo obiskali Jožeta 
in njegovo ženo, katerih zem
ljišča so bila skoraj v celoti me- 
liorirana, nato pa razdeljena. 
Seveda sta nekaj parcelic izgu
bila (enako seveda tudi drugi) 
in dobila zanje nadomestna 
zemljišča v večjih kosih.

»Najbolj žal mi je za njivo 
nasproti hiše, saj naj bi jo po
slej obdeloval nekdo drug, jaz 
pa sem dobil nadomestno par
celo nekoliko dlje od hiše — 
pod gozdom, ki sicer meji na 
ženino zemljišče (Trplanova ni
mata zemlje v solastništvu, am
pak v samostojni lasti, op. pis
ca).«

žrtvoval.

Jože Trplan je v zemljiški sklad združil več manjših parcelic in dobil zemljišča 
v večjih kosih. Toda njive, ki je tako rekoč v neposredni bližini hiše, ne bi rad

Foto: Š. S.

Da bi dobili pravo pojasnilo, 
kako je z melioracijami in zlož- 
bo zemljišč, smo potrkali še na 
vrata predsednika komasacij
ske komisije Skupščine občine 
Murska Sobota dipl, pravnika 
Tiborja Ciguta. Pojasnil je, da 
so po opravljenih izsuševalnih 
delih (v to, da niso bila vzorno 
opravljena, se tu ne bomo 
spuščali!) na območjih katastr
ske občine Markovci in delov 
katastrskih občin Čepinci in 
Šalovci izdali odločbo o koma
sacijskem postopku za površi
no 284 hektarjev. Geodetski za
vod Ljubljana je naredil idejno 
zasnovo (načrt), v kateri so bile 
zarisane (stare in nove) ceste, 
poti in površine za posamezne 
vrste obdelave (njive, travni
ki . . .). To zamisel o'ureditvi so 
potem dali na vpogled (in 
obravnavo), poleg tega pa še 
elaborat o vrednotenju zemljišč 
in elaborat o obstoječem (nes
premenjenem) stanju zemljišč.

»Na idejno zasnovo ni bilo 

kmetijstvu zadali še težji uda
rec.

Tudi zdaj si upamo trditi, da 
nitiv Sloveniji niti v Pomurju 
nimamo sprejetega programa 
celostnega dolgoročnega razvo
ja kmetijstva. Imamo sicer raz
voj posameznih dejavnosti, 
vendar je to premalo, saj se te 
med seboj prepletajo, sedanja 
posestna sestava pa ne prenese 
usmeritev le v eno proizvodnjo. 
Študija o dolgoročnem razvoju 
govedoreje v Pomurju obrav
nava možnosti v tej dejavnosti, 
že pred leti je bila izdelana štu
dija o dolgoročnih razvojnih 
možnostih sadjarstva in še kak
šna študija bi se našla, vendar 
so vse te med seboj neusklaje
ne, kar je gotovo največja po
manjkljivost. Kmetijske površi
ne so namreč omejene, zato jih 
je treba razmejiti med posame
zne dejavnosti, da bomo dose
gli optimalni razvoj. Upajmo, 
da snovalci nadaljnjega razvo
ja kmetijstva tega ne bodo po
zabili.

L. Kovač

pripomb. Na elaborat o vred
notenju zemljišč pa smo dobili 
dve pripombi in jima ugodili,« 
nam je povedal Tibor Cigut.

Pozneje so naredili predlog 
načrta nove razdelitve zemljišč, 
ki je bil od 9. do 24. aprila 1990 
razgrnjen v vaško-gasilskem 
domu v Markovcih. Kmetje 
(vseh komasacijskih udeležen
cev je bilo 291) so dali 60 pri
pomb, od katerih pa se jih je 
tretjina nanašala na (ne)kako- 
vost izsuševalnih del. Nepo
sredno je razdelitev zadevalo 
kakih 45 pritožb. Komisija je 
tri pripombe zavrnila, drugim 
pa delno ali v celoti ugodila.

»Geodetski zavod je nato iz
delal načrt o novi razdelitvi 
zemljišč, občinski sekretariat 
za kmetijstvo in gozdarstvo pa 
je izdal na njegovi podlagi z 
odločbo številka 464-8/90-11, z 
dne 14. septembra 1990 kme
tom, katerih zemljišča so prišla 
v zložbo, odločbe o ponovni 
razdelitvi. Naslovljencem je bi
la dana možnost, da se v 15 
dneh pritožijo na Republiško 
geodetsko upravo v Ljubljano 
s tem, da pritožbo vložijo pri 
Skupščini občine Murska So
bota. V zakonitem roku smo 
prejeli 59 pritožb. Veliko pri
tožb je spet zadevalo (ne)kako- 
vost izsuševalnih del. Komisija 
je ugodila skoraj vsem (ali pa 
so ti svoje zahtevke umaknili), 
razen sedmim. Med njimi je tu
di Jože Trplan. Te pritožbe bo 
zdaj reševala Republiška geo
detska uprava v Ljubljani,« je 
bil končni komentar našega ob
činskega sogovornika.

Š. Sobočan
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Gusti Grof, ABC POMURKA, ZOPER »izkoriščanje« zemlje

Zibelka podjetništva za otroka
Očitno so velikim poslovnim 

sistemom na Slovenskem šteti 
meseci. Prvi mož ABC Pomurke 
Gusti Grof, ki smo ga končno — 
po dveh mesecih dogovarjanja 
— le uspeli pridobiti za intervju, 
priznava, da je bil sozd v veliki 
meri otrok dogovorne ekonomi
je; in to nekajkrat ponovi. Ni de
lovala logika kapitala, dohodka, 
dobička, čeprav naj ne bi bilo 
mogoče spregledati rezultatov na 
razvojnem, finančnem, izvozno- 
uvoznem in notranjetrgovinskem 
področju pomurskega kmetij
stva. Gre za področja kot skupne 
naloge nekdanje sestavljene or
ganizacije, zdaj sestavljenega 
podjetja. Sozd je sicer na zunaj 
deloval kot močan gospodarski 
osebek, kjer so dogovorno uskla
jevali razvoj, združevali razvojna 
sredstva, se skupno lotevali teko
čih likvidnostnih vprašanj, zdru
ževali obratna sredstva, opravlja
li večje nakupe in prodaje, dru
žno nastopali v tržnem prostoru 
doma in v tujini.

»Že ves čas smo se preobliko
vali, kajti iz t.i, skupnih funkcij 
oz. služb so se zdaj razvila uspe
šna samostojna podjetja,« nam 
dopoveduje predsednik, ki je na 
vodilnem/vodstvenem položaju 
že kakih 18 let. Omeni zunanjo 
trgovino kot samostojno podje
tje, ljubljansko trgovsko družbo 
z omejeno odgovornostjo, samo
stojno finančno službo, podjetje 
Goričko in podjetje Računalni- 
štvo-inženiring kot družbo z 
omejeno odgovornostjo v Mur
ski Soboti, računalniško firmo 
kot del trgovskega podjetja v 
Ljubljani .. .

Kako pa bo s sistemom vodenja 
in upravljanja in kakšne so mož
nosti za delničarstvo?

»Sprejet je zakon o preneha
nju delovanja velikih, sestavlje
nih organizacij oz. podjetij. Na 
poslovodnem svetu, sestavlje
nem iz direktorjev vseh naših 
članic, je bilo odločeno, da je 
nujno potrebno obdržati neke vr
ste krovno organizacijo kot del
niško družbo na vrhu, ki bi opra
vljala naloge pomurskega pome
na. Hkrati so opozorili na ome
jitveni faktor, da bo namreč mo
goče financirati le štiri ali pet za
poslenih — torej vodstvo in sve
tovalce. Bili naj bi v vlogi pove
zovalnega dejavnika, ki bi — kot 
pravni naslednik sedanjega se
stavljenega podjetja — pripra
vljal strategijo nadaljnjega raz
voja agroživilstva v Pomurju. To 
bo še posebej pomembno po osa
mosvojitvi Slovenije. Mislim na 
usklajevanje interesov in družab
nikov na osnovi vloženega kapi
tala, na enoten nastop povezanih 
podjetij pri setvi, spravilu pšeni
ce in podobnih opravilih. Že 
zdaj smo si prizadevali predstav
ljati Pomurje — v ekonomskopo- 
litičnem smislu — kot enoten 
kmetijski prostor z določenimi 
posebnostmi, pri čemer naj bi bi
li po mnenju vseh naših direktor
jev oz. ustanoviteljev dokaj uspe
šni. Delali smo tudi napake, 
kljub temu pa uspeli v preteklih 
letih v primerjavi z drugimi regi
jami po Sloveniji obdržati sa
mosvoj razvoj in maksimalno an
gažirati sredstva, ki so bila v Re
publiki Sloveniji namenjena za 
razvoj kmetijstva — in to prav 
po zaslugi naše organiziranosti. 
Novo podjetje z minimalno za
sedbo bo reprezentant pomur
skega kmetijstva in mesto pred
stavljanja razvojnih programov 
članic oz. priključenih samostoj
nih podjetij. Če bi 'razbili sozd, 
bi nastal velik prazen prostor in 
zato, če bo potrebno, bomo za 
reševanje konkretnih vprašanj 
ustanavljali podjetja.«

PREVEČ OSEBNA 
VPRAŠANJA O 
PREVEČ OSEBNIH 
USODAH?

Gotovo je kadrovanje ključni 
element pri poslovodenju podje
tja in gotovo je prvemu možu 
ABC Pomurke, ki ga je v zad
njem času vidno zdelala zavratna 
bolezen, jasno, kaj pomeni, če 
ostane na zdajšnjem položaju oz. 
se zavihti na mesto direktorja no
rega krovnega podjetja. Nekoli
ko se zmede, Ko ga izzovemo s 
podatkom, češ da je tudi meril 
na vršiček Kmetijskega gospo-

dogovorne ekonomije
Vrh nekdanje sestavljene organizacije združenega dela (sozda), zdaj leto dni 

sestavljenega podjetja, poslej kot krovna firma oz. delniška družba za kakih 40 or
ganizacij, svojčas članic, danes samostojnih podjetij, po Sloveniji. — Brez prave 
moči in vpliva pri odpuščanju in nameščanju strokovnjakov; zgolj lasten imidž ne
kaj šteje! — Kaj vse je za priseganjem na ekološke projekte, predvsem na projekt 
Goričko, in kaj za sklicevanjem na t.i. avtohtone interese kmetijstva v Pomurju? — 
Če bo prišlo do dejanske odcepitve, bo morala Slovenija na novo opredeliti lastno 
kmetijsko politiko.

—

darstva Rakičan, a mu je spodle
telo. Prizna, da koleba, kaj prav
zaprav storiti v tem predhodnem 
obdobju, nato pa pojasnjuje, 
kam z »viškom« petih zaposle
nih: dva sodita med tehnično 
osebje, eden je novinar, druga 
dva pa kadrovik in strokovni teh
nolog.

»Tako so se pač opredelile na
še organizacije in velika sreča je, 
da nismo imeli prevelikih skup
nih služb oz. smo že prej iz njih

organizirali samostojna podjetja. 
Torej ni posebnih problemov, 
mogoče so le posamezni. Predla
gali smo, naj bi se eni upokojili z 
minimalnim dokupom let, dva 
(novinar in kadrovik) pa bosta 
morala na t.i. čakanje. Novinarja 
ne potrebujemo, ker tudi časopi
sa ne bomo več izdajali; poskr
beli bomo le za interne informa
cije,« razumemo sogovornika, ki 
doda, da mu ob tem resda ni pri
jetno ne vseeno, da pa ni druge
ga izhoda.

Kaj je pri tem z vašo močjo in 
vplivom, z vašim položajem pri 
pogajanjih za določene strokov
njake ali skupine strokovnjakov?

»Odkrito bom povedal, saj iz 
dejstva, da je sozd otrok dogo
vorne ekonomije, marsikaj izha
ja. Moja moč je predvsem odvi
sna le od mojega osebnega imid- 
ža, izhaja iz osebnega zavzema
nja (prepričevanj, dokazovanj) in 
ne iz osebnega objektivnega vpli
va na nameščanje ljudi. Sicer pa 
teh zadev nismo opredelili. Zdaj 
šele pripravljamo krovno podje
tje. Mislim, da bi vseeno moral 
imeti večja pooblastila, če res ho
čemo razvoj, ki ni odvisen samo 
od dobre volje posameznikov in 
posameznih organizacij, da ne
kega strokovnjaka dajo ali ne da
jo. Menim, da je to minimalno 
podjetje začetek novega procesa 
— enotnega nastopanja pomur
skega kmetijstva v slovenskem 
prostoru.«

Na kak način boste torej prido
bivali strokovnjake? Vemo, da 
vam jih je nekaj »ušlo« or. jih (je) 
mora(lo) oditi? Kakšna bo/je šti
pendijska politika?

»Doslej je velik del naših or
ganizacij združeval sredstva za 
štipendije. Štipendirali smo pre
cej kadrov in to bomo tudi obdr
žali. Sicer pa na nekatera vpraša
nja težko odgovarjam, ker ne 
vem natančno, kakšne bodo po
trebe glede na preoblikovanje si
stema.«

Pa siceršnje kadrovske opcije v 
ABC Pomurki?

»Angažirati bo treba zunanje 
(tudi pomurske) inštitucije; pri 
trženju zunanjo trgovino za zu
nanja tržišča, za notranji trg pod
jetje v Ljubljani in novo podje
tje, ki ga bomo ustanovni v Mur
ski Soboti, pri razvoju Živinorej- 
sko-veterinarski zavod, pri pro
jektiranju in inženiringu Projek

tivni biro . . . Izkoristili bomo 
morali vse zmogljivosti.«

Ludvik Lazar kot odličen stro
kovnjak je moral z ŽVZ-ja na 
Kompas!?

»Preveč osebno me sprašujete, 
kajti kot predsednik sistema 
ABC Pomurka ne morem odgo
varjati za vsakega strokovnjaka 
posebej. Mislim pa, da bo Lazar
ju treba zagotoviti primerno me
sto, pri čemer se ne spuščam v 
to, zakaj je moral oditi. Zelo vi
soko ga cenim in trudil se bom, 
da ga zaposlimo v razvoju.«

ZA OKOLJU PRIJA
ZNO PRIDELAVO
HRANE

Gusti Grof se v pogovoru kar 
naprej vrača k t.i. enotnemu po
murskemu kmetijskemu prostoru 
s pokrajinskimi značilnostmi. 
»Na to ne bi smeli pozabljati. 
Ob pozitivnih pridobitvah stran
karskega in parlamentarnega si
stema se bojim, da bodo morda 
včasih stranke preveč podvržene 
strankarski disciplini in pozabile 
na avtohtone interese pokrajine, 
iz katere izhajajo. Upam, da bo 
parlament vsaj malo regionalno 
sestavljen. Zavzemam se za dva 
doma, kajti strah me je prevelike 
centralizacije v Ljubljani. Morali 
bi pač upoštevati regijske intere
se. Slovenija je majhna, vendar 
zelo različna. Naša nova organi
zacija bo morala na tem področ
ju bolj pomagati našim poslan
cem in inštitucijam kot ekonom
ska organizacija z argumenti za 
obrambo naših interesov ne gle
de na strankarsko pripadnost.«

Vaši kapitalnejši projekti v 
okviru razvojne strategije?

»Likvidnostna problematika 
in velike spremembe, ki se doga
jajo po Sloveniji in Jugoslaviji — 
vse to vpliva na naše gospodarje
nje. Kot da bi morali pozabiti na 
kapitalne naložbe. Vseeno, v os
predju bodo ekološka vprašanja. 
Mislim na problematiko prašič
jih farm (če jih bomo obdržali ali 
jih razselili, v vsakem primeru 
gre za kapitalne naložbe, vezane 
na gradnjo t.i. minifarm), melio
racije in namakanje (melioracije 
da, toda z globokim čutom za 
pokrajino, prehod na nekatere 
druge kulture z drugačnim nači
nom obdelave, odvisno pač od 
zemljiške in posestne strukture), 
na ohranitev živinorejsko-polje- 
delske usmeritve. Pri predelavi 
ni več gradnje velikih predelo
valnih obratov, temveč njihovo 
ustrezno strukturiranje in specia- 
liziranje. Razmišljamo o gradnji 
manjših obratov za meso, mleko, 
sadje, zelenjavo. Sedanji stečaji

TEHNO IMPEKS, d.o.o.
Titova 26 (hotel Diana, vhod z dvorišča) 
MURSKA SOBOTA, tel.: (069) 25 049, 
odprto od 8. do 12. in od 13. do 16. ure.

IZREDNA PONUDBA V JANUARJU!
HONDA CIVIC, 1,5 I, HB, tovarniška cena 113.900 din
HONA ACCORD, 2,2 I, SEDAN, tovar. cena 181.200 din
MAZDA 323, 1,6 I, HB, tovar. cena 116.900 din
NISSAN SENTRA, 1,6 I, 110 KS 137.300 din

KOLIČINA OMEJENA!
Prodaja vseh modelov RE
NAULT in avtomobilov vseh 
japonskih izdelovalcev (RE
NAULT, HONDA, MAZDA, TO- 
YOTA. SUZUKI, NISSAN, SU
BARU) 

bodo vplivali na vračanje ljudi 
na zemljo, tudi tistih, ki so zapu
stili kmetije in odšli v tovarne. 
Tu je možnost, da ponudimo do
ločene programe.«

Nekaj posebnega naj bi bil pro
jekt Goričko!?

»Projekt Goričko — gre za 
manj razvito območje ob meji z 
Avstrijo in Madžarsko v občini 
Murska Sobota — ne obsega sa
mo kmetijstva, temveč zadeva 
razvoj šolstva, komunalne infra
strukture, telefonskega omrežja, 
cest, vodovodov in določenih 
drugih objektov. Nosilec je ob
činski izvršni svet, naša naloga 
pa, da strukturiramo razvoj go
vedoreje in prašičereje; da naj
demo območja za vzrejo praši
čev, zlasti če bi morebiti prišlo 
do razselitve velikih prašičjih 
farm. Določene programe že 
imamo (na primer za sušenje 
sadja ali kisanje zelja), kjer bi 
lahko angažirali zasebni kapital 
in tudi lastnega. Seveda je vpra
šanje lastninjenja, da ne bom na
robe razumljen, in zapuščenih 
objektov na Goričkem. Z majh
nimi naložbami bi se dalo marsi
kaj narediti. Preprosto rečeno: 
gre za to, da izkoristimo poten
ciale, ki na Goričkem so in spijo. 
Izkoriščanje zemlje je strašno 
grd izraz. V resnici mi je do tega, 
da damo zemlji na prijazen na
čin tisto, kar nam bo v čim večji 
meri vračala. Mogoče smo jo do
slej preveč izkoriščali. Tu sta še 
pridelava biohrane in kmečki tu
rizem, za kar smo že izolirali vas 
Bukovnico. Rok za projekt je 
šest mesecev. Omenil bi še t.i.
3 E program, ki sem ga ves čas 
podpiral. Imam namen angažira
ti vse mlade strokovnjake s sveži
mi idejami in opraviti z njimi pa
nelne razprave. Najti moramo 
srednjo pot med intenzivnim 
kmetijstvom in čisto biohrano.«

Izvozno-uvozna mreža ABC 
Pomurke, sodelovanje z Madžari 
in jugom Jugoslavije?

»Naša najpomembnejša tržiš
ča so v Nemčiji, Italiji, na Nizo
zemskem. Zunanja trgovina 
ABC Pomurke seje razvila v eno 
najuspešnejših zunanjetrgovin
skih agroživilskih organizacij v 
severovzhodni Sloveniji. V Fo- 
kovcih imamo recimo nizozem
ski inštitut za poskusno pridelo
vanje sadja, sodelujemo pa še v 
semenarstvu, cvetličarstvu in 
drugje. Pri Madžarih gre pred
vsem za maloobmejno gospodar
sko sodelovanje, pri čemer je 
vedno bolj očitna konkurenca 
Avstrijcev. Ves čas smo dobro 
sodelovali z jugom države, in če 
bo prišlo do dejanske odcepitve 
Slovenije, bo morala ta na novo 
opredeliti svojo kmetijsko poli
tiko.«

Branko Žunec

Toyota previa, 7 sedežev

Ker je bil teren obsežen, osebja pa premalo, se je dr. Pečan že 
v začetku odločil v prvi vrsti za močno zdravstveno preventivno de
javnost. Letake in brošure, ki jih je pošiljal Higienski zavod iz Lju
bljane, so sestre razdeljevale po ambulantah in šolah. Pri splošnih 
pregledih prebivalstva je dobila vsaka družina literaturo o nalezljivih 
boleznih predvsem pa o osebni higieni, saj sta bila poleg slabih so
cialno ekonomskih razmer prav nečistoča in neznanje vzrok za šir- 
ienje trahoma ter drugih nalezljivih bolezni, predvsem črevesnih, ki 
so se ooaosto ooiavliaie.

Oktobra 1934 je izbruhnila epidemija griže, predvsem v večjih 
vaseh ob Muri. Bolnišnica v Murski Soboti je bila že prenapolnjena 
z dizenteričnimi bolniki, saj so ti ležali tudi na zasilnih ležiščih na 
hodnikih bolnišnice. Tudi lesene barake, ki so jih tedaj postavili na 
dvorišču bolnišnice, med nekdanjim internim oddelkom in sedanjo 
kuhinjo, so bile napolnjene z njimi. Zato je Higienski zavod iz Lju
bljane odprl izolirnico v. tedanji veliki novi šoli v Odrancih. Poslal je 
tudi dva zdravnika in ambulantni avto s šoferjem, ki je v spremstvu 
zdravnika pobira! bolnike po hišah in jih vozi! v izolirnico. Vse tri se
stre iz Zdravstvenega doma v Murski Soboti (Šebok, Mastnak in Pi- 
tamic) so same, le z dvema strežnicama, več kot mesec dni skrbele 
za sto bolnikov dnevno, dokler se bolezen ni polegla in je bilo bol
nikov le toliko, kolikor jih je bolnišnica lahko sprejela.

Za zatiranje trahoma na tako obsežnem območju je bilo pre
malo kadra, zato je dr. Pečan naprosil banovinsko upravo za name
stitev še dveh medicinskih sester. Tako sta s 1. majem 1934 nasto
pili službo v Prekmurju medicinski sestri Franca Klub-Šimonka in 
Milena Omrzel-Grčar. Po dvomesečnem usposabljanju za zdravlje
nje trahomskih bolnikov v. Zdravstvenem domu v Murski Soboti, je 
Simonkova odšla v Zdravstveni dom v Lendavi, ki je bita leta 1934 
dograjen, Grčarjeva pa je čez pol leta prišla v Trahomsko postajo v 
Črenšovcih, kjer je pod nadzorstvom dr. Pečana zdravila trahom- 
ske bolnike. Pred prihodom teh medicinskih sester so zdravile tra- 
hom na lendavskem terenu priučene trahomske sestre, tako na pri
mer v Bistrici Peganova, v Trnju Lebanova, v Lendavi Pirkmajerjeva.

Zdravstveni dom v Lendavi je leta 1934 vodi/ okrajni zdravnik 
dr. Danilo Lipnjak, leta 1935 pa dr. Avgust Korbar. Delo prve medi
cinske sestre v Zdravstvenem domu Lendava, sestre Šimonkove, je 
bilo vsestransko. V začetku se je večidel ukvarjala z zatiranjem tra
homa, ki ga je bilo na lendavskem območju največ, pozneje pa se 
je lahko posvetila zdravstvenemu varstvu mater in otrok.

Delo medicinske sestre v občini Lendava je bilo večkrat zelo 
naporno, posebno na terenu, sestra Šimonkova pa je bila večidel v 
patronažni službi. Prva leta še ni obvladala madžarščine, madžar
sko prebivalstvo pa ni znalo slovensko, zato je bilo sporazumeva
nje še posebej težko. Na splošno pa so jo povsod z veseljem spre
jemali in njene nasvete upoštevali. Zorala je ledino na področju pa
tronaže, pridobila si je zaupanje mater, ki so jo same iskale in pro
sile za nasvete. Bedno so prinašale zdrave otroke v posvetovalnico 
tudi iz oddaljenih krajev.

V Prekmurju je bila zelo razširjena tudi tuberkoloza, zato so 
okoli leta 1934 v Murski Soboti ustanovili Protituberkolozno ligo, 
dobrodelno ustanovo, ki je vodila boj proti tej, takrat še težko 
ozdravljivi bolezni. Predsednik lige je bil dr. Franc Bratina, tedanji 
okrajni načelnik, tajnik pa takratni šolski nadzornik Gustav Čižek. V 
tričlanskem odboru lige je sodeloval tudi okrajni zdravnik dr. Albin 
Gregorc.

Centralna tuberkolozna liga v Ljubljani je leta 1935 v Murski 
Soboti ustanovila Protituberkolozni dispanzer. V začetku je deloval 
v prostorih Splošne bolnišnice z rentgenskim aparatom bolnišnice. 
Najprej je dispanzer vodil dr. Silvij Brandieu, šef bolnišnice, nato dr. 
Oman, internist, potem pa dr. Houška, internist bolnišnice, ki je 
imel svojo privatno ordinacijo v sedanji Ulici arhitekta Novaka. Ko je 
Splošna bolnišnica odpovedala prostore dispanzerju, se je ta pre
selil v nekdanjo Geigerjevo hišo na Titovi cesti, kjer je dobil tri so
be. Protituberkolozna liga je tedaj iz sredstev, ki jih je dobivala iz 
članarine, podpor podjetij in občin ter plačil za preglede kupila v 
Nemčiji rentgenski aparat.

V Protituberkoloznem dispanzerju je bita kaka tri leta v službi 
tudi redovnica Sester svetega križa, ki je odšla v Maribor. Pri razpi
su za delovno mesto medicinske sestre so takrat zahtevali tudi fo
tografijo, ker so menili, da bi sestra morala biti tudi lepe zunanjosti. 
Ko je bit Protituberkolozni dispanzer v Geigerjevi hiši in je v njem 
ordiniral dr. Oman, mu je pomagala tudi takratna administratorka 
Splošne bolnišnice, Marija Zrim, slikarka iz Murske Sobote. Zrimo- 
va je opravljala tudi patronažne obiske pri tuberkoloznih bolnikih v 
Murski Soboti in okolici. Na obiske se je vozila s kolesom, včasih 
pa tudi s službenim avtomobilom Zdravstvenega doma, skupaj z dr. 
Pečanom in medicinsko sestro, kadar sta ta dva opravljala protitra- 
homsko službo na istem terenu. V dispanzerju so tedaj tudi siste
matično pregledovali delavce tedanjih večjih podjetij Murske Sobo
te, na rentgenske preglede pa so prihajali bolniki iz celega Pomur
ja. Pozneje se je dispanzer preselil nazaj v bolnišnico in vodil ga je 
dr. Franc Piskernik. Med okupacijo pa je bi! dispanzer v Zdravstve
nem domu in je v njem ob dr. Piskerniku delala administratorka iz 
nekdanje Cvetičeve tovarne, Marjeta Železen.

V letih 1932 in 1933 so se odločile za poklic medicinske sestre 
tudi prve tri Prekmurke. Med njimi je bila Sidonija Šimonka iz Len- 
dave. Najprej je obiskovala učiteljišče v Mariboru, leta 1934 pa lju
bljansko šolo za zaščitne sestre. Toda ni je dokončala. I/ tretjem le
tniku je zbolela in žal kmalu umrla. Druga od teh je bila Karolina Šif- 
tar-Žugec iz Gorice v Prekmurju, ki je leta 1935 končala ljubljansko 
šolo. Vanjo se je vpisala po končanem sedmem razredu gimnazije. 
Tretja, Helena Pintarič-Ravnič iz Bogojine, je v letih 1933 do 1936 
obiskovala triletno zagrebško šolo za sestre pomočnice. Pred tem 
je bila na mariborskem učiteljišču. Poklic medicinske sestre je vse 
tri že kot učenke povezal, sprijateljile so se in se med sabo obisko
vale. Ravničeva ježe 1. julija 1937prišla v službo v Zdravstveni dom 
v Murski Soboti, na Protitrahomski oddelek, toda že decembra iste
ga leta je to službo pustila.

Med okupacijo je v Zdravstvenem domu v Murski Soboti sta
noval dr. Jožef Javorsky. Dr. Pečan je mora! kot zaveden Slovenec 
takoj po okupacijo proč. Tedaj so v Zdravstvenem domu delovale 
Posvetovalnica za bodoče zakonce, Posvetovalnica za noseče že
ne ter Posvetovalnica za dojenčke in majhne otroke, ki so delale 
enkrat tedensko, terenske otroške posvetovalnice v okoliških va
seh pa enkrat mesečno. Posvetovalnico v Murski Soboti je vodil dr. 
Javorsky s pomočjo sestre Šimonkove, ki je med okupacijo delala v 
Zdravstvenem domu v Murski Soboti. Terenske posvetovalnice pa 
je vodi! dr. Endre Szabo iz Murske Sobote. Patronažno službo je v 
Zdravstvenem domu organizirala in vodila medicinska sestra Valen- 
tova iz Madažrske. Bila je višja medicinska sestra in je pred sestr
sko šolo končala učiteljišče. Obiskovala je noseče ženske, porod
nice, novorojenčke, dojenčke, majhne otroke in šolarje. Pri šolarjih 
je enkrat mesečno pregledovala tudi čistočo.

Protitrahomsko službo je med okupacijo vodil madžarski 
zdravnik dr. Szabo iz Lendave, ki je ob posebej določenih dnevih 
prihajal v Mursko Soboto. Za zdravljenje trahomskih bolnikov so 
usposobili na dvomesečnih tečajih v Budimpešti priučene trahom
ske sestre. Po prihodu medicinske sestre Valentove so tudi medi
cinsko sestro Sebbkovo poslali na dvomesečni protitrahomski te
čaj v Budimpešto.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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kulturna obzorja

r~ Za najmlajše bralce Pesmice na luni
Pesniška zbirka za otroke Toneta Dodle- 

ka Pikica na luni, ki je te dni doživela pona
tis, je mično darilo za otroke.

Podobno kot Feri Lainšček, že izkušeni 
maček za otroške sanje, tudi Tone Dodlek 
gradi pesmi na igrivosti, na drobnih vsak
danjih stvareh, ki pa se v otroških glavicah 
čestokrat spremenijo v odtenek neresnične
ga. In tako skozi ta naš — za otroke prav 
gotovo resen in odrasel svet — romata Nok 
in Nik, fantka in pobalinčka, radovedneža 
in poredneža, ki uganko o pomladi zavijeta 
v brhko pesmico:

Tone Dodlek

L *»a
T WN1

NIK
sedi pri oknu.
gleda gole veje.
s katerih padajo poslednji 
listi in razmišlja:

»Kako se bodo 
ti listi na pomlad 
ponovno obesili na veje?«

Seveda ne modrujeta le o pomladi, tudi o 
praznovanju, pa o poklicih, o dekletih, o

smrklju in navsezadnje o tranzistorju, ven
dar malce drugače:

NIK
je obiskal svojo teto.
ki se ji je ravno rodil sinček.
Ko sliši, 
kako dojenček kriči, reče:

»Zdaj pa imate tranzistor na mleko.«

Seveda tudi pobarata babico, ki ne ve, od 
kod so otroci, in potožita ob prvem dnevu v 
vrtcu, kjer da so jokali, in nas opomnita, da 
iz besednjaka čestokrat izpuščamo še eno 
strupeno gobo, in sicer atomsko, in končata 
s smrtjo, ki da se zgodi, ko izgubiš svojo 
zvezdo.

Tone Dodlek, mariborski pesnik, se je 
pogumno odpravil v otroški svet, njegova 
odrasla duša je za hip postala Nik in Nok, 
ki nam s svojo domiselnostjo razkrivata naš 
svet morda še bolje, kot to zmoremo sami.

Milan Vincetič

NASI ZAKLADI NA TUJEM
Namen tega članka je znova opomniti in sploh opozoriti na izgu

bljeno kulturno dediščino, na dva krilna oltarja, ki sta bila odnesena iz 
naših krajev. Gre za oltar iz romanske rotunde v Selu in oltar iz pozno
gotske cerkve v današnjem Gradu na Goričkem. Oba sta v depojih bu- 
Jimpeštanskega Narodnega umetnostnega muzeja in sta na ta način iz
trgana iz svojega prvotno namenjenega prostora.

Nekoliko starejši oltar iz Sela, ki ga naši in tudi madžarski znan- 
stveniki opredeljujejo z letnico okrog 1400, je bil odtujen že mnogo 
Prej. Kot poroča France Stele, ga je Szenczy Ferenc že leta 1864 po- 

,ml narodnemu muzeju v Budimpešti. Oltarje prvič omenjen v vizi- 
!ac,ji iz leta 1698 kkot zelo star, posebej pa sta omenjena kipa Marije 
■n sv. Nikolaja, cerkvenega patrona. Mnogo obširneje opisuje selan- 
skt oltar vizitacija iz leta 1756. Tudi ta omenja kipa Marije in sv. Ni
kolaja, vendar tokrat kot pozlačena. Opisuje omarico z dvojnimi vra- 
tl; ki so bila na zunaj in znotraj poslikana. Na odprtem oltarju (praz- 
n>cno lice) so bili na levi strani razvrščeni: spodaj Poklon treh kraljev, 
zgoraj Oznanjenje, na desni polovici pa smo lahko spoznali prizor 
Marije v templju in nad njim Rojstvo. Na zunanjih tablah (delovno li- 
fe) pa so bili razmeščeni svetniki, in sicer: levo (Emerik, Štefan, Klara 
ln lerezija), na desni pa (Adalbert, Ladislav, Terezija in Uršula), ki 
smo jih videli, kadar je bil oltar zaprt. Pod oltarno omaro je bila še 
vdolbina s kipcema sv. Barbare in Katarine. Tudi ta se je zapirala z 
Vratci, ki so imela znotraj sliki, sv. Rozalije in Tekle, zunaj pa podobi 
sv- Petra in Pavla. To je značilen opis poznogotskega krilnega oltarja 
severnjaškega tipa, katerega osrednji del so nedvomno zapolnjevali 
k'pi. Ti so se ikonografsko nedvomno podrejali Marijinemu življenju, 
saJ je njej posvečen tudi ciklus slik na krilih. Ker je namen tega pisa- 
nJa le opomniti na za nas do zdaj izgubljena dela, se tukaj ne bomo 
spuščali v nadaljnjo analizo tega spomenika. Naj opozorim le še na 

da se je stanje po zadnji vizitačiji spremenilo, saj sta v Budimpešti 
^hranjeni le dve krili. Prizori na notranji strani so enako razdeljeni in 
se kar ohranjčni, le prizor Poklona je nekoliko poškodovan. Madžar
ska objava iz leta 1955 pa na zunanji strani opisuje nekoliko spreme- 
Je?,0 razporeditev: na levem krilu Ladislava in Emerika, na desnem 
Pa Stefana in Nikolaja.

. Že Zadnikar je opominjal, da bi bila spomeniška vrednost Sela 
večja in bolj zaokrožena, če bi se do naših dni ohranil poznogotski 
mi oltar. To bi bilo toliko primerneje prav v današnjem času, ko je 

siJ .. na novo restavrirana, tako sama stavba kot notranje stenske 
in d vsekak°r ima neka umetnina popolnoma drugačno vrednost 

drugače jo tudi doživljamo, če jo občudujemo »in situ«, kot pa če 
zaprta v depojih, in to celo v tujini. Podobno tudi Stele resignirano 
misija o selanskem oltarju kot o umetnostnem spomeniku precejš- 

Jega pomena, ki bi bil eden redkih ohranjenih, če bi v skladu s spo- 
mskimi načeli ostal na kraju svojega nastanka.

pozneje. Takoj jih je odredil za zavarovanje in restavracijo. Na žalost 
je vse skupaj preprečila druga svetovna vojna. Tako je med madžar
sko okupacijo Prekmurja table odkupil madžarski umetnostni muzej, 
ki jih ima še danes. Nam je ostal Marijin kup z blagoslavljajočim Je- 
zuščkom, kije nameščen v sedanjem oltarju iz XIX. stoletja. Nekdaj 
pa je seveda stal v omari, ki sta jo ob straneh dopolnjevali dve krili — 
ti sta bili na zunanjih straneh poslikani, znotraj pa so ju krasili reliefi. 
Nedvomno je imel oltar tudi predelo. Vsebina oltarja je bila ikono
grafsko enotna in je podobno kot v Selu predstavljala Marijino življe
nje. Na reliefih smo lahko sledili prizorom Oznanjenja, Obiskovanja, 
Jezusovega rojstva in Poklona treh kraljev. Slike pa so zajemale prizo
re Obrezovanja, Darovanja v templju, Pokola nedolžnih otrok in Bega v 
Egipt. Mesesnel ga je datiral v čas okrog leta 1500, madžarski umet
nostni zgodovinarji pa so ga opredelili za deset let pozneje.

Tudi ta oltar še ni zad^tno opredeljen in različni avtorji opozar
jajo na različna izhodišča. Stele gaje povezoval s slovaško, z delavni
cami v Spižu in Košicah, kar naj bi dopuščala skrb za prostor, naka-

Marijin oltar iz selanske rotunde, (detajl Rojstva)

zan portretni realizem in krajina. Vsekakor pa je njegova opredelitev 
še zmeraj nedorečena, kar je predvsem posledica oddaljenosti tega 
dela, ki je nedostopno domačim znanstvenikom.

k0 c °d°bna usoda je doletela tudi oltar pri Gradu, le da je tu še toli- 
ses ।se’ saj smo ga izgubili v današnjem času. Ko je leta 1940 F. Me- 
ne?ne odkril na hrbtnih straneh poznogotskih reliefov v Gradu dotlej 
olt 'la-re sJ‘karije, je takoj pravilno sklepal, da gre za nekdanji krilni 

r. To je še toliko bolj potrjevalo dejstvo, da sta bili nanju pribiti

Oba oltarja smo izgubili po posredovanju posameznikov. Ti so s 
svojevoljnim ravnanjem dopustili, pravzaprav celo pripomogli k te
mu, da soju tedanji okupatorji iztrgali iz matičnega okolja. Za oltar iz 
Gornje Lendave (od Grada) so bila po vojni že začeta restitucijska 
pogajanja, o katerih poroča Stele, vendar, kakor sam piše, se le-ta ni
so posrečila.

Prav današnji čas pa se zdi zelo primeren za spodbuditev ponov
nih pogajanj, saj meddržavni odnosi niso več tako napeti kot v povoj
nih letih. Tudi konstituiranje nove slovenske državnosti bi lahko 
ugodno vplivalo na vnovični poskus restitucije, saj bi nova dogovarja
nja potekala na republiški ravni. Vsekakor pa bi bilo prav, če bi tak
šna spodbuda prišla iz Prekmurja, saj navsezadnje gre za spomenike, 
ki pripadajo temu okolju. Pristojni bi republiške institucije morali 
opozoriti naj skušajo obnoviti dialog. Na sam potek restitucijskih do
govarjanj pa bi gotovo pozitivno vplivala tudi skrb in denar, ki ju se
danja slovenska vlada namenja razigranim aktivnostim madžarske 
manjšine.

Metka Hari

Obrcz
XVj „.V?nIe* tabla oltarja iz Gornje Lendave, Narodni muzej. Budimpešta, zač. 
V • s,°l.
njim ki S^i ^voran’ na levi, držeč dete v naročju, velik duhovnik Simeon, pred 
nia rok6061' °^rezovalec vrši obred. Za obrezovalcem stojita dve ženi s sklenjeni- 
^oŠkih ma' na desno Pa se vrste bradat mož, debel moški ter še par delno vidnih 
kan dvok^ °kno na levi gledata prizor dva dečka. Na steni ozadja visi sli- 
karsfv,? , n*k z dvema psotavama očakov. (Opis citiran po Steletu: slovensko sli- 

,V° M 12. do 16. stoletja, Lj. 1968.)
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STOPINJE 1991
Letos so dvajsetič izšle Stopinje, ludi v tej jubilejni številki je 

na 234 straneh zanimivo branje, predvsem o Pomurju, njegovi prete
klosti in sedanjosti, z iskanjem resnice, lepote in trdnih vrednot. Ob
dobje izhajanja je po uvodnih besedah Lojzeta Kozarja »v kratkem 
življenju človeka dolga doba, v življenju ljudstva kratek preblisk, in 
vendar za povezavo med včeraj in danes in jutri velikega pomena.«

V pestri vsebini lahko zasle
dimo literarne, znanstvene in 
druge tekste. Dr. Anton Trste
njak se je ob stoletnici rojstva 
spomnil našega rojaka, filozofa 
Franceta Vebra, Vilko Novak 
pa je s pesmijo čestital Lojzetu 
Kozarju ob osemdesetletnici. 
Martin Sobočan seje zelo kriti
čno loti! zadnjih 50 let naše 
zgodovine, kjer govori o mrač
njaštvu in nasilju v obdobju 
nacizma v drugi svetovni vojni 
in komunizma po vojni. Ugota
vlja, da bo spomladi 1991. že 
pol stoletja, kar se je v naši 
»domovini začel čas telesnega 
in duševnega, duhovnega nasi
lja, duhovnega in duševnega 
mračnjaštva, zatiranje svobo
de ...«

Porabju in boju porabskih 
Slovencev za preživetje sta pos- 
večana teksta Slovenci v Porab
ju — morajo živeti! in Naše 
Porabje. Avtorja ugotavljata, 
da je ena glavnih težav v Po
rabju pomanjkanje izobražen
cev in zaposlitev tistih, ki jih 
imajo, doma. Slovenskemu ti
sku pa očitata, da se je težav in 
bridkosti porabskih Slovencev 
redko spomnil.

Vilko Novak je predstavil 
narodnjaka in umetniškega fo
tografa Mirka Lenaršiča s pos
netki, ki so nastali v Nybgeru 
na Madžarskem, kjer je službo
val kot župnik. Avtor ugota
vlja, da je bil eden redkih prek
murskih izobražencev, ki so ži
veli v tem obdobju na Madžar
skem, a so ohranili ljubezen do 
svojega jezika, naroda in do
movine.

Škofijski zbor, na katerem so 
se 22. aprila v Mariboru zbrali 
člani zbora, je predstavil p. Šte
fan Balažič. Zanimiva pa sta 
tudi potopisa popotovanje med 
Muro in Rabo in romanje v 
Lurd ter zapis Štorklja — prija
teljica naša, razmišljanje o ži
vali, ki je simbol naših krajev.

V sestavku Karla Bedernjaka 
Varujmo svoje Pomurje! je av
tor pohvalil prebujanje ekolo
ške zavesti. Naš človek se je 
ovedel, da živi v okolju, od ka
terega je odvisen, vendar pa je 
z ogrožanjem le-tega tudi sam 
v nevarnosti. Poziva k prizade
vanju za lepo in neomadeževa- 
no pomursko deželo. Zelo ak
tualen pa je gotovo tudi zapis o 
župniku Danielu Halasu, ki je 
umrl mučeniške smrti, ko so ga 
tik pred koncem druge sveto
vne vojne ustrelili in vrgli v 
Muro.

Sledita dva zapisa o življenju 
in delu bogojinskega župnika 
Ivana Baše, ki so mu 1. septem
bra prejšnje leto v Bogojini od-

krili spominsko ploščo. Jože 
Smej ugotavlja, da je bil Baša 
velika osebnost, naj ga gleda
mo s kateregakoli vidika, kot 
dušnega pastirja, pisatelja ali 
prosvetitelja.

Sledi nekaj tekstov, raziskav 
o zgodovini Pomurja. Irena Ša
vel je v Poselitvi pokrajine ob 
Muri v antičnem času ugotovi
la, da je bila naša pokrajina že 
v daljnji preteklosti zelo gosto 
poseljena. Metka Fujs pa piše 
o »zemlji, edini stalni nepremi
čnini prekmurskih ljudi«. Ob 
izrazito agrarni pokrajini v pre-

Foto: Na naslovni strani Stopinj je 
akvarel Rotunda v Selu, avtor pa je 
Vili Grlec.

teklosti je bila namreč za Po- 
murce potreba po zemlji pois
tovetena s preživetjem. Janez 
Balažič pa piše o soboškem 
gradu, nastanku in zgodovini, v 
kateri se je njegova podoba 
spreminjala. Martin Poredoš 
pa je napisal Kratko zgodovino 
župnije Bakovci, saj letos praz
nuje dvojni jubilej. Pred sto leti 
je bila zgrajena kapela svete 
Ane v tej vasi, pred desetimi pa 
je bila ustanovljena nova žup
nija.

V literarnem delu Stopinj 
najdemo avtorje, kot so Marko 
Baša, Jožef Baša-Miroslav, Ja
kob Šešerko, Franc Pancer, 
Lojze Kozar mlajši in drugi.

V zadnjem delu Stopinj pa 
so zapisi o važnejših dogodkih 
župnij Pomurskega pastoralne
ga področja, ki priča o pestro
sti dogajanja v posameznih 
župnijah.

V Stopinjah je res veliko be
sedil, tako da jih vseh niti ni
smo uspeli našteti, prav gotovo 
pa gre za publikacijo, ki jo je 
vredno vzeti v roke.

J. Gabor

LASZLO BARTHA
V KULTURNEM CENTRU
Danes ob 18. uri bo v Galeriji Kulturnega centra Miško Kra

njec v Murski Soboti otvoritev razstave del madžarskega slikarja 
Laszla Barthe. Razstava, ki jo je murskosoboški galeriji posredova
la galerija iz Sombatela, bo odprta do 14. februarja. Na otvoritvi bo 
nastopil tudi ansambel Regos iz Sombatela.

Predstavitev ustvarjalnosti pomembnega in zelo plodnega avtor
ja je odpiranje vrat v nove svetove in prostore, kot jih je videl le on.

J.

kulturni koledar kulturni koledar kulturni koledar kulturni koledar

PRIREDITVE
MURSKA SOBOTA: V petek, 25. janu

arja, bo ob I9.00 v galeriji Kulturnega cen
tra Miško Kranjec predavanje na temo: 
Sveto pismo naša skupna duhovna dedišči
na. Predaval bo pastor Vlado Godina. Po 
predavanju bo nagradni test iz poznavanja 
Svetega pisma.

LENDAVA: V petek, 25. januarja, bo v 
lendavskem gradu proslava ob dnevih ma
džarske kulture. Na proslavi bodo sodelo
vali: folklorna skupina, ansambel narodne 
glasbe in literarni studio iz Železne župani
je. Prireditev bo ob 18.00 uri.

MURSKA SOBOTA: V soboto, 26. janu
arja, bo ob I9. uri v galeriji Kulturnega 
centra Miško Kranjec, mladinsko duhovno 
srečanje za mir. Srečali se bodo mladi 
različnih svetovnih nazorov in veroispove- 
di.

RAZSTAVE
MURSKA SOBOTA: V četrtek, 24. janu

arja, bo ob 18.00 uri v galeriji Kulturnega 
centra otvoritev razstave slik akademskega 
slikarja Laszla Bartha iz Sombotela. Otvori
tev bo popestril ansambel Regos. Razstava 
bo odprta do 14. februarja.

LENDAVA: V petek, 25. januarja, ob 
19.00 bodo v razstavnih prostorih lendav
skega gradu odprli razstavo žive ljudske 
umetnosti — obrti Železne županije.

LJUTOMER: V galeriji Anteja Trstenja
ka je do konca meseca na ogled razstava 
del slikarja Sandija Červeka.

LENDAVA: V galeriji lendavskega gra
du je na ogled razstava slikarskih in kipar
skih del 18. mednarodne likovne kolonije. 
Odprta bo do konca januarja.

GORNJA RADGONA: V prostorih De
lavske univerze so razstavljena dela rad
gonskega rojaka, akademika dr. Antona Tr
stenjaka. Razstavo je pripravila matična 
knjižnica ob njegovi 85-letnici.

KNJIŽNICA
Vsi oddelki Pokrajinske in študijske 

knjižnice v Murski Soboti so odprti od 8. 
do 18. ure, ob sobotah pa od 8. do 12. ure.

USPEŠNICE TEDNA
Heinz G. Konsalik: Prekletstvo zelenih 

kamnov, Mladinska Knjiga, Brenda Wal- 
pole, Janez Ferbar: Veselje z znanostjo — 
svetloba, voda, zrak, Pomurska založba; 
Paša za oči, dobrote iz pečice. Mladinska 
knjiga.
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Spoštovani g. Kaučič, 
kmetijski minister 

v G. Radgoni!
V novembru sem v dveh dopisih: TOK Gozdarstvo proti kmetu 

in Ugotavljanje zakonitosti postopka med drugim seznanil občinski 
izvršni svet in zahteval od pravne službe KK Radgona, da odgovori 
na dve vprašanji: 1. ali sme TOK Gozdarstvo kupiti gozd na ime 
družbene organizacije KK z denarjem kooperantov in 2. komu bodo 
odvojene zakonske obveznosti (biološka amortizacija).

Ž nakupom gozda je TOK gozdarstvo neposredno konkuriral in 
prekupil gozd enemu svojih največjih blagovnih proizvajalcev prete
klega obdobja — kooperantu TOK-a.

Ker vidim bistvo problema v interesu več tisoč lastnikov gozdov 
naše občine, ki se zaradi smiselnosti razpolaganja z lastnino osvoba
jajo zablod monopolistov, me preseneča, gospod Kaučič, da ne more
te ugotoviti zakonitosti postopka, in to v času, ko iščemo pravnega 
nosilca lastnine. TOK Gozdarstvo je organizacija kmetov, kjer bi se 
morali upoštevati ob spoštovanju interesov gozdarstva kot dejavnosti 
posebnega družbenega pomena interesi lastnikov gozdov. Nemogoče 
je, da neposredno zaposleni v TOK-u Gozdarstvo zaradi bojazni za 
svoje preživetje nastopajo proti svojim ustanoviteljem in jim odvze
majo zemljo, saj je država postala uradni nosilec lastnine. Pobudnik 
verjetno edinstvenih nakupov gozdov v Sloveniji (omenjeni primer ni 
prvi) je direktor TOK-a gospod Miha Strah.

Ob takšnem »prekanaliziranju« denarja v neposredno konkuren
co samim lastnikom gozdov pa smo opravili negovalna dela v gozdo
vih v letu 1990 polovično (gozdni delavci so bili v nasprotju s pisarni
škimi na prisilnem dopustu v času največjih gozdnogojitvenih del).

3. januarja 1991 je direktor TOK-a ukazal, da se v spornem goz
du začne sečnja.

Ne vem, kaj naj še počnem kot poslanec občinske skupščine, če 
ob tako očitnih kršitvah zakonskih določil ni nobene reakcije ali vsaj 
odgovora na vprašanje. Poleg strahotnega šikaniranja s strani direk
torja v službi, se posmihajo tudi nasprotniki nujnih in potrebnih spre
memb današnjega časa.

Branko Žurman,
Kunova 40

Možnost pridobitve pravice 
ali priznanja statusa 

civilnega vojnega invalida
Zakon o civilnih vojnih invalidih (Ur. list SRS, št. 8/78, 

12/85, 16/85, 11/88 in 5/90), ki velja od 1. 1. 1978, določa štiri ka
tegorije civilnih vojnih invalidov:

— žrtve fašističnega nasilja,
— civilne žrtve vojne,
— žrtve vojnega materiala,
— žrtve diverzantskih in terorističnih napadov.
To so žrtve, ki so med vojno ali po njej utrpele trajno anatom

sko ali funkcionalno okvaro organizma, zaradi telesne ali psihične 
poškodbe ali bolezni, ob eksplozijah raznih ročnih min ah drugih 
eksplozivnih predmetov.

V Ur. listu RS, št. 47/90, je objavljen zakon o spremembah in 
dopolnitvah zakona o civilnih vojnih invalidih, ki je začel veljati 
28. 12. 1990, uporablja pa se od 1. 1. 1991. Bistvena novost je, da 
se krog upravičenčev razširja na 40-odstotne in 50-odstotne invali
de, kar ugotavlja zdravniška komisija I. stopnje v Mariboru na 
podlagi zdravniške dokumentacije in postopka v skladu z Zako
nom o splošnem upravnem postopku in zgoraj citiranim zakonom.

S tem obvestilom želimo seznaniti vse upravičence, ki imajo 
trajno okvaro organizma zaradi zgoraj omenjenih eksplozivnih 
predmetov, da se oglasijo zaradi postopka in načina priznanja sta
tusa civilnega vojnega invalida pri referentki za borce in vojaške 
invalide v sklopu Sekretariata za občo upravo Občine Murska So
bota.

CŽ

Preprečiti želimo nove 
krivice

Obračamo se na vas kot enega najučinkovitejših medijev javnega 
obveščanja s prošnjo, da pri kontaktnih oddajah ali kako drugače 
skušate uspeti, da se tudi v vašem kraju ustanovi podoben aktiv z na
menom. da organizirano prouči predlog za izdajo stanovanjskega za
kona s tezami m da zavzame protikrivicno Stališče.

Vse, ki boste kakorkoli sodelovali, želimo opozoriti na najbolj 
nesprejemljive točke omenjenega predloga:

Stran 14 - IX. PRIVATrZACIJA STANOVANJ IN STANO
VANJSKIH HIŠ TER STANOVANJSKIH PODJETIJ: 98., 99., 100., 
102., 103. in 104. teza.

Stališče A.S.O.S. o navedenih tezah je, da zavračamo, da bi nam 
sedaj odvzeli nekaj, kar smo v prejšnjem sistemu popolnoma ali sko
raj v celoti že odplačali, in sicer glede na delovno dobo in višino pri
spevkov v stanovanjske sklade.

Če bomo predlagatelji vztrajali, da moramo svoje še enkrat kupi
ti, zahtevamo, da nam hkrati vrnejo novi z zakonom predvideni last
niki revaloriziran in obrestovan denar, vložen v stanovanjske sklade. 

Ne mislimo pa samo na tisti del prispevka, ki ga je dal trenutni no; 
silec stanovanjske pravice, temveč so mišljeni tudi vsi, ki so prispevali 
v stanovanjske sklade in so svojo stanovanjsko pravico že prenesli na 
dediče.

Poleg vsega zgoraj povedanega pa opozarjamo, da so predloženi 
pogoji odkupa v trenutnih socialnih razmerah državljanov R. Sloveni
je nepsrejemljivi. Toda s to pripombo ne odstopamo od stališča, da 
novi zakon v svojem bistvu predvideva dvakratno plačevanje.

Za aktiv Skupnosti ogroženih 
stanovalcev Maribor: 

Andrej Kocuvan 
Maribor, Prešernova 11

Protestna izjava sekretariata izvršnega od
bora Demokratične stranke Zveze upoko
jencev v Mariboru za slovensko vlado in jav
nost, sprejeta 16. 1. 1991

Z ogorčenjem smo sprejeli včerajšnje poročilo Radia Maribor in 
TV Ljubljana, da slovenski upokojenci ne bomo prejeli poračuna za 
oktober in november 1990, ker SPIZ za ta poračun nima sredstev.

Od slovenskega izvršnega sveta najodločneje zahtevamo, da iz
polnjuje svoja zagotovila, dana upokojencem tudi pred plebiscitom, 
da ne bodo ogrožena izplačila tako rednih pokojnin kot tudi potreb
nih poračunov in da bo vlada storila vse, da do teh problemov pri 
SPIZ-u ne bo prihajalo.

Neizplačilo poračuna v višini 14% za nazaj, ki bi moralo biti iz
plačano 18. 1. 1991, je dokaz, da vlada v tej smeri ni pripravljena 
odločno delovati in prepušča SPIZ-u, da s takimi obvestili odlaganja 
izplačila vedno znova iz.meseca v mesec razburja življenje genercij 
ljudi, ki si tega za svoje’dolgoletno delo in vlaganje v pokojninski 
sklad ne zaslužimo. Pokojnine ste obdavčili takoj, za poračune pa ni 
denarja. To so žalostne ugotovitve.

Upokojenci nismo krivi, če federacija ne refundira potrebnih 
sredstev, in tudi ne zato, če vlada oprošča delovne organizacije teko
čih plačil prispevkov v pokojninski sklad.

Ne želimo groziti s protestnimi zbori upokojencev po Sloveniji, 
vendar vas resno pozivamo, da te zadeve nemudoma rešite glede na 
svoje pristojnosti in da upokojence čimprej seznanite, da bo poračun 
za nazaj izplačan z redno januarsko pokojnino, t.j. 31. 1. 1991.

Protestna izjava se pošlje sredstvom javnega obveščanja, Pred
sedstvu Republike Slovenije m Predsedstvu Skupščine Republike Slo
venije.

Čakamo, čakamo, pa nič! Zato smo se minuli teden kar sami povabili na ogled hotela Ajda v Morav
skih Toplicah. Poklicna radovednost nam ni dala miru, torej smo se morali na lastne oči prepričati, če je 
Ajda tisto, kar so načrtovali in obljubljali. Po otvoritveni aferi, ko so oktobra lani namestili goste v še ne
dograjen hotel, kjer so se na hodnikih srečevali z delavci v delovnih oblekah, so pripravili nekakšno »za
sebno« podjetje skupaj z revijo STOP in agencijo Ines in za kazen ignorirali domače novinarje. Mi nismo 
tako zamerljivi, zato smo se odločili, da našim bralcem v grobem predstavimo to novo turistično čudo, ki 
pa je že na začetku bliže povprečnosti kot najstarejši hotel na Bledu ali v Portorožu. Dokler si bo nataka
rica lahko dovolila, da bo prinesla direktorju kavo v skodelici, na kateri bodo še ostanki šminke (to smo 
namreč doživeli med obiskom), hotel Ajda ne bo dosegal ustrezne kakovostne ravni. Prav tako si tak hotel 
ne bi smel privoščiti obdobja prilagajanja. Pa zaenkrat pustimo tole. Zaupajmo najodgovornejšim, da po 
začetku poletne sezone ne bo več nobenih nepravilnosti. •

RASTLINJAK
je pravzaprav začetek prehoda od hotela Termal do hotela Ajda. Pove
zavo bodo karseda dobro izkoristili. Najprej bodo gostje šli mimo mo
gočnih rastlin, ki bodo obkrožale vodnjak (tega še ni), nato si bodo lah
ko v manjši prodajalni kupili šopek, namizni aranžma ali lončnico iz do
mačih rastlinjakov, ki so nekaj sto metrov oddaljeni od hotela. Dalje bo 
prodajalna optičnih izdelkov, antikvariat oziroma prodaja izvirnih spo
minkov, pa prodajalna okrasnih predmetov, zlatarna, kozmetični in der
matološki salon. Vsi lokali še niso zasedeni in opremljeni. Na objavljeni 
razpis za oddajo lokalov so se oglasili v glavnem zasebniki. Najemnino 
so morali plačati za 10 let vnaprej. Usnjeno galanterijo bo zastopal TO
KO.

Preden bo v hotelu Ajda delovalo res vse tako, kot se za hotel viso
ke A kategorije tudi spodobi, bo potrebno še veliko postoriti. Imeli so 
srečo, da so lahko lani marsikaj dobili ceneje čez mejo kot doma (na 
primer posteljnino), vendar jim manjka še precej drobnega inventarja. 
Najbolj pa jih skrbijo slabo opravljena dela nekaterih obrtnikov in ko
operantov Pomurja.

MILAN KAROLI, vodja hote
lirstva v Zdravilišču Moravske 
Toplice: »Osrednja recepcija je 
sedaj v hotelu Ajda, tu je tudi ko
merciala in vodstvo hotela. Do za
četka sezone bomo kadre usposo
bili, da bodo ustrezno pripravljeni 
za delo v Ajdi. 18 jih dela v spre
jemni službi in se bodo udeležili 
tečajev tujih jezikov, nemškega in 
italijanskega. V kuhinji in strežbi 
dela 140 ljudi, saj imamo pet več
jih in manjših restavracij in štiri 
kuhinje. Nje ter 47 čistilk in soba
ric bomo tudi usposabljali. Dogo
vorili smo se z izdelovalci raznih 
čistilnih sredstev in strojev, da bo
do pripravili predstavitve svojih 
izdelkov in njihove uporabe. Janu
arja in februarja bomo poslali več 
skupin na krajše izobraževanje v 
velike hotelske hiše s tradicijo: 
Park Bled, Kompas Kranjska Go
ra in Metropol Portorož. Noče
mo, da bi bila prevelika kakovo
stna razlika med Termalom in Aj
do, tudi pri plači se ne pozna, če 
delajo v enem ali drugem hotelu.«

EVGEN KISILAK, še vedno 
najbolj odgovoren v Zdravilišču 
Moravske Toplice: »Zaradi go
spodarskih in političnih spre
memb smo bili opeharjeni, saj ni
smo dobili obljubljenih 2,5 milijo
na DEM, ker sredstev za manj 
razvite več ni bilo. Tako smo na
mesto načrtovanih 3 porabili kar 
6 milijonov DEM lastnih sredstev, 
to pa nas sedaj močno tepe, saj je 
moteno tekoče poslovanje. Naje
mati si moramo draga posojila. Še 
vedno upamo, da bo vlada prispe
vala 3 milijone DEM, ki bi jih 
nujno potrebovali kot zagonska 
sredstva. Tako pa nam še vedno 
manjkajo »finese«, ki so za obra
tovanje hotela A, kategorije zelo 
pomembne. Sicer pa bomo verjet
no kmalu podpisali skupaj z Go
spodarsko zbornico Slovenije in 
Smeltom JOINT VENTURE z 
veliko dansko-norveško korpora
cijo. Tudi francosko podjetje je 
zelo zainteresirano, da bi v kle
tnih prostorih uredilo igralnice in 
hkrati financiralo manjkajočo 
opremo.«

RESTAVRACIJA
hotela Ajda premore kar 300 sedežev, vendar že sedaj ugotavljajo, da jih 
je nekoliko preveč. Gostje se morajo počutiti sproščeno, imeti dovolj 
prostora za gibanje. V' nasprotju s staro veliko restavracijo, ki ima tudi 
300 sedežev, ta ni podobna dvorani, ampak je zelo razgibana in ne daje 
vtisa o velikosti. Gostje so najbolj navdušeni nad pestro izbiro solat. V 
kletnih prostorih je TAVERNA, v kateri bodo stregli same domače jedi 
in se odpre šele v poznih popoldanskih urah. Ker je okusno opremljena 
in imajo gostje v njej občutek večje zasebnosti, bodo vanjo preselili tudi 
priložnostno razpoloženjsko glasbo.

Hotel Ajda premore 278 ležišč, od tega je nekaj apartmajev in po
sebnih sob za invalide. Gostje, (ta čas jih je v Ajdi in hotelu Termal, ki 
premore 252 ležišč, čez 300) vplačajo v glavnem 14-dnevne programe, 
kjer so skoraj obvezno vključene masaže, blatne obloge in akupunktura. 
Ker imajo plačane polpenzione, lahko izbirajo restavracijo za enega od 
obrokov znotraj ali zunaj zdravilišča.

KAVARNA
v prvem nadstropju hotela Ajda je bila med zadnjimi odprta za 
goste. To naj bi bila prava kavarna v dunajskem slogu, z domači
mi in tujimi časopisi, pestro ponudbno pijač in slaščic. Mize imajo 
marmorno ploščo, stoli pa so klasični kavarniški. K pravemu 
sproščujočemu ozračju pa prispeva tudi razgled s prekmursko rav
nico in začetkom gričevja. Nasproti kavarne je biljardnica, ponud
bo za preživljanje prostega časa pa bodo še popestrili.

V aperitiv baru v osrednji avli hotela Ajda (kjer lahko opazujete 
kopalce v pokritem bazenu), v kavarni in drugih prostorih, kjer je 
premalo sončne svetlobe, so prostor poživili z umetnimi rožami. 
Nekateri temu močno nasprotujejo in povezujejo to dejanje s sla
bim okusom. Ni povsem tako. Okrasne rože iz umetnega materia
la, ki zelo uspešno posnemajo naravne, so tačas nekakšen svetovni 
modni hit. V tujini lahko najdete v cvetličarnah vedno več takih 
rož in čedalje manj rastočih — je bolj racionalno in ekološko(za- 
kaj bi mučili rastline lam, kjer ni možnosti za njihovo rast?). Upaj
mo, da bodo v okras in ne v sramoto, kajti na njih se prav hitro 
nabere debela plast prahu!

POKRITI BA
ZEN
s toplo vodo je še vedno eden glavnih g 
razlogov, zaradi katerega pridejo tujci | 
v Moravske Toplice. Novi bazen je ! 
nekaj posebnega, voda čista, z veliko | 
sončne svetlobe in občutkom, da si v I 
naravi, čeprav pod streho. V kratkem , 
bodo usposobili tudi zunanji bazen, I 
ki bo (tako kot pri hotelu Termal) po- | 
vezan z notranjim. Blagajna za kopa- | 
nje v bazenu in uporabo savne (tudi g 
dve savni sta nekaj posebnega) je lo- g 
čena od glavne recepcije, do nje pa | 
najhitreje pridete skozi posebni vhod, g 
desno od glavnega vhoda v hotel Aj' g 
da.

In cene — kopanje v bazenih vklju- | 
čno z garderobno omarico stane za J 
odrasle 90 in za otroke do 15 let sta- 1 
rosti 60 dinarjev. Savnanje stane 60 1 
dinarjev, nekoliko cenejše pa so kom- I 
binacije: savna in kopanje — 120 di- I 
narjev, kopanje in studio za fitnes — I 
120 dinarjev, in kopanje, savna in stu- g 
dio za fitnes le 150 dinarjev.

Že sedaj je velik obisk domačinov g 
(Sobočanov) v večernih urah in obisk h 
dnevnih kopalcev iz Avstrije.

Bernarda B. Peček | 
Foto: Albert Abraham |
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Načrt Lendave v razpravi
Vsi, ki bi želeli živeti v lepem 

in funkcionalnem mestu, se zave
dajo, da Lendava to ni, zato si 
prizadevajo, da bi pri obnovah 
in novih gradnjah upoštevali ti
ste dejavnike, ki bi prispevali, da 
bi bilo mesto namenjeno življe
nju, ne pa le spalnemu naselju. 
Zato so pripravili zazidalni načrt 
za središče Lendave oziroma nje
govo jedro, ki ga je izdelal Za
vod za ekonomiko in urbanizem. 
Območje, ki ga obravnavajo v 
zazidalnem načrtuje po svoji ur
banih in zgodovinskih značilno
stih dokaj pestro, kar zahteva po
sebno skrbno delo pri načrtova
nju posegov v prostor.

Zato so bile narejene za potre
be izdelave zazidalnega načrta 
številne strokovne podlage z na
menom, da območje ob Partizan
ski ulici ohranijo predvem za sta-

novanjske, poslovne namene in 
potrebe centralnih dejavnosti. 
Podobno je z območjem ob Ko- 
biljanskem potoku. Pomembno 
je, da se z zazidalnim načrtom 
ohranijo obstoječe -urbanistične 
značilnosti mesta, tako da bodo 
nadomestne gradnje v skladu z 
njimi.

Posebno pozornost so posveti
li tudi urejanju prometa, kanali
zaciji, vodovodu ter varovanju 
naravne in kulturne dediščine. 
Mnogi objekti namreč spadajo 
tudi med spomenike in kulturno 
dediščino.

Celotni kompleks, ki je predvi
den za pozidavo, je možno zgra
diti v eni gradbeni fazi. Ce bo 
prišlo do fazne gradnje, pa je po
trebno zgraditi vso pripadajočo
infrastrukturo 
omrežjem.

s prometnim

LENDAVA

Izkoristiti geotermalno 
energijo

Termalno vodo so našli v lendavski občini tik po vojni, a ji takrat 
niso namenjali posebne pozornosti. Izkoriščanje termalne vode seje pri 
nas začelo pred nekaj več kot dvajsetimi leti v Moravskih Toplicah, 
Lendavi in Banovcih. To pa je bilo tudi vse. Geotermalna energija se se
veda lahko uporablja tudi za druge namene. Tako so s termalno vodo 
začeli ogrevati nekaj stanovanj v M. Soboti, izkoriščali pa jo bodo tudi 
v Mariboru, saj je Nafta Lendava za potrebe mariborskega gostinstva 
pred nedavnim izvrtala globoko vrtino za termalno vodo.

Naposled so se izkoriščanja geotermalne energije spomnili tudi v 
Lendavi, kjer se je pravzaprav vse začelo z vrtanjem že pred vojno. Izvr
šni svet je dal pobudo sektorju za proizvodnjo in raziskavo nafte in pli
na, ki deluje pri Ini Nafti, da pripravi študijo za izkoriščanje geotermal
ne energije v občini. Geotermalno energijo bi lahko uporabljali za ogre
vanje stanovanj in pridelavo vrtnin ter v industriji. Prednost geotermal
ne energije je njena čistost, ne onesnažuje okolja. Glede na geološko 
dokumentacijo, ki jo imajo v Ini Nafti, bi bila študija lahko hitro izdela
na, pa tudi stala ne bi dosti. Upati je, da izvršni svet ne bo odstopil od 
te koristne ideje in da bi termalne vodo v lendavski občini lahko izko- 
r|ščali tudi za druge namene in ne samo za kopanje.

Jani D.

Osnutek zazidalnega načrta je 
bil izdelan v dveh različicah. Pr
vo je pripravil Zavod za ekono
miko, drugo pa diplomant arhi
tekture iz Lendave Goran Do
minko. Obe varianti so javno 
razgrnili v pritličju lendavske ob
čine, v izložbenih oknih blagov
nice in samopostrežne trgovine 
ter v prostorih Krajevne skupno
sti Lendava, tako da bodo na ja
vno razpravo o zazidalnem načr
tu, ki bo 23. L, prišli občani z 
izoblikovanimi stlaišči in pri
pombami. Le s konstruktivno 
razpravo o izboru različice bodo 
dobili načrt, ki bo prispeval k 
ohranitvi starega mestnega jedra 
in ustreznih novih pozidavah. 
Dejstvo je namreč, da so v Len
davi v preteklosti pri tem naredi
li precej napak.

Kako se bo zazidalni načrt 
uresničeval, bo zelo odvisno od 
nove zakonodaje. Menda se je za 
objekte in prostore v središču 
Lendave zanimalo že kar nekaj 
ljudi, ki bi bili pripravljeni vlaga
ti tudi denar. Povpraševali so 
predvsem o možnostih za zgradi
tev in uporabo poslovnih in tr
govskih prostorov.

Obe različici dejansko pome
nita le okvirne možnosti za zazi
davo, veliko pa bo odvisno tudi 
od interesov lastnikov objektov. 
Vsekakor pa bi morali tudi obča
ni in drugi zainteresirani za zazi
davo sodelovati pri uresničeva
nju teh načrtov, ustvariti možno
sti za njihovo realizacijo in po
skušali pritegniti kapital, ki ga 
bo občina zares potrebovala, če 
se bo tudi gospodarsko hotela 
postaviti na noge. Privlačno me
sto, urejeni poslovni in trgovski 
prostori so namreč pogoj, da se 
»kapital« ozre tudi po območjih, 
ki jih je zgodovina potisnila na 
rob.

J. Gabor

ZAČASNA REŠITEV
Gornjo Radgono radi rečemo, da je najbolj »brezdušno« mesto, brez prave podobe in življenja. Naj- 

»ki* ^r'vec je prometnica, ki povezuje vzhod in zahod. Tako so v preteklosti vso pozornost posvečali cesti, po- 
zabljali pa so na mesto.

Nova vlada v Gornji Radgoni 
obljublja, da bo odslej drugače, 
^ed kratkim so sprejeli načrte 
Komuna-Projekta Maribor in 
njihove predloge lokacij ulične 
Prodaje (kje so lahko postavljeni 
J' mestu kioski in kakšni morajo 
blt>), naročili pa so tudi novo 
Prometno študijo mesta Gornja 
Radgona.

Mogoče bo kdo nasprotoval 
Prodaji v kioskih, češ da toliko 
lePih starih zgradb propada, če- 
Prav bi bile v njih čudovite trgo- 
Mnice. Tudi v Gornji Radgoni bi 
bilo bolj pogumno, če bi prepo- 
yedaii kakršno koli ulično proda
jo 'n uredili v ta namen Kerenči
ču in Jurkovičevo ulico. Toda 

saJ vemo, kako je: ali vlada še ni- 
madovolj moči ali pa še ni do- 
',°lj pogumna za tako velike po- 
eze. Najprej bi začeli dvomiti, 
e je to sploh smiselno, ker je 

Preveč oddaljeno (čeprav gredo 
uPci tja, kjer je dobra ponud- 

J?’ zataknilo bi se pri lastnin- 
,n zadevah, pa pri zbiranju de- 

za obnovo, višini najemnin

bo to noviBošnjakovičevi kioski bodo tudi v Gornji Radgoni in Radencih -

ta ? to se lahko vleče leta in le
ti ’vUkrePati pa je bilo nujno, kaj- 
zač 7168111 pomja Radgona so se 
Ver' p°javljati bivalne enote. 
sk0!?!nern’ da je bivanje v njih 
st aJ tak° udobno kot v pravem 
važa°Vanju' T°da: v tujino jih iz- 
gradK’-her jih uporabljajo na 
kak- lsc'h kot pisarne ali bivalne 
sred-ne' Mi pa bi jih postavili kar 
b i J rnesta. Smo res brez vsake
ga okusa?

»imidž« Pomurja?

Janez Brunčič, načelnik komiteja za 
varstvo okolja in urejanje prostora pri 
IS SO Gornja Radgona

katerpr^ja. Podoba kioskov, v 
na r>r h ■ bila organizirana ulič- 
d ■ °daja. bo odslej enotna,« je 
KomtJanez Brunčič, načelnik 
nreia'• a za varstvo okolja in 
šniakJe Prostora. »Od Iva Bo- 
stvo °v'ča smo odkupili avtor- 
s0 v Z.a načrte kioskov, kakršni 
bi|a ta n S°h°ti- Razlika bi 
naročji- a hodo pri nas lahko 
P°goi- * Pr' različnih izvajalcih, 
doba v ta 'e res in zunanja po- 
vane Vse l°kacije, ki so načrto- 
činskond Pr'mer v središču za ob- 
uliCj zgradbo, na Mariborski 
Ha p Pred zdravstvenim domom, 

at1onski ulici so le začasne.

ttio bjlh spremenimo ali ukine- 
ben’> Pa so lahko širši druž- 
°Pravr. -es’ s'ah videz kioska, 

Ibi bjiJanJe dejavnosti, za katero 
Že '?dano soglasje idr.« 

obstoječe kioske morajo

čim bolj prilagoditi zahtevani zu
nanji podobi. Sklep, ki je že za
čel veljati, morajo upoštevati v 
vseh krajih v občini Gornja Rad
gona in ne le v mestu. Te dni bo 
objavljen tudi javni razpis za zbi
ranje ponudb. Ali bodo obrtniki 
in drugi zainteresirani, da bodo 
prodajali tam, kjer jim bodo do
ločili, čeprav bodo sami plačali 
prodajno mesto in objekt? Ver
jetno bodo. Tudi v Murski Sobo
ti so se bali, da ne bo nobenega 
zanimanja, zdaj pa je že nastalo 
mesto v mestu.

Pri izbiri »komu kateri pro
stor« bodo imeli prednost tisti, 
ki bodo prodajali svoje izdelke, 
zaposlili delavca, ki še nimajo 
svojih prodajnih prostorov ali pa 
imajo zelo kakovostno ponudbo. 
Izvršni svet bo torej le nekakšen

nadzornik; le v primeru, če bo 
širši družbeni interes, lahko zah
tevajo odstranitev kioska. Zahte
vajo lahko, če pa bodo uspeli, je 
drugo! Enkrat so že posredovali 
brez uspeha vse Gornjerad- 
gončane najbolj bode v oči ogro
men zabojnik Petra Teodoroviča, 
ki pravzaprav nima ne lokacij
skega in ne uporabnega dovolje
nja. Železniško gospodarstvo mu 
je dovolilo, da na prostoru ; t 
zgradbo ŽG postavi skladišče 
svojih izd*elkov. Namesto tega je 
nastala umetna prodajalna z veli
kimi izložbenimi okni. Občinska 
vlada je posredovala in dobila 
odgovor republiške uprave želez
niškega gospodarstva, da se stri
nja, da je prostor za zgradbo iz
koriščen. Seveda jih ne zanima, 
če je to na obrobju ali v središču 
mesta.

In še nekaj — očitno selitve 
železniške postaje nikoli ne bo! 
Železniško gospodarstvo nima 
interesa — tu imajo vse zgradbe, 
vse urejeno ... Podjetja pa seve
da nimajo denarja, da bi sama fi
nancirala stroške selitve v indu
strijsko cono.

Dovolimo si nekaj sanjavosti: 
predstavljajte si, kakšno mesto bi 
bilo to, če bi odstranili železni
ške tire, vagone in če v mestu ne 
bi bilo več gneče zaradi tovornja
kov, ki vozijo blago na železni
ško postajo ali z nje? Z odstra
nitvijo železniške postaje, ki me
stu ne koristi, bi naenkrat dobili 
veliko novega prostora za razvoj 
in življenje.

Bernarda B. Peček

raj nenormalno, okrog ušes pa 
brije mrzel veter. Nekdo pred 
mano je pospešil korak, moški 
za mano pokašljuje — cigareta,

16. januar 1991, 
ura je 6! Ta datum 
bo prišel verjetno v 
zgodovino zaradi 
najbolj resnega na
povedovanja vojne. 
Ta datum pa je pri
šel v naš tednik še 
zaradi nečesa: tega 
dne ob 6. uri zjutraj 
smo začeli »blitz« 
akcijo po pomur
skih avtobusnih po
stajah.

Mrzlo zimsko jutro je, pod 
nogami škriplje, saj je več kot 
— 6° C, zvezde se bleščijo sko

Joža Pozvek, ki skrbi za čistočo na 
avtobusni postaji v Murski Soboti, se 
jezi nad mladimi »huligani«, ki več
krat polomijo smetnjake in smeti 
raztrosijo po vsej postaji.

KAKŠNA POSTAJA. 
TAKŠNO MESTO!

Čakalnica in prilju
bljeno SHAJALIŠČE

Kam gredo v Radencih de
lavci, ki imajo terensko delo, 
zjutraj? Od 6. do 8. ure jih prav 
gotovo najdete v bifeju na av
tobusni postaji, ki ga upravlja 
restavracija Vikend. Radenska 
avtobusna postaja je urejena, 
čista, še posebej prijetno vzdu
šje pa je v omenjenem gostin
skem lokalu. Na mizah so pr
tički, vaze z rožami in. čisti pe
pelniki. Ljudi v modrih delav
skih oblekah je veliko, nataka
rica pe že za' vsakega ve, kak
šno »ozemljitev« bo dala kate
remu h kavi.

Vidim napis na steklu, da 
prodajajo sendviče, »hot do
ge« ipd. Ne bo nič! Je samo 
napisano, nič od tega pa ne 
prodajajo; sicer pa Vikend za 
ta »brlog« s hrano ni odgovo
ren. Vozovnic tudi na tej posta
ji ne boste dobili, morali se bo
ste potruditi do hotela Radin. 
Verjetno bodo tudi potniki do
bili več informacij, ko bo zače
la redno poslovati turistična 
agencija Marika.

Tudi te sanitarije so ob pol 
sedmih zjutraj še čiste, v enem 
prostoru manjka luč, v drugem 
ni papirjev. Marsikateremu po
tniku, ki pride od daleč, pa ni 
razumljivo, čemu rabi beton
sko korito z zemljo med vhodo
ma na WC, v katerem je včasih 
tekla voda.

Ali imajo v Ljutomeru toliko 
delavcev in potnikov z juga ali 
pa je bil od tam načrtovalec av
tobusne postaje? Kako naj si 
namreč drugače razlagamo da 
imajo »čučalice«?

POSTAJA ŽE, KAJ PA OKO
LICA?

Avtobusna postaja v Lendavi je 
najmlajšp. Podobna je nekakšnemu 
satelitu; ima vse, kar potrebuje so
dobna avtobusna postaja: čakalni
co na prostem in pod streho, garde
robo, gostinski lokal, turistično pi
sarno in prodajo vozovnice. Pa ni 
vse tako idealno, kot se sliši: tudi 
tukaj ne moremo spiti kave s smeta
no, ker imajo le mleko, od čajev 
imajo le indijskega, od vozovnic pa 
prodajajo le tiste, za avtobuse Avto
busnega prometa Murska Sobota. 
Tudi turistična pisarna je zaprta.

Najhujša je okolica avtobusne 
postaje. Ker ni snega, so vidni pa
pirčki, steklenice, pločevinke in ku
pi nezgorelih smeti. Le čemu vabi 
lesena lopa, ki je povsem zamrzni
la?

NA BOJIŠČU
Kakor smo začeli, tako tudi kon

čajmo: avtobusna postaja v Murski 
Soboti je podobna pravemu bojiš
ču. Najprej izstopajo kako nekak
šni modri bunkerji z bojišča kioski 
za prodajo hitro pripravljene hrane 
in pijač, časopisov, poleti tudi sla
doleda. Kar nekaj jih je. Preveč! V 
stavbi postaje so namesto prodaj
nih okenc zagrnjene zavese — so to 
nujni ukrepi? In čemu barikade 
pred sklepnimi vrati, skozi katera 
se je dolga leta hodilo v bife, prilju
bljeno shajališče mladine predvsem

seveda! Bo avtobus prišel pra
vočasno ali pa bo potrebno 
spet čakati na tem mrazu? Na 
gornjeradgonski avtobusni po
staji, kjer smo se ustavili naj
prej, namreč nimajo tople ča
kalnice, v kateri bi lahko priča
kali avtobuse, ki vozijo proti 
Murski Soboti in Mariboru.

PREPUŠČENI LASTNI IZ
NAJDLJIVOSTI

Čeprav je še tema, je avtobu
sna postaja v Gornji Radgoni
dovolj osvetljena zaradi goste
ga prometa ne le avtobusov, ki 
se rinejo na ozki cesti, ampak 
tudi zaradi avtomobilov, ki vo
zijo na parkirni prostor. Posta
ja je pravzaprav dolg pločnik, 
ob katerem so številni lokali, 
vendar je zjutraj ob 6. uri odpr
ta le okrepčevalnica Radenske. 
Šilce in kava za »prave mo
ške«? Ni problema! Slaščičar
na je še zaprta, prav tako bife, 
ki je nekakšno središče postaje, 
saj je najbližje voznemu redu. 
V njem je le čistilka. To pa so 
tudi edine informacije, ki jih 
boste dobili, saj ni v pisarnah 
Avtobusnega prometa in Cer- 
tusa (prvi imajo pisarno v sta
rem prostoru, drugi v poseb
nem zabojniku) nikogar od za
poslenih. Doslej sem bila pre
pričana, da sta to konkurenčni 
podjetji in da se borita za čim 
več potnikov; zdaj nisem več, 
kajti tako pri enih kot pri dru
gih piše, da poslujejo le od 25. 
5. v mesecu. Tako so Gorenje- 
radgončani ostali brez promet
ne pisarne, o rezervacijah in 
vozovnicah pa lahko le sanjajo. 
Čakalnice ni, namesto tega pa 
imajo dva bifeja, oba potrebna 
obnove. Če hočete piti čaj, do
bite le »pravega«; in če morate 
na stranišče, boste mogoče 
imeli srečo, da bo pred vami 
prišla iz njega čistilka, kljub te
mu pa vas bo obdajal občutek, 
da ste na vojaškem WC-ju.

Postaja v Gornji Radgoni je 
pretesna, neurejena, stebri, ki 
so bili načrtovani kot okras pa 
so v celoti oblepljeni s plakati.

Avtobusna postaja v Lendavi je novejša, žal pa so njeni upravljalci pozabili na 
okolico.

RAZLIČNE VRSTE SANITA
RIJ, NE PA TUDI ČAJE

Ura je 7. in pet minut, avto
busna postaja v Ljutomeru je 
skorajda prazna. Prva »nor
malna« postaja s čakalnico, 
večjim gostinskim lokalom, 
prodajo vozovnic in celo dve
ma informativnima pisarnama. 
Tudi tu sta namreč obe konku
renčni pojdetji, le da je v Ljuto
meru v zabojniku Avtobusni 
promet. Vozovnic pri njih ne 
boste mogli kupiti, saj prodaja
jo le mesečne vozovnice in turi
stične aranžmaje. Certusova pi
sarna v stavbi je prazna, lepo 
pospravljena, to treba priznati. 
Stopimo naprej do okrepčeval
nice Jeruzalema, ki ima izhod 
tudi na drugo ulico. Kakšne ča
je imajo? Spet le ena vrsta, to
krat šipek. Pri mizi, ki je sicer 
pogrnjena s prtom, ni prijetno 
sedeti, saj je pepelnik poln ci
garetnih ogorkov, prt pa popa
ckan z drobtinami in pijačo — 
najverjetnejše od prejšnjega 
dne. Ura je 7. in 25 minut; Cer- 
tusovega uslužbenca še vedno 
ni. Tudi ljutomersko avtobu
sno postajo »krasijo« plakati: 
tu so nalepljeni na del zidu. 
Svojevrstno presenečenje boste 
doživeli na stranišču. Najprej 
vas bo presenetila velika odpr
tina, skozi katero vidite v so
sednji WC — čez čas se domi
slite, da so včasih tukaj pobira
li denar za uporabi sanitarij.

v jutranjih urah? Je krivec hotel 
Diana, ki se s potniki (ki so tam 
pravzaprav zaradi avtobusov) hoče 
le okoristiti, nič pa prispevati k iz
boljšanju ponudbe. Ali pa je krivec 
Avtobusni promet, ki se obnaša 
preveč samovoljno? Če se komu, ki 
čaka v temni čakalnici, zahoče to
ple ali mrzle pijače (imajo tudi 
sendviče in hrenovke — samo na 
tej postajiI), mora vzeti pot pod no
ge in iti vzdolž postaje, nato po te
rasi in odpreti dvoje vrat, da lahko 
naroči, kar hoče.

Ura je bila šele 9 in kakor je deja
la Joža Pozvek, je tega dne že dru-

do. Tudi
gič čistila sanitarije — z mrzlo vo- 

postajališče je že dvakrat 
pometla, je dejala. Za uporabo

Ljutomerska posebnost na avtobusni 
postaji!

Gornjeradgončani se ne morejo nikjer pogreti, saj na avtobusni postaji ni ča
kalnice.

WC-ja boste tukaj morali plačati 1 
dinar. Še kar znosno, če veš, da so 
potem stranišča tudi čista.

V Pomurju se še vedno ne zave
damo pomena avtobusnih postaj. 
Nekateri potniki, ki potujejo skozi 
državo, poznajo mesta in kraje ie 
po sanitarijah in gostinskih lokalih 
na avtobusnih postajah. Dejstvo je, 
da so sanitarije na avtobusnih po
stajah tudi edina javna stranišča v 
mestih (pomurskih). Čeprav so vsaj 
zjutraj bila kolikor tolikor čista, pa 
so skoraj vsa potrebna obnove. Tu
di gostinski lokali ne ponujajo kaj 
več kot kavo, brizganec in žgane pi
jače. Pa še ti plakati, ki so naleplje
ni vsepovsod ... Premislite še vi, če 
drži trditev — kakšna postaja, tak
šno mesto — tudi v vašem mestu.

Bernarda b. 1'eček 
Foto: Albert Abraham
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ne zgodi se vsak dan

MINI EINSTEIN KAJ MISLI SFINGA?
Na univerzi v Surrevu študira matematiko temnooki Ganeš Sit- 

tampalam iz Sri Lanke. Zdaj je v drugem letniku. »Neverjeten je,« 
se navdušuje Donald Keedwel, eden od njegovih profesorjev. »Mirno 
sedi pred računalnikom, žveči obvezni gumi in meni nič tebi nič rešu
je najzapletenejše probleme.« Nenavadno je to, da je ta študent z 
odličnimi ocenami opravil sprejem v drugi letnik, čeprav ima šele 
enajst let. Je najbolj normalen fantič pod soncem. Kot večina njego
vih vrstnikov rad gleda televizijske risanke, pri srcu so mu videoigre, 
uganja vratolomne umetnije z desko na pločnikih londonskega pred
mestja, kjer stanuje. Toda ko nanese beseda na matematiko, se spre
meni v genija.

»Zaboga, ne razglašajte me za genija!« nadarjeni deček roti 
odrasle. »Sošolci se bodo norčevali iz mene, ob vse prijatelje bom. 
Nikakršno čudežno bitje nisem, takšna vidimo samo v filmih.«

Mali učenjak je sin matematika in fizika iz Sri Lanke, ki dela v 
neki pomembni banki sredi Londona. Tudi mati ima diplomo iz ma
tematike. Družina je doma iz Sri Lanke. Stari starši, materini in 
očetovi, so se s Cejlona preselili v Anglijo, ker so se odpravili s tre
buhom za kruhom. Doma so bili revni, polpismeni, vendar so v An
gliji opravljali najbolj umazana dela, samo da so otrokom omogočili 
izobrazbo.

Mali Ganeš je zelo zgodaj začel kazati svojo nadarjenost. Pri 
treh letih, ko se drugi otroci komaj naučijo razločnega govorjenja, je 
Ganeš že spretno sešteval in odšteval, pri štirih letih si je zapomnil 
formule, pri petih se je že ukvarjal z infinitezimalnim računom. Pred 
dvema letoma ga je neki profesor pripravil na zasebno maturo. Ga
neš jo je vtaknil v žep z najboljšimi ocenami. Prav tako je naredil iz
pit čez prvi letnik fakultete.

V Kanadi je premalo učiteljev
Združenje kanadskih osnov

nošolskih učiteljev je zvezne 
oblasti opozorilo, da bodo os
novnošolci kmalu ostali brez uči
teljev, če oblasti ne bodo ničesar 
storile, da bi učiteljski poklic po
stal bolj priljubljen. Posebno bo 
pomanjkanje prizadelo šolstvo v 
dveh od desetih pokrajin, v On
tariu in Britanski Kolumbiji. V 
obeh pokrajinah se rodi največ 
otrok, sta pa tudi najpogostejši 
cilj priseljencev. V osnovnih in 
nižjih razredih srednjih šol 
204.000 učiteljev poučuje 3,9 mi

lijona učencev. Vsako leto bi za
radi upokojitve in odhajanja v 
druge poklice potrebovali 22.000 
novih učiteljev, vendar se jih za
posli manj kot polovica od po
trebnega števila. Zanimanje za 
učiteljski poklic se je zmanjšalo 
tudi zato, ker se čedalje več 
žensk odloča za druge, donosnej
še poklice. Do konca tega deset
letja bi moralo v kanadskih šolah 
poučevati vsaj 221.000 učiteljev, 
ker bodo do takrat v šolah vpisa
ni štirje milijoni učencev.

Bolezen dvajsetega stoletja hi
tro uničuje največje egipčanske 
spomenike. Grobove faraonov v 
Gizi ovijajo nevarni izpušni plini 
vozil in dim kairskih tovarn. Sfin
go razjedajo kisline iz industrij
skih odpadkov in gnojila, s kateri
mi poskušajo zboljšati puščavsko 
puhlico. V Luksorju, znameniti 
dolini kraljev v Tebah, Nil vsako 
leto naplavi na tisoče litrov škod
ljivih snovi. Grobnico kraljice Ne- 
fretete napajajo soli, ki nastajajo 
v ozračju, čudovite freske, ki kra
sijo grob faraona Tutankamona, 
pa požira goba; hrani se z zno
jem tritisočih obiskovalcev, ki se 
vsak dan nagnetejo v kraljevem 
zadnjem počivališču.

Arheološka izkopavanja v zad
njih šestdesetih letih so z indu
strijskim razvojem vred prizadeja
la čudežnim stvaritvam starodav
nega Egipta več škode kot štiri ti
sočletja prej. Od leta 2573 do 
2134 pred našim štetjem, ko je 
bila vladavina faraonov najbolj 
blesteča, je imel Egipt milijon 
šeststo tisoč prebivalcev, zdaj pa 
jih ima 50 milijonov. Okrog sve
tišč rastejo nova naselja in s svo
jo nesnago uničujejo antične ste
bre, množice turistov se pripelje
jo po zraku, po cestah in po vodi 
ter s prometnimi sredstvi povzro
čajo nepopravljivo škodo. Rado
vedneži nato brezobzirno navalijo 
na vse, kar je vredno ogleda, in 
spreminjajo starodavno dedišči
no v zabaviščni park. Vsak obi
skovalec, ki s prsti potegne po 
prelepih freskah, uniči del triti- 
sočletne zgodovine, ne da bi se 
tega zavedal. Celo turistični vod
niki, ki preveč vneto drsajo s pali
cami po slikarijah, jih nevede 
opraskajo.

Med spomeniki, ki jim grozi 
največja nevarnost, je znamenita 
sfinga v Gizi. Ko so jo pred 4600 
leti zgradili na ravnini ob Nilu, Kai

ra še ni bilo. Sfingo, mojstrovino 
z levjim trupom in človeškim 
obrazom, ki se skrivnostno na
smiha, so postavili v bližino Ke
opsove piramide, najbrž za stra
žarko. Varovala naj bi tudi mesto 
mrtvih. Pozneje so jo Egipčani 
začeli povezovati z likom Sončne
ga boga. Stari Egipčani so za 
gradnjo sfinge uporabili kamenje, 
staro kakih petdeset milijonov let. 
Bilo je preveč »siromašno« in za
to neprimerno za piramide, pa je 
kljub temu zdržalo tisočletja. 
Sfinga je bila namreč do vratu za
kopana v puščavski pesek. Men
da ji je v petnajstem stoletju po 
našem štetju neki fanatičen mu
sliman odkrhnil nos, sicer pa je 
ostala skoraj nedotaknjena vse 
do dvajsetih let, ko so jo arheolo
gi popolnoma odkopali. V teh 
petdesetih letih, odkar je na svet
lem, je pretrpela veliko škode, še 
leta 1970 je v bližnjem Kairu žive
lo pet milijonov prebivalcev, da
nes se jih v njem gnete petnajst 
milijonov.

Konec šestdesetih let so po
skušali sfingi utrditi prsi, ker so 
se krušile. Znanstveniki so vbri
zgavali vanjo cement s kemičnimi 
snovmi, da bi se kamenje zlepilo, 
dosegli so prav nasprotno. Snov 
je vlekla nase vlago in sfinga je še 
hitreje razpadala. Nato so tace in 
boke sfinge zavarovali s tisoč se
demsto kosi kamna, a so ga spet 
polomili. Voda, s katero so zme
šali cement, je prodirala v notra
njost. Neki egiptovski arheolog 
pravi, če kdo samo kihne blizu 
sfinge, pa že odpadejo drobci.

Leta 1987 se je puščavski veli
kanki odlomil del oplečja. Kaj 
storiti? Minister za kulturo je se
stavil komisijo strokovnjakov, ka
irski časopisi pa so zapisali, da se 
bo zdaj zakotalila v pesek še gla
va sfinge.

Svoje so kajpada dodali vsi 
mogoči birokrati, tako da je vihar

okrog sfinge strašanski, recepta 
za njeno preživetje pa ne ve nih
če. Strokovnjaki Unesca in egip
tovske oblasti, ki imajo na skrbi 
starine, se sprašujejo, ali naj spo
menik vtaknejo v šotor iz plasti
ke.

Ali bi sfingo nemara bolje za
varovali pred škodljivimi snovmi 
tako, da bi poveznili čeznjo veli
kanski steklen zvon? Skupina 
mladih egiptologov se zavzema 
za to, da bi jo spet zakopali v pe
sek.

Prodali so prvo : 
filmsko kamero
Prvo filmsko kamero, ki sta jo 

izumila brata Lumiere, so prodali 
Britanskemu nacionalnemu muze
ju fotografije za 26.000 dolarjev. 
Aparat z imenom kinematograf, 
ki sta ga brata Lumiere patentira
la v Parizu leta 1895, je kombina
cija kamere in projektorja, ob po
moči katerega so prvič v zgodovini 
na platnu pričarali gibljive slike.

Po ptičih lahko 
। naravnate uro !

Če ne stanujete ravno sredi betonske džungle, am- g 
Ipak ob robu mesta, lahko slišite v lepem poletnem dne- ■ 

vu pred odprtim oknom cel koncert. Kdor se spozna na | 
| ptice, bo ugotovil, koliko je ura, ne da bi pogledal na | 
| kazalce. Vsaka ptičja vrsta se namreč oglasi ob točno g 
. določenem času. Vrstni red »vstopanja« v orkester je že I 
I stoletja enak- Ko se zadnji ponočnjaki majejo domov, | 
| začne že ob dveh prepevati slavec. V izvrstni formi je, | 
■ čeprav je zvečer zadnji nehal peti.

Ob treh »zaigra na flavto« poljski škrjanec, ki pre- | 
| peva med spreletavanjem. Hkrati z njim se oglasi rdeče- | 
■ repka. Potem nastopajo novi solisti vsake četrt ure: ob g 
| 3.15 se prvič oglasijo petelini, ob 3.45 se zasliši kukavi- ■ 
■ ca, ob štirih vstopi v orkester zbor kosov. Na koliko bi J 
• naravnali uro, ko bi zaznali prvo ščebetanje sinic? 4.15 I 
| je tedaj, ob pol petih zapoje taščica, četrt ure pozneje | 
| pa pisana penica.
IOb petih zjutraj doseže jutranji ptičji koncert svoj ■ 

vrhunec. Tudi škorec je že med udeleženci in tudi leni | 
| vrabci pritegnejo s svojim enoličnim čebljanjem.

Zakaj je točno določeno, kdaj začne peti kak ptič? J 
| Da ni prevelike akustične konkurence, saj je končno | 
| treba slišati vse. Če je vreme zjutraj mračno ali deževno, | 
| je ves koncert preložen na kasnejšo uro, vrstni red na- ■ 
Izstopajočih pa ostane isti.

Pragozdnim Indijancem Yanomama
Malo nad ekvatorjem ob reki 

Siapa v Venezueli se razprostirajo 
tropski deževni pragozdovi, ki so 
še ostali divji in deviški, saj zaide 
noga belca v te predele izjemno 
redko. Vendar je divjina obljude
na. Tu namreč prebivajo pripadni
ki indijanskega plemena Yanoma- 
ma, enega od redkih tropskih ple
men. ki so ohranila star način živ
ljenja. Kjer koli so južnoameriški 
pragozdni Indijanci prišli v stik z 
belim človekom, so bili uničeni ali 
pa so se povsem prilagodili tako 
imenovani civilizaciji in tako po 
svoje tudi izginili, saj so izgubili 
svojo kulturo in etnično istovet
nost. Antropolog Darcy Ribeiro tr
di, da je v tem stoletju izginilo že 
87 indijanskih plemen. Priseljenci 
so jih brezobzirno uničili, izrinili z 
njihovih ozemelj, jih pokvarili s 
»civilizacijskimi« pridobitvami in 
tako dosegli, da so prvobitni prebi
valci tropskih deževnih pragozdov 
izginjali, eno pleme za drugim.

Pred Ya no mami je enaka uso
da. Izumrtje je potrkalo na zelena 
vrata njihove domovine, vendar ne 
zaradi pomanjkanja divjih svinj v 
gozdu ali ker bi banane več ne ro
dile ali bi iz rek izginile ribe. Na 
zelena vrata yanomamskega do
ma je potrkala civilizacija.

Yanomami žive tako, kot je ži
vel človek v svojem razvoju pred 
več desettisočletji v kameni dobi. 
Pravega poljedelstva ne poznajo, 
kolo je zanje še neodkrit izum. 
Hrano in vse. kar potrebujejo za 
življenje, jim dajeta reka in pra
gozd, nekaj malega pa pridelajo 
na majhnih kosih obdelane zem
lje, kjer gojijo banane. Žive v več
jih skupnostih, ki štejejo prek sto

grozi propad 
pripadnikov, vsaka skupnost pa si 
postavi eno samo veliko leseno ko
libo, pokrito s slamnato streho. 
Edino pohištvo, ki ga poznajo in 
uporabljajo v tem preprostem do
mu, so spalne mreže, narejene iz 
lubja.

Enako preprost kot materialni 
je tudi njihov duhovni svet. Njihov 
številni sistem vsebuje le: ena, dva 
in mnogo. Pojmov, kot so sreča, 
zadovoljstvo, delo, razvedrilo, ne 
poznajo. Osnovno je preživeti in 
živeti v miru z bitji, ki bivajo okoli 
njih, naj bo to jaguar, zli duh ali 
sovražni lokostrelec.

Z enim bitjem pa ni mogoče ži
veti v slogi in miru. To bitje se ne 
meni za Indijance, brezobzirno jih 
izrinja z njihove zemlje, kvari, iz
rablja in tudi ubija. To je »garim- 
perios«, iskalec zlata. Odkar so 
pred dvema letoma v odmaknjenih 
predelih amazonskih pragozdov 
odkrili nova nahajališča zlata, se 
v tropsko divjino valijo trume zla
tokopov, ki želijo na hitro oboga
teti.

»Garimpeirosi nastavljajo stru
pe v vodo, da poginjajo ribe,« pra
vijo venezuelski Yanomami, ki se z 
iskalci zlata sicer še niso nepo
sredno srečali, vedo pa iz pripove
dovanja in izkušenj drugih pripad
nikov svojega plemena iz južnejših 
območij, kaj je to. »Kamor pride 
garimpeiros, Yanomama umre,« 
se glasi nova yanomamska mo
drost, v življenju kruto preverjena.

Yanomami žive na območju, ve
likem kakih 10.000 površinskih ki
lometrov. Njihovo ozemlje obsega

južni del Venezuele in obmejni del 
severne Brazilije. Dolgo so živeli v 
miru in le kakšen antropolog ali 
misijonar sta prodrla do njihovih 
skupnosti. Eden in drugi sta prine
sla poleg nerazumljivih stvari, kot 
so vera v Kristusa in nenavadna 
vprašanja, na katera niso znali 
odgovoriti, tudi kaj koristnega, 
kot je sekira, nož, igla. Yanomami 
so prve tujce lepo sprejeli, Niso jih 
imeli za sovražnike. Zato je bil to
liko bolj hud preobrat, ki je prišel 
leta 1987, ko je izbruhnila ama
zonska zlata mrzlica. Najdbam 
zlata na območjih, kjer žive, je sle
dil pravi pravcati naval tisočev in 
tisočev zlatokopov, ki so vdrli v 
pragozd.

Prvi so bili na udaru brazilski 
Yanomami. Kot trdijo poznavalci 
razmer, se je število pripadnikov 
tega plemena v Braziliji v treh le
tih skrčilo za celo šestino. Glavni 
krivci so zlatokopi, ki poleg druge
ga prinašajo med Indijance tudi 
njim neznane bolezni, na katere so 
povsem neodporni in jim zato hi
tro podležejo. Zdaj so na vrsti tudi 
venezuelski Yanomami, saj se zla
tokopi vse bolj bližajo tudi njiho
vim ozemljem.

Napoleon Chagnon. antropolog, 
ki dobro pozna Yanomame, saj jih 
redno obiskuje v njihovem zele
nem raju, pravi, da se to indijan
sko pleme v vsem svojem obstoju 
še ni srečalo z večjo nevarnostjo, 
kot jim preti zdaj. Če bodo v stiku 
s civilizacijo propadli, to ne bo sa
mo njihov propad, marveč bo ves 
svet revnejši. Kot eno od redkih 
plemen, ki še žive na stari razvojni 
stopnji, so Yanomami dragoceno 
živo pričevanje za človeštvo. Za
hodni svet je navsezadnje tako in 
tako dolžan zavarovati poslednja 
plemena Indijancev tudi zato, ker 
jih je doslej že toliko zbrisal z 
obličja zemlje.

V STEKLENICI NA RAZSTAVO

Pustolovec Tom McClean se je v čolnu i ypnoo v omiki ste
klenice po Temzi navzgor popeljal na prizorišče mednarodne 
razstave čolnov, ki se bo začela konec januarja.

OČKA ANTE 
OMOŽIL HČER

Konec novembra se je v Za
grebu poročila Sanda Markovič 
Očka Ante Markovič je s svojim 
nalezljivim smehom in šalami 
premagal tudi tremo pred vrati 
poročne dvorane. Petinšestdeset 
izbranih gostov se je do štirih 
zjutraj veselilo v Kristalni dvora
ni hotela Intercontinental. Neve
sta, po poklicu zdravnica, je bila 
videti skrivnostna in romantična 
v kostimu breskove barve in s 
klobučkom na glavi, ženin Da
mir pa se je- odločil za klasično 
belo-črno kombinacijo z metuljč- : 
kom. Takoj po poroki sta se mla
doporočenca odpeljala v Rim- 
Doma so ostala številna darila, 
najdragocenejše pa je bilo prav 
gotovo poročno darilo staršev: 
novi renault 5.

Osja umetnina

J. ž.

Pestra 
prodaja v 
obeh 
trgovinah

Ugodno 
odplačilo na 3 
ali 6 mesecev

Odprto 
od 7. do 19., 
ob sobotah 
od 7. do 13. ure

Na podstrešju hiše Škaličevih v 
Lipi so ose ustvarile pričujočo 
skulpturo. Morebitni med v satju 
seveda ni dostopen, zakaj ose ima
jo pred vsiljivci dobro zaščito, 
strupeno želo.

SEKS PO HOLANDSKO
Na Nizozemskem so pred kratkim sprejeli zakon, ki odreja no

va merila pri obravnavi spolnega nasilja. Zbudil je pozornost v dru
gih državah, saj prinaša nekaj presenetljivih novosti, nizozemska 
javnost pa se doslej skoraj ni odzvala.

Po novem bosta tako mož kot žena morala paziti, kako si bo 
morda nekoliko prevročo željo po zakpnski ljubezni razlagal ži
vljenjski sopotnik. Lahko namreč tako eden kot drugi tožita svojega 
partnerja za posilstvo v zakonu.

Precej strožji so členi, ki obravnavajo spolno izkoriščanje 
otrok. Zato je toliko bolj presenetljiva popustljivost zakonodajalca 
pri obravnavanju spolne zaščite mladoletnih oseb. Zakon je namreč 
pomaknil za štiri leta navzdol starostno mejo za svobodno odločanje 
o spolnem življenju. Poslej ne bo kaznivo spolno občevanje z mlado
letno osebo, če le-ta ni mlajša od 12 let in seveda če je mladoletna 
oseba za to. Javni tožilec ne bo mogel preganjati osebe, ki bo spolno 
izkoriščala mladoletnike med 12 in 16 letom, če ne bodo zahteve po 
pregonu dali sami, njihovi starši ali skrbniki.

Mirska Sobota. Cinl-Me1odova ulica 
50.
tel.: (069) 22 219, 22 809, 21 136
Telefaks: (069) 21 136
Za prvo osemletko — proti kanalu

Kidričeva 33 a, MURSKA SOBOTA

Mamice, BIM misli na vas!
• v obeh naših trgovinah in preko veleprodaje 

prodajamo
kakovostne 
plenice iz uvoza 
SGUND ULTRA

Razen oblačil in 
drugih tekstilnih 
izdelkov prodaja
mo:
• šampone, lake, 

deodorante,
mehčalce, spre- 
je za prostore, 
za prijetno po
čutje vsake žen
ske pa pripo
močke za intim
no nego C/9

ca N

Stran 12
VESTNIK, 24. JANUAR 199}



za vsakogar nekaj

KAJ JE EKG

Srce je učinkovita mišična črpalka, ki s svojim krčenjem tele
su zagotavlja dotok življenjsko potrebne krvi. Za krčenje pa vsaka 
mišica potrebuje neki sprožilec. V srcu je to električen dražljaj. 
Droben skupek posebnih celic na vrhu srca, sinusni vozel, oddaja 
električne impulze, ki sprožijo krčenje srčne mišice. Če vas zdrav
nik prvič pošlje na EKG, se ne bojte. S tem preprostim in nebole
čim pregledom bo dobil dragocene podatke o delu vašega srca.

Elektrokardiogram (EKG) zapisuje potek električnih impul
zov skozi prevodni sistem srca, od sinusnega vozla navzdol. Na 
zgornjem zapisu so vidni normalni valovi in zobci (P, R, T). Ob sr
čnem infarktu se val T hudo spremeni (srednji zapis). Motnje rit
ma so posledica električnih signalov, ki ne izvirajo iz sinusnega vo
zla, na primer pri atrijski fibrilaciji (spodaj), kjer valov P ni.

Skrivnost
NOHTI - O ČEM NAM 
GOVORIJO?

Že Hipokrat (460—357 pr. 
n- št.) je trdil in verjel, da 
oblika, barva in še nekatere 
druge posbnostii nohtov od
krivaj0 določene bolezni.

Že bežno opazovanje po
nuja diagnozo, pred katero 
tudi sodobna medicina ni po
vsem imuna. Številne bele li
se opozarjajo na slabokrv-

nost, črne ali modrikaste pa 
na zastrupitve krvi v primeru 
kolere ali rumene mrzlice.

V nohti hje skrit tudi del 
človekovega značaja. Kratki, 
bledi ali rdeči nohti — ste ra
dovedna, fizično in moralno 
nezanesljiva ali agresivna 
°seba. Dolgi, tanki in lomlji- 
? nohti — vaša konstitucija 
Je nežna, inteligenca pa po
manjkljiva.

Da si boste laže zapomnili, 
Vam bomo tudi tokrat postre
gli z ilustracijami.

1- Vsak od nas si želi 
zdravja. Lepo oblikovan 
noht nam to zagotavlja.

2. Vdolben — napoveduje 
bolezni jajčnikov, jetefin živ
cev.

3- Človeku s takimi nohti 
Po vsej verjetnosti preti mo
žganska kap.

Navpične, vzdolžne 
brazde opozarjajo na mo
čnejše živčne napetosti.

vaših dlani
5. Vodoravne brazde so 

znak, da se starate ali da ste 
preutrujeni.

Nohti imajo večji ali manj
ši polmesec. Velik nas opo
zarja, da si moramo izmeriti 
krivi tlak. Pozimi se nam 
nohti pogosto lomijo, so pol
ni belih peg in so največkrat 
brez polmeseca — vaš orga
nizem kliče na pomoč. Odpo- 
čijte se in dajte organizmu 

minerale in predvsem kalcij.
Naš današnji nasvet se gla

si: Preden se napotite k 
zdravniku, si dobro oglejte 
svoje nohte. Mogoče boste 
tako pomagali sebi in zdrav
niku.

Poglobljena in natančna 
analiza bi vam lahko odkrila 
še marsikaj zanimivega. Tak
šna analiza je sodobnemu hi- 
romantu edino in osnovno 
vodilo. Zmota ni zaželena, 
čeprav je včasih seveda mo
žna.

Naša naslednja tema bo 
opazovanje rok v vsakda
njem življenju. Kaj morate 
povedati sogovorniku, da mu 
ugodite, in o čem se morata 
pogovarjati, da vas povabi na 
kavo.

Pišite nam, če vam je rubri
ka všeč! Vaši predlogi bodo 
dobrodošli.

M ■■ MM BM M ■■ ■■ Mi ■■ M MM MM »

Akutna in kronična ।
I bolečina

V vsakdanjem jeziku najdemo veliko slikovitih izrazov za
|°pis bolečine: lahko je kljuvajoča, žgoča, topa, ostra . .. Medi- | 

finsko pa jo delimo na dve glavni skupini:
I — Akutna. Ta bolečina je pogosto posledica bolezni ali po- 
f škodbe. Pojavi se nenadoma, če se na primer urežemo ali si zlo- 
Iniitno kost. Akutno bolečino navadno čutimo na poškodovanem

ntestu. Traja od nekaj sekund do nekaj mesecev in izgine, ko se 
■ bolezen ali poškodba pozdravita. Telesni odziv na akutno boleči

no so navadno nehotno spačenje obraza in zaščitni gibi, ki naj 
zavarujejo poškodovano mesto. Človek se ob tem lahko tudi oz-

| noji, pobledi, začne hitro dihati ali se mu spremeni krvni tlak.

— Kronična. To je bolečina, ki traja več kot tri mesece ozi-
■ rotna dlje, kot je običajno treba za ozdravitev bolezni. Kronična | 
| bolečina se pojavlja tudi brez poškodbe ali bolezni, razpenja pa 
Is« od rahle do uničujoče. Takšne bolečine ne spremljajo nehotne |

sPrememb, na primer pospešen srčni utrip, pogosto pa povzroči n 
| telesno oslabitev, na primer zmanjšanje mišične moči. Kronično 
I bolečino utegnejo spremljati različne vedenjske spremembe: usi- । 
| banje spolne dejavnosti, družabnih stikov in delovne učinkovito- | 
Lsti. Stanje še poslabšujeta depresija in tesnoba.

y^TNlK, 24. JANUAR 1991

Približno tak tloris ima marsikatera kuhinja v sodobnih stanova
njih. Družina bi si želela v njej mizo s klopjo, a je prostora premalo. 
Morda pa ne — če je pametno izkoriščen.

Vhodna vrata bi lahko nadomestili z drsnimi, da bi bilo več pro
stora za gibanje. Ob levo podolžno steno postavimo hladilnik in za
mrzovalnik v enem, morda vgrajena v visoko omaro. Poleg nje je pro
stor za ozko stoječo omarico in za štedilnik. To vrsto elementov kon
čuje odprta kotna omarica s policami, mimo katerih je dostop do klo
pi in mize. Oboje, klop in miza, mora biti takih mer, da sega natanko 
do balkonskih vrat. Ta vrata se odpirajo v kuhinjo, zato za njimi na
vadno ni prostora za kuhinjski element, ampak kvečjemu za omaro, 
ki je globoka 40 centimetrov. Ob njej lahko stoji omara za shranjeva
nje posode oziroma kuhinjskih pripomočkov, takoj zraven pa korito, 
oboje običajne globine. Nad stoječo omaro in koritom visijo omarice 
in odprti regali za stvari, ki jih potrebujemo vsak dan.

— ONESNAŽENOST

Svinec — tudi v najmanjši ko
ličini lahko pri otrocih zmanjša 
slušno sposobnost. To so ugoto
vili ameriški znanstveniki pri 
preiskavi 3000 otrok. Čim več 
svinca so našli v otrokovi krvi, 
tem večja je bila prizadetost slu

Svinec povzroča
naglušnost

ha. Pri lažji zastrupitvi s svincem 
so poleg tega ugotovili tudi mot
nje v telesnem in duševnem raz
voju. Glavni onesnaževalci oko
lja s svincem so izpušni plini av
tomobilov, ki jih še vedno poga
nja osvinčeni bencin.

NASVET
Madež na*plašču. Črna torbica in plašč. Pogosto se zgodi, da pusti 

usnje na plašču madeže, posebno če nosimo torbico čez ramo v deževnem 
vremenu. Madež izgine, če ga popivnamo in rahlo podrgnemo s koščkom 
vate, namočenim v alkohol. Za vsak primer pa poskusimo najprej na no
tranji strani plašče, da ne bi naredili novih madežev in lis.

X

Premočen usnjeni jopič. Jopič iz semiša, v katerem nas ujameta dež 
ali sneg, je moker in skrbi nas, kakšen bo videti, ko bo spet suh. Jopič 
posušimo daleč od peči. Ko je suh, ga razgrnemo na mizo in podrgnemo 
po semišu s čisto žično stranjo krtače za pomivanje. Drgnemo prav rah
lo. Semiš je potem kot nov.

Kuhajte z nami
OREHOVA MASA 

ZA RAZLIČNO
PECIVO

So dnevi ali praznične priložnosti v družini, ko gospodinja meni, da 
je treba speči nekaj »novega, boljšega«, kar pa seveda ne bi bilo predra
go. Med znanimi recepti izbira in se težko odloči. Morda vam bo iz za
drege pomagal ta recept. Ni predrag, je izdaten, pecivo pa je mogoče ra
zlično oblikovati kot torto, tortice, rezine, rulado. Za tortice, rezine ali 
rulado spečemo maso v največjem pekaču za družinski štedilnik 
(38 x 33 cm). Za rolado ali torto zadošča polovica v receptu navedene 
mase. Pekač vedno obložimo s pergamentnim ali papirjem »peki« in ga 
dobro namastimo. Če se odločimo za rulado, bodimo pri peki še posebno 
previdne in pazimo, da se ne izsuši. Pečeno s papirjem vred rahlo zvije
mo. Ohlajeni previdno odstranimo papir, jo navlažimo s pripravljenim 
polivom, namažemo s poljubno kremo in rahlo zvijemo. Preden jo reže
mo, naj na hladnem počaka 1 do 2 uri. Za rezine in tortice pecivo plosko 
prerežemo, navlažimo, namažemo, sestavimo.

KOLIČINE ZA VELIK PEKAČ: 12 jajc, 12 žlic sladkorja, 14 dag 
dobro namočenih drobtin (rum in voda — vsakega polovico), 21 dag 
mletih orehov, 3 žlice moke, med katero zamešamo in skupaj presejemo 
polovico pecilnega praška.

PRIPRAVA: Rumenjake in sladkor penasto umešamo. Sneg belja
kov trdo stepemo. Rahlo umešamo moko s pecilnim praškom, orehe, 
drobtine in sneg. Pečeno poškropimo z 2 del tekočine, in sicer zmešamo 
polovico del ruma, polovico del malinovega sirupa, 1 del vode. Pecivo 
oblikujemo, prelijemo s čokoladnim ledom.

Vzgoja, nega in zaščita cvetja
V današnji številki Vestnika začenjamo z novo rubriko, ki bo goto

vo razveselila ljubitelje cvetja. Tedensko bomo objavili nasvete, ki vam 
bodo pomagali pri tem lepem in skrbnem opravilu. Mesečno enkrat pa 
bomo objavili cvetlični horoskop, kar je pri nas novost, ki se vedno bolj 
uveljavlja. Pri tem h J nam pomagala floristka Olga Varga.

ZA LJUBITELJE CVETJA
Domače cvetje malo drugače 

— cvetlični horoskop za rojstni 
dan — nova ideja v našem cvetli
čarstvu.

Tudi pri nas poskušamo biti 
čim bolj domiselni, da bi pope
strili včasih zelo pusto vsakda
njost. Želimo vkorak s časom in 
se približati Evropi. Žal nam v 
življenju ni z rožami postlano, 
posebno dandanes ne, zato pa si 
jih lahko kdaj pa kdaj podarimo. 
A malo drugače kot doslej!

Tudi to idejo, ki jo danes pred
stavljamo bralcem, predvsem pa 
bralkam Vestnika, smo prinesli 
iz Evrope, iz dežel, kjer je npr. 
šopek cvetja nekaj več kot le cve
tje, naj je še tako lepo, zavito v 
tak ali drugačen papir. Je lahko 
prava majhna umetnina, prežeta 
s simboliko. Izvedeli boste, kako 
lahko polepšamo in simbolizira
mo šopke za rojstne dneve.

Ideje, ki vam jo danes predsta
vljamo, nismo preprosto »presa
dili« iz Evrope, kot ni mogoče 
preprosto presaditi rože, ki raste 
na tujih tleh. Prežeta je z našo 
domiselnostjo, bogatimi barvami 
in simboliko našega žlahtnega 
domačega cvetja, ki je lahko pre
prosto, pa vendar toliko pove, če 
je le prav izbrano, domiselno 
aranžirano in popestreno s po
sebnimi dodatki.

Naš novi predlog za polepša- 
nje rojstnih dnevov je obdaritev 
slavljenke oz. slavljenca s poseb
nim tako imenovanim cvetličnim

horoskopom.
V cvetju, predvsem pa v obli

kah in posebej še v barvah so lju
dje že pred davnimi časi iskali in 
našli posebna sporočila, poduho
vljenost, liriko, simboliko ...

Čemu veliko besed, pa naj so 
še tako izbrane, še bolj pogosto 
pa nebogljene, če šopek cvetja, 
posebej oblikovan za določenega 
človeka, zmore to na tisoč in en 
način!

Kako naj sploh predstavimo 
cvetlični horoskop.

Predvsem tako, da vam ga bo
mo pokazali na fotografiji vsak 
mesec za vsako nebesno zname
nje posebej. V zvezdah so zapisa
ne vaše barve, barve vašega cve
tja — tako bi lahko preprosto 
strnili idejo cvetličnega horosko
pa, o katerem so se floristični 
strokovnjaki na tujem na dolgo 
in široko razpisali.

Jih poznate? Veste, da so bar
ve človeka, rojenega v nebesnem 
znamenju RIBE: nežno modra, 
nežno vijoličasta, nežno rožnata?

V domiseln šopek oblikovano 
cvetje iz barv za vsakega posa
meznika, za vsako nebesno zna
menje posebej, s posebnim tra
kom, kartico in posebnim rekom, 
napisanim nanjo — to in še mar
sikaj je cvetlični horoskop. Poda
rite ga tistemu, ki ga ljubite, ceni
te, spoštujete ... Radi vam ga 
bomo oblikovali. Morda ga bo
ste dobili tudi vi — kdo ve?

Že vnaprej čestitamo!
Danes vam predsta

vljamo prvo slavljenko 
v tem letu, obdarovano 
s ŠOPKOM HORO
SKOP. To je gospa 
Lučka Zadravec, dipl, 
ek., rojena v znamenju 
kozoroga (od 22. 12. 
do 20. 1.). Barve nje
nega cvetja in vseh, ki 
so rojeni v tem nebes
nem znamenju so: 
svetlo modra, temno 
modra, bela, rdeča.

Žal v Vestniku ni 
mogoč posnetek v bar
vah, da bi mogli obču
dovati popolnost har
monije, oblik cvetja in 
zelenja ter drugega v 
šopku. Trak je oran- 
ž.ne barve in potiskan 
z znamenjem kozoro
ga, taka je tudi karti
ca z besedilom.
Čestitamo!

Olga Varga 
Foto: Albert Abraham

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE — Vodoravno: Maugham, 
estrada, terenec, Anit, Ne, 1, Lagos, Eol, ime, Cross, No, do, aba, Ink, 
Ole, Stavros, kepanje, as, Lean.
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Skozi čudovite gozdove z orjaškimi drevesi rododendroma, 
polnimi raznih ovijalk in maha, smo se prebili do teras riževih polj, 
nasadov banan in drugega eksotičnega rastlinja. Srce mi je kar po
skakovalo. Ustavljali smo se po vaseh, prenočevali, domačine smo 

j obiskali na domovih in skupnih zbirališčih pri molitvah in meditaci
jah. Opazovala sem te obraze pri monotonem mrmranju molitev. Na 
njih je bilo čutiti tudi zanos, vnemo, smehljaje, pri čemer sem se 
spraševala, kako to zmorejo in kaj čutijo. Kako so zaverovani v ne
kaj skupnega, potem ko je ves preostali svet znorel. Blagor ljudem, 
ki še molijo, njihova vera je zaupanje v življenje, v bogove, bogati 
so, ker ga imajo. Nam Evropejcem se že na obrazih pozna druga
čno kulturno ozadje. Nervozni in živčni od tekme in konkurence bi 
radi oprejeli te vzhodnjaške modrosti, vendar ne moremo ubežati 
svoji individualnosti, zakrknjenosti, sramežljivosti, izolaciji od druž
be. Nesposobni smo verjeti, bojimo se, ne zaupamo. Oni pa so sre
čnejši kot mi, če bi šli za 14 dni na morje. To so ljudje drugačnih te
les, duš in src, ki se jim ob poganjanju molilnih mlinčkov sproščajo 
neka čustva, podobna našim, kadar razmišljamo o gradnji hiše, no
vem avtomobilu, o skokih čez plot. . .

Vse enkrat mine in tudi mi smo se po 17 dneh pešačenja vrnili 
v Katmandu. Presenečeni ob čudovito okrašenem mestu smo zve
deli, da Nepalci praznujejo 19. oktobra novo leto. Pri njih se piše le
to 2047. Nepalci imajo okrog 100 prazničnih dni v letu. Kljub utruje
nosti smo večer preživeli na ulicah. Še prej sta seveda ob vsem po
manjkanju. ki smo ga doživeli v 17 dneh, prijali kopel in bogata ver- 
čerja. Na ulicah je vse mrgolelo. Cele družine so se preselile na 
pločnike. Tukaj uživajo hrano — skromen riž. Pred vsakim vhodom 
v trgovino, hote! ali druge zgradbe gorijo sveče, l/se je v zastavicah 
in lučkah. Ljudje pobarvani, okinčani in sprašujem se, kje to zmore
jo ob tej revščini. Od kod toliko svetlobe in blišča.

Tri dni smo preživeli še v Katmanduju, ki je glavno mesto Ne
pala, politično, trgovsko in gospodarsko središče. V teh treh dneh 
pa smo imeli tudi enkratno priložnost, da smo lahko bili na spreje
mu pri kralju in kraljici Nepala. Tudi to je nekaj veličastnega. En dan 
v letu, na največji hinduistični praznik, se odprejo vrata rezidence. 
Kralja in kraljico lahko obiščejo vsi podložniki, med njimi pa sem se 
znašla tudi jaz. Po skrbnem osebnem pregledu smo v dolgih vrstah 
počasi ločeno stopicali moški in ženske proti kralju in kraljici. Ko 
sem se ji približala, mi je s prstom na čelo narisala rdečo piko in me 
vprašala, od kod sem. Odgovorila sem ji, da sem iz Jugoslavije, ona 
pa se je le nasmehnila in vrsta se je pomikala dalje skozi rezidenco. 
Zunaj nas je pričakata godba, kraljevska konjenica v slovesni opra
vi, vojaki v svečanih uniformah, da ne govorim o urejeni okolici. Ta
koj v naslednji ulici pa naletiš na revščino in bedo.

Mesto leži v katmandujski kotlini na višini 1300 m. Ustanovilo 
ga je pleme Nevarov pred več stoletji. Tu se prepletata hinduizem 
in budizem in je posejano z mnogimi templji. Največji hinduistični 
templji so na Durbar Squaru in v Poshupatinatu, v okolici Katman
du ja, kjer hindujci sežigajo mrtve. Tempelj je na obrežju reke Bag- 
mati, ki je eden od izvirov sveta reke Ganges. Želja vsakega hinduj
ca je, da bi umrl blizu reke in da bi njegov pepel odplaval po Gan- 
gesp, Na takem pogrebu smo bili in prizor je bit za nas grozljiv. Hin
dujci so predvsem ljudstvo, šele nato pripadniki vere. Hindujec je 
vsak tisti prebivalec indijske podceline, ki ne pripada drugi religiji. 
Hindujec je človek, ki veruje v Vede, to so do 2000 let stari zapisi. 
Bistvo hinduizma je vera v selitev duše, brez ponovnega rojstva. 
Poznajo 3 glavne bogove: Brana, Višnu in Šiva in dosti drugih manj 
pomembnih bogov.

S kolesi ali peš smo se potepali po Katmanduju in okolici. 
Opazovali smo ljudi in življenje, navade, prodajalce sadja, spomin
kov, svile ir, drugih izdelkov tibetanske ljudske umetnosti, ki na člo
veka napravijo globok in nepozaben vtis.

Kot sem že omenila, je mesto en sam tempelj. Okrašeni so s 
tisoči kipov in kipcev, od vseh vrst živali in zverin, vmes nastopajo 
ljudje v različnih podobah. Ženske s krasnimi oprsji, boki in oblina
mi, ki se družijo v pare in se stiskajo k moškim z nabreklimi udi, ki 
jih božajo in vtikajo vase. Tukaj je vse brez predsodkov. Vse se uži
va z veliko naslado. Komaj verjameš, da je to katoliška vera omejila 
le za spalnice, da je to tukaj v javnih templjih, in na misel ti ne pride, 
da bi' to lahko bilo v naših cerkvah. Ta erotičnost šokira Evropejce, 
vendar je tako umirjena, lepa in ne kaže živalske pohote, kakršno 
gledamo v naših pornografskih filmih.

Med potepanjem po Katmanduju smo po naključju srečali za
konca Štremfelj, ki sta se malo pred tem vrnila z osvojenega vrha 
Mt. Everesta. Marija Štremfelj je prva jugoslovanka in 13 ženska na 
svetu, ki se je povzpela na vrh Mt. Everesta. Zakonca Štremfelj pa 
sta prva na svetu, ki sta se skupaj povzpela na vrh. Večina članov 
skupine je zakonca Štremfelj poznala že od prej, zato je bilo sreča
nje prisrčno, vsi pa smo bili na moč ponosni, ko smo lahko čestitali 
zakoncema in Janezu Jegliču, ki so se skupaj povzpeli na vrh Mt. 
Everesta, ki meri 8848 m. Večji del naše skupine se je povzpel na 
vrh Ganya Chulyija, na višino 5.643 m, pri tem pa smo doživeli hude 
preizkušnje, zato smo uspeh zakoncev Štremfelj in Janeza Jegliča 
še toliko bolj cenili, saj so se ti junaki povzpeli še za 3205 m višje 
od nas.

Zadnji dan se poslovim od Katmanduja in od dežele, ki mi je 
prirasta k srcu. Še enkrat se podam med množico ljudi, med avto
mobile, kolesa, krave, pse, rikše, v blato, smeti do kolena, med 
otroke. Kako so mi vsi domači, nekako moji, in vem, da jih bom po
grešala, vendar v srcu upam, da se bom še vrnila v te kraje.

Iz Nepala smo se preselili še za tri dni na Tajsko, v Bangkok. 
Tukaj nas je čakalo pravo nasprotje Nepala. Široke 4-pasovne ce
ste. visoke zgradbe, hoteti, blišč in urejenost. Življenje se tu zače
nja šele zvečer. Do ranih jutranjih ur blodimo po bangkoških ulicah, 
tržnicah. Vse je na cesti. Trušč, glasba, nočni lokali in seksi klubi s 
programi, masaže .. . Deklice od 16 leta starosti naprej se prodaja
jo in na ta način služijo kruh. Po ulicah prevladuje urejenost, či
stost. Ob pogledih na ženske je moškim jemalo kar sapo. Tudi žen
ske smo občudovale kombinacije barv in kože, urejenost frizur in 
nakit rahlo pozibavanje bokov in čudovite postave ter milo čeblja
nje njihovega nežnega jezika. Bangkoku pravijo tudi azijske Benet
ke. O tem smo se prepričali naslednji dan, saj smo pravi Bangkok 
doživeli z vožnjo po kanalih in deltah. Vmes smo se ustavljali ob 
templjih. Obiskali smo muzej starih čolnov, muzej kač in drugih 
tropskih živali, zlato palačo in kraljevsko palačo.

Tajska je tudi največja pridelovalka surovega čistega opija, ki 
ga v zadnjem času primanjkuje, saj je vlada začela s preganjanji na 
območju -zlatega trikotnika«. Opij je velik biznis tudi za policijo in 
carino. ZDA na Tajsko vlagajo sredstva, da bi preprečili narkotično 
trgovino in namesto tega pridelovali fižol, čaj in kavo, vendar jim to 
ne uspeva, saj je opij lažje pridelovati, lažje transportirati in tudi 
profiti so večji. Š transportom imajo težave, saj je gradnja cest za
radi mokrega in močvirnega terena otežena. Na tujca napravijo po
seben vtis bogato založene trgovine, svilarne, draguljarne, zaradi 
česar je Tajska tako privlačna, prijazna in bogata.

Za zadnji dan smo si še privoščili morje. Kar s taksijem smo se 
odpeljali na Patayske plaže. Čudovit pesek, palme in toplo morje. 
Kaj naj bi si zdaj človek še želel? Mesec dni bogatega življenja, od 
visokih hribov Himalaje, pragozdov, revščine, bogastva, lakote, 
morja... Kako je lepo živeti, kako sem spet bogata, srečna in za
dovoljna. Želim samo to, da bi kanček te radosti in bogastva dala, 
tudi drugim ljudem, da bi bolj spoštovali drug drugega, da bi si na
šli čas tudi zase in druge. Napolnjene imam baterije za burno do
mače življenje in probleme, ki me čakajo doma.

PARAPLEGIKI 
POD NOVO STREHO

Medobčinsko društvo paraplegikov je dobilo nove prostore za svojo 
dejavnost in prejšnji teden so zadovoljni člani na pročelje stavbe pribili 
tudi svojo tablo. Za ureditev 75 kvadratnih metrov, kolikor merijo novi 
prostori, bodo morali še veliko narediti, so pa na zelo lepem mestu, v 
stavbi na dvorišču nekdanje kirurgije v Murski Soboti. Do sedaj je bil 
sedež društva v Ljutomeru, kar je bilo za mnoge člane zelo odročno.

Novi prostori so sicer last Zavoda za socialno medicino in higieno, 
vendar jim jih je le-ta odstopi! za pet let.

Za društvo so novi prostori, na katere so upali že več let, res velika 
pridobitev, da pa bo tudi delo dobro, računajo na pomoč in razumevanje 
pomurskih občin.

mh

ZA NJIHOVO POLNEJŠE ŽIVLJENJE
Kakšne čudne močne sile so 

se vame naselile? Kaj telo me 
ne posluša, kaj povedat’ mi 
poskuša? Kaj me nič več ne 
uboga, da sebi, drugim sem 
nadloga? Kam so ušle mi vse 
moči, kaj meni sploh rešitve 
ni?

Tako je Zoran Ras v glasilu 
Zveze društev za cerebralno pa
ralizo Slovenije nanizal vpraša
nja, ki jim sam ne ve odgovora, 
niti mu ga ne more dati kdo 
drug, saj so vprašanja resničnost, 
dejstvo živeti z usodo, ki jo lah
ko imenujemo cerebralna parali
za ali druge oblike mišično-živ- 
čne obolelosti.

Sposodili smo si ali prepisali 
le nekaj vprašanj človeka, ki živi 
s svojo usodo, zapisali bi jih lah
ko še veliko več, vseh tistih, ki se 
je zavedajo ali ki jih prav tako 
prizadeva — staršev.

Ta večni' zakaj, zakaj prav jaz, 
zakaj prav meni ali mojemu otro
ku?

Večkrat tudi vzroka ni mogoče 
odkriti, lahko pa je obporodno 
pomanjkanje kisika, drugi vzrok 
so možganske krvavitve ali po
škodbe.

»Če še toliko naredimo za te 
otroke in njihove starše, še ved

no je vse premalo,« mi je v pogo
voru pred dnevi dejala oseba, ki 
jih srečuje, pozna njihove ži
vljenjske probleme in stiske. To
da prav je, da v prispevku pred
stavimo saj'del organizirane po
moči njim, ki jo potrebujejo 
» ... da bomo lahko iz življenja, 
ki se nam nudi, kar največ nare
dili« (Zoran Ras).

ci Pomurja, ki so ogroženi oziro
ma kažejo motnje v telesnem raz
voju. Pri večini malčkov njihove 
začetne motnje ob pomoči nevro- 
fizioterapije čez čas minejo, pri 
nekaterih, taki so trije ali štirje 
na leto, pa je učenje obvladova
nja gibov in telesa dolgotrajno. 
Tudi do 150 otrok jih obišče vsa
ko leto ter se uči v telovadnici, ki

' Cerebralna paraliza ni bolezen v ustaljenem medicinskem po
menu. To so različne motnje, ki nastanejo zaradi nepravilnosti v raz
voju možgan ali njihovih okvar, do katerih pride pred rojstvom, med 
porodom ali v zgodnjem otroštvu. Čeprav cerebralna paraliza ozna
čuje le motnje v gibanju in drži, ima lahko otrok tudi motnje vida, 
sluha in govora, epileptične napade, učne težave, nevrotične in ve
denjske motnje in je lahko tudi umsko manj razvit.

Na otroškem oddelku soboške 
bolnišnice je v letu 1976 začela z 
delom ambulanta za ogrožene in 
razvojno motene otroke. Pri od
krivanju teh otrok naredijo prvi 
korak že v porodnišnicah, kjer 
morajo izpolniti republiški cen
tralni register rizičnih otrok. Te-- 
ga potem dobijo dispanzerji in 
ledi otroke napotijo v ambulan
to. Pregleda jih zdravnik, z njimi 
pa začne delati tudi posebej 
usposobljena nevrofizioterapevt
ka. Ambulanto obiščejo vsi otro

je res nekoliko manjša, a vendar 
prijazna. Otroci, potrebni dolgo
trajne pomoči, prihajajo teden za 
tednom, mesec za mesecem, kajti 
le s stalnim in vztrajnim delom v 
telovadnici in potem s starši do
ma otrok lahko napreduje. V 
okviru bolnišnice je organizirano 
tudi skupinsko delo, saj otroka, 
če je potrebno, pregledajo psiho
log, otolog, očesni zdravnik ali 
drugi strokovnjaki.

Morda so za otroke v prvih le
tih vse učenje in vaje za obvlado

vanje telesa le igra, ki popestri 
varno zavetje, ki jim ga daje dru
žina. Toda svet tudi zanje posta
ne širok, nov in neznan ter poln 
ovir, ko je treba prestopiti prag 
vrtca ali šole. Spoznajo, da so 
drugačni od svojih vrstnikov, da 
so od njih tudi ločeni, ker mora
jo le v zanje pripravljen vrtec. 
To, da bi bili med svojimi vrstni
ki v skupni igralnici, je njihova 
želja, tudi staršev in vseh, ki jim 
pomagajo. Še huje je, ko je treba 
iti v osnovno šolo. V nižjih razre
dih, kjer je le ena učilnica, še ne
kako gre, v višjih razredih s kabi
netnim poukom pa ovir ni več 
mogoče premagovati. Zato je 
edina pot za otroka in starše — 
pot v zavod.

Pravijo, da isti problemi zbli
žujejo in združujejo ljudi. Tudi 
starši prizadetih.otrok v Pomurju 
si pomagajo, drug drugemu od
stopajo ortopedske in druge pri
pomočke ter v društvu rešujejo 
probleme, ki jih imajo. Na pobu
do zdravnika pediatra dr. Miro
slava Tobiasa, vodje ambulante, 
so namreč ustanovili Društvo za 
cerebralno paralizo za Pomurje.

Majda Horvat
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ORMOŽ
Park okoli zgodovinske stavbe 

bolnišnice je bil kot iz škatlice, le 
tu in tam kakšen odpadli list. Ti
sti dan je bilo zunaj kar živahno. 
Pot do vhodnih vrat bolnišnice 
sta pometala moža, prijazna v 
razgovoru, vendar je njun obraz 
kazal sledove, ki jih je bil rezal 
alkohol. Rade volje sta poveda
la, kje je oddelek za bolezni od
visnosti, na katerem se zdravita 
tudi sama. Potem pa sta nadalje
vala s svojim delom, pometa
njem in urejanjem okolice, kar,

IZ OMAME ALKOHOLA
Prve misli ob vstopu na dvoriš

če psihiatrične bolnišnice v Or
možu: »Takšna je torej bolnišni
ca, ki so jo večkrat, tako mimo
grede privoščimo v šali ali med
sebojnem zbadanju. Pa naj bo 
pikra beseda povedana kar tako 
ali ima v sebi lasten strah, odpor

ali zanikanje drugačnosti življe
nja, vedno ima trpek priokus. 
Bolnišnica je namreč s svojimi 
bolniki, tudi tistimi, ki se zdravi
jo na oddelku za bolezni odvis
nosti, del družbe in hkrati opo
min, ker nekatere okoliščine lah
ko pahnejo človeka v hudo in 
težko ozdravljivo boiezen.«

na, koliko, pa je odvisno od časa 
pitja, kaj je pil in kakšna oseb
nost je bil pred tem.« pravi dok-

kot sem izvedela pozneje, sodi v 
delovno terapijo zdravljencev.

Za mogočnimi vrati bolnišni
ca, nekoliko drugačna, saj ni bilo 
videti bolnikov, oblečenih v obi
čajne črtaste bolniške srajce, ne 
značilnega bolniškega vzdušja 
niti vonja, ampak živahnost. Na 
oddelku za bolezni odvisnosti pa 
je bilo mirno, slišala se je le glas
ba s kasetnika za dežurnega na 
oddelku. Drugi so bili na delovni 
terapiji, urejali so okolico ali de
lali na zelenjavnem vrtu zraven 
bolnišnične stavbe. Tako nam je 
namreč praznost prostorov po
jasnila doktorica Karmela Risek, 
vodja oddelka.

Lahko bi rekli, da skorajda 
vsaka telesna bolezen pozna svo- 
ia zdravila, a za alkoholizem ni 
tablete. Je le terapevtsko delo v 
skupinah, ko se bolniki predsta
vljajo med seboj, ne da bi zamol
čali slabe strani, si dajejo pogu
ma, da spremenijo svoje življe
nje.

»Večkrat rada tako slikovito 
rečem, dobimo jih kot otroci pla
stelin, da jih oblikujemo v člove
ško podobo. Vsak alkoholik je 
zmaličena osebnost, spremenje-

torica Karmela Risek.
V novembru je bil oddelek 

polno zaseden, več kot osemin
trideset bolnikov pa tudi ne mo
rejo sprejeti prav zaradi skupin
skega dela ter prostorske stiske. 
Z zdravljenci delajo zdravnica, 
dve višji medicinski sestri in dva 
socialna delavca ter drugi zdrav
stveni delavci. Na oddelku imajo 
tako imenovane programe zdra
vljenja, ki so prilagojeni bolniko-

vim sposobnostim. Redni pro
gram traja od tri do štiri mesece. 
Bolnik mora napisati svoj življe
njepis s poudarkom na poteku 
bolezni ter opraviti prvi izpit iz 
alkoholizma, da lahko dobi prvi 
izhod iz bolnišnice. »To je tudi 
nagrada za vloženi trud, primer
no vedenje in znanje,« je rekla 
doktorica. Bolnik mora med bol
nišničnim zdravljenjem pripravi
ti še določene teme, izpit iz vzor
nega kluba ter sodelovati v razli
čnih krožkih in na delovni tera
piji. Še ko je v bolnišnici, se mo
ra vključevati v delo klubov 
zdravljenih alkoholikov.

Kljub napornemu zdravljenju 
pa je med bolniki dosti povratni
kov, ki so ponovno segli po pija-

hične pa ne, saj ima vsak alkoho
lik do konca življenja željo po al
koholu. Mi pa se tudi moramo 
zavedati, da ni alkoholizem edi
na stvar, ki jo zdravimo pri nas,' 
pri marsiketerem bolniku je se
kundarna. Tu so še druge nev
rotične komponente.«

Pri zdravljenju morajo sodelo
vati tudi svojci, znanci ali drugi 
iz socialnih služb in delovnih or
ganizacij. »Alkoholizem naj bi 
imenovali bolezen, ki je osebni, 
družinski, socialni in ekonomski 
problem,« pravi vodja oddelka 
Karmela Risek.

In kaj pravijo zdravljenci sa
mi? Obiskali smo jih zunaj na vr
tu, ko so se ravno zbirali v vrtni 
uti in pospravljali orodje. Neka
terim ni bilo za besedovanje, ti
sti, ki jim je bila volja kaj pove
dati, so bili odločni, da spreme
nijo svoje življenje. Vedo, da ne 
bo lahko, tako kot ni bila enosta
vna in lahka odločitev za zdra
vljenje. Toda, vredno je poskusi
ti, pravijo.

Misel potem: »Saj vendar 
zdravijo tako, da naredijo druge-

či. Ponovno zdravljenje pa je to
liko težje, kakor je težko poveda
ti zakaj. Po povedanem bi lahko 
rekli, da predvsem zaradi neraz
umevanja v delovnih organizaci
jah in okolju ter zapustitvi klu
bov zdravljenih, alkoholikov. 
Zdravljeni alkoholik nikoli več 
ne more biti zmerni pivec in vsak 
naključni kozarec je usoden, saj 
se takoj spet vzpostavi odvisnost. 
Pri nas v bolnišnici lahko po
zdravimo telesno odvisnost, psi-

ga, drugačnega človeka! Alkoho
liku pomagajo odvreči slabosti, 
počistiti notranjost ter mu dati 
cilje in prepričanje v lastno moč, 
ne le zoper bolezen, ampak v ži
vljenjskih težavah. Zdravljenje 
alkoholizma s spreminjanjem 
človekove notranjosti ni lahko, 
pa vendar, ali morda kdo ve za 
drugačno, lažjo pot?«

Majda Horvat 
foto: n j
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ŠARM DNEVNIH KA VARN (H)

Ne zgodi se pogosto, da se bralci tako množičng^odzovejo na kak prispevek v našem 
tedniku — po navadi se oglasijo le tisti, ki se ne strinjajo s pisanjem. Ob komentarju 
Šarm dnevnih kavarn pa je bilo nasprotno. Klicali so nas bralci iz raznih krajev Pomurja, 
tudi iz Maribora. Govorili so nam o svojih izkušnjah s kavarnami, v glavnem pa so se stri
njali, da je obžalovanja vredno, da jih več ni. Kavarne so bile namreč prostor družabno
sti, prostor, kjer so se zbirali enako misleči in kjer si lahko vrgel karte ali prebral dnevno 
časopisje, se zasedel ob kavici tudi po dve uri ali več.

Nekaj bralcev nas je tudi opozorilo, da Tamara v Radencih ustreza kriterijem, sam 
ima bogato ponudbo in tudi dnevno časopisje. Odločili smo se, da stvari nekoliko podrob
neje raziščemo. Povabili smo se na kavo k Tamari, obiskali upravnike hotelov, ki bi lahko 
imeli (morali imeti) tudi dnevne kavarne, povprašali, kakšne so bile dnevne kavarne ne
koč in zakaj’jih danes ni več.

In rezultat: ni več pravih kavarnarjev, zato tudi nimamo več pravih kavarn! Danes vsi 
stremijo le po hitrem zaslužku, postavijo nekaj stolov, točijo žgane pijače in kuhajo kavo, 
navijejo glasbo ... in denar brez večjega truda lepo kaplja v blagajno.

Bomo uspeli dočakati tudi take čase, ko bodo kavarnarji ponosni, da se zbirajo pri 
njem ti in ti, ki cenijo njegov trud in dobro ponudbo. Danes pa je tako, da dobite ob naro
čilu še vedno več slabih kot dobrih kav.

Bernarda B. Peček

Vsak čas prinese kaj novega
Janez Kuhar, ki je že deset let 

upravnik hotela Diana v Murski 
Soboti, je že 1955, leta odšel de
lat na Bled v grand hotel Topli
ce. V tamkajšnjem hotelu, ki je 
še danes ostal na enaki ravni, so 
imeli tudi postrežbo v kavarni, ki 
se je lahko primerjala z marsika
tero tujo. Gostje so bili v glav
nem tujci, zato je bila večina ča
sopisov in revij tujih: Velika 
okrogla dvorana z »nobel« opre
mo je bila namenjena le druže
nju in počitku gostov, potju kavi
ce ali drugih pijač in branju ča
sopisov.

»Dober kavarnarje poznal na
vade svojih gostov; ko je videl, 
kdo prihaja, mu je že vnaprej 
prinesel pijačo. Vendar tu ni kru
ha. 1969. leta sem bil na Dunaju 
in tam sem videl, kaj je prava ka
varna. V njej je bilo več časa po 
150 ljudi. To moa biti večji pro
stor, sodobno opremljen, z obla
zinjeni sedeži, mize iz marmorja, 
streže pa se na pladnjih. V Sobo
ti sta bili nekoč znani Faflikova 
in Sočičeva kavarna. Tudi stara 
mariborska Astoria je bila dobra 

dnevna kavarna, potem pa so jo 
predelali v picerijo in slaščičar
no. V Diani , imamo neke vrste 
dnevni prostor, kije odprt od 15. 
do 20. ure. Tam igrajo upokojen
ci karte, biljard in šah. To je bolj 
moški klubski prostor. Drugače 
pa mi več nič takega v Sloveniji.
Tamara je v redu, vendar ni ka
varna.

Vsak čas prinese kaj svo
jega, vsaka generacija ima svoje 
interese. Zdaj je že pod vsako 
hruško pult, standard pa vse 
slabši.«

ZGODOVINA KAVARNIŠTVA Tamara: pomanjšana dnevna 
kavarna

Ime kavarna je nastalo po osno- 
yni pijači, ki jo ponujajo poleg ča
ja, kakava, mleka in njegovih me
šanic — kavi. Ime kava je arab
sko. Ob koncu srednjega veka sta 
se je s širitvijo osmanskega cesar
stva širila islam in kultura uživa
nja kave. Leta 1683 so Turki na 
begu pred obrambnimi zidovi Du
naja pustili 500 vreč surove kave, 
bi je bila osnova za nastanek in 
razvoj dunajskega kavarništva. 
v Prve kavarne so nastale v Meki 
ze v 15. stoletju, v 16. stoletju pa v 
Siriji in Kairu. V Beogradu so pr
vo kavarno odprli 1522. leta, v Be
netkah 1640., v Londonu 1652., 
Parizu 1672. in na Dunaju 1683. 
leta. Ljubljanske kavarne se ome
njajo prvič 1713. leta, v drugi po
lovici 18. stoletja je bilo v Lju

Central, Dobray in Slon
. Pred več kot pol stoletja je mesto Murska Sobota premoglo kar 

tn hotele — Central, Dobray (sedanja Zvezda) in Slon (na njegovem 
niestu je danes avtobusna postaja). Gostje so prihajali v glavnem z 
''lakom, zato je vsak hotel imel izvoščka z vozičkom, na katerem je bi- 
*o zapisano ime hotela. V hotelu Central so večkrat bivali tudi trgov- 
ski potniki, ki so se pripeljali z avti; šoferji so seveda prenočevali v 
sobicah nad garažami.

Hotel Central so odprli 1937. leta, poleg hotelskih sob v gornjem 
nadstropju pa se je lahko ponašal še z restavracijo, kegljiščem (v kle
tnih prostorih, kjer je danes picerija) in dnevno kavarno. Urejena je 
bila v dunajskem slogu, ob sobotah in nedeljah z »živo« glasbo, in z 
dnevnim časopisjem (Jutro, Slovenec, revije s fotografijami, nemški 
časopisi idr.) Desno od vhoda (če so vstopili na zunanjem vogelnem 
vnodu, kajti v kavarno sta vodila dva vhoda) je bil prostor za karta
nje, s posebnimi mizami in biljardno mizo. Starejše dame so rade za- 
. ajale v kavarno, saj so tam v miru prebrale časopis, spile kavo ali čaj 
'n pojedle sladico. Moški pa so zahajali v kavarno zaradi družabno- 
®ti; nekako po 14. uri je bil čas za kartanje. V kavarni so delali: »kafe- 

tiharca, kaserarca, kelnar in pikolo« (natakarski vajenec). Vsakega 
gosta so dobro poznali in vedeli, kje najraje sedi in kaj naroči. K njim 
° zahajala znana imena, kot Ašer, Kardoš, Hiršel in razni profesorji, 

enda je slikar Jaki začel umetniško pot v kegljišču Centrala.
■ |n še tole smo izvedeli pri našem viru, potomki nekdanjih lastni- 
ov, ki pa noče biti imenovana: »Nekoč gostinstvo ni tako cvetelo kot 
anes, v gostilnah ni bilo toliko ljudi, pa vseeno niso propadli. Znali 

so gospodariti.«

Central danes trg°v'na Planika, je bila nekoč znana soboška kavarna

bljani pet kavarn, leta 1848 že 10, 
štirideset let kasneje pa 14 kavarn 
(Kazina, Slon, Evropa, Valvazor, 
Merkur, Kirbiš, Narodna kavarna 
in druge). Kavarnarji so bili pred
vsem Švicarji, gostilničarji pa Slo
venci. Danes še posluje kavarna 
Slon, zmanjšana kavarna Evropa 
ter zmanjšana kavarna Union, ki 
so jo odprli 1905. leta.

V vsej Evropi, pa tudi drugje, je 
bil po 2. vojni opazen močan osip 
kavarn klasičnega tipa. Na Duna
ju so kmalu po vojni resno razpra
vljali o potrebi spomeniške zaščite 
določenega števila znamenitih du
najskih kavarn in obratovanja teh 
kavarn ob pomoči mestnih dotacij. 
Klasične kavarne so zamenjali — 
in jih še vedno — ekspresni lokali 

za postrežbo stoječih gostov, ka
vni bari, bifeji, disko lokali in po
dobno.

V zgodovini kavarništva so zna
ne znamenite kavarne, ki so bile 
sestajališče umetnikov, znanstve
nikov, politikov itn.. V Parizu je 
bila kavarna De la Paix sestaja
lišče rojalistov, kavarna Frontin 
pa republikancev. Druge znane 
kavarne so bile Procope v Parizu, 
Menegazzo v Benetkah, Greco v 
Rimu, Michelangelo v Florenci in 
druge.

Tudi ljubljanske kavarne so go
stile posamezno ali v družbah 
mnoge slovenske veleume. V ka
varni Slon je bila v prejšnjem sto
letju osnovana prva slovenska či
talnica.

Kavarne 
so bile 

zasebne
Viljem Kučan, upravnik ho

tela Jeruzalem v Ljutomeru, se 
spominja, da so ljudje v njego
vih zgodnjih letih veliko govo
rili o Sočičevi kavarni (za se
danjo blagovno hišo). V Avstri
ji in Italiji je še nekaj pravih 

Viljem Kučan, upravnik hotela Je
ruzalem: »Ljudje v Murski Soboti 
so še dolga leta govorili o Sočičevi 
kavarni. Bila je zasebna. Tudi da
nes je precej takih ljudi, ki pogre
šajo dnevne kavarne, kjer bi lahko 
v miru prebrali časopis, se srečali s 
prijatelji in znanci.«

dnevnih kavarn, v glavnem pa 
so po njegovem , mnenju v 
Franciji in Angliji.

»Kavarne so pravzaprav 
prostor, kjer se ljudje zbirajo, 
lahko posedijo, preberejo časo
pis, pogovorijo, spijejo kavo 
ali kratke pijače. To. kar ima
mo danes, pa sploh niso več 
kavarne. Restavracija je pre
hrambeni obrat, kjer se streže 
hrana. Poleg tega je kavarni
ška oprema povsem drugačna. 
Ljutomer kot mesto in okolica 
imata premalo prebivalcev, da 
hi bilo v kavarni toliko obisko
valcev. da bi se tovrstna po
nudba izplačala. Poleg tega pa 
morajo biti v kavarni tudi pre
cej višje cene. Včasih je bila v 
Murski Soboti zasebna Sočiče- 
va kavarna. Zasebno bi mogo
če šlo.«

In še odgovor na vprašanje, 
kako bi opremil svojo kavarno, 
če bi se odločil, da bi jo odprl : 
»Najprej bi se'moral odločili, 
če bi jo sploh imel. Kavarna bi 
morala biti opremljena z ne
kakšnimi fotelji, nizkimi mizi
cami. z izborom pijač, toplimi 
napitki, sladoledi, na voljo mo
rajo biti revije in dnevno časo
pisje. Imamo različno struktu
ro gostov in vsakemu je treba 
ponuditi tisto, kar potrebuje.«

Mogoče smo bili res krivični 
do Tamare, ko smo zapisali, da v 
Pomurju ni dnevnih kavarn! Vse
kakor drži, da so glede ponudbe 
na svetovni ravni, res pa je tudi, 
in s tem sta se strinjala tudi Da
nica in Darko Štrucelj, da je nji
hov prostor, čeprav prijetno 
opremljen, premajhen za klasi
čno kavarno. Torej smo bili enot
nega mnenja, da Tamara po po
nudbi ustreza zahtevam kavarne, 
ima tudi dnevno in tedensko ča
sopisje (ter nekaj problemov z 
nakupom primernih stojal za ča
sopise) in revije, glede prostora 
pa je to pomanjšana dnevna ka
varna. Prostor je torej edina 
omejitev, vendar jo bodo delno 
odpravili prihodnje leto, ko bo
do del terase spremenili v zimski 
vrt.

Tamara je bila v začetku — 
pred desetimi leti — le slaščičar
na. Ponudba slaščic, sadnih kup, 
bananinih zrezkov in domačega 
sladoleda je bila nekaj novega v

Vse najboljše Tamari za deseti rojstni dan. Pred dvema letoma so odprli dodatni prostor, ki skoraj v celoti 
ustreza zahtevam dnevne kavarne.

/ Iz mojega dnevnika

19. DECEMBER 1990 (ob 23.17)

Danes sem imel naporen dan. 
Za hčerko sem moral pri agenci
ji vplačati silvestrovanje na Če
škem, potem sem hitel na ben
cinsko črpalko, ker po službi ne 
hi imel časa, saj sem moral ta
koj k prijatelju, da si s sitoti
skom zasluživa za kakšen bri- 
zganček. Takoj po malici sem 
skočil v čistilnico po ženin plašč 
in kmalu za tistim me je ozmer
jala Simonca, ker so skuhali ka
vo, mene pa ni bilo. Kako nuj bi 
bil. ko me je pa že pri vhodu pre
stregel tehnični, da sva šla v ga
lerijo. Stari je prepričan, da se 
razumem na umetnost (on se za
nesljivo ne), in tako je na meni 
ostal izbor poročnega darila za 
njegovega nečaka. In tip mi je 
med vožnjo še naročit, naj bo ce
na slike tako nekje srednja, če
prav oba nisva vedela, koliko naj 
bi to bilo. Vmes sem poslal nekaj 
dopisov, opravil z neko stranko 
in tako ti dan mine, kot bi trenil.

Zdaj pred novim letom pa sploh, 
ko je toliko dela. Tisti, ki v službi 
mečkajo, se zdaj utapljajo v de
lu. Normalno, ko pa si ga ne 
znajo organizirati. Ampak tem 
bo zdaj trda predla, kajti v nede
ljo bič poči in od takrat ne bo več 
šole. 

pokrajini ob Muri. Kakovostno, 
lepo dekorirano, prijeten ambi- 
ent z eksotičnimi rožami in ptiči,

Danica Šrucelj: »V lokalu moraš 
biti tudi psiholog; do gostov mo
raš biti na primerni razdalji, pa 
vseeno prijazen. Kakšno osebno 
vprašanje, na primer: kako se da
nes počutite, je vedno dobrodošlo. 
Sem proti ruskemu načinu strež
be.«

Plebiscit! S tremi klicaji! To je 
ta pravo! Nič nemogočega ni 
mogočega ali kako že gre tista 
reklama!

Da, predolgo smo čakali, am
pak zdaj je, kar je. Za take stva
ri nikoli ni prepozno. O, če bi 
zdaj živel Cankar! Narod hlap
cev si voli svojo državo. Najprej 
smo spaki rali komuniste, zdaj se 
bomo rešili Bizantincev in vrata 
v Evropo bodo v trenutku odpr
ta. Tudi v Francijo.

Plebiscit, ta dan bo praznik 
vseh Slovencev na vse veke.
23. december bomo slavili kot 
dan zmage (ZDA 4. julija) ali 
svobode (pravzaprav je to zmaga 
in osvoboditev). V pol leta, kot 
obljubljajo Peterle in njegovi 
fantje, bomo zaprli pipe na jug. 
Zadnji čas. Oni miiingujejo, mi 
delamo. Oni na ušče Save, mi za 
stroje. Oni smederevska železar
na. mi Mura. Oni bojkot, mi 
borba z zahodnim tržiščem. Mi 
njim trde >devize<, oni nam ti
skane dinarje, fantje, to ne gre 
več!'

Mislim, da bo že tisti ponede
ljek po plebiscitu drugačen. Mi 
se bomo hitro znašli. Delati zna
mo. red imamo v krvi, pamet je 
dokazana (Vega. Valvasor. Jožef 

slikami . . . Vse to je na gosta na
pravilo vtis. In z veseljem lahko 
zapišemo, da je slaščičarna Ta
mara obdržala svojo kakovost 
ponudbe.

Pred dvema letoma so Štruc- 
Ijevi odprli dodatni prostor in 
ponudbo izboljšali še s pestro iz
biro koktajlov, toplih napitkov, 
izranih vin in penečih se vin (tu
di po 1 del). Oprema, časopisje, 
prijetna glasba, mir ... vse to res 
spominja na kavarno in lahko 
smo veseli, da imamo v Raden
cih tudi tak lokal. Danica in Dar
ko Štrucelj sta dolga leta živela 
in delala v tujini, zato se zaveda
ta, kaj ponujajo v tujini: »Ves 
čas se moramo izpopolnjevati. 
Pogledaš v revijo, poskusiš, pa 
je. V zelo priznanih in velikih ka
varnah so tudi cene dvakrat vi
šje, to je pravilo. Na primer, Ce
sarjev dvor v Gradcu. Čeprav je 
naša le miniaturna, pa je glede 
ponudbe prava dnevna kavar
na.«

Štefan etc.). Zahod je nas Slo
vence že spoznal. Zunaj že spra
šujejo. odkod si. Oni dobro vedo, 
kje leži Murska Sobota in kje je 
Smederevska Palanka in kako 
dela eden in kako drugi. O tem 
ni dvoma.

Potem se mi samo še malo 
med sabo uredimo. Se bomo že 
še zmenili, če splav dopustimo 
ali ne in kako se bomo rešili to
če. Davek na plače bo kopiran 
po zahodnem sistemu. Oni pri 
Snagi ali bodo čistili ali arive- 
derči. Pri nas bo evropska svo
bodna demokracija in vsak bo 
lahko delal in ustvarjal, ampak 
razni Marojeviči se pa ne bodo 
zajebavali. Naj si nihče ne misli, 
da je demokracija to. da lahko 
delaš, kar hočeš. Za to bosta 
skrbela že Janša in Bavčar. Ti
stemu. ki je po televiziji videl 
model MGV 176 ali kako se že 
reče tistemu avtomatu, je takoj 
postalo jasno, da mi. če hočemo, 
ne poznamo heca. Kot turist se 
bom postavil ob bok Nemcu in 
natakar bo oba enako spoštljivo 
pozdravil.

Da. samo še nekaj dni in po
tem bom šel na ulico in zakričal: 
»Bratje Slovenci, svoboda je pri
šla!«

Dodo
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utrip življenja
KS Stogovci

Razširili šolski objekt

V krajevni skupnosti so s samoprispevkom dolga leta zbirali denar 
za gradnjo prizidka k osnovni šoli v Stogovcih. Čeprav je bilo veliko ugi
banj in dvomov, ali bo sploh prišlo do gradnje, ker ni denarja, pa so ob 
spodbudah predsednika sveta KS Stogovci, Jožeta Zagorca, in tajnika 
za planiranje pri skupščini občine Gornja Radgona, Dušana Zagorca, 
zelo potreben objekt ob koncu minulega leta zgradili. Objekt že rabi 
svojemu namenu, česar so vsi zelo veseli, najbolj pa seveda učenci in uči
telji. Prav tako občani krajevne skupnosti Stogovci pričakujejo, da bodo 
tudi v prihodnosti uresničili nekatere najpomembnejše naloge. V načrtu 
imajo drugo fazo gradnje šole — popravilo starega dela, asfaltiranje 
cest ter telefonsko omrežje in centrala. Načrtovane želje pa bodo seveda 
lahko uresničili s sredstvi novega samoprispevka, o katerem se bodo 
odločali spomladi na referendumu.

Bojan Macuh

Največji kabelski sistem 
v matični občini

S skupno akcijo dveh krajevnih skupnosti dobili največji sistem 
CATV po številu kablov v Sloveniji — 1. februarja začetek rednega od
dajanja na internem kanalu — Želijo si tudi studio

Obljuba Elrada (takrat je bil še v okviru Gorenja), da bo v mati
čni občini zgradil največji sistem kabelske televizije, ki bo hkrati ne
kakšen vzorčni sistem za potrebe Elrada, je končno izpolnjena. Koli
ko je to po zaslugi Elrada in koliko po zaslugi aktivistov v odboru, ki 
sta ga izvolili Krajevna skupnost Crešnjevci—Zbigovci in Krajevna 
skupnost Gornja Radgona, je težko reči. Dejstvo pa je, da brez volje 
krajanov iz Črešnjevec, ki so se pred tremi leti udeležili sestanka na 
KS Gornja Radgona (kjer so se ubadali s problemom premajhnega 
števila interesentov za kabelsko TV) in predlagali, da bi s skupnimi 
močmi in sredstvi gradili CATV, danes še ne bi gledali satelitskih pro
gramov. Predsednik odbora za gradnjo kabelske televizije je Jože Čo- 
sič, ki pa se z opravljenim delom ni zadovoljil. Razmišlja, da bi po
nudbo o priključitvi na CATV poslali tudi sosedom v avstrijsko Rad
gono. Čim večje število naročnikov je priključenih, manjši so stroški 
vzdrževanja, poleg tega pa bi ugodili tudi sosedom, saj bi jim omogo
čili dobro kupčijo. Zaenkrat je na sistem obeh krajevnih skupnosti 
priključenih 1067 naročnikov, vendar se številka iz meseca v mesec 
spreminja. Pred leti so le s težavo pregovorili občane, da so podpisali 
pogodbo, sedaj pa se javlja vsak mesec po petnajst in več novih naro
čnikov. Razlog je enostaven: spoznali so, da imajo s pomočjo kabel
skega sistema in satelitske antene, na ekranu precej boljšo sliko, večjo 
izbiro ter manj (oziroma nič) skrbi z vzdrževanjem anten.

Zaenkrat bodo naročniki plačevali za vzdrževanje četrtino od 
vrednosti televizijske naročnine, vendar upajo, da v kratkem ne bodo 
potrebovali niti teh sredstev. Poleg 25 satelitskih kanalov imajo vzpo
stavljen tudi interni kanal, na katerem bodo predvajali razna obvesti
la in reklame. Upajo namreč, da bo oglaševalcev toliko, da bodo z 
zbranim denarjem lahko plačali stroške vzdrževanja.

Pa to ni vse — še letos naj bi usposobili še 20 dodatnih kanalov, 
v Osnovni šoli Jožeta Kerenčiča pa želijo opremiti televizijski studio.

Bernarda B. Peček

OBNOVA KOVAČEVE ULICE - Delavci SGP Pomurje urejuje
jo de! ulice Štefana Kovača v Murski Soboti. Okrog 800 tisoč dinar
jev, kolikor bo stala ta naložba, je zagotovljenih s krajevnim samo
prispevkom oz. z denarjem iz srednjeročnega referendumskega pro
grama. Poleg obnavljanja pločnika in postavitve novih robnikov bi 
do pomladi asfaltirali še pločnik, zasadili nova drevesa in zamenjali 
obloge okrog njih, namestiti pa nameravajo tudi zaščite za drevesa, 
stojala za kolesa in klopi. Na ta način skušajo onemogočiti parkira
nje avtomobilov na pločniku. M. Jerše, foto: N. Juhnov.

Dragica pomaga na domu
Tisti dan, ki po svoji toploti in sončnosti ni sodil v zimski čas, smo se z Natašo, socialno de

lavko ljutomerskega centra za socialno delo, in Dragico iz Veščice odpeljale na Moto, kjer živita 
Angela Jerič, Dragičina varovanka, ter njen mož Franc. Ta nas je že pričakoval ter pospremil v 
kuhinjo. Na klopi za mizo je sedela Angela, tako da je skozi okno lahko opazovala dogajanje na 
cesti, ljudi, ki hodijo po njej. To pa je zanjo tudi skoraj ves svet, ki ga ima in pozna. Odmaknila je 
svoj pogled ter nas s smehom pozdravila, saj po kapi, ki jo je zadela pred desetimi leti, ne more 
več kaj dosti povedati.

V kuhinji je bilo prijetno toplo 
in Franc, ki je bil tiste dni zaradi 
padca na bolniškem dopustu, je 
začel praviti: »Ni za povedati, 
kako hudo je bilo, tako da včasih 
nisem vedel, kaj bi. Žena, negib
na in tako prizadeta, da niti od
vajanja ne kontrolira. Res je bilo 
hudo, sedaj pa smo vsi srečni, da 
k nam prihaja Dragica, da kaj 
pospravi, skuha in pač naredi 
vse, kar je treba.« Tudi sosedje 
kaj pogledajo, kako je z Angelo 
in naložijo na ogenj, da je na to
plem, ko Franc dela, vendar je 
sprememba, ki jo je v hišo prine
sla Dragica, res velika. Tudi 
Francu je lažje, ker vidi, da le ni 
sam v skrbi za hudo prizadeto 
ženo. »Hudo je, pa kaj moremo. 
Zjutraj, preden grem delat, zaku
rim in nahranim prašiča, potem 
pa ženo odnesem v kuhinjo. Ta
ko sedi osem ur, pač dokler ne 
pridem domov.«

Da so pred tedni imeli koline, 
je še dodal, in da bodo drugega 
prašiča zaklali februarja, meso 
pa da mu je pomagala pospraviti 
Dragica.

Angela k pogovoru ni mogla 
dodati nobene, le smehljala se je 
in tako kazala srečo in zadovolj
stvo, da je doma. Kajti, ko smo 
jo povprašali po domu, oskrbo
vancev se ji je obraz zresnil in 
dala nam je vedeti, da o tem 
sploh noče slišati.

Vendar bi tudi zanjo to bila 
edina rešitev, če na centru ne bi 
pred pol leta začeli z organizaci
jo pomoči in oskrbe na domu. 
Pripravili so plakate in zloženke 
ter jih razobesili na mesta, kjer 
se giblje veliko ljudi. Z njimi so 
vabili vse, ki bi bili pripravljeni

pomagati ostarelim in pomoči 
potrebnim, ter tiste, ki pomoč 
potrebujejo ali jo želijo sprejeti. 
Čeprav vedo, da je kar dosti ta
kih, ki bi pomoč resnično potre
bovali, pa se jih je oglasilo prav 
malo. Povabilu pa se je odzvala 
tudi Dragica Vrbančič.

ali hrano. Za to pa dobi plačilo, 
ki je v višini edinega vira za pre
življanje.

»Četudi plačila ne bi več pre
jemala, bi Angelo obiskovala še 
naprej. Pa tudi drugim bi poma
gala, če bi tako želeli in me pro-

M

»Morda je bila tisti trenutek 
denarna stiska tista, da sem spre
jela to delo, ki ni lahko. Večkrat 
mi znanci pravijo, da sami kaj ta
kega ne bi zmogli. K Angeli pri
hajam vsak drugi da, da jo umi
jem, preoblečem, ji skuham in 
pospravim. Včasih si vzamem 
čas tudi za to, da ji pripovedu
jem, da poklepetava, saj ona ve 
le za svet, ki ga vidi skozi okno. 
Odkar prihajam k njej, se je zelo 
spremenil tudi mož.«

Dragica ima ficka, ki ji je v ve
liko pomoč, saj mora skočiti po 
zdravila, drugič spet po podloge

sili za pomoč.« Toda v ljutomer
skem centru razmišljajo o tem, 
da bi sosedsko pomoč ali pomoč 
na domu še razširili. Spet bodo 
pripravili »propagandni« mate
rial ter povabili pomoči potrebne 
ali tiste, ki želijo pomagati, da se 
oglasijo pri njih, kajti taka obli
ka pomoči je najboljša za člove
ka in tudi dosti cenejša od dom
skega varstva.

»Dobro pa bi bilo,« pravi 
Dragica, »če bi bili mi, ki smo 
pripravljeni pomagati, zdravstve
no in pokojninsko zavarovani.«

Majda Horvat

Ob občinskem tudi krajevni
samoprispevek

V Murski Soboti bi na 
ta način zbrali več kot 25 
milijonov dinarjev — 
Uredili bi številne po-
membne objekte Pri
ključnih objektih računa
jo na delež drugih upo
rabnikov.

Ob pripravah na občinski sa-
moprispevek prihodnjem

LENDAVA

Program
m

uresničen
V krajevni skupnosti Len

dava so januarja 1986. leta na 
referendumu sprejeli krajevni 
samoprispevek za obdobje 
petih let, z njim pa tudi pro
gram za ureditev nekaterih 
krajevnih komunalnih in dru
gih problemov. Med največji
mi nalogami je bila zgraditev 
poletnega kopališča, postav
lja pa se vprašanje, koliko bo 
dohodka, da za njegovo vzdr
ževanje ne bo potrebno pla
čevati iz drugih virov. Že se
daj pa je na dlani, da referen
dumski program ne bo v ce
loti uresničen. Še vedno bo 
nerešeno vprašanje Kolod
vorske ulice, to pa pomeni, 
da še vedno ne bo ulične raz
svetljave in pločnikov. Tudi 
cesta od dežnikarne do Trim- 
linov bo morala počakati na 
boljše čase. Nedorečena je 
usoda dvorane Nafte. Morda 
se bo kulturni program ures
ničil z gradnjo novega kultur
nega doma, ki naj bi bil zajet 
v novem referendumskem 
programu. Tudi stara lendav
ska tržnica bo tako kot doslej 
samevala, tako ne bo boljših 
možnosti za trženje kmetij
skih pridelkov. Veliko se je 
naredilo za telefonsko omrež
je, tako je do telefonske cen
trale položeno omrežje iz 
Dolge Vasi, iz Kolodvorske 
ulice in Trimlinov. Kljub te
žavam je krajevni skupnosti 
uspelo asfaltirati vse ceste, 
kjer prebivajo krajani.

čeprav ves program ni bil 
uresničen, so v krajevni skup
nosti s krajevnim samopri
spevkom dosegli, da postaja
ta Lendava in Trimlini mo
derni naselji, kjer je prijetno 
in zdravo živeti. Za morebi
ten nov referendumski pro
gram, pa le misel, da bi bili 
dobro sprejeti manj nalog in 
te v celoti uresničiti.

Jani D.

I

'srednjeročnem obdobju se v 
Murski Soboti zadnje čase pre
cej ukvarjajo tudi z osnutkom 
referendumskega programa za 
uvedbo krajevnega samopri
spevka. O omenjenem gradivu 
so že razpravljali v svetih mest
nih krajevnih skupnosti, do iz
hodišč, osnov in stopnje pri
spevka ter njegovem namenu 
pa se bodo januarja opredelili 
tudi na skupščinah KS in zbo
rih občanov.

Sredstva krajevnega samo
prispevka bi v letih 1991 — 1995 
namenili za gradnjo šolskih, 
športno-rekreacijskih, kultur
nih in komunalnih objektov ter 
za njihovo vzdrževanje. Po tem 
predlogu bi delavci in upoko
jenci plačevali po 1 odstotek iz 
čistega OD oziroma pokojnine, 
od katastrskega dohodka bi 
odtegnili 2,5 odstotka, iz dav
čne osnove samostojnega opra
vljanja obrtnih, intelektualnih 
in drugih storitev bi zbirali po 
1 odstotek iz čistega OD, obča
ni, ki so na začasnem delu v tu
jini, pa bi plačevali 1500 nem
ških mark v dinarski protivred
nosti v dveh delih na leto. Na 
ta način bi v prihodnjih petih 
letih lahko zbrali nekaj čez 25 
milijonov dinarjev.

Z zbranim denarjem bi sofi
nancirali dograditev in obnovo 
druge soboške osemletke, ure-

ditev grajske dvorane, gradnjo 
športno-rekreacijskega središča 
pri Fazaneriji, drsališča in ko
pališča z izkoriščanjem geoter
malne vode, razširitev mestne
ga pokopališča in telefonskega 
omrežja. Seveda bodo v posa
meznih mestnih krajevnih 
skupnostih uredili tudi številne 
ulice, pločnike, javno razsvet
ljavo, kanalizacijske in vodo
vodne priključke, parkirišča, 
zelenice in drugo.

Kot je dogovorjeno, mora bi
ti pred sprejemom tega samo
prispevka podpisan sporazum 
z občinskim izvršnim svetom o 
sofinancerskih deležih pri klju
čnih objektih, saj le-ti niso le v 
uporabi meščanov, ampak tudi 
prebivalcev občine in regije.

Milan Jerše

Sobočani ugibajo, kaj bo s KS
Nekateri napovedujejo združitev šestih mestnih KS v Murski Sobo

ti _ počakati na volitve ali ustrezno zakonodajo — Morda mestni svet 
KS

Prebivalci Murske Sobote še vedno lahko le ugibajo, kaj se bo v 
prihodnje zgodilo z njihovimi šestimi mestnimi krajevnimi skupnost
mi, ki so še vedno združene v delovni skupnosti na ravni mesta. Ne
kateri pravijo, da mora šest krajevnih skupnosti ostati, drugi razmiš
ljajo o ponovni združitvi krajevnih skupnosti v eno, tretji pa celo na
povedujejo prelevitev šestih krajevnih skupnosti v samostojno obči
no.

Kako bodo Sobočani v prihodnje organizirali svojo mestno sa
moupravo, bo najbrž kmalu pokazal čas. Dejstvo pa je, da bo za zdaj 
sedanja krajevna samouprava do volitev ali sprejetja ustrezne zako
nodaje ostala taka, kot je. Bolj kot to pa sili v ospredje vprašanje, ka
ko čim manj boleče izvesti organizacijske zadeve, saj bo treba zmanj
šati število najrazličnejših organov. Težnja je, da bi imele krajevne 
skupnosti le svete, ki bi jih delovni ljudje in občani izvolili neposred
no, hkrati pa bi število članov teh svetov zmanjšali na 5. Ob dobrih iz
kušnjah delovanja koordinacije predsednikov svetov KS pa razmišlja
jo tudi o organizaciji mestnega sveta, ki bi prevzel določena poobla
stila sedanjih svetov krajevnih skupnosti. Tako bi mestni svet štel 30 
članov; po 5 iz vsake izmed šestih mestnih krajevnih skupnosti. Obe
nem predlagajo, da bi v Murski Soboti obdržali volilne in socialno- 
zdravstvene komisije v vsaki krajevni skupnosti, kjer naj bi delovali 
tudi poravnalni sveti, na novo pa bi ustanovili mestni štab civilne za
ščite.

140 gasilnih 
aparatov

Na letnem občnem zboru gasilskega 
društva Petanjci, ki vključuje desetine 
članov, mladincev, pionirjev in vetera
nov, skupaj nad 90 članov, so ugotovili, 
da so v minulem letu dosegli pomemb
ne uspehe pri požarnem varstvu. V kra
ju imajo 19 protipožarnih vodnjakov in 
nad 140 ročnih gasilnih aparatov. Čla
ni društva pa so se izkazali tudi na raz
nih tekmovanjih doma in v sosednji Av
striji, kjer so zasedli več prvih mest. 
Lani so tudi razvili pionirski prapor. 
Sprejeli so tudi program dela, v kate
rem namenjajo posebno skrb izobraže-

Radgonski 
prenovitelji 

v novi zasedbi
V G. Radgoni so se odločili, 

da kljub težavam delo prenovite
ljev ne sme zamreti. Nekaj časa 
na občinskem komiteju ni delal 
nihče, prostori so samevali, član
stvo pa je postalo neaktivno. 
Končno so vendarle našli pro
stor in določili uradne ure. Tako 
bodo člani lahko spet aktivni, | 
vsaj tisti, ki želijo nadaljevati de
lo. Nekateri so zapustili vrste or
ganizacije, tako da jih je ostalo 
le kakih 100. Pred nedavnim so 
okrepili predsedstvo SDP in za 
sekretarko postavili Manjo Kur- 
bus, za predsednika pa so potrdi
li dolgoletnega političnega de
lavca Petra Fridaua. Novi pred
sednik pričakuje, da se bo aktiv- | 
nost popravila, da se bodo člani j 
vrnili v organizacijo. Če tega ne I 
bodo dosegli, bodo za vodstvo I 
organizacije poiskali nove ljudi. 
V sedanjem obnovljenem pred- | 
sedstvu občinske SDP delajo ob I 
predsedniku Fridau in sekretarki 1 
Kurbusovi še Vinko Rous, Miha 
Strah, Irena Petek-Ferenc, Milan 1 
Verdev in drugi. Prenovitelji si j 
želijo tesneje sodelovati z občani 
in reševati njihove probleme. S 
svojim delom bodo pokazali, da 
so stranka, ki dela za ljudi. Priča- I 
kujejo, da bo v njihove vrste sto
pilo več novih članov.

vanju članstva. trku
Bojan Macuh

M. Jerše

Zahvala oskrbovancev
Ob upokojitvi se naši glavni sestri gospe Ljudmili Hakl prisr

čno zahvaljujemo za vso pozornost in požrtvovalnost ter za razu
mevanje, ki gaje izkazovala oskrbovancem Doma v Rakičanu, 
nam, ki smo bili kot ptički brez gnezda in smo morali na jesen ži
vljenja od doma. Pomagal nam je z gospodom soprogom, prejš
njim tako priljubljenim direktorjem. Prisrčna hvala! Želimo ji še 
mnogo srečnih let. Glavni sestri, ki bo prišla na njeno mesto, pa 
želimo dobro počutje med nami in prosimo za razumevanje.

Marija Kuhar
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utrip življenja

Le družnost in enotnost krajanov
Gornji naslov bi lahko bil tudi odgovor na vprašanje: kakšen je recept za pridobitev naziva najlepše 

urejenega kraja v Sloveniji. Večkrat smo že slišali, da morajo krajani najprej svoj kraj spoznati, ga vzlju
biti in ga olepšati, šele nato naj bo cilj, da bi kraj ponudili »na ogled« tudi drugim, torej turistom. Zmotno 
je torej prepričanje, da čistimo in urejamo vasi in mesta zaradi drugih. Urejati jih moramo v prvi vrsti za
radi nas samih, da se bomo v njih počutili prijetno predvsem mi, ki tu živimo.

Zvonka Kneževič je predsed
nica Komisije za varovanje 
okolja pri Turistični zvezi Slo
venije, ki je že 22. organizirala 
ocenjevanje najlepše urejenih 
krajev.

Je to najpomembnejša naloga 
komisije?

»Gotovo je akcija izbirajmo 
najbolj urejeni kraj v Sloveniji 
glavna naloga naše komisije. 
Resda imamo še vrsto nalog, ki 
jih izvajamo, kajti naš program 
je zelo obsežen, vendar je na 
prvem mestu vsekakor ta aktiv
nost. Letos se je na tekmovanje 
prijavilo čez 200 krajev. Ko so 
opravili regijska izbirna tekmo
vanja, smo dobili 28 finalistov. 
Način določanja teh uvrstitev 
pa je zelo matematičen. Oce
njujemo štiri ocenjevalne sku
pine, kam spada kateri kraj, pa 
je odvisno od tega, kako in kaj 
v kraju delajo in kako je ure
jen. Najprej ocenjujemo splo
šno urejenost kraja in okolice, 
nato prometno urejenost, ure
jenost javnih lokalov in njiho
ve okolice ter urejenost kraje
vne infrastrukture. K temu do
dajamo še peto točko: aktiv
nost turističnega društva.«

Je zaradi te pete točke na pr
vem mestu v posebni skupini 
kraj Radenci?

»Prav gotovo tudi zaradi te
ga. Vendar pa ni le v Radencih 
turistično društvo dobilo peti- 
ce. Tudi v drugih krajih so dru
štva dobila najvišjo oceno.«

Kateri je bil tisti odločilni de
javnik, da ste prvo mesto dodeli
li Radencem?

»Težko bi odgovorila, ker so 
to povsem matematični izraču
ni. Prvo skupino sestavlja pet 
krajev, ki jih ne moremo pri

merjati z nobenimi drugimi. To 
so naši tipični turistični kraji, 
ki se že dolgo borijo in so leta 
in leta v samem vrhu ocenjeva
nja. Dokler smo imeli stari na
čin ocenjevanja, so ostali drugi 
vedno v ozadju. Radenci so do
bili pri vseh kriterijih ocenjeva
nja najvišjo oceno, tudi pri de
lovanju turističnega društva.«

Določene pomanjkljivosti so v 
primerjavi z lani še ostale, akti
viralo se je le turistično društvo?

Zvonka Kneževič, predsednica Komi
sije za varovanje okolja pri Turisti
čni zvezi Slovenije. Foto: Nataša 
Johnov

»Ne, ne. Naša komisija dela 
tako, da morajo biti pri ocenje
vanju prisotni najmanj trije 
člani. Ko obhodimo kraj, na
tančno pogledamo vse tiste ti
pične objekte, ki so za neki 
kraj pomembni — gostilne, šo
le, postaje, hotele, trgovine. 
Moram reči, da bi Radenci lah
ko dobili še več, če bi bila med 
obiskom urejena okolica šole. 
To pa je število točk precej 
zmanjšalo. Nismo mislili na 
gradbišče, ampak je bila nepo- 

košena trava, vse razmeta
no.. ., skratka, klavrno. Dru
gače pa je v Radencih čisto, z 
veliko rož, primernimi kažipo
ti, Radenci so znani po zelo či
stih straniščih, tu jih moramo 
pohvaliti.«

Kaj pa se mora spremeniti v 
Murski Soboti, da bo prilezla še 
više?

»Ko smo ocenjevali, je bil v 
mestu grozen dren. Parkirali so 
vsevprek, tudi po zelenicah. 
Krivi so bili verjetno zunanji, 
ne domačini. Polovica avtobu
sne postaje je še vedno neureje
na, vendar turist ne ve, zakaj. 
Tudi del železniške postaje je 
zanemarjen. V glavnem je tu 
slaba prometna urejenost in di
vje parkiranje. Vendar ta uvr
stitev niti ni slaba, kajti velik 
dosežek je že to, da se izmed 
dvesto kandidatov uvrstijo v fi
nale.«

In kako je z Veržejem?
Veržej si že vrsto let zelo pri

zadeva. Večkrat ga obiščemo, 
tudi v času cvetenja narcis. Šo
la vzorno skrbi za spomenike, 
pokopališče je zelo lepo ureje
no, tudi parkirišče, šola.

Če so krajani družni, če sto
pijo vsi skupaj, tako društva 
kot kmetje s traktorji, in dru
žno opravijo akcije, se to takoj 
pozna. En sam je premalo.«

Kaj mislite, zakaj ni bilo na 
podelitvi priznanj predstavnika 
Rogaške Slatine, so mogoče 
užaljeni?

»Ne, užaljeni niso. Mora biti 
kak drug razlog. Drugače pa so 
oni veseli uspehov svojih in 
drugih.«

Bernarda B. Peček

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU

SLEDI STRELE 
NI VEČ

Kot smo v našem listu že poročali, je 20. aprila 
zjutraj tri minute pred osmo uro strela zanetila po
žar na 51 metrov visokem stolpu cerkve sv. Križa v 
Križevcih pri Ljutomeru. Nastala je velika gmotna 
škoda, in ker si niso mogli privoščiti napake, da bi' 
poiskali kako zasilno rešitev — navsezadnje tudi 
zato ne, ker je cerkev pod spomeniškim varstvom 
— so v župniji Križevci pri Ljutomeru začeli zbira
ti denar. Se-sreča, daje območje veliko, saj zajema 
18 vasi, zato je šlo lažje. Posamezne družine so pri
spevale po 800 dinarjevg, 200 tisoč dinarjev je pri
maknila zavarovalnica, mošnje so razvezali zdom
ci in izseljenci ter drugi. Kmalu so stekla obnovit
vena dela, ki jih je opravilo PGP Ljutomer, klepar
ska dela pa obratovalnica Alojza Pajnharta. Žal 
stolpa niso mogli prekriti z enako kritino, kot je 
bila prej (kamnite skodle), ampak so uporabili ve
liko primernejšo bakreno pločevino. Obnovitvena 
dela so stala milijon 300 tisoč dinarjev. Polepšali 
so tudi pročelje cerkve, nato pa je mariborski škof 
Franc Kramberger vse to blagoslovil.

Š. S.

Na novo ostrešje križevske cerkve so namesto nekdanjih 
kamnitih skodel (plošč) pritrdili bakreno pločevino. Obno
va je stala 1.300.000 dinarjev.

Foto: Š. S.

Marsikaj še čaka na boljše čase
OB VEČJIH NALOŽBAH BODO V MESTU MURSKA SOBOTA MORALI POSTORITI ŠE PRECEJ 

- VELIKI OBETI OD SPREJETJA KRAJEVNEGA SAMOPRISPEVKA

Podrobnejši vpogled v izvaja
nje referendumskega programa v 
letih 1986—1990 v mestu Mur
ska Sobota dokazuje, da je bilo 
marsikaj narejenega, nekaj več
jih naložb pa še vedno čaka na 
boljše čase. To je gotovo dogra
ditev in obnova Osnovne šole 
Karla Destovnika-Kajuha, za ka
tero so krajevne skupnosti že da
le denar za izdelavo idejnega 
projekta. Nedokončana so tudi 
obnovitvena dela v grajski dvo
rani, zato naj bi ta pomembni 
kulturni objekt dokončali v tem 
srednjeročnem obdobju.

V minulem srednjeročnem ob
dobju pa so v Murski Soboti 
zgradili večnamensko telovadni

co pri Osnovni šoli Edvard Kar
delj, 4 oddelke dnevnega bivanja 
otrok na Lendavski ulici in v ce
loti uresničili komunalni pro
gram. Ta je zajemal ureditev in 
asfaltiranje ulic, pločnikov, 
osvetlitev prehodov za pešce, ja
vno razsvetljavo, gradnjo vodo
vodnih priključkov in ureditev 
pokopališča. Z ureditvami asfal
tnih prevlek in pločnikov, pa bo
do nadaljevali takoj, ko bo to 
možno.

Letos naj bi v Murski Soboti 
uredili tudi vrsto komunalnih za
dev. V ospredju je gotovo uredi
tev Gregorčičeve ulice, ki bo po
stala pomembna vzhodna obvoz
nica. Druga etapa del, ki bo skle

njena do maja, bo stala 3 milijo
na 760 tisoč dinarjev. Približno 
toliko denarja bodo odšteli tudi 
za Kocljevo ulico, čaka pa jih še 
obsežno vzdrževanje drugih ulic, 
pločnikov, parkirišč, zelenic in 
druge komunalne opreme. Tako 
je v letu 1991 predvidena kom
pletna ureditev Partizanske in 
južnega dela Kajuhove ulice, 
medtem ko naj bi komunalno 
uredili Južno ulico in del naselja 
Prekmurske brigade ob mlinu. 
Načrtujejo tudi ureditev Ulice 
ob progi, kjer prav tako pričaku
jejo velik delež mestnih krajev
nih skupnosti.

M. Jerše

Krajevna skupnost Bogojina

Vodovodno omrežje, za kar je 
''sako gospodinjstvo prispevalo 
ri povprečne slovenske plače, 

začetek del za kabelsko televizi- 
!?’ Prenovitev in dograditev mrli- 
Ke veže v Bogojini, zgraditev 
ove mrliške veže v Filovcih,

Na Ivancih bodo gradili kapelo
------KS LIPA'

ureditev prostora za prireditve 
na Bukovnici, odprtje gasilskega 
doma na Ivancih, to so bila naj
pomembnejša dela v krajevni 
skupnosti Bogojina v lanskem le
tu. Kot nam je povedal novi 
predsednik sveta krajevne skup

nosti Bogojina, dr. Franc Hor
vat, pa smelo načrtujejo tudi za 
letos. Začeli so z deli pri posodo
bitvi cestnega odseka Ivanci-* 
križišče ceste Bogojina—Ganča- 
ni v dolžini enega kilometra. To 
cesto bi morali zgraditi že takrat, 
ko so asfaltirali cestni odsek 
Mlajtinci —Ivanci. Posodobitev 
ceste se financira iz sredstev ob
činskega referendumskega pro
grama z 20-odstotno udeležbo 
krajanov Ivanec. Ta delež so za
gotovili s krajevnim samopri
spevkom, prispevkom 4.000 di
narjev v povprečju po gospodinj
stvu in z gramozom. Tako bodo 
Ivanci do konca pomladi z asfal
tom v celoti povezani s krajev
nim in občinskim središčem. Po
leg tega bodo na Ivancih nada
ljevali z obnovo stare osnovne 
šole za potrebe krajanov, zgraditi 
pa nameravajo tudi novo kapelo.

Krajani Bukovnice, ki so pred 
dnevi na referendumu zopet 
sprejeli samoprispevek, se pri
pravljajo na posodobitev ceste 

Bogojina—Bukovnica v dolžini 
4,5 kilometra. V Filovcih, kjer so 
prav tako kot v Bukovnici pred 
dnevi izglasovali samoprispevek, 
bodo asfaltirali dovozno pot do 
pokopališča ter uredili parkirni 
prostor, razmišljajo pa tudi o 
gradnji lončarko-kemičnega cen
tra, o čemer je bil govor na 
sklepni prireditvi Košičevih dne- 
vov v Filovcih, ko je bila oblju
bljena pomoč občine in republi
ke. V Bogojini nameravajo letos 
dokončno urediti pokopališče in 
nasaditi živo ograjo, urediti oko
lico vaškega doma in obnoviti fa
sado ter asfaltirati dva krajša od
seka vaških cest. Nujno pa bi 
morali pri vrtcih v Bogojini in 
Filovcih urediti zunanji igralnici 
in zavarovati otroke pred pro
metno nevarnostjo. Sicer pa si v 
krajevni skupnosti Bogojina naj
bolj želijo novo telovadnico, ki 
jo načrtujejo že vrsto let. Ta na
ložba naj bi prišla v sedanji ob
činski referendumski program.

Feri Maučec
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J Gostilna LIPOT ■ 
| Pred kratkim je v Dobrovniku | 
■odprla nov gostinski lokal Lipot« 

domačinka Helena Povše. Gre za g 
■najsodobneje urejen lokal, ki bo«

Skrb za čisto okolje

Novo vodstvo krajevne skupnosti v Lipi je v svojem programu 
dela zapisalo, da bodo posebno skrb namenili odlagališču smeti. Ta 
žgoči problem želijo rešiti še v obdobju tega krajevnega samopri
spevka. Krajevna skupnost je tudi obvestila vsa gospodinjstva, naj
večjo skrb namenijo čistoči, zlasti v bližini vaškega vodovoda. Za 
odlaganje odpadkov in drugega so uredili vaško smetišče. Žal pa v 
Lipi nekateri uporabljajo »divje« odlagališče smeti, (na fotografiji).

Tekst in foto:
J. Ž,

Zlata poroka v Otovcih

Iprivlačen tako za domače kot tuje

ZLATA POROKA V OTOVCIH - Te dni je poteklo 50 let, odkar 
sta si Janez in Frančiška Horvatova iz Otovec obljubila zakonsko 
zvestobo. Obljube sta se držala, čeprav so bile v teh desetletjih tudi 
težave. Zlasti hudo je bilo, ko sta se podala s trebuhom za kruhom v 
Nemčijo in Francijo, da bi svojim trem otrokom omogočila lepše ži
vljenje. Žal sta enega sina izgubila v prometni nesreči. Zdaj živita 
sama, vendar nista osamljena, saj si je hčerka zgradila v neposredni 
bližini veliko hišo. Cesti obiskovalci so tudi vnuki. Lepo je bilo, ko 
so vsi skupaj praznovali 50-letnico (nagovor, želje, pojedina).

Foto: Š. S.

• ekspresna izdelava vseh 
vrst očal
• kontrola vida • sodobni 
okvirji
SONJA JUREŠ, Glavni trg 
7, LJUTOMER, 
telefon: 82-445
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odsev mladosti

V pričakovanju počitnic
Polletne počitnice! Ali je to sploh mogoče? Kot bi pihnil, je minilo teh nekaj 

mesecev.
Redovalnice se polnijo z dobrimi in slabimi ocenami. Kontrolke se vrstijo iz 

dneva v dan, potem še spraševanje. Ure pouka so mučne in včasih sem nezadovolj
na, saj ne dosežem tistega, kar sem si zadala. Toda tu je še eno upanje, drugo pol
letje. Morda bo to uspešnejše. Upam pa tudi, da je to, kar sem dosegla, vseeno le
po. Letošnje počitnice bodo v primerjavi z dosedanjimi kratke, zato jih bom preži
vela kar doma. Pomagala bom mami, brala kako knjigo in pazila na svojo sestri
co. Če vreme ne bo tako muhasto, se bomo peljali na enodnevni izlet. Lepo bi bilo, 
da bi zapadlo vsaj malo snega. Potem bi šla k babici, da bi vsaj malo smučala.

Vsem torej vesele in lepe počitnice.
Suzana Fras, 7. a,

OŠ Bakovci

SKRITA RISBA
Skoraj ne moremo verjeti, da smo vas tako zelo zainteresirali 

za odkrivanje skrite risbe. Med vašimi rešitvami druge slikovne 
uganke smo izbrali risbi Robija Kranjca (2. razred) iz Gornje Rad
gone in Andreja Glažarja (7. raz.) iz Murske Sobote.

Poglejte tudi danes našo slikovno uganko, poskušajte dopolniti 
risbo, jo izrežite, nalepite na dopisnico ali pa dajte v kuverto in poš
ljite na naš naslov. Vašo pošto pričakujemo do prihodnjega četrtka.

Tombola za Madžarsko 
je uspela

V šolo smo prišli ob osmih. Ta 
dan je bil zadnji šolski dan pred 
prazniki. Na šoli se je dogajalo 
mnogo vsega: kviz, tombola in 
disco.

Zjutraj smo imeli še veliko de
la. Osem učencev in učenk naše
ga razreda je prodajalo karte. Z 
denarjem, ki smo ga zbrali, si bo
mo plačali zaključni izlet na 
Madžarsko. Učenci so z velikim 
veseljem kupovali karte, ker so 
bile nagrade dragocene, lepe in 
dosti jih je bilo. Pred tombolo 
smo imeli še kratko proslavo in 
veliki kviz. Učenci so bili disci
plinirani, ubogali so učitelje in 
starejše učence, razen pri kvizu,

kjer so goreče navijali za svoje 
tekmovalce. Zmagala je seveda 
ekipa sedmega in šestega razre
da. Pri tomboli smo najprej po
delili majhne, tolažilne nagrade, 
nato pa so se vrstile vedno večje. 
Največje so bile: komplet anten, 
izolacijski material in ekspanzij
ska posoda. Tombola je trajala 
kar dolgo. Nato smo imeli še 
ples in kdor je hotel, je lahko šel 
domov.

Želja, da bomo šli na Madžar
sko, se nam je uresničila. Zato bi 
se zelo radi zahvalili tistim, ki so 
prispevali nagrade.

Majda Toplak in 
Alenka Kovač, 

7. razred, OŠ DOBROVNIK

MOPED SH0W NA NAŠI ŠOLI
Kot novoletno darilo nam je šola podarila nastop MOPED 

SHOW-a. Z enourno zamudo so končno našli pot v Lendavo. To
ne Fornezzi-Tof, ki se ima za povprečnega Slovenca s konvertibil
nim italijanskim priimkom Fornezzije predstavil svoje sodelavce.

Orkester zase je Martin Žvelc, ki je pravi Mozart. Bradatega 
kitarista Dušana Uršiča pa zaradi globokega glasu kličejo Medo. 
Kot okras MOPED SHOW-a je simpatična Simona Vodopivec, ki 
je po poklicu učiteljica glasbenega pouka. Dušan je tehnik, Tof 
novinar, Martin pa diplomirani inženir tehnike. Po' nastopu smo 
Tofu zastavili nekaj vprašanj:

— Vam je všeč v Lendavi?
»Da, seveda!«
— Ste že bili kdaj v Lendavi?
»Da, bil sem že dvakrat. Prvič točno ob polnoči, drugič pa do 

dvanajstih opoldne.«
— Boste na plebiscitu volili »za«?
»Kako bi vi?«
— Ce bi lahko, bi »za«.
»No, vidite, jaz bi enako kakor vi.«
— Kaj menite o Sloveniji?
»Slabše kot je, ne more biti.«
— Kdo je avtor vaših oddaj?
»Mi sami.«
— Kje ste dosegli svoj največji uspeh?
»V Španiji.«
— Kje vse pa nastopate?
»Po vsej Sloveniji, med zdomci in na Hrvaškem do Kolpe.« 
— Koliko zaslužite?
»Odvisno, vendar ni tako pomembno.«
Radi bi jih še marsikaj vprašali, ampak se jim je zelo mudilo. 

Poklonili so nam svoje avtograme.
Učenci 8. b in c r., 

OŠ Draga Lugariča, Lendava

SNEG
Končno je zapadel težko pričakovani sneg.
Vse tri dni sem se sankal po hribu za hišo.
Za smučanje ga je še premalo. Sneg je povzročil zastoj v prome

tu. Dedek ne more z avtom s hriba, ker je cesta ledena. V šoli smo 
naredili dva snežena moža.

Želim si, da bi zapadlo še več snega in da sploh ne bi skopnel.
Peter PINTARIČ, 3. r„

OŠ Stročja vas

ŽELJE SO ENO - 
RESNICA PA DRUGO

Ob stopu v novo leto je bilo izrečenih mnogo lepih želja. Voščili 
smo si srečo, zadovoljstvo, predvsem pa zdravje. Isto smo želeli na za
četku prejšnjega leta in tudi mnogo let prej. Žal se vsako leto uresniči 
manj naših srčnih želja. Moje želje so skromne, a žal zelo pomembne. 
Prva je zdravje, druga pa uspeh v šoli. Prihajajo namreč časi, ko bo
mo težko dobili službo; še težje tisti, ki bodo imeli slab uspeh.

Redno spremljam televizijski dnevnik. Strah me je, ko poslušam 
o krizi v Zalivu. Zato želim tistim, ki so odgovorni za njen razplet, pa
metno in preudarno glavo, da bi našli mirno pot za rešitev tega težke
ga problema.

Groza me je ob podatkih, koliko otrok umre vsak dan na svetu 
zaradi lakote. Ali so krivi, da so se rodili? Namesto orožja jim kupi
mo košček kruha in jim rešimo življenje! To si vendar zaslužijo! Bol
nim pa pošljimo potrebna zdravila, saj so tudi oni le LJUDJE!

Slovenskim politikom pa želim, da bi nas čimprej pripeljali na 
pot, za katero vsi hrepenimo. Seveda bi ne smela imeti dosti ovinkov 
in lukenj, potem jo bomo nekako s trudom in požrtvovalnostjo le pre
hodili.

Mislil sem, da sem skromen, na koncu pa vidim, da ni tako. Bo
jim se, da bom ob letu ugotavljal isto, ne želim si pa seveda hujših ra
zočaranj.

Vrtimo kolo leta, da bo konec čim uspešnejši, vsi ljudje sveta pa 
kar se da SREČNI!

DRAGO KOČAR, 7. r.,
OŠ KUZMA

•"ALI VESTE -?'----------"I
I Drugo vprašanje se je glasilo, ali veste, koliko ljudi živi v !

Pomurju. Seveda nismo mislili natančne številke, temveč smo | 
■ pričakovali, da boste odgovorili vsaj približno. Večina vas je ■ 

bila dokaj blizu uradnega podatka (stanje 30. 6. 1990), da je I 
I število prebivalcev v štirih pomurskih občinah 131.272. Nagra- I 

do Knjigarne in papirnice Dobra Knjiga Murska Sobota — I 
I knjigo Pomurje A — Ž — pa prejme Alenka Jonaš iz Hodoša. ■

Čestitamo!
4. vprašanje: Katera je najvišja pomurska >gora< in kolik- - 

. šna je njena višina?
Odgovore pošljite do 31. januarja na uredništvo Vestnika, 

s pripisom »Ali veste«.

O ZVEZI DIJAKOV

PODPORA INTERESOM DIJAKOV IN ŠOLE
Srednješolce povezuje veliko 

skupnih problemov, ki jih orga
nizirani laže rešujejo. Zato so po 
razpadu osnovnih organizacij 
ZSMS na šolah marca ustanovili 
Zvezo dijakov Slovenije, stanov
sko organizacijo, ki si je v svo
jem programu med drugim zapi
sala, da se bo zavzemala za iz
boljšanje materialnih razmer v 
šoli in materialnih razmer učen
cev, za boljše odnose v šoli, spre
membo šolskih pravilnikov, ki 
bolj prepovedujejo kot spodbu
jajo, in za drugačno vsebino izo
braževanja.

O tem, kako se dejavnost Zve
ze dijakov uresničuje na naših 
šolah, smo se pogovarjali z Ri- 
hardo Vinkovič s Srednje medi

Saša Sraka

cinske šole in Sašo Srako s Sred
nješolskega centra v Murski So
boti.

Za kaj si prizadeva Dijaška zveza 
na vajinih šolah?

Riharda: »Pri nas si zveza pri
zadeva izboljšati materialne raz
mere dela na šoli, saj se zaveda
mo, koliko je odvisno od tega, 
prizadevamo pa si tudi na vseh 
drugih področjih uresničevati ci- 
Ije, ki si jih je naša zveza zastavi
la.«

Saša: »Zvezo dijakov na naši 
šoli smo ustanovili, da bi laže 
uresničevali tako interese dija
kov kot šole, kar se pogosto po
vezuje. Tudi so pri nas v sopred- 
ju delovne razmere na šoli, od 
katerih je veliko odvisno, tako 
poskušamo čim več prispevati za 
boljšo šolo.«

Riharda Vinkovič

Na kakšen način lahko vplivate 
na tisto, kar se vam zdi na šoli na
pačno?

Saša: »Pri nas smo napisali, 
kaj bi bilo dobro dopolniti, po
stavili vprašanja, ki nas najbolj 
tarejo. Sicer pa mentor sproti ob
vešča učitelje o tem, kaj smo 
sklenili, kaj se dogaja na naših 
sestankih, o naši dejavnosti.«

Riharda: »Pri nas je enako. 
Ubadamo se s problemi, s kateri
mi so se ubadale že generacije 
pred nemi, kot so higiena, malica 
in podobno. Zato je tudi v intere
su učiteljev, da jih skupaj rešuje
mo.«

Članstvo je prostovoljno. Kaj bi 
organizacija lahko naredila za 
člana, ki mu grozi disciplinska 
kazen, dijaki pa veste, da ni opra
vičena?

Saša: »Dijaška zveza bi mora
la seveda podpreti svojega člana. 
Problemi, ki se ne morejo rešiti 

med dijaki in profesorji nepo
sredno, se lahko rešujejo prek or
ganizacije. Če je kazen neupravi
čena, mora organizacija pač ja
sno povedati, kaj o njej misli.«

Riharda: »Pri nas zaenkrat ta
kih problemov ni bilo. Vse se 
uredi med učenci in profesorji. 
Če bi bilo drugače, pa bi zveza 
seveda podprla dijaka.«

Kako pa se Zveza dijakov povezu
je z drugimi organizacijami v Po
murju in v Sloveniji?

Saša: »Zveza dijakov se želi 
povezovati z organizacijami in 

Avtošola SEMAFOR, Beltinci, Gubčeva 2

organizira TEČAJE za voznike

A in B kategorije v Murski Soboti na delavski univerzi, v os
novni šoli v Beltincih in na delavski univerzi v Lendavi.
Prijave sprejemamo po telefonu št.: 41 231 (Beltinci) in 
75 950 (Lendava) vsak večer po 20. uri

Podjetje za turistično posredovanje 
69252 Radenci

VABIMO VAS NA IZLETE Z AVTOBUSOM:

• 1. in 2. februarja v MUNCHEN za 490,00 din
• 10. februarja na PTUJ (kurentovanje, pustna povorka) le za 

45,00 din (prevoz, organizacija, vodenje)
• 8. marca na BLATNO JEZERO za 290,00 din
• 22. marca v MEDŽUGORJE
Prijave v turistični agenciji na avtobusni postaji Radenci ali po 
telefonu (069) 73 263 od 14. do 18. ure.

društvi, ki imajo enake interese, 
kot mi. To so predvsem organi
zacije, ki se ukvarjajo z mladimi. 
V slovenskem merilu smo polno
pravni člani Mladinskega sveta 
Slovenije, povezujemo pa se tudi 
s Študentsko organizacijo, ki 
nam tudi daje prostore za delo v 
Kersnikovi 4 v Ljubljani.«

Riharda: »Povezovanje je po
membno, vendar pa je v ospred
ju aktivnost organizacije na šoli, 
uresničevanje ciljev, ki so v inte
resu vseh dijakov.«

J. Gabor

(O PROFIL d.o.& 
podjetje za raziskovanje poslovnih procesov

in poslovno svetovanje
Tbrčeva 52. 62000Maribor

Inovativno poslovanje pomeni predvsem uporabo izboljšanih ali po
vsem novih organizacijskih pristopov. Gre predvsem za:
• reorganizacijo obstoječih podjetij, vključno z vrednotenjem 
podjetij, • ustanavljanje novih podjetij, • skupna vlaganja, 
• strateške povezave.
VSE INFORMACIJE DOBITE PO TELEFONIH ŠT. (062) 27-271, (int. 
336 in 337) ali 221-309 pri Branku Tomelju ali Mirjani Perko).

| SLIKOPLESKARSTVO TOPLAK

| OPRAVLJAMO VSA SLIKOPLESKARSKA DELA HITRO, KAKO- ■ 
IVOSTNO, PO KONKURENČNIH CENAH IN V DOGOVORJENIH I

ROKIH.
| MOŽNOST PLAČILA NA OBROKE BREZ OBRESTI
I Kobilje 141 Beltinci

1 69223 DOBROVNIK ali Panonska 28
tel. 79 234 po 18. uri 69231 BELTINCIL_„________________i

/O ljubljanska banka
Pomurska banka d.d. 
Murska Sobota

PTT PONOVNO OPRA
VLJA STORITVE ZA PO
MURSKO BANKO, d. d.

Cenjene stranke obveščamo, da je bil ponovno 
sklenjen dogovor med LB^Pomursko banko, d. d., 
in PTT Murska Sobota, na osnovi katerega je mo
žno tudi v prihodnje na vseh poštah v Pomurju 
dvigovati in polagati denar na hranilno knjižico 
ali tekoči račun.
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šport

। Atletski klub Pomurje Murska Sobota

i Primanjkuje kadrov |
। in denarja J
I Pri Atletskem klubu Pomurje iz Murske Sobote so naredi- - 
■ li pregled lanskoletnih uspehov. Ugotovljeno je bilo, da so to- | 
I krat prišli v ospredje šprinterji, predvsem po zaslugi Špura, v ■ 
I prejšnjih letih pa so pravladovale ženske v tekih na srednje I

proge. Lani ni bilo posebnih pomurskih rekordov, ampak so I 
Ibila osvojena mesta med prvimi osmimi na republiškem in dr- J

žavnem prvenstvu. Vsekakor pa kaže posebej pohvaliti nekate- I 
Ire pionirje, ki so lani dosegli solidne rezultate na raznih tek- | 

movanjih, ko so nastopali za šole ali šolska športna društva. a 
INaj omenimo samo nekatere, ki bodo letos nastopali za barve I

Atletskega kluba Pomurje: Miran Ščančar, Benjamin Žižek, I 
I Romana Forjan, Sonja Virag, Erika Mesarič in drugi iz beltin- ■ 
■ ske osnovne šole, Jože in Slavko Kolar iz rogašovske šole, Me- I 
I lita Zadravec od Grada, Tina Klemenčič iz Radgone in še ne- - 
I kateri drugi, ki so se s svojimi rezultati uvrstili med 16 najbolj- | 

ših v Sloveniji. Ti rezultati tudi kažejo, da na nekaterih osnov- a 
Inih šolah atletiki še vedno posvečajo veliko pozornosti. Vpra- I

sanje pa je, kako naprej. Atletski klub Pomurje iz Murske So- I 
I bote, ki naj bi bil nosilec atletike pri nas, se ubada s kadrovski- J 
_ mi in finančnimi težavami. Zato bi v klubu potrebovali vsaj I 
| polprofesionalca. Atletski klub se je tudi odločil in povabil vse . 
I talentirane atlete ter njihove mentorje na razgovor o nadalj- |

njem delovanju v okviru kluba. Najzaslužnejšim pa so ob tej ■ 
■ priložnosti podelili priznanja. Dobili so jih: Benjamin Žižek, I

Miran Ščančar, Jože Kolar, Romana Forjan, Melita Zadravec I 
I in Melita Hajdinjak. Mirko Šeruga J

Pogovor s predsednikom Občinske zveze klubov malega nogometa Murska Sobota Dušanom Bencikom

Boljša organiziranost malega nogometa
Pred kratkim so v Murski Soboti ustanovili Občinsko zvezo klubov malega nogometa. Za predsednika je 

bil izbran dosedanji predsednik strokovnega odbora Dušan Bencik. Z njim smo se pogovarjali o organizaciji, 
težavah in načrtih te priljubljene športne panoge.

Namizni tenis

BREZ PRAVE FORME
Sobočani so sredi priprav za drugi del tekmovanja v prvi zvezni 

ngh ki se začne 9. februarja. V okviru teh priprav so sodelovali na 
danskem turnirju za Rajkov memorial v Hrastniku, ki je bil že 30. po 
yrsti, in dosegli povprečne rezultate. Unger je zasedel tretje mesto, ko 
Je v polfinalu izgubil s Smrekarjem z 0:2; Benkovič, Benko in Kus so 
se uvrstili med osmerico; Ori pa je že izpadel v drugem kolu z zmago- 
va>cem turnirja Zalaznikom. Dvojica Unger—Benko je osvojila tretje 
mesto po nepričakovanem porazu v polfinalu z dvojico Šemrov— Ko- 
mac (Olimpija). Tudi Kus se je skupaj s Tuškom (Fužinar) uvrstil v 
Polfinale po nepričakovani zmagi nad favorizirano dvojico Benko- 
vl9~Ori. V mešanih dvojicah je zasedel Unger supaj z Guzeljevo (Ke- 
mtčar) tretje mesto.

Na Ptuju je bil drugi regijski selekcijski turnir pionirjev, na kate- 
r®m so Pomurci ob solidni igri dosegli dobre uvrstitve. V drugi skupi- 
ni je prijetno presenetil Horvat, ki je zasedel z rezultatom 5:2 prvo 
mesto. V tretji skupini je Šadl zasedel tretje, Uhan (Radgona) četrto 
m Kolbl (Radgona) sedmo mesto. V četrti skupini je Getov (Radgo- 
na) osvojil peto in Mataj šesto mesto.

M.U.

— Število klubov malega no
gometa v soboški občini nenehno 
narašča, ali je to narekovalo usta
novitev občinske zveze?

»Mali nogomet je v soboški 
občini po tradiciji in množičnosti 
med vodilnimi v Sloveniji. Ta de
javnost se je začela razvijati pred 
dvajsetimi leti. Najprej so bila 
tekmovanja- po turnirskem siste
mu, kasneje pa smo organizirali 
ligaško tekmovanje. Število klu
bov je iz leta v leto raslo in tačas 
je v okviru naše zveze 48 klubov, 
ki so po kakovosti razvrščeni v 
štiri lige. Z večjim številom klu
bov pa seje tudi pokazala potre
ba po boljši organiziranosti.«

— Kaj pa pričakujete od nove 
organiziranosti?

»Z novo organizacijo smo po
stavili osnovne temelje nadalj
njega razvoja malega nogometa. 
Vsi klubi morajo biti registrirani, 
organi zveze pa skrbijo, da pote
ka tekmovanje po sprejetih pra
vilih oziroma pravilnikih.«

— V soboški občini poteka 
tekmovanje v štirih ligah. Kako 
pa zagotavljate potrebni sodniški 
kader?

»Vsaka ekipa, ki tekmuje, ima 
tri sodnike, ki vodijo prvenstve
ne tekme. Tekmo vodi sodnik 
gostujoče ekipe, in ta sistem de
luje brezhibno in brez stroškov. 
Na določenih tekmah sicer pri

NK Turnišče *

Ob jubileju klubski prostori
Nogometni klub Turnišče, ki letos praznuje pomemben jubilej 

~ 50-letnico delovanja, je v tem času dosegel svoj največji uspeh. 
Osvojitev naslova pomurskega prvaka, uvrstitev v območno sloven- 
s*o ]igo vZhod ter tretje mesto po jesenskem delu prvenstva, je 
uspeh, ki ga nihče ni pričakoval, so poudarili na letnem občnem zbo- 
ru kluba. To pa jih zavezuje, da s takim delom nadaljujejo in še na- 
Pfej razveseljujejo številne gledalce, s tem da morajo v prihodnje 
vc^jb skrb nameniti strokovnemu delu z mladimi nogometaši. Letos 
Pa pričakujejo, da bodo dosegli še eno pomembno zmago. Že spo
mladi naj bi začeli z gradnjo klubskih prostorov v okviru vaško-ga- 
^Iskega doma. S tem bodo rešili pereč problem klubskih prostorov. 
. ® letni skupščini so sprejeli programske usmeritve za letošnje leto 
m imenovali 7-članski odbor za izdajo biltena ob praznovanju 5<Me- 
™*ce kluba. Ta jubilej pa bodo proslavili s slavnostno sejo in tekmo 
* enim od zveznih ligašev.

Strelstvo

Zmagi Tišine in Noršinec
No osmem kolu prvenstva v prvi republiški strelski ligi je ekipa 
„j Y pomurskem derbiju premagala Ljutomer s 1457:1449 kro- 
BaUi °lj®i na srečanju je bil Robnik s 371 krogi. Tišina pa je prema- 
kro ' v eks v Žalcu s 1464:1449 krogi. Najboljšije bil Bukovec s 377 
O n8' , ^^a ekipi Avgust Majerič Maribor in Tišina s po 14 točkami.

Prvaku bo odločilo zadnje kolo.
Dre V Pre<lzadnjem kolu druge republiške strelske lige je Unior Zreče 
Srepa8al Pomurko MI s 1455:1445 krogi. Najboljši posameznik je bil 
l45,anec s 371 krogi. Panonija je premagala Jovo Jurkovič s 
ev: k~~*441 krogov, najboljši je bil Korošak, 367 krogov. Prvi pohor- 

ataljon Ruše pa je premagal SCT s 1459:1422 krogi.
sodei nčano -ie P''o prvenstvo v tretji republiški strelski ligi, kjer je 
šočk °Va'a ek’pa Štefana Kovača iz Turnišča. Strelci Turnišča so z 8 
li ,, ai?.' zasedli tretje mesto in le za 16 krogov zaostali, da bi se uvrsti- 

v v'sje tekmovanje.
Filip Matko

NAJBOLJŠI TIŠINČANI
Ijanju burski Soboti je bilo občinsko prvenstvo šolskih športnih društev v stre- 
di strel zračP° puško. Med 23 pionirji in 7 pionirkami so bili najuspešnejši mla- 
Oš TišiC'.S ^šine, saj so zasedli vsa prva mesta. Pri pionirjih je ekipno zmagala 
vard k-11 krogi pred O.š Dane Šumenjak Murska Sobota, 490, in OŠ Ed- 
170 l ar. 'j Murska Sobota, 465 krogov, med posamezniki pa Kocet (Tišina) s 
Pionirt8' —ed Rarom. 169, in Rengeom (oba D. Šumenjak). 167 krogov. Med 
gov, mai|ni Je bila najboljša OS Tišina z 843 krogi pred OŠ Petrovci, 288 kro- 
Sčanm, , P°sameznicami pa Horvatova s 173 krogi pred Flegarjevo, 160, inP Vo <«9 Tišina), 150 krogov.

F. Matko

। Občni zbor RK Pomurka Bakovci ।
Iiam ^?kometni klub Pomurka Bakovci bo imel v soboto, 26. ■ 

njemaka '991’ ob IH- uri v vaškem domu letni občni zbor. Na ■
I tud™- °d° .ocenili delo kluba v preteklem obdobju, hkrati pa I 
Usa usmeritve za vnaprej. Pričakujejo, da se bo občne- I

Pora udeležilo veliko privržencev kluba.
** ■■ ■■ ■■ MB BM MB MB BBB IBM M MB SHB MM MM

Košarka

Sobočanke 
druge

V preostalih dveh kolih prven
stva v drugi republiški ženski ko- 
šarski ligi vzhod je ekipa Pomur
ja iz Murske Sobote gostovala v 
Mariboru in Celju ter dosegla 
polovičen uspeh. V Mariboru je 
premagala drugo ekipo Apisa s 
65:61. Strelke za Pomurje: Dro- 
žinova 21, B6rčevaJ8, Kolarjeva 
12, Brezičeva in Žitkova po 5, 
Forštnaričeva 4. V Celju pa je 
Metka premagala Pomurje s 
56:48. Strelke za Pomurje: Dro- 
žinova 18, Brezičeva 12, Žitkova 
8, Kolarjeva 6 in Forštneričeva 4. 
Sobočanke so zasedle drugo me
sto s petimi zmagami in tremi 
porazi.

Pomurje 
premagalo Ruše

V prvenstveni tekmi druge re
publiške moške košarkarske lige 
je Pomurje v Murski Soboti pre
magalo Ruše s 83:77. Strelci za 
Pomurje: Gomboc 33, Klemar 
18, Banič 14, Roškar 12, Ker
čmar 4 in Bilič 2. V prihodnjem 
kolu Sobočani gostujejo v Slo
venj Gradcu.

ZMAGA 
NAFTARJEV

V osmem kolu tekmovanja v va
raždinski kegljaški zvezi je Nafta 
iz Lendave premagala Podravino 
iz Ludbrega s 4795:4768 podrtimi 
keglji. Najuspešnejši pri Nafti so 
bili: Horvat 843, Radakovič 837 
in Žalik 822 podrtih kegljev.

• M. Ž.

Rokomet

Bakovčani 
remizirali z
Velenjem

Rokometaši Pomurke Bakovec so 
odigrali v okviru priprav na spomla
danski del tekmovanja prvi prijatelj
ski tekmi s članom druge zvezne lige 
Velenjem. V prvi tekmi je zmagalo 
Velenje s 24:22, druga tekma pa se je 
končala naodločeno 22:22. Najboljši 
strelci na drugi tekmi so bili: Stefan 
in Anton Lovenjak ter Buzeti, dosegli 
so po 5 golov.

Šah

Bočič premagal 
Portiša

Mednarpdni šahovski mojster Fe
renc Portiš iz Madžarske je v hotelu 
Lipa v Lendavi odigral simultanko na 
27 deskah ter zmagal z 21,5:5.5 točke. 
Edino zmago je dosegel Božič, remi
zirali pa so: Vida, Lonec, Vuk, Vidič, 
Hajoš, Brežovič, Rožman, Hrelja m 
Lovenjak. J. G. 

haja do problema pravičnega so
jenja, vendar se s tem proble
mom ukvarjajo tudi najbolj orga
nizirale sodniške organizacije z 
drago plačanimi sodniki. V pri

hodnje bomo skrbeli za stroko
vno izpopolnjevanje sodnikov in 
izdali tudi sodniške izkaznice.«

— S katerimi problemi pa se 
še srečujete pri organiziranju in 
vodenju klubov malega nogome
ta?

»Največji problem je organizi
ranost malega nogometa, in to 
ne samo v Pomurju, temveč v 
Sloveniji. Pri Nogometni zvezi 
Slovenije deluje namreč le komi
sija za mali nogomet, ki se letno 
sestaja le enkrat, kar gotovo ne

Mali nogomet

Pomursko 
prvenstvo

Medobčinska nogometna zveza 
Murska Sobota je razpisala izbirni 
turnir za prvaka Pomurja v malem 
nogometu, ki bo sodeloval na repu
bliškem prvenstvu. Le-ta bo v soboto, 
26. januarja 1991, ob 8. uri v športni 
dvorani v Murski Soboti. Ekipe mo
rajo prinesti s seboj seznam s 15 regi
striranimi igralci, ki sta ga potrdila 
zveza ali strokovni odbor za mali no
gomet. Žrebanje parov bo pred tek
movanjem. Pionirji in kadeti bodo 
tekmovali v nedeljo.
Šah

Radenska 
Pomurje druga 
V Nagykanizsi ha Madžarskem je 

bilo mednarodno šahovsko srečanje 
med Radensko Pomurjem iz Murske 
Sobote, Lendavo in gostiteljem. Med 
šestimi ekipami je zmagala prva eki
pa Nagykanizse s 17 točkami pred pr
vo ekipo Radenske Pomurja, 15,5, 
drugo ekipo Radenske Pomurja, 10,5, 
prvo ekipo Lendave, 8,5, drugo ekipo 
Lendave, 6, in drugo ekipo Nagyka- 
nizse, 2,5 točke. J. G. 

PREDSTAVLJAMO VAM

Nogometaši Hodoša 
jesenski prvaki

Na pobudo igralcev, ki so nastopali za sosednje klube, in ljubite
ljev nogometa so leta 1984 na Hodošu ustanovili svoj nogometni 
klub. Že prvo leto tekmovanja v drugi medobčinski nogometni ligi 
Murska Sobota so dosegli zadovoljive rezultate, predlani pa so celo 
postali prvak v ligi, vendar pa se niso uvrstili v prvo medobčinsko no
gometno ligo, ker niso imeli slačilnice. Letos pa nameravajo začeti z 
gradnjo klubskih'prostorov in s tem ustvariti možnosti za uvrstitev v 
višji tekmovalni razred. Vse kaže, da se jim bodo želje tudi uresničile. 
Po jesenskem delu prvenstva v drugi medobčinski nogometni ligi 
Murska Sobota so nogometaši Hodoša postali jesenski prvak s pred
nostjo dveh točk. Za ta uspeh so zasluži vsi igralci, pomembne zaslu
ge pa imata tudi trener Franc Bažika in predsednik kluba Geza Toth. 
Zelja ljubiteljev nogometa na Hodošu je, da bi moštvo tudi na koncu 
tekmovanja zasedlo prvo mesto. Zato imajo vse možnosti, saj so naj
nevarnejši tekmeci doma. Poleg tega pa se bodo tudi okrepili. Iz voj
ske se bo vrnil Ernest Tamaško, v prvo moštvo pa bodo vključili tudi 
nekaj obetavnih mladincev. Upajmo, da se bodo prizadevnim Hodo- 
šanom njihove žalje tudi uresničile.

Nogometaši Hodoša — jesenski prvaki v drugi medobčinski nogometni ligi Mur
ska Sobota. Stojijo, od leve: Bunderla, Gorenji, K6nye, Toth, Žlebič, D. Časar in 
Novak. Cepijo: Kerčmar. Š. Časar, Lepoša, L. Novak, Gorza in Tamaško.

prispeva k razširitvi te športne 
panoge. Posledice take politike 
čutimo predvsem športni delavci 
malega nogometa, zato vidimo 
prihodnost zunaj Nogometne 
zveze Slovenije. Prizadevali si 
bomo, da se v celotnem sloven
skem prostoru ustanovijo občin
ske in medobčinske zveze, s tem 
pa tudi Zvaza klubov malega no
gometa Slovenije. To akcijo bo
mo izvedli ob pomoči novousta
novljenih občinskih in republi
ške športne zveze.«

— Z ustanovitvijo medobčin
ske zveze malega nogometa goto
vo razmišljate tudi o ustanovitvi 
medobčinske lige?

»O ustanovitvi medobčinske 
zveze klubov malega nogometa v 
Pomurju smo se pogovarjali 
predstavniki pomurskih občin že 
ob koncu leta 1988. Takrat smo 
ugotovili, da še niso bile dane 
vse možnosti za ustanovitev me
dobčinske zveze, saj se nismo 
uspeli dogovoriti o registraciji 
igralcev, pravilih igre, rokih igra
nja tekem in drugem. Vsekakor 
pa bo razvoj pokazal, ali v Po
murju potrebujemo medobčin
sko zvezo in s tem tudi medob
činsko ligo malega nogometa ali 
ne.«

Feri Maučec

Športni obrazi

SLAVKO DUNAJ 
TRETJI

V tekmovanju republiške dopisne 
strelske lige, ki jo organizira Zveza za 
rekreacijo in šport invalidov Slovenije, 
uspešno tekmuje Slavko Dunaj, član 
društva paraplegikov pomurske regije. 
Med posamezniki je namreč na tretjem 
mestu s 1407 krogi. V ekipni konku
renci je radgonsko društvo invalidov na 
petem, društvo paraplegikov pomurske 
regije pa na enajstem mestu.

F. Matko

STOLPEC 
UREDNIKA

Okrepitve 
pomurskih 

nogometnih 
ligašev

Za pomurske nogometne 
ligaše Nafto, Muro, Beltinko 
in Turnišče so se iztekle poči
tnice. Nogometaši lendavske 
Nafte so začeli s pripravami 
za spomladanski del prven
stva v slovenski ligi 20. janu
arja pod strokovnim vod
stvom trenerja Zoltana Am
brusa in tehničnega vodje 
Aleksandra Gašparja. V fe
bruarju načrtujejo 5-dnevne 
priprave na Madžarskem, si
cer pa vadijo doma. Moštvo 
se je tudi okrepilo. H klubu 
so pristopili Kerek (Mla
dost), Hepe (Lakoš) in 
Mundjar (Križevci). Iz vojske 
sta se vrnila Madjar in Hor
vat. V vadbo prvega moštva 
pa so tudi vključili mladince: 
Bašo, Ferletiča, Balantiča in 
Djurkača. Nogometaši sobo
ške Mure so začeli priprave 
14. januarja, trener prvega 
moštva je Stanko Maučec, 
tehnični vodja pa Zlatko 
Tkalčec. V zimskem odmoru 
sta klub zapustila Kutuš (Ver
žej) in Gregorec (Grad), prišli 
pa so: Amon Baranja, Marin
ko Šarkezi in Franc Cifer iz 
vojske, Ivo Cifer iz Avstrije 
ter Josip Filipan iz MTČ-ja. 
Vrnil se je tudi igralec Boris 
Štivan. Z novimi okrepitvami 
želijo pri Nafti in Muri spo
mladi izboljšati uvrstitev na 
lestvici.

Pomurska nogometna liga- 
ša v območni slovenski ligi 
vzhod Beltinka in Turnišče, 
ki sta odlično uvrščena, pa 
želita uspeh iz jesenskega de
la prvenstva ponoviti. Beltin
ka želi obdržati prvo mesto in 
se uvrstiti v slovensko ligo. 
Zato želijo v svoje vrste prite
gniti nekdanjega igralca Mu
re Jusa Kosija, ki sedaj tek
muje v Avstriji. Po mnenju 
strokovnega vodstva, trenerja 
Zorana Cirkvenčiča in tehni
čnega vodje Zvonka Balanti
ča bi s to okrepitvijo moštvo 
veliko pridobilo. Beltinski 
nogometaši so začeli s pripra
vami na spomladanski del pr
venstva 7. januarja. Nogome
taši Turnišča, novinci v ob
močni slovenski ligi, so z os
vojenim tretjim mestom naj
večje presenečenje. S pripra
vami bodo začeli 26. januarja 
pod strokovnim vodstvom 
trenerja Franca Litropa, po
močnika Mirka Škaliča in 
tehničnega vodje Franca La
cka. V februarju načrtujejo 
5-dnevne priprave na Mad
žarskem. Iz kluba je odšel 
Alojz Režonja, prišel pa Robi 
Režonja (Nedelica). Vodstvo 
kluba si je tudi prizadevalo 
pridobiti še enega vratarja, 
kar pa jim ni uspelo.

Feri Maučec

Smučarski 
avtobus

Društvo Partizan Ljutomer or
ganizira v šolskih počitnicah (28., 
29. in 30. januarja) avtobusni pre
voz na Pohorje. Odhod avtobusa s 
postaje v Ljutomeru ob 7. uri. Ce
na vozovnice in smučarske karte 
je 180 dinarjev. Prijave zbira 
Geodetski zavod Ljutomer do 25. 
januarja.

Šah

Najboljši
Danilo Hari

Šahovsko društvo Radenska Pomur
je iz Murske Sobote je pripravilo janu
arski hitropotezni turnir. Med 18 šahi- 
sti je zmagal Danilo Hari s 15,5 točke 
pred Cirilom Logarjem, 14,5, Borisom 
Kovačem in Matijo Gaborjem, po 13, 
ter Štefanom Režonjo, 11,5 točke.
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DOGODEK, KI 
VZNEMIRJA VLOMIL IN ZVEZAL STARKO Sl KOMPAS'

Pretresljiva pripoved 86-letne Marije Feher s Kapce. 
Vlomilec ji je grozil z odvijačem. Pobral denar, pustil pa 
verižice

Teden dni je minilo od dogod
ka, ko smo se oglasili pri 86-letni 
Mariji Feher na Kapci, ki že 40 
let živi sama v hišici, ki je tik ob 
cesti Lendava—Murska Sobota. 
Dokler je v hiši na nasprotni 
strani ceste živela nekdanja otro
ška babica (porodničarka), sta se 
čez dan obiskovali. Potem ko se 
je odselila, Marija Feher ni ime
la več tujih obiskovalcev, pač pa 
so prihajali le sin Jože s svojo 
družino, ki živijo v Lendavi v 
bloku.

na. V rokah je imel odvijač, s ka
terim je s silo odprl vrata, in zah
teval: »Pare, pare!< Zelo me je 
prestrašil. Vstala sem, vsa treso
ča se stopila do kuhinjske kre
dence, odpirala predale in iz 
zgornjega vzela denarnico, v ka
teri je bilo 12 krat po 200 dinar
jev ter nekaj >rdečih<. Zahteval je 
še več, rekoč: »Dinari, dinarih 
Ko je spoznal, da več ne premo
rem, je z obešalnika potegnil ku
hinjski predpasnik, ga raztrgal 
na dvoje, mi velel, naj se na tre-

Marija Feher, ki je stara 86 let, si zdaj ne upa več spati sama, zato se je domov vr
nil sin, ki sicer stanuje v Lendavi.

Foto: Š. S.

Domačija Marije Feher s Kapce, številka 2, v katero je sredi belega dne vdrl ne
znanec in jo prisilil, da mu je dala 2400 dinarjev.

• S KOMPASOM NA VELIKA POTOVANJA
Z LETALOM V:
— Egipt, Sri Lanko, Maldive, Amazonijo . . .

• NOVO! DARILO V OVOJNICI!
Podarite svojim najdražjim Kompasovo potovanje, izlet, počitni
ce .. .
Takšnega darila bodo gotovo veseli.

• POČITNICE PO DOMOVINI IN TUJINI
— Rovinj, Novigrad, Poreč, M. Lošinj — od 1300 din
— Kanarski otoki vsak ponedeljek — 6700 din
— Ciper vsako sredo — 4500 din

• NOVO - NOVI PROGRAMI
- SPOZNAJTE EVROPO Z LETALOM ALI AVTOBUSOM - od 

4300 din
- ŠOLANJE V ZDA ZA SREDNJEŠOLCE
- IRSKA - ZELENI OTOK, ŠKOTSKA, LONDON - od 4950 din
— SKANDINAVIJA — NORDKAP V JULIJU

• ZIMA 90/91 - PESTER KATALOG S CENAMI
• PREVOZI OB ODHODU IZ G. RADGONE
• NOVO: RENT-A-CAR TUDI V G. RADGONI
• OBROČNO ODPLAČILO
• INFORMACIJE: KOMPAS, GORNJA RADGONA 

telefon: 74 741, 74 265
• POSREDUJEMO TUDI PROGRAME DRUGIH UGLEDNIH AGEN

CIJ!

»V soboto, 12. januarja, sem 
bila na gostiji v Radmožancih. 
Kmalu po polnoči me je vnuk 
pripeljal domov, in ker sem bila 
utrujena, sem naslednji dan osta
la v postelji dlje kot sicer. Okrog 
11. ure sem zaslišala hrup in za
kričala: »Jezus Marija, kaj se je 
zgodilo? Jože, si ti?< Mislila sem, 
da je prišel sin. Odgovora pa ni 
bilo, pač pa je bil hip za tem v 
moji kuhinji, kjer imam posteljo, 
neznanec, ki je prišel skozi vhod
na vrata, čeprav so bila zaklenje-

buh viežem na posteljo, kar sem 
vsa prestrašena tudi storila, nato 
pa mi je zavezal noge in (na hrb
tni strani) roke. Potem je izginil, 
ne da bi pobral še kaj drugega. 
Tako se ni dotaknil zlatih verižic 
(ali pa jih ni opazil).«

Tako nam je pripovedovala 
Marija Feher, ki smo jo obiskali 
v nedeljo dopoldne. Tudi tokrat 
je bila sama, še vedno prestraše
na, vhodna vrata je imela močno 
zapahnjena. Potem, ko smo ji 
skozi kuhinjsko okno povedali,

kdo smo, je končno odprla vrata 
in zelo nazorno povedala, kako 
je bilo. Seveda smo hoteli vedeti, 
ali morda koga sumi. Navedli 
smo ji nekaj možnih storilcev, a 
je vse (pre)poznala in odvrnila, 
da niso bili. Tudi delavci orga
nov za notranje zadeve si razbija
jo glavo, kdo neki bi vdrl v sta
novanje in mirno življenje 86-let
ne starke, Madžarke, ki le malo 
razume slovensko in hrvaško. 
Vse pa kaže na to, da vlomilec ni 
mogel biti domačin, najbrž tudi 
ne okoličan, saj sredi belega dne 
ne bi vlamljal. Marsikdo je pre
pričan, da gre za koga, ki je nale
tel na zaklenjena vhodna vrata, 
potem pa, misleč, da ni nikogar 
doma (le redko kje podnevi za
klepajo, če so doma!), je z odvi
jačem odrinil vrata in vstopil, da 
bi se protipravno okoristil. Mari
ja Feher nam je povedala, da je 
bil nepovabljeni »obiskovalec« 
presenečen, ko se je oglasila, in 
da jo je zato, da ne bi kričala, 
»umiril« z odvijačem, ki ji ga je 
potiskal ob vrat. Razen tega, da 
ji je pobral denar in ji zavezal ro
ke in noge, ji ni storil ničesar.

Kdo je vlomil? Kdo je vstopil 
v mirno življenje 86-letne Marije 
Feherjeve? Tisti, za katere ljudje

sumijo, niso bili. To možnost iz
ključuje tudi Marija. Neznanec 
tudi ni bil Rom, kajti, če bi bil 
Cigan, bi ga napadena, vsaj tako 
nam je dejala, »prepoznala«. 
Najbrž je bil kdo, ki je prišel od 
daleč, recimo kak prekupčevalec 
z blagom: to pa bi mogel biti 
»jugovič« ali pa — Poljak. Obo
jih kar mrgoli in ljudje se že 
sprašujejo, kje so pristojni orga
ni, ki vsiljivih (pre)prodajalcev 
(še posebej tujcev) ne onemogo
čijo. No, to pa je že druga tema. 
Zdaj je važnejše, da odkrijejo na
padalca Marije Feher. Tedaj bo 
morda imela spet mirnejši sen. 
Zdaj ga namreč nima in k njej se 
je vrnil sin, da bi jo (ob)varoval.

Š. Sobočan

Seznam darovalcev 
za Srečka Goloba

Čigav je radio?

Delavci Uprave za notranje zadeve Murska Sobota so zasegli radiokase
tofon znamke HANTOR, model TDS 6005, za katerega »lastnik« trdi, da ga 
je med novoletnimi prazniki našel v soboškem parku. Ker sumijo, da je radio
kasetofon ukraden, prosijo pravega lastnika, da se čim prej oglasi na UNZ 
Murska Sobota.

ROJSTVA

POROKE
MATIČNI URADI SO MURSKA SOBOTA.- Igor Kos, dipl, ekonomist 

iz Murske Sobote, in Mira Šafran, dipl, ekonomistka z Vaneče; Roman Sobo
čan, avtomehanik iz Lipe, in Bojana Glavač, kmetijska tehnica z Melinec; Ri
hard Ficko, kmetijski delavec iz Vidonec, in Metka Drvarič, kuharica iz Mačko
vec. ČESTITAMO!

Z UPRAVE ZA NOTRANJE ZADEVE

AFRODITA, ženitna po
sredovalnica iz Kranja, 
ki pokriva tudi vaše območ
je vabi vse osamljene, 
posebno pa nežni spot, da 
se oglasijo Telefon: (064) 
34 258 od 8. do 14.. ob če
trtkih in petkih od 14. do 19. 
ure.

*

V lanskem letu so pomurski matičarji vpisali v rojstne matične knjige 1.233 
rojstev. Največ otrok se je seveda naredilo v porodnišnici v Rakičanu, zato je 
najobsežnejša rojstna matična knjiga na matičnem uradu v Murski Soboti, saj 
so vanjo vpisali 1.194 rojstev. V drugih občinah pa so imeli tele vpise v rojstne 
matične knjige (rojeni doma): Gornja Radgona l, Ljutomer 15 in Lendava 23. 
Matičarji ugotavljajo, da je bilo v preteklem letu manj rojstev kot leto prej.

Na matičnem uradu v Murski Soboti so nam posredovali še nekatere po
datke. Na območju soboške občine je lani umrlo 1.055 ljudi. To pa niso samo 
občani te občine, ampak so prišteti tudi ljudje iz drugih občin, ki so umrli v so
boški bolnici. Teh naj bi bilo 690. Izredno velika številka umrlih v bolnici, ki kar 
kliče raziskavo o vzrokih.

Pa še beseda, dve o porokah v soboški občini, ki ima okrog 65 tisoč prebival
cev. Poročilo se je 296 parov, kar je manj kot leto prej in veliko manj kot v 
prejšnjih letih. To pa ne pomeni, da ljudem ni do življenja v dvoje, saj je vse več 
takih, ki.so v družinski skupnosti, ne da bi stopili pred matičarja in duhovnika. 
Zanimivo je, da okolje tudi take vse bolj sprejema, medtem ko so jih pred leti 
obsojali. V davnih časih pa so najbolj trpeli njihovi otroci, saj — če navedemo 
samo en zgled — niso mogli iti za vajenca (nekdanja cehovska pravila).

Š. S.

Murina trgovina, M. Sobota; Pavla Šipoš, MS; Edvard Kološa, 
MS; Anica Bagari, MS; družina Celec, MS; Drevesnica Špur, Sata- 
hovci; Mura Ženski plašči, skladišče gotovih izdelkov, MS; Marjan 
Kocet, Velika Polana; Anica Fujs, MS; Janez Fartelj, MS; Lesnina, 
Moderni interierji, MS; Tončka Šeruga, MS; Ludvik Domjan, MS; 
Bojan Lazar, MS; Ivan Zadravec, MS; kopirnica Kartonaže, MS; 
Slavko Kovač in Srečko Horvat, Dokležovje; delavci Avtoradgone, 
integralnega transporta, MS; Vera Fridrich, MS; Anica Brunec, MS; 
Andrej Mlinarič, Trnje; Hermina Marič, MS; družina Flisar, MS; Ro
bert in Renata Cernela, Rakičan; Tone Bagari, Tropovci; Jože Vbroš, 
Tropovci; Marija Ratnik, Tropovci; Irma Kerčmar, Tropovci; Maksi
miljan Volker, Bakovci; Galenski laboratorij, MS; Štefan Ferbežar, 
MS; Marija Pivar, MS; Ivan Kramberger, Negova; Jože Bagaroš, Ti
šina; Zveza Borcev, Tišina; Strelska družina, Tišina; Koloman in Ma
rija Lukolin, MS; družini Svetanič in Kurnjek, MS; Trgovina Tehno- 
promet, MS; Cecilija Jenežič, Rakičan; Kristina Lončar, Rakičan; 
Marta Kovač, Kukeč; Štefan Županek, MS; Ludvik Solar, MS; druži
na Albert, Nemčavci; družina Cipot, MS; družina Kelhar, MS; De
lavci Kovinoplastike Pavlinjek, MS; Alojz Šinko, Grad; Anica Kerec, 
Grad; družina Suša, Jurij; Marjeta Horvat, Krog; Marjeta Weindor- 
fer, Krog; Slava Bukovec, MS; Pomurka, Mesna industrija, Lendav- I 
ska, MS; trgovina Maja, MS; Marija Horvat, Kupšinci; družina Vere 
Pok, Kupšinci; družina Klement, Kuzma; ESKO gril, MS; Lidija 
Gomboc, Gerlinci; Ana Raj, Turnišče; Marjeta Markovič, Gornji • I 
Črnci; Cvetka Germ, MS; družina Maček, MS; Anglela Starešinič, I 
MS; Murina Trgovina (v tovarni), MS; Štefan Čerpnjak, MS; družina 
Lapoši, Krog; Melita Dravec, MS; Veterinarski zavod, MS; Bela Iva
nič, Mlajtinci; Janez .Lebar, Rakičan; Karel Šinko, MS; družina Je- 
neš, MS; družina Zelko, MS; družina Branka Zelka, Tropovci; KG 
Rakičan, OO ZS Delovne skupnosti; Majda Hari, MS; Sidonija Fli
sar, Vaneča; Evgen Horvat, Vaneča; Štefan in ZINA Kerec; Mario 
Kerec; Jožica Flisar, Brezovci; Štefan Špilak in Franc Železen, Pu
conci; Karel in Sonja Šoš, Veščica; Oskar in Mirjana Šoš, Veščica; 
Geza Grof, Sebeborci; Marjan Maloki, MS; Matilda Jerič, Lipovci; 
družina Peterka, Lipovci; Slavica Kranjec, MS; Danica Poredoš, MS; 
Irena Nemeš, Martjanci; Milan in Katica Kreslin, Beltinci; Delavci 
DS PZC, MS; Janez Jaroš, Vučja Gomila; Marija Beseda, MS; 2. iz
mena tovarne Lahkih oblačil Mura, MS; Leopold Flisar, Tišina; dru
žina Gornjec, Vanča vas; Matija Jerebic, Lipa; Viljem Hari, Motvar- 
jevci; vzdrževalci Mesne industrije—klavnice, MS; Antonija Frank, : 
MS; Irena Mekiš, Kupšinci; družina Zver, Veščica; Jože Cipot, Kup
šinci; Jolanka Nemec, Kupšinci; Daniela Slana, Stara nova vas; Fri- | 
zerski salon_Šarike Hiršl; Helena Somi, MS; Janez Zadravec, Bakov
ci; Mura, Ženski plašči, 424. brigada, MS; Mihaela Vučina, MS; 
Astra, tehnična trgovina, MS; družina Novak, Cuber; Marija Andre- 
jek, Martinje; Ludvik Veren, MS; Mura, kamsko, 2. izmena, MS; Po- 
grebništvo, Beltinci; družina Štefana Smodiša, Beltinci; Mura, 2. iz- | 
mena, 325. brigada, MS; Štefan Čer, MS; Štefan Gomoši, Krog; Er
nest Kuplen, Markišavci; Železničarska dostava, sekcija za transport, 
MS; Štefan Novak, Tropovci; Marija Žekš, MS; Štefan in Marija Ku
har, Gorica; Mura, 324. brigada; in 326. brigada, MS; Jože Cipot, 
MS; Mura, 321. brigada, 302. b, 332. b, 323. b, 322. b, 2. izmene, MS;
Martin Ferenčak, Odranci; Ivan Marič, Odranci; Tomaž Smolko, ! 
Odranci; Zvonko Smolko, Odranci; Marija Smolko, Odranci; Olga 
Lazar, MS; Matilda in Franc Ouček, MS; Jožef Sraka, Lipovci; Mari
ja Sraka, MS; Ivan Vozlič, MS; Josip Vorca, MS; družina Šinkovec, 
Mota; Jolanka Karaš, Kupšinci; Franc in Marija Cipot, Krog; Janez 
Farič, MS; Lovrenc Lihtenvalner, Moravske Toplice; Ludvik Gerič, | 
MS; družini Časar in Jakič, Markovci; družina Barber, Markovci; Za- | 
vod za ekonomiko in urbanizem, MS; Emilija Celec, Polana; Marta 
Mesarič, Veržej; OO sindikata pri republiški upravi za zdravstvo, ob
močna enota MS; Jolanka Perkič, MS; Emilija Kučan, MS; Jože Be- 
nedek, MS; Pizzerija Danko, MS; Pomurske mlekarne, MS; Ludvik 
Jančarič; Noršinci; Bela Bukovec, Kobilje; Gabrijel Semler, Grad; 
Štefan in Jože Pavlinjek, MS; Društvo paraplegikov, Ljutomer; Vik
tor Forjanič, Dolnji Slaveči; Jože Koprivnikar, MS; Tončka Kerec, 
MS; družina Olaj, Rakičan; Janez Legen, MS; družina Lenarčič, MS; 
Milan in Elizabeta Gomboc, MS; Frida in Jože Žekš, MS; Videoteka 
Žekš, Rakičan; Ana Časar, MS: Marta in Karel Horvat, Veščica; Ma
rija Berke, Veščica; Marjan In Jadranka Horvat, Veščica; Karel in 
Nada Krančič, Veščica; Jolanka Žibrik, Veščica; Ernest in Rozika 
Cvetko, MS; Gizela Slepec, MS; družina Obid, MS; trgovina Moda, J 
MS; Rudi Štelcl, MS; družina Erniša, MS; družina Antona Časarja, i 
Rakičan; Silva in Slavko Kuronja, Vučja Gomila; družina Gomboc, 
Murski Črnci; Rudi Ficko, Vidonci; Kemična čistilnica Marta Zem- 
lič, MS; Koloman in Marija Korpič, MS; Terezija Recek, Kuzma; Be
la Zrim, Kuzma. (Dalje prihodnjič)

ZGOREL AVTO, VOZNIK REŠEN
V preteklem tednu se na ob

močju Pomurja ni zgodilo veliko 
prometnih nesreč. Verjetno je 
največje prometno presenečenje 
doživel (v nedeljo, 20. januarja) 
Štefan Horvat iz Murske Sobote, 
ki se je kmalu po 21. uri peljal z 
renaultom 12 iz Gančan proti 
Bogojini: Med vožnjo je trčil v 
ograjo mostu čez Ledavo, nato 
pa zapeljal v 2,5 metra globok ja

rek, kjer se je vozilo, staro več 
kot 10 let, vnelo. Gmotna škoda 
znaša 25.000 dinarjev, voznik pa 
se je uspel rešiti, vendar je kljub 
temu hudo poškodovan.

Minule dni pa so se pripetile 
še tri druge nezgode. V četrtek, 
17. januarja, se je Rudolf 
Štrumpf iz Kroga peljal s kole
som po Trubarjevi, ulici v Krogu.

। LJUDJE ZAPUŠČAJO DOMOVE

I TURKI NA MEJI j
Delavci organov za notranje zadeve so pred kratkim v bli- H 

Ižini Baltinec ustavili več taksijev iz Zagreba, ki so peljali več ■ 
državljanov Sri Lanke (nekdanji Cejlon) v bližino Jugoslovan- | 

Isko-avstrijske meje, da bi jo ilegalno prestopili. Tujci so v Za- _ 
greb pripotovali z letalom.

I Prejšnji teden se je zgodba ponovila, vendar so bili begun- ■ 
ci turški državljani, vseh pa je bilo 30, med njimi pet otrok in J 
ženica, stara 73 let. V Jugoslavijo so prišli iz Romunije, potem | 

I pa jih je avtobus (seveda za dobro plačilo) prepeljal do meje v _ 
! bližini Kuzme, kjer so jo ilegalno prestopili. Avstrijski obmejni | 
| organi so nepovabljene goste v petek, 18. januarja, predali na- ■ 
Išim organom. Le-ti so poskrbeli za nov avtobus, ki jih je prepe- I

Ijal na turški konzulat v Zagreb. In kakšna bo njihova usoda? I 
■ Š.S. ■

Vozil je proti Bakovcem. Tedaj 
mu je z nasprotne smeri pripeljal 
z osebnim avtom Stanko Drvarič 
iz Satahovec, ki je v blagem le
vem ovinku zapeljal na levo 
stran in trčil v kolesarja, nato pa 
odpeljal naprej. Miličniki so ga 
poiskali na domu, oba voznika 
pa so preizkusili z alkotestom.

Prav tako je v četrtek prišlo do 
trčenja v Murski Soboti. Predrag 
Antič iz Murske Sobote, ki se je 
z avtom peljal po ulici Staneta 
Rozmana, ni upošteval znaka 
ustavi, zato je izsilil prednost 
pred osebnim avtom, s katerim 
seje po Gregorčičevi ulici pripe
ljal Janez Kalamar iz Murske So
bote. Posledici naleta: material
na škoda za 25.000 dinarjev, Ka
lamar pa seje hudo poškodoval.

V petek, 18. januarja, okrog 
14.30 se je Darja Lepoša iz Gor
njih Petrovec peljala skozi Mač
kovce proti Murski Soboti. Bla
gega desnega ovinka zaradi ne
primerne hitrosti ni uspela izpe
ljati, zapeljala je na levo stran 
vozišča, kjer se je avto obrnii in 
zdrsnil v jarek. Škode je za 
15.000 dinarjev, voznica pa je 
hudo poškodovana.

POMURSKEMU DRU
ŠTVU ZA BOJ PROTI RA
KU SO PRISPEVALI:

Namesto cvetja na grob pokojnih 
so prispevali:

OOS ABC POMURSKA-AGRO- 
MERKUR za pok. moža Fride KO
SALI N, Radovci, 400 din: OOS ABC 
POMURKA-AGROMERKUR za 
pok. očeta Dragice BENKIČ, M. So
bota 400 din; Obč. odbor RK M. SO
BOTA za pok. Janka KUKLJA, M. 
Sobota, 400 din; OOS Pomurska ban- 
ka-LB, za pok. očeta sodelavke Mari
je GLAVAČ iz Beltinec, 30 din; Sin
dikat uprave OS M- Sobota— za pok. 
mamo sodelavca Slavka VUKANA, 
M. Sobota, 400 din; Sindikat uprave 
občine M. Sobota za pok. očeta sode- 
lavca Janeza BOTA, 400 din; OOS 
Zdravstveni dom M. Sobota za pok. 
očeta sodelavke Majde DJUR1NEK, 
Moravske Toplice, 300 din; Sindikat 
uprave občine M. Sobota, za pok. 
očeta sodelavca Bogomirja ROLE, 
300 din;. OOS ABC POMURKA 
AGROMERKUR M. Sobota, za pok. 
očeta sodelavke Marjete LENAR
ČIČ, M. Sobota, 400 din, SOSEDJE 
tov. Marjanke KRAMARIČ, G. Rad
gona. Delavska pot 13, za pok. mamo 
1000 din.

Vsem darovalcem iskrena hvala!
. Prispevke nakazujte:

51900-678-48545 Pomursko društvo 
za boj proti raku.

Vse delovne organizacije in druge 
člane vljudno prosimo, da poravnajo 
članarino za tekoče leto. Članarina 
znaša 100 din- Hvala za sodelovanje!

POMURSKO DRUŠTVO ZA 
BOJ PROTI RAKU

"KOVINOPLASTIKA”
Pavlinjek Ing. Stefan, ing. Irena

MURSKA SOBOTA,TEMLINOVA 4,TELEFON 069-25174,21903

Cenjene stranke obveščamo, da reže
mo pleksi stekla za traktorske kabine. 
Po potrebi jih tudi vstavimo.
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Radijski in televizijski spored od 25. do 31. januarja

PETEK SOBOTA NEDELJA PONEDELJEK TOREK SREDA ČETRTEK

RADIO RADIO RADIO RADIO RADIO RADIO RADIO
MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA MURSKA SOBOTA
5.00 Prebujajte se z nami! 

(konec tedna z vami in za 
vas — pregled športnih in 
kulturnih dogodkov, poroči
la ob 8.30, kakšna zanimiva 
tema, obilo glasbe — to je 
ponudba murskega vala!) 
10.00 Spored RS

16.00 Zimsko popoldne 
(prvo uro imate možnost po 
telefonu v živo čestitati in 
pozdravljati, zadnjo pa je na 
vrsti glasbena oddaja 
21-232!). 19.00 Spored RS.

TV SLOVENIJA

5.00 Prebujajte se z nami! 
(Tudi ob sobotah peturno 
druženje, ko ste na sobotnih 
nakupih, v gostilni ali doma 
za štedilnikom! Tudi tokrat 
nekaj za vas: Najlepše želje 
s čestitkami in pozdravi v ži
vo po telefonih 21-232 in 
21-578 — in sicer od 9.00 do 
10.00). 10.00 Spored RS.

16.00 Najlepše želje s če
stitkami in pozdravi. 16.30 
Reklame, obvestila, glasba. 
17.00 Poročila. 18.00 Naj
lepše želje s čestitkami in 
pozdravi.

9.00 Nedeljska kuhinja 
(tokratna ponudba je kuhar- 
sko-meteorološka, saj bo 
glavni kuhar povedal tudi 
kaj o vremenu. Seveda vam 
ne bo težko uganiti, kdo bo 
ekskluzivni gost kuhinje, s 
katerim se boste lahko pogo
varjali. Če pa, poslušajte in 
zvedeli boste!). 12.00 Spored 
v madžarščini. 13.00 Panon
ski odmevi. 13.30 Minute za 
kmetovalce. 14.00 Poročila. 
14.10 Najlepše želje s čestit
kami in pozdravi.

9.00 Star papir, posnetek 
otroške prireditve. 9.30 Simeon, 
tv nanizanka. 14.55 Žarišče. 
15.25 Sova, ponovitev nani
zank. 17.00 Tv dnevnik 1. 17.05 
Tednik. 18.10 Lutkovna griča. 
18.25 Cirkuške živali. 18.15 Ri
sanka. 19.30 Tv dnevnik 2. 
19.59 Zrcalo tedna. 20.20 Mida- 
sov dotik, angl, serija. 21.15 Za- 
k°n v Los Angelesu. 22.00 Tv 
dnevnik 3. 22.25 Sova: Družin
ske vezi, amer, nanizanka; 
Maurice, angleški film.
Drugi >rogram:

12.00 Satelitski programi. 
12.20 Saalbach: SP v alpskem 
smučanju — smuk (ž), prenos. 
15.45 EP v umetnostnem drsa- 
nJu — ženske prosto, posnetek 
lz Sofije. 16.30 Smuk (ž), posne- 
tek iz Saalbacha. 17.30 Studio 
Maribor. 19.00 Videomeh. 
19.30 Tv dnevnik. 20.00 Žariš- 
če-20.30 Oči kritike. 21.10 Kon- 
cert izraelskega komornega or- 
sestra. 22.00 EP v umetnostnem 

rsanju — moški prosto, posne- 
lek iz Sofije. 22.35 Satelitski 
Programi. 23.10 Yutel. 0.00 Sa- 

i telitski programi.

TV SLOVENIJA
TV SLOVENIJA

5.00 Prebujajte se z nami! 
(murski val vas preseneča iz. 
tedna v teden, vedno vam 
skušamo ponuditi kaj nove
ga, svežega — vsekakor se 
zavedamo, da brez vas, po
slušalci, ne bi mogli narediti 
ničesar. Zato še naprej tele
fonirajte, pišite, skupaj nam 
bo laže!). 10.00 Spored RS.

16.00 Zimsko popoldne 
(prva ura za aktualno temo, 
druga za poročila, tretja za 
To sem jaz, vmes pa tisto, 
kar je všeč malone vsem: 
glasba!). 19.00 Spored RS.

HTV
C' Program

^■30 Ponovitve, tv v šoli, mla- 
sPored, 19.30 Dnevnik, 

U.Oo Nepremagani (f), 22.05 
glasbena oddaja, 22.35 Dnev- 

23.00 Ekran brez okvirja

jv Avstrija
Prvi program
lic?0 Ponov>tve, tv v šoli, 
•'■55 Mladinski spored, 18.00 

finski magazin, 18.30 Gla-
zdravnik, 19.30 Cas v sliki, 

^■15 Primer za dva (n), 21.25 
^odel m vohljač (n), 22.20 

"mske novitete, 22.50 Vikingi
Pohajajo (f), 

ru8' program
č, ; '8-30 Glasbene želje, 19.00 
ki utr'P, 19.30 Cas v sli-
Vs’ai,j SP v smučanju, 21.20 
sl»* ?g°dbe- 22-°°Cas v 
ne ’ 2—25 Šport, 23.00 Umetni-

8.45 Angleščina za najmlajše. 
9.00 Radovedni Taček. 9.10 Če
belica Maja. 9.35 N. Grafenau
er: Lokomotiva. 9.50 Lutkovna 
igrica. 10.05 Alf, ameriška nani
zanka. 10.30 Zgodbe iz školjke. 
11.30 Slovenska kuhinja z an
samblom bratov Avsenik. 11.45 
Večerni gost: Arhimedove toč
ke dr. Velja Rusa. 12.30 Oči kri
tike. 14.40 Videogodba. 15.25 
Francija v šansonu. 15.50 Žariš
če. 16.20 Sova, ponovitev nani
zank. 17.00 Tv dnevnik L 17.05 
Brezrepi Peter, švedski risani 
film. 18.30 Divji svet živali. 
19.05 Risanka. 19.30 Tv dnev
nik 2. 19/59 Utrip. 20.20 Žreba
nje 3 x 3. 20.35 Ona + on. 
22.10 Tv dnevnik 3. 22.30 Sova: 
Zlata dekleta, amer, nanizanka; 
Vrnitev Arsena Lupina, angl, 
nanizanka; Slepa ulica, ameri
ški film.

Drugi program:
12.00 Satelitski programi.

12.20 Saalbach: SP v alpskem 
smučanju — smuk (ž), prenos.
13.20 Satelitski programi. 14.30 
EP v umetnostnem drsanju — 
plesni pari, prenos iz Sofije.
16.00 Satelitski programi. 19.00 
Mati in sin, humor, serija. 19.30 
Tv dnevnik. 20.15 Filmske 
uspešnice: Peter Gun, ameriški 
film. 21.45 Posnetek smuka.
22.25 Satelitski programi. 23.30 
Yutel. 0.30 Satelitski programi.

8.30 Živ žav. 9.20 Cirkuške 
živali. 9.45 Zgodovina smeha. 
10.40 Mati in sin, humor, serija. 
11.10 Celjski instrumentalni 
kvintet. 11.40 Obzorja duha. 
12.00 Kmetijska oddaja. 12.30 
Prisluhnimo tišini. 13.10 Tita- 
nic. 14.40 Saga o Forsytih, angl, 
nadaljevanka. 15.30 Sova, po
novitev nanizank. 17.00 Tv 
dnevnik L 17.05 Nesrečniki, 
francoski film. 18.40 Risanka. 
19.30 Tv dnevnik 2. .20.05 B. 
Šprajc; Pripovedke iz medene
ga cvetličnjaka, nadaljevanka. 
21.15 Zdravo. 22.35 Tv dnevnik 
3. 22.255 Sova: Spet ti?,, amer, 
nanizanka; Vrnitev Arsena Lu
pina, angl, nanizanka.
Drugi program:

14.00 Športno popoldne 
(smuk, tenis, umetnostno drsa
nje, namizni tenis, košarka). 
19.30 Tv dnevnik, 20.00 Žival- 
človek, amer, serija. 20.50 Posli
kave v banatskih preddverjih, 
dokum. oddaja. 21.20 Posnetek 
smučanja iz Hinterglema. 22.20 
Športni pregled. 22.50 Yutel.

Prvi program
9.30 Mladinski spored, 12.00 

Kmetijska oddaja, 13.00 Dakta- 
ri (n), 13.55 Družinski magazin, 
14.25 Nedeljsko popoldne; 
17.20 Poleti puščica (f), 18.45 
Risanka, 19.30 Dnevnik, 20.00 
Diploma za : smrt (d), 22.05 
Spori, 22.35 Dnevnik, 23.0 Ire
na Grafenauer nastopa,

TV SLOVENIJA
8.00 Zimski počitniški pro

gram. 11.00 Desaj, ameriški 
film. 15.30 Sova, ponovitev na
nizank. 17.00 Tv dnevnik 1. 
17.05 Zdravo. 18.30 Radovedni 
Taček. 18.45 Alf, amer, nani
zanka. 19.10 Risanka. 19.30 Tv 
dnevnik 2. 20.05 Ne pošiljaj mi 
pisma, tv film. 20.45 Osmi dan. 
21.35 Triglavski narodni park. 
21.50 Tv dnevnik 3. 22.10 400 
let slovenske glasbe. 22.40 Av
tostopar, amer, nanizanka: Vr
nitev Arsena Lupina, angl, na
nizanka.

5.00 Prebujajte se z nami’ 
(Do sedmih vam bomo prid
no sporočali, koliko je ura, 
da ne bi zamudili v hlev, šolo 
ali v službo. Nato pa bomo 
dodali kakšno zanimivost, 
pogovor iz studia, anketo, 
reportažo ... Poslušajte 
nas’). 10.00 Spored RS.

16.00 Zimsko popoldne 
(opozarjamo vas predvsem 
na prvo uro popoldanskega 
sporeda, to pa je vaša mož
nost, da prek murskega vala 
prodate zarjavel štedilnik, 
novo puško ali kupite 200-li- 
trski hladilnik. Vse to in še 
več v radijskih malih oglasih 
od 16.00 do 17.001). 19.00 
Spored RS.

5.00 Prebujajte se z nami! 
(Prvi del prebujanja v sredo 
opravlja za vas Nevenka 
Emri, katere gost je še vedno 
priljubljeni Džouži. Po sed
mi pa besedo prevzema Mar
jan Dora, ki vas bo razvese
lil s kakšno vročo temo!). 
10.00 Spored RS.

16.00 Zimsko popoldne 
(poročila so ob 17.00, vaši 
žulji pa ob 18.15. Ostanite z 
nami!). 19.00 Spored RS.

TV SLOVENIJA

TV SLOVENIJA

9 ds $ življenje v velemestu. 
H 10^^ z'°č'na> kriminalka. 
3 $a'nt‘Sšens: Simfonija št. 
12 25 50 Sveta reka ^an8es- 
Ig' SP V a'Pskem smučanju. 
u ’ ! v'deo novice. 17.00 Za 

POkojence. 17.30 Teka. 18.00 
^kno ,9 00 Vprašanja kristja- 
D ' 19-30 TV dnevnik. 20.05 
Panas’ ameriška serija. 21.00 

orama. 22.00 Woodstock, L 
Um anier^kegn filma. 23.30 
dn/n?Stno drsanje. 0.20 TV 
dnev"*- 0-35 Dnevnik BBC.

Prvi program
8.30 Ponovitve, tv v šoli, mla

dinski spored, 19.30 Dnevnik. 
20.00 Sladko maščevanje (f), 
21.45 Dnevnik, 22.10 Zgodovi
na hrvaškega sabora, 22.55 Svet 
—- zabavno glasbena oddaja, 
23.40 Šport,

TV MADŽARSKA

Prvi program
9.00 Ponovitve, 14.00 Mla

dinski spored. 19.30 Čas v sliki. 
20.15 Jaz o sebi, 21.15 Zadnja 
beseda (tv film), 23.55 Mozart
Drugi program
20.15 Vojne igre (f), 22.40 Vi
harna Rosie (f), 0.20 Dempsey 
in Makepeace (n).
Prvi program

TV MADŽARSKA

Drugi program:
16.00 Satelitski programi. 

17.30 Studio Ljubljana. 19.30 
Tv dnevnik. 20.00 Zelena ura, 
znanstvena oddaja. 21.00 Sed
ma steza, športna oddaja. 21.20 
Francija v šansonu. 21.50 Kraj 
v Evropi: Ulica v Stavangeru.

Prvi program
9.30 Ponovitve, tv v šoli, mla

dinski spored, 19.30 Dnevnik. 
20.00 Boljše življenje, 20.50 7 
dni, 21.20 Dnevnik, 21.45 Arse- 
ne Lupin (f), 23.15 Poročila

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitve, tv v šoli. 
14.00 Mladinski spored, 18.00 
Družinski magazin, 18.30 Gla
vni zdravnik, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Otok sajij, 21.15 Ma- 
gnum, 22.10 Iz sveta filma, 
22.40 Ujeti v ledu (f) 
Drugi program

6.30 SP v smučanju, 16.45 
Iskalci zakladov, 17.30 Lipova 
cesta, 18.00 Alf, 18.30 Glasbene 
želje, 19.00 Štajerski utrip, 
19.30 Čas v sliki, 20.15 Pone
deljkov šprot, 21.15 Šiling, 
22.00 Čas v sliki, 22.25 Dok. 
film. 23.10 Nočni studio

6.30 Vaška TV. -7.00 Sončni
ca. 9.05 Verske minute. 9.10 Za 
otroke. 10.55 Dallas, pon. 11.40 
Naš ekran, v srbohrvaščini. 
12.20 SP v alpskem smučanju. 
13.25 Panorama, pon. 15.15 Vi- 
deoklipi. 15.45 Hišni prijatelj. 
16.00 Barkochba. 16.45 Tele vi
deo. 16.55 Umetnostno drsanje. 
18.00 Sosedje, pon. 18.35 Delta. 
19.30 TV dnevnik. 20.10 Musič 
Hall, 3. del. 21.10 El Greco. 
21.30 Woodstock, 2. del filma. 
23.00 TV dnevnik. 23.15 Na 
preži, TV film.

8.00 Biblijsko sporočilo. 8.05 
Za otroke. 9.35 Po sledeh Cor- 
busierja, pon. 10.15 Glasbeni 
butik. 11.15 Pogled domov. 
12.00 Durrell v SZ. 12.25 SP v 
alpskem smučanju. 13.40 Priče 
preteklosti, 13.55 Družinska ne
delja. 15.05 Western. 16.40 Spo
red ortodoksne cerkve. 17.00 
Walt Disney vam predstavlja. 
18.45 Naša dediščina. 19.00 Te
den. 20.00 Dnevnik. 20.15 Os- 
wald in Ruby, TV film. 22.05 
Mozart... 23.05 Telešport.

TV MADŽARSKA
9.05 Teden, pon. 10.05 Prei

skovalec, kriminalka. 10.55 
Delta, pon. 13.55 Prenos zase
danja Parlamenta. 17.50 Katoli
ška kronika. 18.00 Koledar 
1991, poljudnoznanstveni ma
gazin. 19.00 Cimbora. 19.30 TV 
dnevnik. 20.05 V uniformi, 9. 
del serije z naslovom: Frontno 
gledališče. 21.10 Malenkij ro
bot, L del madžarskega doku
mentarnega filma. 22.40 Svet vi
dea. 23.20 TV dnevnik. 23.35 
Dnevnik BBC.

8.00 Zimski počitniški pro
gram. 1 1.00 Divje in lepe, franc, 
film. 12.25 Sedma steza, šport
na oddaja. 15.30 Sova, ponovi
tev nanizank. 17.00 Tv dnevnik 
L 17.05 Novoletni koncert iz 
Maribora. 17.50 Lonček, kuhaj. 
18.00 Spored za otroke. 19.00 
Risanka. 19.30 Tv dnevnik 2. 
20.05 Prepričevanje, angl, nada
ljevanka. 21.00 Novosti založb. 
21.10 Večer z Dannyjem Kav
ern. 22.05 tv dnevnik 3. 22.25 
Sova: To ni služba za ženske, 
angl, nanizanka; Vrnitev Arse
na Lupina, angl, nanizanka.
Drugi program:

16.00 Satelitski programi. 
17.30 Studio Koper. 19.00 Naša 
pesem. 19.30 Tv dnevnik. 20.00 
Žarišče. 20.30 Žrebanje lota. 
20.35 Umetniški večer: Poveča
va, Modri žamet, ameriški film. 
23.40 Yutel.

8.00 Zimski počitniški pro
gram. 11.00 Dr. Jerryja čarobni 
napoj, ameriški film. 12.25 Pri
povedke iz medenega cvetlič
njaka, nadaljevanka. 13.30 Pre
pričevanje. angl, nadaljevanka. 
15.00 Žarišče. 15.30 Sova, po-

5.00 Prebujajte se z nami! 
(Če včeraj niste ostali z na
mi do 19.00, boste zamujeno 
gotovo nadoknadili in se pri
družili radijskemu prebuje- 
valcu Milanu Zrinskemu že 
takoj ob 5.00! Ne bo vam 
žal, saj pripravlja vrsto zani
mivosti — če pa bo govoril 
tisto, kar ste že slišali, lahko 
spite še naprej!). 10.00 Spo
red RS

16.00 Zimsko popoldne 
(Čeprav so po svetu vojne in 
pri nas spet grozi inflacija, 
murski val vse to amortizira 
— poslušajte nas in poza
bljenje bo kmalu v vaši zave
sti). 19.00 Spored RS

TV SLOVENIJA

novitev 
dnevnik 
natskih 
oddaja.

nanizank. 17.00 Tv
I. 17.05 Poslikave v ba- 
preddverjih, dokum. 
17.40 Klub Klobuk.

19.00 Risanka. 19.30 Tv dnev
nik 2. 20.05 Film tedna: Salaam 
Bombay. indijski film. 22.00 Tv 
dnevnik 3. 22.20 Klub 10, zaba- 
vno-glasbena oddaja. 23.10 So-
va: Alf, nanizanka; 
sena Lupina, angl. 
Veliki fotografi, ital.
Drugi program:

16.00 Satelitski

vrnitev Ar- 
nanizanka; 
nanizanka.

programi.
18.30 Alpe Jadran. 19.00 Studio 
Maribor: poslovna borza, Tv 
ruleta. 19.30 Tv dnevnik. 20.00 
Žarišče. 20.30 Zapeljivec, pos
nete! baletne predstave SNG. 
21.05 Trobenta in vrag, balet. 
21.40 Simfonija, balet. 22.10 
Svet poroča. 22.25 Yutel.

8.30 Zimski počitniški pro
gram. 11.00 Skrivalnice, kanad
ski film. 12.00 Alpe Jadran. 
.12.30 Zakon v Los Angelesu. 
14.55 Alpe Jadran. 15.25 Žariš
če. 15.55 Sova, ponovitev nani
zanke. 17.00 Tv dnevnik 1. 
1,7.05 Za vas iz studia Maribor: 
Radijski diskoklub. 17.50 Ure 
— služabnice časa, dokum. od
daja. 18.35 Švedska pravljica. 
19.00 Risanka. 19.30 Tv dnev
nik 2. 20.05 Simeon, tv nanizan
ka. 21.10 Tednik. 22.15 Tv 
dnevnik 3. 22.35 Sova: Vse ra
zen ljubezni, amer, nanizanka: 
Vrnitev Arsena Lupina.angl, 
nanizanka.
Drugi program: 16.00 Satelit
ski programi. 17.30 Studio Lju
bljana. 19.30 Tv dnevnik. 20.00 
Žarišče. 20.30 Divji svet živali. 
21.00 Mali koncert. 21.15 Svet 
na zaslonu. 21.45 Komedija na 
slovenskem odru: Ljudožerci. 
23.40 Yutel.

Prvi program
9.30 Ponovitve, tv v šoli, mla

dinski spored, 19.30 Dnevnik, 
20.00 Dekalog (n), 21.00 V os
predju, 22.30 Dnevnik, 22.55 
Tristo milj do neba (f),

Prvi program
9.35 Ponovitve, tv v šoli, mla

dinski spored, 19.30 Dnevnik, 
20.00 Moderni časi in film The 
Fixer, 23.10 Dnevnik, 23.35 
Znanstveni forum

TV AVSTRIJA
TV AVSTRIJA

Prvi program
9.30 Ponovitve, tv v šoli, mla

dinski spored, 19.30 Dnevnik, 
20.00 Spekter, 21.05 Kvizkote- 
ka, 22.20 Dnevnik, 22.45 Glas
bena scena

Prvi program
9.00 Ponovitve, tv v šoli, 

14.00 Mladinski spored, 18.00 
Družinski magazin, 18.30 Gla
vni zdravnik, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Hoppala, 21.07 Dallas, 
22.00 Kri in orhideje (f), 23.30 
Dempsey & Makepeace, 
Drugi program

6.30 SP v smučanju, 17.00 Tv
v šoli, 17.30 Usmeritev, 18.00
Alf, 18.30 Glasbene želje, 19.00 
Štajerski utrip, 19.30 Čas v sli
ki, 20.15 SP v smučanju, 21.07 
Zunanja politika, 22.00 Čas v 
sliki, 22.25 Klub 2

Prvi program
9.00 Ponovitve, tv v šoli, 

14.00 Mladinski spored, 18.00 
Družinski magazin, 18.30 Gla
vni zdravnik, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Uspeh njenega življenja 
(0, 21.55 Kri in orhideje (f), 
23.20 Dempsey in Makepeace 
Drugi program

6.30 SP v smučanju, 17.00 
Vzgojna oddaja, 17.30 Dežela 
in ljudje, 18.00 Doogie Howser 
(n), 18.30 Glasbene želje, 19.00 
Štajerski utrip, 19.30 Čas v sli
ki, 20.15 SP v smučanju, 21.00 
Udo Jiirgens, 22.00 Čas v sliki, 
22.25 Šport, 22.30 Spomini, 
23.30 Pogovori

TV AVSTRIJA
Prvi program

9.00 Ponovitve, tv v šoli, 
14.00 Mladinski spored, 18.00 
Družinski magazin, 18.30 Gla
vni zdravnik, 19.30 Čas v sliki, 
20.15 Vohljač (f), 22.00 Hig- 
hlander (f), 23.50 Dempsey in 
Makepeace (n), 
Drugi program

6.30 SP v smučanju, 17.15 
Svet živali, 18.00 Doogie How- 
ser, 18.30 Glasbene želje, 19.00 
Štajerski utrip, 19.30 Cas v sli
ki, 20.15 SP v smučanju, 22.00 
Čas v sliki, 22.25 Klub 2

TV MADŽAR;
8.05 Škorpijoni, tarantele in 

drugi. 8.25 Mozart: Simfonija v 
b-duru. 8.45 Telovadba za inva
lide. 8.55 Prenos zasedanja Par
lamenta. 16.50 Panonska kroni
ka. 17.00 Oddaja za nemško na
rodnost. 17.35 Zakaj bežijo lju
dje? 17.55 Gospodarstvo. 18.15 
Varstvo okolja. 19.15 Anglešči
na za otroke. 19.30 TV dnevnik. 
20.05 Klinika, nemška serija. 
20.55 Studio ’9I. 21.55 Iz Parla
menta. 22.25 Klub svetovnih 
popotnikov. 23.00 TV dnevnik. 
23.15 Dnevnik BBC.

TV MADŽARSKA TV MADŽARSKA
9.10 Angleščina. 9.55 Klini

ka, pon. 10.40 Studio '91, pon. 
I 1.40 Rjavi volk, TV film. 12.05 
Cirkuški film. 12.20 SP v alp
skem smučanju. 17.00 Video 
novice. 17.15 Magazin Alpe-Ja- 
dran. 17.45 Aplavz L Bojtorju. 
18.10 Gospodarstvo. 18.25 Pale
te, francoski film. 19.30 TV 
dnevnik. 20.05 BO-VO-BO, 
družinski glasbeni show, 20.45 
Malenkij robot, 2. del. 22.05 
Novi svet. 22.50 TV dnevnik. 
23.05 Dnevnik ZDF.

8.00 Magazin za menežerje. 
9.05 Pot na Mont Blanc. 9.30 
Walt Disney vam predstavlja, 
pon. 11.15 Telovadba za invali
de. 11.25 Michel, franc, film. 
11.45 Mozart, resna glasba. 
12.20 SP v alpskem smučanju. 
16.40 Panonska kronika. 16.55 
Za najstnike. 17.30 Naštevanje 
mesecev. 17.50 Tretji kanal. 
18.35 Gospodinjski tečaj. 19.00 
O veri za otroke. 20.05 Film za 
odrasle. 21.25 Parabola. 22.05 
Domače ogledalo. 23.05 TV 
dnevnik. 23.20 Dnevnik BBC.

ZVEZDE VAM MEŽIKAJO

OVEN

Dv°JČEK

Rak

Ona: Nenadoma sc ti bo zazdelo, da te vse skupaj dolgočasi. 
Le kje so tisti časi, ko se je okoli tebe dogajalo tisoče zanimivih 
reči? Mogoče pa je že skrajni čas, da storiš kaj.tudi zase in za 
.svojo srečo.

On; Povsem nepričakovano boš srečal osebo, ki te bo pono
vno spomnila na dobre stare čase. Toda nikar se preveč ne raz
neži, saj utegne to zelo škoditi trenutnemu poslovnemu položa
ju, ki ni do tebe prav nič prizanesljiv.

Ona: Prispelo bo prav zanimivo pismo, ki ti bo odkrilo marsi
kaj takega, kar bo presneto uporabno. Konec tedna se boš sicer 
odlično zabavala, vendar pa ima vse svoje meje. Pazi, da ne boš 
na koncu prevarana prav ti. ...

On: Ni dovolj imeti zdravo pamet — potrebno jo je tudi znali 
uporabljati. Vsi okoli tebe so že zdavnaj obupali, ti pa še vedno 
vztrajno rineš z glavo skozi zid. Raje se poskusi zbrati in pogle
dati stvari realneje.

Ona: Še vedno boš nihala med realnostjo in lepimi sanjami 
in ravno zato lahko zamudiš lepo priložnost pri osebi, ki ti sicer 
vzbuja spoštovanje, vendar si nikoli nisi upala pomisliti na kar
koli več.

On: Izogibajte provokatorjev, ki le hočejo na vsak način 
zmesti in zapeljati na napačno pol. Predvsem pa boš postavljen 
pred dilemo, ali naj daš prednost' ljubezni ah poslovnim zade
vam. Odločitev bo težka!

Ona: Kje so že tisti časi, ko si zaradi ljubezni nisi delala nika
kršnih težav? Vendar bo dosežen cilj toliko slajši, kolikor težja 
bo pot do njega. Pa tudi na zdravje bi lahko malo bolj popazila, 
saj se ti lahko kaj hitro maščuje.

On: Jutranji pozdrav neznane lepotice ti bo ponovno vrnil sa
mozavest in utrdil prepričanje, da vendarle ni vse tako črno. lo- 
da nikar ne pričakuj preveč, ampak se sreče navajaj postopoma. 
Prihodnost je vsekakor tvoja.

DEVICA

TEHTNICA

ŠKORPIJON .zelo daleč.

Ona: Ne bo ti uspelo prepričati prijatelja, zato raje odnehaj, 
dokler je še čas. Ne poskušaj ujeti nemogočega, ampak poča
kaj da bo nemogoče ujelo tebe. In ta dan sploh ni tako daleč, 
kot si misliš. ,

On: Napeti odnosi v službi te bodo privedli povsem drugam, 
kot pa bi si želel. Nikar se ne obotavljaj, ampak se poskusi čim- 
prej pametno pogovoriti. Nameravana naložba sicer ni slaba, 
vendar bi kazalo še malce počakati.

Ona: Zgodilo se bo .tisto, za kar si še pred nedavnim goreče 
zatrjevala, da se tebi enostavno ne more zgoditi. Toda še je čas, 
da poskusiš rešiti, kar se rešiti da. Obetajo se ti dokajšnje težave 
z denarjem.

On: Dobro bi bilo, če bi vsaj malo popazil na svoj nestabilen 
finančni položaj, saj ne moreš večno živeti iz dneva v dan. Toda 
nikar se preveč ne zaleti, ampak vso stvar temeljito premisli, še
le nato ukrepaj.

Ona: V tvoji bližini se bo spletla ljubezenska zveza, ki pa ti 
sploh ne bo všeč. Toda nikar ne povej tega naravnost, saj si lah
ko nakoplješ obilico težav. Raje malo počakaj, da se ogenj vsaj 
malo ohladi.

On: Igra, ki jo igraš, je prenevarna, da bi se zate vse končalo 
kolikor toliko dobro. Prijateljica te bo povabila na pijačo, kar 
pa bo le pretveza za nekaj povsem drugega. Od tebe pa je odvi
sno, ali ti bo tisto drugo všeč.

Ona: Preveč se ženeš in poskušaš dokazati, da si v vsem naj
boljša. Pusti težave tudi drugim, sama pa se posveti zanimivej
šim rečem in za spremembo tudi uživaj. Kajti nekdo te že dalj 
časa prav željno opazuje ...

On: Poskusil boš tudi tam, kjer sicer ne pričakuješ kdo ve 
kakšnega uspeha. Toda izkazalo se bo. da imajo norci srečo. 
Nikar se ne obotavljaj in ne čakaj na prihodnji maj, saj je ta še

Ona: Nekdo ti sicer pomeni veliko več kot vsi drugi, vendar 
ti zaradi tega ni potrebno izgubljati glave. Tudi on ni ravno hla- 

■,den, zato boš z malce potrpežljivosti dosegla, da bo prvi korak 
storil on.

On: Nesporazumi, ki se ti zdijo povsem nepomembni, ti bo
do dodobra pomešali tvoje poslovne načrte. Drugič raje pazi na 
vsako malenkost, predvsem pa je bolje, da o svojih načrtih ne

STRELEC govoriš naključnim znancem.
Ona: Nekdo, ki mu sicer brezmejno zaupaš, te bo razočaral 

in ti pokazal, da zna biti prav presenetljivo podel. Še najbolje 
bo, da stisneš zobe in mu ne pokažeš svoje zadrege. Predvsem 
pa pomisli na maščevanje ...

On: Na noben način ne boš privolil v kompromis, saj si pre
pričan, da je tvoja pol edina pravilna. In finančni učinki tvoje 
ideje bodo to tudi obilno dokazali, zato nikar ne popuščaj, am-

KOZOROG pak vztrajaj.
Ona: Poskusila se boš otresti spominov na preteklost, a ti te

ga ne bo uspelo v celoti uresničiti. Nekdo si sicer vztrajno priza
deva pridobiti tvojo naklonjenost, toda tvoje obnašanje ga eno
stavno odbija.

On: Začel boš zanemarjati svoje delovne naloge, kar ti bo pri
neslo kopico kritik in nasprotovanj. Po drugi strani pa ti bo v

vnnMAP ljubezni vse to obilno povrnjeno, pa čeprav na nekoliko druga- 
vourvAK jen na$ni a je |ep§j |<ot ponavadi.

Ona: Dobila boš dobronameren nasvet, a ga boš po stari na
vadi domišljavo zavrnila. Toda bil bi že čas, da bi se streznila in 
dojela, da tako pač ne bo več šlo. In nikar se ne zanašaj na tisto, 
česar sploh ni.

On: Prišel bo odgovor na tvoje vprašanje, vendar ne bo ravno 
takšen, kot si pričakoval. Vseeno pa je vredno poskusiti, saj bo 
morebiten dobitek mnogo večji od vloženega truda. Na denar 
pa raje.ka^ pozabi. ................. i . <
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kino
SPORED FILMOV V KINU PARK 
M. SOBOTA- OD 25. 1. DO 31. 1.
1991

25. jan. ob 17. uri amer, akcijski 
film ODPOREN PROTI METKOM

25. jan. ob 19. uri amer, trdoeroti- 
čni film ZELO NEZVESTA ŽENA

26. jan. ob 17. uri amer, glasbeni 
film PLESALCI STEPA

26. jan. ob 19. uri amer, akcijski 
film ODPOREN PROTI METKOM

27. jan. ob 15. uri amer, risanka 
RACMAN JAKA IN NJEGOVA 
KLAPA

27. jan. ob 17. uri amer, akcijski 
film ODPOREN PROTI METKOM

27. jan. ob 19. uri amer, trdoerotič- 
ni film ZELO NEZVESTA ŽENA

29. jan. ob 17. in 19. uri hong. kara
te film BOJEVNIKI NINDŽE

30. jan. ob 17. in 19. uri hong. kara
te film BOJEVNIKI NINDŽE

31. jan. ob 17. in 19. uri franc, mla
dinski film ŠTUDENTKA

31. jan. ob 11. uri, matineja, jap. 
fantastični film VRNITEV GODZI- 
LE
KUD ŠALOVCI

25. jan. ob 19.30 amer, akcijski film 
ODPOREN PROTI METKOM 
KINO SVOBODA GOR. RADGO
NA
Četrtek,

24. 1. ob 19. uri — amer, pravljič- 
nopustolovski film LEGENDA 
Petek,

25. 1. ob 17. uri — amer, sodobna 
komedija IZ SVOJE KOŽE NE MO
REŠ

ob 19. uri — amer, melodrama 
DRUŽINSKA STRAST

ob 21. uri — amer, srhljivka FAN
TOM IZ MIDWOOD MOLA
Sobota,

26. I. ob 19. uri — amer, srhljivka 
FANTOM IZ MIDWOOD MOLA 
Nedelja,

27. 1. ob 17. uri — amer, sodobna 
komedija IZ SVOJE KOŽE NE MO
REŠ

ob 19. uri — amer, melodrama 
DRUŽINSKA STRAST
Sreda,

30. 1. ob 19. uri — amer, komedija 
TURNER IN NOOCH
Četrtek,

31. I. ob 19. uri — amer, vojni film 
ŽRTVE VOJNE

prodam

MERCEDES 220 D, letnik 1976, pro
dam za'3.000 DEM. ®48 536. M- 
3196
RENAULT 5 GTL 1.4, letnik 1986, 
ugodno prodam. ®81 366, popol
dan, 82 511 dopoldan, int. 15. IN- 
12325
OPEL ASCONO, letnik 1986, pro
dam. ® 79 216, po 15. uri. LE-13271 
MOPED APN 6 ugodno prodam. 
® 69 161. GR-14550
PASAT, neregistriran, letnik 1974, vo
zen, poceni prodam za dele ali v celo
ti. Drago Dresler, Žepovci 37, p., 
Apače. Gr-14554
RENAULT 4, letnik 1989, dobro 
ohranjen, prevoženih 11.000 km, pro
dam. Drago Koroša, Veržej, ® 87 
057. M-3202
RENAULT 4 GTL, električni kitari 
Epiphone, efekt za kitaro, mikrofon 
Shure, akustično dvanajststrunsko ki
taro Klimika, Kitarski ojačevalec 
Acustic, 100 W, prodam. Stanko Ba
lažič, G. Bistrica 71. M-3204
A 3ML, letnik 1988, dobro ohranjen, 
in čelado ugodno prodam. Lipovci 
40, ® 41 310. M-3209
GOLF JGL, 1. 1982, odlično ohra
njen, prodam. ® 26 110. M-3212 
ŠKODO 105 prodam. Krajna 12, 
® 46 562. M-315
ŠKODO FAVORIT 136 L, staro 3 
mesece, prodam. ® 42 034. M-3216 
RENAULT 18. letnik 1987, garažiran 
in dobro ohranjen, prodam, Sotina 
23, p. Rogašovci. M-3221
RENAULT 4 GTL, letnik 1984, pre
voženih 39.000 km, dobro ohranjen, 
prodam. Grad 161, ogled v soboto. 
M-3223
MOPED TOMOS AVTOMATIK, 
star leto in pol, prodam. Jože Kuzma, 
Dokležovje 17 d. M-3224
JUGO KORAL 55, star dve leti, pro
dam. Skakovci 56. M-3230
DIANO 6 in maturantsko obleko št. 
38, prodam. ® 24 196. M-3232 
ČEBELARJI POZOR! TOVORNO 
VOZILO TAM 4500 z mercedesovim 
motorjem ugodno prodam. Somi, 
Krožka 17, M. Sobota. M-3233 
RENAULT 4 TLS, letnik 1977, v do
brem stanju, prodam. ®21 840. M- 
3235
ZASTAVO 128. letnik 1989, prodam. 
® 48 200. M-3237
OPEL REKORD KARAVAN, rahlo 
karamboliran, registriran do junija, in 
ŠKODO 110, registrirano do septem
bra, ugodno prodam. Jug, Vanča vas 
18. M-3241

VESTNIK VESTNIK — Izdaja Zavod za časopisno in 
radijsko dejavnost Murska Sobota

Irma Benko (direktorica in glavna urednica). Jože Šabjan (odgovorni urednik) Bernarda Balažic-Peček, Jani Dominko, 
Silva E6ry Jože Graj Majda Horvat, Milan Jerše, Ludvik Kovač, Dušan Loparnik, Feri Maučec, Stefan Sobočan, Bran
ko Žunec. Endre Gonter (tehnični urednik), Nataša Juhnov (fotografinja), Nevenka Emri in Marjan Maučec (lektorja).
Naslov uredništva in uprave:
Murska Sobota. Titova 29. Telefoni: novinarji 21 383 in 21 064, odgovorni urednik 25 019. glavna urednica m direktori
ca, naročniški oddelek, računovodstvo in tajništvo 21 064 in 21 383, GPS (trženje) 22 403, telefaks 22 419. Nenaroče
nih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za trimesečje 1991 je 150,00 dinarjev, za delovne organizacije 300,00 dinarjev, za naročnike v tujini 70 DEM 
letno.
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri A-banki Ljubljana: 
50100-620-00112-5049512, Tisk GZP Mariborski tisk, Maribor. Po pristojnem mnenju je Vestnik oproščen plačila te
meljnega davka od prometa proizvodov.

ZASTAVO 101, letnik 1977, prevože
nih 70.000 km, zelo ugodno prodam. 
Benko, Serdica 120, p. Rogašovci. 
M-3243
ZASTAVO 101 GTL 55, letnik 1986, 
prevoženih 69.500 km, z dodatno 
opremo, ugodno prodam. Štefan Hor
vat, Markovci 3 M-3245
SAMARO, letnik 1987, prodam. 
® 45 232. M-3246
KADETT B prodam. Franc Celec, 
® 46 086 M-3250
JUGO KORAL 55, star 18 mesecev, 
dodatno opremljen, prodam. ®21 
748, 31 166. M-3251
FORD TAUNUS 1.6 prodam. Pužev- 
ci 59. M-3253
AUDI 80, letnik 1987, prevoženih 
57.000 km, dodatno opremljen, pro
dam za 26.000 DEM (dinarska proti
vrednost). ® 21 174, dopoldan, ali 21 
903, popoldan. M-3254
OPEL KADETT 1,3, letnik 1982, regi
striran, 4 gume semperit 
175 x 13 x 70, blatnike za Golf, no
vi tip, prodam. ® 31 008. M-3257 
JUGO 60, letnik, 1989, prodam. 
® 87 631. M-3258
RENAULT 4, v celoti ali po delih, 
prodam. Murski Črnci 23. M-3260 
MOPED APN 6 in avtomatik pro
dam. Škraban, Moravske Toplice, 
Dolga ulica 77. M-3262
JUGO 45, dobro ohranjen,prodam. 
Dolina 12. M-3266
MOPED AVTOMATIC, nov, malo 
rabljen, prodam. Ščavničar, Kobilje 
223. M-3268
ZASTAVO 101, staro 2 leti, prodam. 
Sotina 97. M-3269
OPEL ASCONO 1600, letnik 1976, 
generalno obnovljeno, prodam. Ho
doš 67 a. M-3273
JUGO 55 KORAL, star dve leti, pro
dam. Bakovska 5, ® 22 974. M-3280 
SKALO 55, letnik 88/10, z opremo, 
prodam. Cena 85.000 din. ® 36 325. 
M-3283
GOLF DIESEL, letnik 1986, prodam. 
Viitek, Kapca, inf. po 17. uri po tel. 
36 295. M-3284
KAVVASAKI Z 1000, letnik 1984, pro
dam. Gančani 52. M-3285
ZASTAVO 101 mediteran, letnik 
1979, prodam. Štraus, Dobrovnik 
136. M-3290
ZASTAVO 101, letnik 1982, registri
ran do novembra 1991, nujno pro
dam. Cena po dogovoru. Stanko Bru
men, Stara-Nova vas 4, Križevci. M- 
3293
ZASTAVO 750, dobro ohranjeno, 
starejši letnik prodam. ® 41 138. M- 
3295
LADO SAMARO, letnik 1987, ugod
no prodam. ® 23 710. M-3296
JUGO KORAL 55. nov, prodam. 
® 77 185, popoldne. M-3297
FORD ESCORD, letnik 1978, pro
dam. Korovci 31. M-3299
LADO RIVO 1500, letnik 1988, regi
strirano do novembra 1991, prodam. 
® 45-153, po 15. uri. M-3304 
RENAULT 4, letnik 1976, registriran 
do avgusta, nujno prodam. ® 78 035. 
M-3314
LADO RIVO staro 3 leta, prodam. 
® 48 513. M-3317
GOLF DIZEL, 1. izdelave 1985, do
bro ohranjen, ugodno prodam. ® 75 
867, popoldan.
ZASTAVO 101, letnik 1975, registri
rano, zelo poceni prodam. ® 23 664. 
M-3321
GOLF JGL in motokultivator Honda 
F 400 prodam. Trnje 60. M-3324
GOLF JX BENCIN, letnik 1986, 
40.000 km, stalno garažiran, odlično 
ohranjen, prodam. ®21 559, od 18. 
do 20. ure. M-3325
RENAULT 4, letnik 1981, registriran 
do januarja 1992, ugodno prodam. 
®41 012. M-3327
ZASTAVO 101 GTL, letnik 1986, 
prodam. ® 9 25 172. M-3329
OPEL KADETT 1.6 i avtomatik, le
tnik 1990, prodam. ® 25 409. M-3332 
ZASTAVO 750, letnik 1984, registri
ran do januarja 1992, ZASTAVO 750, 
letnik 76, v celoti ali po delih, pro
dam. Slamar, Grad 201, ® 77 789. 
M-3333
ZASTAVO 101, letnik 1978, registra- 
no do maja 1991, ugodno prodam. 
Puconci 29, ogled popoldan. M-3336 
ZASTAVO 101, letnik 1980, prodam. 
Renkovci 82..M-3338
RENAULT 4. GTL, letnik 9/87, 
28.000 km, prodam. ® 23 029, Alija 
Kardoša 8, M. Sobota. M-3339
FORD S1ERA 1.6, letnik 1985, pro
dam. Puževci 36. M-3340
RENAULT 4 GTL, letnik 1983, pro
dam. ® 74 778, popoldan. GR-14552 
JUGO KORAL, star 9 mesecev, pro
dam ali menjam za 126 P. Sinic, Pu
ževci 34. M-3343
ZASTAVO 750 prodam. Potočnik, 
Pristava 5b; ® 82 393, popoldan. 
M-22224
CITROEN GS 1,3, letnik 1980, ugod
no prodam. ® 25 181.
‘KUPIM*
ASCONO 1.900, nevozen, star okrog 
10 let, kupim. ® 24 794. M-3263

KMETIJSKA
MEHANIZACIJA

KOSILNICO IMT 407, novo, po zelo 
ugodni ceni prodam. Jože Virag, Buč- 
kovci 66. M-3231

NAHRBTNO TOMOSOVO KOSIL
NICO za vinograd in bojler na trda 
goriva za kopalnico prodam. Ogled 
vsak dan: Alojz Rakuša, Plitvica 25, 
p. Apače pri G. Radgoni. GRE-14553 
TRAKTOR ZETOR 5711 in prikolico 
za prevoz živine prodam. Vaneča 66. 
M-3200
SADILNIK KORUZE BEKER, balir- 
ko za slamo, poltovorni mercedes 
406, obiralnik koruze, dvoredni, SIP, 
stružnico prvamajska in Mercedes. 
220 (osebni), prodam. Gerlec, Bez- 
novci 46. M-3205
KOMBAJN KLAS SENATOR, kosa 
3 m, prodam. ® 70-199. M-3207 
12-colski 3-brazdni plug, še z garanci
jo, prodam. Jože Bedernjak. Trnje 6, 
Črenšovci. M-3227
KOMBAJN, znamke Lanz, prodam. 
Cena po dogovoru. ® 78-436, po 15. 
uri. M-3236
TRAKTORT STEYR 188 in gume za 
tovornjak, dimenzije 11 col, 10 kosov, 
malo rabljene, prodam. ® 78-428. 
M-3244
SADILNIK KORUZE BECKER, 
4-redni z gandi napravo, star 4 leta, 
prodam. Partizanska 30, Bakovci. M- 
3247
BECKER, nov, štiriredni, prodam. 
Cena po dogovoru. Zvezna 3, Bakov
ci. M-3248
TRAKTOR TOMO VINKOVIČ 830, 
nov, R 4, nahrbtno škropilnico Stihi, 
prodam. Milena Bagaroš, Slavka 
Osterca 4 a, Radenci. M-3249
ČELNI NAKLADALNIK za traktor 
IMT 560 ČTN 1000, ugodno prodam. 
Pocak, Domanjševci 129. M-3276 
ČELNI NAKLADALNIK RIKO RIB
NICA za traktor Ursus C 335 pro
dam. Gutman, Gerlinci 82. M-3278 
KOMBAJN EPLE 211, puhalnik za 
seno in Lado 1200 prodam. Kovačev- 
ci 4. M-3279
TRIDELNE KLINASTE BRANE 
prodam. Gomboc, Cankova 8, 
® 40-660. M-3 281 
SAMONAKLADALNI PUHALNIK 
SIP ŠEMPETER 19 in puhalnik za 
seno Tajfun prodam. ® 78-079, Sliht- 
huber, Stanjevci 100. M-3287
ROTACIJSKO KOSILNICO SIP 
135 prodam. ® 77-073. M-3289 
DVOOSNO PRIKOLICO, ljutomer
sko, s poviškom, prodam. Krenos, G. 
Slaveči 124. M-3301
PUHALNIK TAJFUN, 40% ceneje 
od novega, prodam. ® 87-254. M- 
3303
ZETOR 5211, originalna kabina, pro
dam. Brezovci 20. M-3316
BOČKO KOSO DUBRAVA, za ma
lega fergusona, malo rabljeno, ugod
no prodam. ® 46-194. M-3326
KOSO ZA TRAKTOR URSUS 355 
prodam. Iljaševci 4, Križevci, popold
ne. M-IN

POSEST

STANOVANJSKO HIŠO primerno 
za turistično kmetijo, na lepi legi v 
Lendavskih goricah, prodam. 
® 24-925, od 18. do 21. ure. M-3219 
56 AROV ZEMLJE na Vaneči z dve
ma parcelama, prodam. Informacije: 
Šalamenci 65. M-3274
GRADBENO PARCELO, 20 arov, v 
Kovačevcih, prodam. Silvester, Kri
ževci 203 v Prekmurju. M-3288
VINOGRAD V VIDONCIH s 40 ari 
zemlje prodam. ® 77-073. M-3289 
9-ARSKO PARCELO v središču Bel- 
tinec in starejšo hišo prodam. 
® (062) 25-761, int. 400. M-3320 
NJIVO, 60 arov, v Kupšincih, pro
dam. Svetec, Puconci 106, ® 45-108. 
M-3331
TAKOJ VSELJIVO STANOVANJ
SKO HIŠO, 1 km od Ljutomera, 
ugodno prodam. ® 87-153. M-3332 
30 AROV PARCELE za vinograd in 
borove plohe prodam. Moščanci 59. 
M-MM

ŽIVALI

VISOKO BREJO TELICO, kontrola 
A, prodam. ® 77-894. M-H N 
KRAVO, brejo 6 mesecev, in nov tri- 
brazdni traktorski plug prodam. Karl 
Klobasa, Police 86, G. Radgona. FM- 
14551
MALE PUJSKE prodam. Krajna 37. 
M-3222
MALE PUJSKE prodam. Krog, Mur
ska 46. M-3255
NESNICE, mlade jarčice, pasme hi- 
sex, rjave, iz kooperacijske reje, opra
vljena vsa cepljenja, prodajamo po 
ugodnih dnevnih cenah. Vsak, ki kupi 
10 jarčic, dobi eno zastonj. Naročila 
sprejema in daje vse informacije: Go
stilna Tibija Horvata, Nemčavci, 
® 24-393. Pri Gradu pa sprejema na
ročila Dragica Bokan, ® 77-686. M-l 
NESNICE, mlade jarčice, pasme hi- 
sex, rjave, iz kooperacijske reje, opra
vljena vsa cepljenja, prodajamo po 
ugodnih, dnevnih cenah. Vsak, ki ku
pi 10 jarčic, DOBI ENO ZASTONJ. 
Naročila sprejema in daje vse infor
macije: Gostilna Anice Benčec, Ba
kovci, Prečna 6 a, ® 43-070. M-2 
MALE PUJSKE prodam. Hocheger, 
Tišina 41. M-3271
KOZE PALČKE prodam. ® 60-503. 
M-3311

Še vedno je zima in še vedno 
lahko dobite

PREMOG
po ugodni ceni

Pokličite KURIVO-PREVOZ, 
Bojan Jakšič, Gornja Bistrica 51 (tel. 70-106)

PLEMENSKO TELICO, kontrola A, 
brejo 9 mesecev, telico za pripust in 
semenski krompir dezire prodam. 
Ivanci 19. M-3328
KRAVO prodam. Horvat, Črenšovci, 
Toneta Pleja 6. M-MH

PRIKOLICO, prekucno, Ljutomer, 
zelo ugodno prodam. ® 46-419. M- 
3315
STREŠNO OPEKO, 2 din/kos, šte
dilnik Gorenje, lesene karnise, gume 
za avto, 175/14, ceno določi kupec, 
sesalec Iskra super — ženska in mo
ška oblačila, vse že rabljeno, prodam. 
Šercerjevo naselje 2, ® 23-504. M- 
3319
SEDEŽNO GARNITURO MEBLO, 
Volnene preproge, 3x4, 
2,50 x 3,50, elementi za kopalnico in 
hodnik, pralni stroj, hladilnik z zamr
zovalnikom, električni štedilnik in ter
moakumulacijsko peč ugodno pro
dam. Novak, Lendavska 19 a, 6. nad
stropje. M-3323
VIDEOREKORDER GORENJE z 
garancijo, prodam. Budja, Št. Kovača 
25, Rakičan. M-3335
GLOBOK OTROŠKI VOZIČEK 
prodam. Kuferšin, ® 22-132. M-3341 
RAČUNALNIK COMMODORE 64, 
kasetofon, usmernik in dve igralni pa
lici, prodam za 4.500 din. Hotiza 188, 
® 36-008 (zvečer).
ČRNO-BELI TV, ekran 30, prodam. 
® 36-034. M-PP
VINO, 300 I, kakovostno, in hrastove 
plohe, 2 m1 prodam. ® 75 668. LE- 
13273
KAVČ, raztegljiv, in dva fotelja pro
dam. Somi, Kidričeva 5, Lendava. 
LE-13276
MOTOR ZA AMI 8 ter veliko rezerv
nih delov (alternator, stekla, luči, ko
lesa itd.) prodam za 100 DEM. 
® 62 384. M-14556
ZAMRZOVALNO SKRINJO, 3101, 
in zamrzovalno omaro, dobro ohra
njeno, prodam. ® 87 051 po 18. uri. 
M-PP
BOJLER 1001 prodam. Čakova 14, 
p. Videm ob Ščavnici. M-14557 
RISALNI DESKI, stroj za obrezova
nje papirja in sedežno garnituro 
ugodno prodam. ® (062) 773-949, 
zvečer. M-MM
SEDEŽNO GARNITURO, kot novo, 
okroglo, raztegljivo mizo in 4 stole 
prodam. ® 82 535. M-I2324 
POHIŠTVO ZA OTROŠKO SOBO 
ugodno prodam. ® 24 383. M-3101 
200 1 domačega primorskega merlota 
prodam. ® 24 846. M-3203
PRIKOLICO ZA AVTO, desko za 
planiranje, varilni aparat, nov, in 
mučkalnik za koruzo prodam. 
® 72 034. M-3206
POROČNO OBLEKO, št. 38 - 40, 
prodam. ® 72 140. M-3208
BARVNI TV GORENJE, večji ekran, 
v dobrem stanju, prodam. Ivan Rot- 
dajč, Cankarjeva 32, ® 21 605. M- 
3210
DROBEN IN SEMENSKI KROM
PIR, trajnožarno peč in frezo pro
dam. Lipa 24. M-3213
1,5 m’ borovih plohov, 8 cm, in priko
lico za avto, cena 4.000 din, prodam. 
Dankovci 25. M-3214
RABLJENE SALONITNE PLOŠČE, 
avstrijski ladijski pod, 12 mm, in hi-fi 
omarico, novo, prodam. Gyorfy (nas
proti avtobusne postaje). M-3229 
BARVNI TELEVIZOR GORENJE, 
star 2 leti, prodam. Marjan Pucko, Li- 
škova 14, Černelavci, tel. 24 950. M- 
MM
ZAMRZOVALNO SKRINJO s pre
dali prodam. ® 23 226. M-3229 
SAMSKO SPALNICO prodam. Bra- 
tonci 151 ali ® 41 056. M-3240 
TRAJNOŽARNO PEČ prodam For- 
janič, Arh. Novaka 19, M. Sobota. 
M-3243
MEŠALEC ZA BETON 1001, elek
tromotor 4 kW, avtomobilsko prikoli
co prodam. Gradišče 31, p. Tišina. 
FM-3264
SUH BOROV REZAN EES 
10 x 12 cm — 5 m, primeren za 
počitniško hišo, garažo ali skedenj, in 
suhe borove deske 2,5 x 5 x 8 in BO
ROVE HLODE za ostrešje, po meri, 
prodam. Smodiš, G. Petrovci 89, tel.: 
25 110. M-3272
Preklic!
Preklicujem veljavnost H K št. 
226472, izdane pri H KS na ime Zora 
Kardoš, Hodoš 96 a. M-3275

PEKARNA RŽ BELTINCI, Panon
ska 23, 
obvešča cenjene stranke, da pe
čejo 
domači kruh in pecivo 
(v nekdanji pekarni Kuzmič).
PRIPOROČA SE PEKARNA RŽ 
BELTINCI!

ZASEBNO TRGOVSKO PODJE
TJE

DISKONT UNI-
VERZAL
KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU 136 
PRODAJA PO DISKONTNIH CE
NAH 
— premog
— ves gradbeni material
Tel.: 87 630

KORUZO v storžih prodam. Marija 
Horvat, Bogojina 43. M-3282
TRDA DRVA in seno prodam. Krnci 
1. M-3286
Preklic!
Preklicujem veljavnost naloga za vpis 
v hranilno knjižico št. 7950-9, izdane
ga pri HKS Panonka na ime Mihael 
Holsedl, Fikšinci 44. M-3292
KAVČ IN 4-deIni REGAL, velikost 
112 x 300, ugodno prodam. 
® 74 607. M-3294
PRIKOLICO ZA AVTO, nemške iz
delave, nosilnost 1,2 t, s cerado, pro
dam. ® 75 258, po 18. uri. M-3300
Preklic!
Preklicujem veljavnost spričevala OŠ 
Beltinci, izdanega v šol. 1. 1970/71 na 
ime Franc Prendl, Bratonci 137. M- 
3306
AGREGAT, 2 kW, uporaben za počit
niške hišice, prodam. ® 21 428, Zel- 
ko, od 7. do 15. ure. M-3310
BOROVE DESKE prodam.
® 23 897. M-3312.

ZA REGISTRACIJO ZASEBNIH 
PODJETIJ izdelamo dokumente.
® 23-622. M-3330

IŠČEM VARUŠKO na domu za 
20-mesečno hčerkico. Kočar, Lendav
ska 25, ® 25-032. M-3211
DEKLE, žensko ali fanta za občasno 
pomoč v vrtnariji iščem. Gybrfi (nas
proti avtobusne postaje), ® 31-495. 
M-3228
ZAPOSLIMO TRI DEKLETA za 
redno delo v caffe baru. ® 75-145, 
od 14. do 16. ure. M-13272
ČE STE STAREJŠI OD 25 LET, iz 
okolice M. Sobote ali Lendave in si 
želite dodatnega zaslužka, pokličite 
po ® 82-332 - zvečer. M-12323 
AKVIZITERJE za prodajo pletenin 
na območju Pomurja potrebujem. 
® 74-595, od 15. ure.'GR-14555 
ZAPOSLIMO DVA ŠOFERJA kate
gorije E, s prakso v mednarodnem 
prometu ali z znanjem nemškega jezi
ka. Odranci, Panonska 8. M-3313

UPRAVNI ODBOR ODBOJKARSKEGA KLUBA VERŽEJ 
v skladu s pravilnikom o poslovnem sodelovanju pri 
gradnji teniških igrišč v Veržeju

razpisuje
natečaj za sovlagatelje pri gradnji TENI
ŠKIH IGRIŠČ,
da bi pospešili dokončanje. Koriščenje (delitev) dohod
ka, ki bo ustrezal vloženemu kapitalu.

Zainteresirane pravne ali fizične osebe dobijo potrebne 
informacije pri upravi kluba.
Tel.: 81 712 (int. 40), 81 812 (int. 30), 22 610 (int. 17).

Že tri leta v gomili tihi 
mirno spiš, 
srce ljubeče več ne bije 
in ti se več ne prebudiš.

V SPOMIN
19. januarja so minila tri žalostna 
leta, odkar nas je zapustil naš do

bri mož, oče in stari oče

Geza Brglez 
iz Šalamenec

Odšel si tja, kjer ni več trpljenja in ne bolečin. Za tiboj ostaja 
velika praznina, a v naših srcih neminljiva bcitčina.

Hvala vsem, ki se ga radi spominjate.
Žalujoči vsi, ki smo ga imeli radi

Minile skupne so poti.
ostal nam je samo spomin na srečne 
dni,
solza, žalost, bolečina te zbudila ni, 
po srcu dobrem, ki si ga imel.
daj Bog ti srečo večnosti.

N SPOMIN
24. januarja bosta minili dve leti, 

odkar me je zapustil dragi mož 

Alojz Čontala
iz Krašč

Hvala vsem, ki se ga spominjate in obiskujete njegov prerani 
grob.

Žalujoča žena Marijana

MOŽNOST DOBREGA ZA
SLUŽKA!
Iščemo akviziterje za proda
jo kmetijske mehanizacije 
na območju severovzhodne Slo
venije. Pogoj je lastno vozilo. In
formacije po telefonu: (062) 
510 460 od 6. do 14. ure.

PODJETJA, POZOR!
• Firma Zagavec iz avstrijske 

Radgone ponuja izdelke zaba
vne elektronike, PVC obloge 
za strope, čisto svilo iz Azije 
itd. za komisijsko prodajo.

• Za poslovalnico v Jugoslaviji 
pa'išče sposobnega finančne
ga knjigovodjo z izkušnjami. 
Zaslužek dober.
Informacije po telefonu 
9943 3476 3232, 
fax 9943 3476 3161.

MALI OGLASI 
SPOMINI 
OSMRTNICE 
TEU: (069) 21 383, 21 064 
ROK ZA DOSTAVO OGLA
SOV V OGLASNI ODDELEK 
V MURSKI SOBOTI ZA ČE
TRTKOVO ŠTEVILKO JE 
SOBOTA DO 12. URE. ROK 
ZA DOSTAVO OGLASOV V 
UREDNIŠTVU NEPUJSAGA

ZAHVALE 
NAROČNINA
V LENDAVI, V INTEGRALU 
V LJUTOMERU IN DISKON
TU SLANA V GORNJI RAD
GONI PA JE ČETRTEK DO 
15. URE.
O oglasih, ki jih objavlja
mo pod šifro, ne dajemo 
informacij: sprejemamo 
samo pisne ponudbe.

IŠČEMO POMOČ za ostarelo ma
mo. Je pokretna. Dopoldanski čas — 
od 7. do 14. ure. Dr. Štivan, Grajska 
16 a, M. Sobota. FM-33334
VARSTVO za 8-mesecev staro dekli
co na našem domu iščem. ® 23-029. 
M-3339
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ZAHVALA
Ne najdemo dovolj toplih besed zahvale ob izgubi 

ljubljene mame, babice in sestre

Marije Drvarič 
roj. Veren 

iz M. Sobote
Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
ste nam v teh težkih trenutkih priskočili na po
moč, nam izrekli sožalje in sočustvovali z nami.

Prav posebna zahvala g. kaplanu za pogrebni 
obred, pevcem za odpete žalostinke, g. Marušiču 
za odigrano Tišino in predstavniku KS g. Merkli
nu za poslovilne besede. Hvala vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem ter vsem, ki ste 
pokojnico pospremili na njeni zadnji poti, ji daro

vali vence in šopke.
Zahvala zdravstvenemu osebju dializnega in inter
nega oddelka bolnišnice v Rakičanu, ki ste ji med 
boleznijo nesebično pomagali. Posebna zahvala g. 

Starešjniču za prevoze med njeno boleznijo.
Še enkrat — vsem iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njeni najdražji

ZAHVALA
Ob nepričakovani in boleči izgubi našega dragega mo

ža, papeka, tasta in brata 

Antona Šarotarja st.
od katerega smo se za vedno poslovili v petek, 11. I. 
1991, na soboškem pokopališču, se iskreno zahvaljuje- 
mo vsem sorodnikom prijateljem, sosedom in znancem, 
ki so ga pospremili na njegovi zadnji poti, mu darovali 
vence in cvetje ter nam izrekli pisno ali ustno sožalje. 
Iskreno zahvalo namenjamo vsem, ki so nam v teh tež

kih trenutkih namenili besedo tolažbe.
Posebna hvala za besede slovesa vsem trem govorni
kom, pevskemu zboru društva upokojencev za odpeti 

pesmi, godbi na pihala pa za zaigrane žalostinke. 
Vsem skupaj in vsakemu posebej še enkrat iskrena 

hvala!

Žalujoči: vsi njegovi najdražji

ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše mame, babi
ce, prababice in tašče

Marije Rajnar
iz Partizanske 27

v Rakičanu

se iskreno zahvaljujemo sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem za darovano cvetje, izrečeno sožalje in spremstvo na 

njeni zadnji poti.
Posebej iskrena hvala celotnemu požrtvovalnemu osebju Pnev- 
j^ološkega oddelka bolnice v Rakičanu, ki se je trudilo, da bi 
JO ohranilo pri življenju, govorniku KS Rakičan, gospodu žup

niku in pevcem za ganljivo slovo.
Vsem še enkrat — hvala!

Žalujoči: vsi njeni

Niti zbogom nisi rekel 
niti roke nam podal, 
neusmiljena smrt te vzela je od

nas, 
a v naših srcih boš ostal.

ZAHVALA
V 23. letu starosti nas je mno
go prezgodaj tragično zapustil 
naš dobri sin, brat, stric in 

svak

Martin Vinkovič
iz Lipovec 42

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni- 
. Orn, botrini, sosedom, posebno Srakovim, prijateljem 
,n znancem, ki so ga v tako velikem številu pospremili 
na njegovi prerani zadnji poti, mu darovali cvetje, ven

ce, za svete maše in izrekli sožalje.
osebej se zahvaljujemo kirurgiji v Rakičanu, g. kapla- 

nu za pogrebni obred, moškemu in ženskemu pevskemu 
zboru za odigrano Tišino, mladini iz Lipovec, avtopral- 
nici Škafar in njegovim sodelavcem, obratom tovarne 

Mura ter NK Slovan in NK Inex.
Iskrena hvala Marjanu za besede slovesa.

Vsem še enkrat — hvala!

Vsi njegovi najdražji

Rozalija Železen
iz Murske Sobote

Žalujoči: vsi njeni

Skrb, delo in trpljenje, 
tvoje je bilo življenje.
Bolečino si prestala, 
zdaj boš v grobu mirno spala.

ZAHVALA

V 93. letu starosti nas je zapustila 
draga mama, babica in prababica

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam v težkih trenutkih 
stali ob strani, nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter 

jo pospremili na njeni zadnji poti.
Hvala g. duhovniku za pogrebni obred in pevcem za odpete 

žalostinke!

ZAHVALA

V 69. letu starosti nas je zapustil 
dober mož, oče, tast, dedek, in pra

dedek

Franc Plej
iz Dobrovnika

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
posebno botrini Smej iz Kobilja, dobrim sosedom, prijateljem 
in znancem, ki so nam v težkih trenutkih pomagali, nam izrekli 
sožalje, darovali vence in šopke, ter dragega pokojnika v tako 

velikem številu pospremili na njegovi zadnji poti.
Posebna hvala g. župniku za pogrebni obred in pevcem za od

pete žalostinke.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: žena Bariča, hčerka Marija in sin Franc z družinama

ZAHVALA

V 82. letu starosti nas je za vedno zapu
stil naš dragi oče, dedek, brat, bratranec 

in stric

Jože Stvarnik
upokojeni železničar z železniške 

postaje Puconci

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikih, nekdanjim 
sodelavcem, vsem sosedom iz Puconec, G. Radgone in M. Sobote, pri
jateljem in znancem za sočustvovanje, izražena pisna in ustna sožalja, 
za darovane vence in cvetje, za prispevke v dobrodelne namene ter za 
številno spremstvo na njegovi zadnji poti. Posebej se zahvaljujemo 
zdravstvenemu osebju internega oddelka bolnišnice v Murski Soboti, še 
posebej dr. Alojzu Horvatu, in osebju Doma oskrbovancev v Rakičanu 

za skrb in nego v zadnjih tednih njegovega življenja.
Iskrena hvala tov. Matiji Šeraku za ganljive poslovilne besede, g. župni

ku za pogrebni obred ter pevcem za odpete žalostinke.
Vsem prisrčna hvala!

M. Sobota, januarja 1991

Vsi njegovi

ZAHVALA

V 77. letu starosti nas je za vedno 
zapustil naš dragi oče, tast in 

dedek

Aleksander 
Škrilec 

iz Lemerja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijate
ljem in znancem, ki' so nam v težkih trenutkih stali ob strani, 
nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter v druge name
ne in ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji 

poti.
Hvala g. duhovniku za pogrebni obred in pevcem za odpete 

žalostinke.
*

Žalujoči: hčerka Šarolta z možem Belekom in vnukinja Darja z 
možem Štefanom

ZAHVALA

V 66. letu starosti nas je zapustil s 
težko boleznijo naš dragi mož in 

oče

Alojz Bokan
iz Rogašovec 64

Iskreno se zahvaljujemo sorodnikom, sosedom in botrini ter 
prijateljem in znancem, ki ste nam izrekli sožalje ter darovali 
vence in šopke. Posebna hvala g. župniku za pogrebni obred, 
pevcem za odpete žalostinke ter govorniku KS Rogašovci. Po
sebna hvala tudi Zvezi borcev, Onkološkemu inštitutu v Lju

bljani in patronažnim sestram iz Rogašovec.

Žalujoči: vsi domači ter vsi drugi, ki so ga imeli radi

Skrb, delo in trpljenje 
tvoje je bilo življenje.
Bolečine si prestal, 
zdaj boš v grobu mirno spal.

ZAHVALA

V 64. letu starosti nas je po hudi 
bolezni zapustil naš dragi mož, 

oče, dedek, tast, brat in stric

Maksimiljan Pušenjak
iz Lukavec 18

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, sosedom, sodelavcem, prijateljem in znan
cem, ki so nam v najtežjih trenutkih kakorkoli pomagali in z 
nami sočustvovali, darovali vence in cvetje, darovali v cerkve
ne namene ter pokojnika pospremili na njegovi zadnji poti.

Iskrena hvala g. župniku za pogrebni obred, cerkvenim pev
cem in moškemh pevskemu zboru za odpete žalostinke, tro
bentarju za odigrano Tišino, govorniku za izrečene poslovilne 
besede ob odprtem grobu, hvala vsem gasilcem GD Lukavci, 
osebju Splošne bolnice Rakičan, posebej dr. Vučaku in višji 

medicinski sestri Zinki za nego v bolnici.
Še enkrat vsem iskrena hvala!

Žalujoči: vsi, ki smo ga imeli radi

Kako je hiša prazna, 
odkar tebe v njej več ni. 
Prej bila tako prijazna, 
zdaj otožna, tuja se nam zdi. 
Ne mine dan, ne noč, 
med nami spomin nate 
vedno je navzoč.

ZAHVALA
V 68. letu starosti nas je za vedno 
zapustila naša draga mama, babi

ca, tašča, hči in sestra

Marija Kalamar
iz Čepinec

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, botrini, 
dobrim sosedom in znancem, ki so jo v tako velikem številu 
pospremili na njeni zadnji poti, darovali vence in šopke, nam 

pa izrekli sožalje.
Posebna zahvala g. duhovnikoma za pogrebni obred, pevcem 
za odpete žalostinke, tov. Zorki za ganljive besede slovesa ob 
odprtem grobu, AP Murska Sobota, Muri iz Gornjih Petrovec 

in Potrošniku — blagovnici.
Vsem — iskrena hvala!

Žalujoči: sinovi z družinami, hčerki z družinama, vnuki in 
vnukinje

Zaspal si mirno, tiho, 
utrujen od bolečin in boja. 
Za teboj ostala je praznina 
in v srcih naših bolečina.

ZAHVALA
Mirno in tiho nas je v 76. letu sta
rosti zapustil dragi mož, oče, tast 

in stari oče

Aleksander Abraham
s Hodoša

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, 
sosedom, znancem in prijateljem, ki ste z nami sočustvovali, ga 
pospremili na njegovi zadnji poti, mu darovali vence in cvetje 

ter za cerkev.
Iskrena hvala g. župniku za lep obred, pevcem za odpete žalo
stinke in govornici KS za poslovilne besede ob odprtem grobu. 
Zahvalo izrekamo tudi nekdanjim sodelavcem kolektiva SGP 
Pomurje, kolektivom Panonije, Potrošnika in Tobaka iz Mur

ske Sobote.
Vsem še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi

ZAHVALA

Mirno in tiho nas je v 76. letu 
starosti za vedno zapustil dragi 
mož, oče, dedek in pradedek

Ivan Čeh
iz Nedelice 

cestar v pokoju

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodni
kom, sosedom in znancem, ki so nam pomagali v težkih 
trenutkih, nam izrekli sožalje, darovali vence, šopke in 
za svete maše ter pokojnika pospremili na njegovi zad

nji poti.
Iskrena hvala g. kaplanu za pogrebni obred, pevcem za 
odpete žalostinke in dr. Zadravcu za lajšanje bolečin 

med njegovo težko boleznijo.

Vsem skupaj še enkrat — iskrena hvala!

Žalujoči: žena Marija, hčerka Marija, sin Ivan z družino, 
vnuki Alojz, Štefan in Valerija z družinami ter drugo 

sorodstvo

■
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v besedi in sliki

Novo podjetje PAN -AGRA
Usoda soboške Panonije je tako rekoč zapečatena. Zadnji sanacij

ski program v republiki ni dobil zelene luči in tudi ne potrebnih sredstev 
za realizacijo, zato je prevladalo mnenje, da gre Panonija v stečaj, iz de
la sedanjega podjetja pa se ustanovi nova firma. S takšnim predlogom 
so seznanili tudi zaposlene na zboru delavcev sredi minulega tedna, ven
dar je treba resnici na ljubo zapisati, da navdušenja za to ni bilo, saj je 
pred večino zaposlenih zdaj negotova usoda. V novi firmi, ki so jo poi
menovali PAN-AGRA, kovinska industrija, družba z omejeno odgovor
nostjo, bo v prvi etapi dobilo zaposlitev le 190 delavcev, v tem trenutku 
pa še ni znano, kdo bo dobil delo v novi firmi.

17. januar bo tako kljub vsemu 
ostal zapisan kot najbolj črn dan 
v zgodovini tega podjetja, ki je 
pred stečajem zaposlovalo še 
okrog 640 delavcev, dobršen del 
teh pa je bil že več mesecev brez 
polne zaposlitve. Zato tudi ne 
preseneča, da je bilo izrečenih 
precej pikrih na račun minulega 
dela najodgovornejših v podje
tju, vendar se je zdaj treba bolj 
kot v preteklost usmeriti v pri
hodnost, da ne bi zapravili še ti
stega, kar je ostalo. Zgradbe in 
dobršen del opreme za tiste pro
grame, ki imajo prihodnost na tr
žišču, se namreč prenaša v novo 
firmo, ki naj bi sčasoma prešla v 
delniško družbo, ob polni izko
riščenosti prenesene opreme pa 
bi v podjetju PAN-AGRA lahko 
dobilo delo okrog 300 delavcev.

Stečaj Panonije naj bi opravili 
še pred koncem tega meseca, saj 
je v Sloveniji predlagan nov za
kon o zaposlovanju in zavarova
nju brezposelnih, ki pa je za de

lavce, ki bodo ostali brez dela po 
njegovem sprejemu, veliko manj 
ugoden od dosedanjega.

S stečajem preide v stečajno 
maso vsa oprema Panonije, ki je 
ne bodo potrebovali v novem 
podjetju, kot upniki pa se poja
vljajo tudi delavci, ki še niso do
bili osebnih dohodkov za decem
ber in januar, regresov, odprav
nin ob upokojitvi, nagrad za ino
vacije in drugo. Najbolj boleče 
ob vsem pa je, da delavci ostaja
jo brez dela in jim ne preostane 
drugega, kot da se v 30 dneh pri
javijo skupnosti za zaposlovanje 
in uveljavljajo pravico do denar
nega nadomestila, ki jim pripada 
po zakonu. Ali bodo prejeto na
domestilo pripravljeni vložiti v 
novo podjetje, ostaja zaenkrat 
vprašanje, prav ta odločitev pa 
bo za večino zaposlenih gotovo 
najtežja.

r

Ludvik Kovač

Četrtek, 17. januarja 1991, ob 13.30: začetek oddajanja programa 
Radia Murska Sobota v madžarskem.jeziku iz novega studia v Len
davi. Končano je obdobje vsakodnevnega strahu, ali program sploh 
bo, prihaja čas razvoja in programske kakovosti. Ureditev prostorov 
in oprema sta stali čez 2 milijona dinarjev. Sredstva so zagotovili 
Republika Slovenija iz proračuna, RTV Slovenija, občini Lendava in 
Murska Sobota ter Zavod za časopisno in radijsko dejavnost Mur
ska Sobota. Gradbena in druga ureditvena dela so opravili delavci 
lendavskega Gidosa, iz Švice uvoženo studijsko opremo pa je monti
rala ekipa RTV Slovenija. V kratkem bodo nameščene tudi nove ra
dijske zveze med Lendavo, Mursko Soboto in oddajnim centrom, kar 
bo omogočilo oddajanje v stereo tehniki tudi iz lendavskega studia. 
Zadnja etapa projekta ločitve frekvenc z ureditvijo oddajnikov pa bo 
predvidoma uresničena do konca junija letošnjega leta. Madžarska 
manjšina v Sloveniji tako postopoma le pridobiva tehnične možnosti 
za nemoten razvoj programa v madžarščini, s projektom ločitve fre
kvenc pa ne bo več dilem poslušalstva, ki spremlja program soboške
ga radia v slovenskem jeziku.

(Foto: Szunyogh)

| Tovornjakarji napovedali stavko '
V slovenskih cestnotranspor- 

: tnih podjetjih ugotavljajo, da 
| so se znašli v nevzdržnem polo- 
Ižaju. Njihov sindikat je zato 

sklenil, da bodo 28. tega mese- 
Ica organizirali splošno opozo

rilno stavko, in sicer tako, da 
I bodo blokirali ceste, mejne 

prehode, carine in pristanišča 
" (od 4.00 do 20.00 ure na ob- 
| močju Republike Slovenije).

Med pomurskimi cestnimi 
■ prevozniki se še niso povsod 

odločili, ali se bodo pridružili 
H opozorilni stavki. Ponekod raz

mišljajo, da to ne bo prispevalo

k izboljšanju njihovega položa
ja. Dokaj odločno pa podpira
jo to akcijo v Proizvodno-tran- 
sportnem podjetju Avtoradgona. 
Pridružujejo se namreč ugoto
vitvam, da so cestne takse za 
polovico previsoke, da jim dela 
zasebni sektor zaradi uporabe 
poceni kurilnega olja v motor
nih vozilih nelojalno konku
renco, daje treba sprostiti uvoz 
vseh vrst tovornih vozil, cestne 
prevoznike oprostiti plačevanja 
kakršnega koli prispevka za že
leznico in luko, takoj podržavi
ti vse cestno-transportne orga
nizacije, izenačiti benificirano

delovno dobo z drugimi repu- | 
blikami, da je treba urediti pla- _ 
čevanje cestnih taks mesečno I 
ali v več obrokih letno, pa tudi ■ 
še dalje ohraniti model delne I 
razbremenitve plačila letnih I 
povračil za uporabo cest za ! 
mednarodne prevoznike. Poleg | 
drugih splošnih zahtev glede ■ 
carinskih postopkov, dovolil- ■ 
nic, stimulacij in necestninske- I 
ga sistema slovenskih avtocest J 
je sindikat Avtoradgone sprejel | 
tudi zahtevo, da mora sloven- ■ 
ska vlada doseči pravičnejšo I 
delitev dovolilnic, ki pripadajo ■ 
Sloveniji. Jože Graj ।

GRADIŠČE SPET SVETA 
TROJICA — V petdesetih letih 
so krajevno središče Sv. Trojica 
preimenovali v Gradišče v Sloven
skih goricah. Zdaj, ko imamo no
vo oblast, ki hoče narediti križ čez 
prejšnje enoumje, spreminjamo 
imena ulic, trgov, vasi, tudi mest. 
Tako je tudi vedno več krajev zo
pet »svetih«. V Pomurju smo spet 
dobili Sv. Jurij (prej samo Jurij). 
Tudi v lenarški občini ne zaosta
jajo! Na zboru vaščanov v Gradiš
ču so že sprejeli pobudo, naj ob
činska skupščina sprejme sklep o 
preimenovanju v Sv. Trojico. Po
hitel pa je že vaški gostilničar, ki 
je svoje gostišče poimenoval v Sve
to Trojico. Biznis je biznis!

Foto: Š. Sobočan

UPOKOJENCI NOČEJO BITI ODRINJENI
Ker so pravice upokojencev 

razvrednotene — to se je poseb
no pokazalo pri nerednem izpla
čevanju pokojnin in visokih sta
narinah,,— je v zdajšnjem več
strankarskem sistemu nujno, da 
se organiziramo tudi upokojenci, 
je na ponedeljkovi seji iniciativ
nega odbora za ustanovitev sa
mostojne Demokratične stranke

V Murski Soboti iniciativni odbor za ustanovitev Demokratične 
stranke upokojencev — Politična stranka brez ideološke opredelitve — 
Zaščititi življenjske interese upokojencev

upokojencev izjavil njegov pred
sednik Karel Šoštarec. Pri tem je 
omenil, da si bodo brez kakršne
koli ideološke opredelitve priza
devali zaščititi življenjske intere
se svojega članstva, podprli pa

prireditev za naročnike in bralce 
nagrade za naročnike 

VESTNIK 
TEDNIK MOJE DEŽELE 

NA SEVEROVZHODU

bodo tisto stranko, ki bo znala 
prisluhniti njihovim problemom.

O vsebinskih usmeritvah nove 
stranke upokojencev sta sprego
vorila tudi gosta iz Maribora, 
predsednik Demokratične stran
ke upokojencev Ivan Sisinger in 
poslanec iz upokojenskih vrst 
Emil Tomažič. Ob sta poudarila, 
da želijo imeti slovenski upoko
jenci svojo stranko, ob pomoči 
katere bodo lahko odločali v de
legatskih klopeh. Ker so jih vse 
stranke za zdaj pustile na cedilu, 
posledice naraščanja nezaposle
nosti in predčasne upokojitve pa 
najbolj čutijo ravno upokojenci, 
se bodo borili proti vsaki vladi, 
ki jih bo skušala spraviti na 
stranski tir. Kot ideološko ne-

opredeljeni in neobremenjeni si 
bodo prizadevali nastopati čim 
bolj enotno. To pomeni, da se 
lahko v njihove vrste vključi sle
herni upokojenec, ne glede na 
njegovo strankarsko pripadnost 
in društveno dejavnost. V pove
zavi s poverjeniki na terenu (teh 
je okrog 70) bodo skušali prido
biti čim več članov in simpatizer
jev, ki lahko prispevajo k 
ohranitvi in izboljšanju socialne
ga položaja upokojencev.

M. Jerše

Krajevni 
odbor SDSS

Zahodno 
Goričko

Pri Svetem Juriju je bil ustano
vni zbor Socialdemokratske 
stranke — Skupni projekti s part
nerji iz sosednje Gradiščanske — 
Izvolili 11-člansko predsedstvo — 
Poudarek cestam

Na sobotnem ustanovnem 
zboru krajevnega odbora Social
demokratske stranke Zahodno 
Goričko, ki je bil pri Sv. Juriju, 
so izvolili 11-člansko predsed
stvo, o novem predsedniku pa se 
bodo odločali na prihodnji seji. 
Med gosti dobro obiskanega 
ustanovnega zbora so bili tudi 
člani Kmečke zveze-Ljudske 
stranke in sekretar SPO iz avstrij
ske Gradiščanske Wilibald 
Stachl, ki je poudaril, da je vsak 
začetek težak. Hkrati je ponudil 
vsestransko pomoč svoje stranke 
novoustanovljenemu krajevne
mu odboru Socialdemokratske 
stranke Zahodno Goričko, pri 
čemer je zlasti omenil organiza
cijska vprašanja in načrtovanje 
skupnih projektov, ki bi omogo
čali večjo zaposlitev ljudi na Go
ričkem.

Ob tej priložnosti so sprejeli 
tudi program dela. Iz njene vse
bine izhaja, da bodo precejšnjo 
pozornost namenjali posodobitvi 
lokalnih cest, zlasti pa prometni 
povezavi na relaciji Kuzma— 
Murska Sobota —Maribor, tele
foniji in obnovi gradu pri Gradu, 
kar bi med drugim omogočilo 
pospeševanje turizma ob Ledav- 
skem jezeru v Kraščih. Veliko pa 
pričakujejo tudi od prilagoditve 
uvozno-izvoznih spodbud tam
kajšnjemu podjetništvu.

M. J.

V PREDPUSTNEM ČASU

Začenja se predpustni čas. To je obdobje, ko se po mrzli zimi, po
tem ko si je narava odpočila pod mrazom in snežno odejo, pričakuje oži
vitev pomladi.

To je čas krofov in veselja, ki ni več daleč, in v nekaterih krajih so 
se že začele predpustne prireditve.

Foto: N. Juhnov

BO V BELTINCIH ŠE 
ODDELEK MILICE?

»POLICIJE

NE DAMO!«

Uspel dobrodelni koncert
Trinajst mladih pevcev skupine ADVENT je s svojim umetni

škim izvajanjem duhovnih pesmi navdušilo številne poslušalce, ki so 
se prejšnji teden udeležili dobrodelnega koncerta v Galeriji Kultur
nega centra Miška Kranjca v Murski Soboti. Organizirala ga je 
ADRA, svetovna humanitarna in dobrodelna organizacija Krščanske 
adventistične cerkve, pokroviteljstvo pa je prevzel soboški izvršni 
svet.

Pevce je vodila profesorica Renata Bauer iz Ljubljane, zbrane 
prostovoljne prispevke (11 tisoč 500 dinarjev) pa so namenili pomur
skim otrokom s cerebralno paralizo, oziroma za nakup fiziotera
pevtskih pripomočkov, ki jih potrebujejo na pediatričnem oddelku 
splošne bolnišnice v Rakičanu. Svoj delež je prispevala tudi uprava 
Kulturnega centra, ki se je odpovedala honorarju.

Zbrane je pozdravil predsednik soboške vlade ter tajnik ADRE, 
o delu pomurskega društva za cerebralno paralizo pa je spregovoril 
predsednik društva. V imenu otrok in otroškega oddelka se je za 
koncert in prispevke zahvalila predstojnica pediatričnega oddelka. Z 
javno molitvijo pa se je vseh spomnil pridigar Krščanske adventisti
čne cerkve ter organizator Janez Borse.

Prav po plebiscitarno je izzvenela 
zahteva na ponedeljkovi razširjeni se
ji sveta krajevne skupnosti v Beltin
cih, kjer so se predstavniki beltinske 
in okoliških krajevnih skupnosti (Bo
gojina, Bratonci, Gančani, Ižakovci, 
Dokležovje, Lipa, Lipovci in Melinci) 
skupaj z načelnikom UNZ Murska 
Sobota g. Anželjem in sodelavci me
nili o nameravani ukinitvi Oddelka 
milice Beltinci oz. prenosu sedeža te 
organizacijske enote v Mursko Sobo
to. Namera izhaja iz projekta o racio
nalizaciji in reorganizaciji državne 
uprave, nastalega na Republiškem se
kretariatu za notranje zadeve v Lju
bljani, zadela pa naj bi ne samo bel
tinskega, ampak tudi oddelka milice 
v Cankovi in Vidmu ob Ščavnici.

Beltinčani so se v tej zvezi že obrni
li na soboško občinsko skupščino (žu
pana Gerenčerja), navajajo pa — kot 
argumente proti ukinitvi OM Beltinci 
— obsežnost terena, število prebival
cev (okrog deset tisoč), problematiko 
prometne varnosti, varovanja vitalnih 
objektov in tradicionalno dobro sode
lovanje med prebivalstvom in se
demčlanskim moštvom miličnikov. G. 
Anželj je na to odvrnil, da ga veseli, 
ker cenijo milico in da je tak odziv 
(podobno je bilo na takem sestanku v 
Cankovi!) edinstven v slovenskem 
prostoru, vendar — je opozoril — 
prevladali bodo strokovni, profesio
nalni argumenti, na kar tukajšnja 
UNZ nima bistvenega vpliva.

Poldrugourno izmenjavo mnenj so 
sklenili tako,'da bo svet KS Beltinci 
posredoval na RSNZ v Ljubljano 
svoje videnje problematike, v vednost 
pa ga poslal tudi na soboško UNZ in 
na občinsko skupščino in izvršni svet 
v Mursko Soboto. O tem, da bi Bel
tinci bili ponovno občina pa uradno 
niso besedovali; samo neuradno.

B. Žunec

0CXXXXXXXXXXXXXXX>

Sprejem za predstavnike 
verskih skupnosti

Na sprejemu, ki so ga pripravili prejšnji teden v Lendavi, se je 
zbralo več kot 40 predstavnikov verskih skupnosti iz vseh štirih po
murskih občin. Že dopoldne so si gostje ogledali obrat Leka in razsta
vo 18. mednarodne likovne kolonije, ki je v lendavskem gradu.

Po ogledu so se udeležili sprejema v hotelu Lipa v Lendavi, kjer 
je predsednik skupščine občine Lendava Ciril Pucko govoril o politi
čnih spremembah v Sloveniji in pomenu cerkve za življenje in sožitje 
ljudi v naši pokrajini. Versko organiziranost je označil kot obliko bi
vanja ljudi, ki je komplementarna z drugimi oblikami, saj je verska 
dolžnost storiti čim več za dobro ljudi. V imenu verskih skupnosti pa 
se je gostiteljem zahvalil duhovnik Franc Kodila in poudaril, da si 
cerkev ne želi privilegijev v družbi, pričakuje pa, da ji bo omogočeno 
nemoteno služiti svojemu poslanstvu.

J. Gabor

Predstavnikom verskih skupnosti je Ferenc Kiraly predstavil razstavo 
18. mednarodne likovne kolonije.
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